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A 674/k 
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om det nordiska stoffet i läromedel och läropla
ner

(V äckt av A rne  G add, K irsti G røndahl, E idur G uðnason, S ture Palm , 
R obert P edersen, R e iu l f  S teen  och B eng t W iklund)

Yttranden över medlemsförslaget

Sámiráddi (Nordiska samerådet):

N ord iska  sam erådet ha r  översän t de tta  medlemsförslag till samelärarnas 
nordiska förening, vars styrelse har  avgivit följande y ttrande om detta  
förslag:

Styrelsen utta lar  a tt man m åste  ge riktig och  grundlig information om 
samerna. Sam erna  ä r  e tt folk som har en och sam m a kultur.  Denna 
information måste finnas med i läroplanerna. Sam erna  måste själva få 
vara med och sprida information om sin egen situation.
N ord iska  sam erådets  arbe tsu tsko tt  har  vid sitt möte den 18 jun i 1984 

instämt i yttrandet från sam elärarnas organisation.

Utsjoki den 21 jun i 1984

L e i f  R anta la  
Sekreterare

D a n m a rk  

Direktoratet for folkeskolen og seminarier m. v.:

De i medlemsförslaget fremførte synspunkte r  indgår i direktora tets  a r 
bejde, hvilket b l .a .  vil fremgå a f  de i 1984 udkom m ende vejledende læse
planer og undervisningsvejledninger for dansk  og for historie.

På denne baggrund vil tanken  om deltagelse i et eventue lt udredningsar
bejde ikke være frem m ed for direktora tet.

K øbenhavn, den 3. maj 1984

P .d .v .

Søren Sørensen
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Direktoratet for gymnasieskolerne og højere forberedelseseksamen:

Sagen har været sendt til høring hos fagkonsulenterne i historie, geografi 
og samfundsfag. De udtaler følgende:

H istorie:
I begge bekendtgøre lser s tår  der, at der  skal arbejdes med nordisk 

historie. Med det begrænsede timetal,  der e r  til rådighed, bliver i realiteten 
ofte kun til dansk historie, som man jo  under alle om stæ ndigheder må 
behandle . N ord iske  forhold, specielt nordisk samarbejde eller forsøg 
herpå, vil dog altid blive behandlet fx i forbindelse med FN , dansk uden
rigspolitik, forsvarspolitik og handelspolitik efter 1945. Derimod sker be
handlingen a f  de andre nordiske lande normalt kun sporadisk eller kun i 
forbindelse med de perioder i den ældre historie, hvor der har været tale 
om sam arbejde eller konflikt. Unionstiden kan tages som eksempel på 
begge dele.

Som bekendtgørelserne e r  udformet og under hensyn til det antal timer, 
der er afsat til his torieundervisningen, er det næppe muligt at foreskrive, at 
der skal anvendes et større antal t im er til nordisk historie.

En a f  grundene til, at N orden  ikke behandles så meget i his torieunder
visningen er, at de r  savnes egnede lærebøger til brug i kortere  undervis
ningsforløb i nordisk historie og nordiske forhold i det hele taget. Disse 
væ rker må nødvendigvis foreligge på dansk, hvis de skal have mulighed for 
at slå igennem.

I Danmark benyttes a f  mange grunde ikke faste, autoriserede lærebøger i 
historie, men hver lærer anvender  det undervisningsmateriale, der i den 
konkrete  sam m enhæ ng m enes bedst egnet. Det e r  derfor ikke muligt at 
komme med foreskrifter vedrørende indholdet a f  det anvendte  materiale , 
hvis dette  ellers er på et fagligt forsvarligt niveau.

En rekom m endation  som den foreliggende kan anbefales, fordi den 
rimeligvis kan fremkalde bedre undervisningsmateriale vedrorende his
torie og derm ed større in teresse for at behandle N ordens historie.

Sam fundsfag:
R ekom m endationen ” at det nordiska stoffet i läromedlen och läroplanen 

utökas och förd jupas”  e r  en politisk ti lkendegivelse, som vi som sådan 
ikke skal tage stilling til.

De eksisterende bes tem m elser  for undervisningen i samfundsfag i gym 
nasiet og på  h f  p lacerer ikke det nordiske sam arbejde eller de nordiske 
lande som et obligatorisk emne.

For h f  s vedkom m ende hænger det bl. a. sam men med fagets meget lille 
timetal, der gør det uomgængeligt nødvendigt at tage udgangspunkt i det 
danske samfund.

H vad  angår gymnasiet e r  der  i bestem m elserne  for undervisningens 
indhold foretaget en afvejning, de r  lægger vægt på det danske  samfund, på 
dansk udenrigspolitik og udenrigsøkonomi samt på forholdet mellem øst og 
vest, nord og syd.

Også i samfundsfagsundervisningen i gymnasiet spiller det nordiske 
sam arbejde og de nordiske lande derfor en underordnet rolle.

D ette  hæ nger sam m en m ed en vurdering af  de nordiske landes betydning 
for det danske samfund økonomisk, politisk og socialt.

De nordiske lande og det nordiske samarbejde inddrages derfor kun i
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undervisningen i det omfang de/det kan belyse og perspektivere  centrale 
danske og internationale økonom iske  politiske og sociale forhold.

K øbenhavn, den 1. juni 1984

P .d .  v.

Ib F ischer H ansen  
Undervisningsinspektør

Kultur- og undervisningsdirektoratet, Grönland:

Foreløbig udredning angående nabosprogsundervisningen på det gym na
siale stade i Grønland

G enerelt om  sprogsitua tionen  i G rønland

Der tales to sprog i Grønland -  grønlandsk og dansk. Grønland er et 
inuit-sprog (eskimoisk) mens dansk hører  til de nordiske sprog. De to 
sprog er således helt ubeslægtede.

Siden det grønlandske h jem m estyres  indførelse i 1979 har grønlandsk 
haft status som landets hovedsprog, idet dansk dog kan anvendes hvor  de 
praktiske forhold gør det nødvendigt.

Det er derfor en almindelig — men måske ikke helt korrekt — opfattelse 
at Grønland e r  et to-sproget samfund. Lande t bebos a f  ca. 52000 personer. 
Ca. 80%  af  disse e r  født i Grønland og har grønlandsk som 1. sprog. Et par 
procent er ligeledes født i G rønland, men har dansk som 1. sprog. De 
resterende ca. 18% er  født uden for G rønland, hvilket med undtagelse af 
en 6 —700 personer vil sige i Danmark.

A f den primært grønlandsktalende del a f  befolkningen behersker  en ikke 
ringe -  men uopgjort -  del dansk i en grad varierende fra et instrumentalt 
dagligdags si tuationssprog til et højt andetsprogsniveau. G raden  af dansk- 
sprogethed e r  naturligvis afhængig a f  faktorer som alder, sprogmiljø, ud 
dannelsesniveau, e rhvervsarbejde  m. m.

Derimod behersker  kun ganske få personer  a f  den dansktalende befolk
ning grønlandsk i næ vneværdig  udstrækning.

U ndervisning i g røn landsk og dansk i G rønland

Siden hjem m estyre ts  indførelse har  de r  været arbejdet bevidst på  en 
styrelse a f  det grønlandske sprogs stilling i uddannelsessys tem et,  hvilket 
har  resulteret i en ti lsvarende nedprioritering a f  den tidligere meget om fat
tende danskundervisning. Alligevel indtager dansk  stadig en fremtrædende 
plads som obligatorisk fag både i skolen og dele a f  e rhvervsuddannelsen. 
Dette skyldes dels hensynet til rigsfællesskabet med D anm ark , dels det 
forhold, at en rimelig både skole- og e rhvervsuddannelse  i Grønland forud
sætter  omfattende d anskkundskaber ,  idet der inden for næsten  alle grene 
a f  uddannelsessek toren  er en udpræget mangel på grønlandsksprogede 
undervisere  og undervisningsmaterialer. Hertil kom m er at en række vide
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regående uddannelser ikke kan tilbydes i G rønland, hvorfor s tuderende må 
henvises til danske  uddannelsesinsti tutioner.

G ym nasia l uddannelse i G rønland

I Grønland tilbydes egentlig gymnasial uddannelse  -  dvs. videregående 
skolegang efter  folkeskolen, som forberedelse  til mellem uddannelser og 
højere uddannelser -  i form af  den såkaldte ” højere fo rberedelseseksa
m e n ”  -  HF.

H F  er  en dansk  gymnasial uddannelsesm odel,  som ved kongelig anord
ning af  23. juni 1977 blev indført i Grønland. Det første kursus blev oprette t 
i N uuk/G odthåb  i 1977 og et yderligere kursus er blevet startet i Aasiaat/ 
Egedesminde i 1983. U ddannelsen  e r  således relativt ny i Grønland.

Indhold og s truk tur  i den grønlandske H F  er i hovedtrækkene lig den 
danske , som angivet i undervisningsministeriets  bekendtgørelse  a f  24. april 
1974 (Bilag I ) .1

Det har  dog været nødvendigt,  at afpasse enkelte bestem m elser og 
fagparagraffer efter de specielle grønlandske forhold. Afvigelser fra de 
danske bestem m elser er anført i undervisningsministeriets bekendtgørelse 
a f  31. august 1978 (Bilag II). Hertil kom m er, at der i takt med de indhøst
ede erfaringer på dispensations- og forsøgsbasis e r  indført yderligere ju s 
teringer. Den grønlandske H F-bekendtgøre lse  er i øjeblikket under revi
sion, hvori de nævnte ju s te r inger  vil blive indarbejdet. Dette revisionsar
bejde ventes  færdiggjort i løbet a f  1984. Endelig skal det nævnes, at en 
arbejdsgruppe nedsat a f  G rønlands H jem m estyre  på nuværende tidspunkt 
e r  i gang med planlægning af  de gymnasiale uddannelser i G rønland frem til 
å r  2000. Hvorvidt og i hvilken udstrækning dette arbejde vil munde ud i 
væsentlige ændringer i den nuvæ rende uddannelsesstruk tur ,  e r  det endnu 
for tidligt at sige noget om.

Sprogundervisningen i den grønlandske H F

På grund a f  de særlige sproglige forhold i Grønland er det ikke mindst på 
dette  om råde, at den  grønlandske H F  adskiller sig fra den danske. Det 
mest m arkante  træk er,  at faget grønlandsk naturligvis indgår i læseplaner
ne. D er undervises  på to  niveauer, modersmålsniveau (A) og fremmed- 
sprogsniveau (B), sidstnævnte a f  hensyn  til den del (ca. 10%) a f  de studer
ende, de r  har dansk  som 1. sprog og kun i begrænset udstrækning eller slet 
ikke behersker  grønlandsk.

Faget dansk indtager en særlig stilling, idet det formelt såvel som reelt 
indgår som et andet m odersm ål — til trods  for at det for 9 0 %  af  de 
s tuderende e r  et fremmesprog. I modsætning til grønlandsk er dansk såle
des ikke delt i et fremmedsprogs- og modersmålsniveau.

Som følge a f  den  om fattende grønlandsk- og danskundervisning, har 
m an valgt at ju s te re  frem m edprogssiden, sådan at det eneste  egentlige 
obligatoriske frem m edsprog e r  engelsk, m ens 2. fremmedsprog -  tysk -



5

kan fravælges (jfr. Bilag II, s. 2. § 5). ' Denne mulighed e r  indtil nu blevet 
fulgt a f  samtlige s tuderende og tysk forventes da også helt fjernet fra 
fællesfagene i den reviderede bekendtgørelse .

Læ seplaner

Grønlandsk:

Som nævnt indgår faget grønlandsk i den grønlandske H F  på to ni
veauer. M odersmålsniveauet (niveau A. se Bilag II, s. 2, § 8)' omfatter 
ikke i egentlig forstand obligatorisk læsning a f  (nordiske) nabosprog. Dog 
ska l fremmedlit teratur indgå i såvel periodelæsning før anden verdenskrig 
som i læsning a f  teks te r  fra den nyeste  tid. I den udstrækning, der forelig
ger nordisk li tteratur oversa t til grønlandsk, kan denne altså indgå. Samti
dig nævnes det, at et a f  de væ rker  der  læses som supplerende læsning, kan 
være fra ikke-grønlandsk sprogom råde, og læses enten på orginalsproget 
eller i oversættelse .  I denne paragraf er der således åbnet mulighed for 

læsning a f  nabosprog.
I traditionel kulturel, lingvistisk og geografisk forstand må de øvrige 

eskimoiske sprog betragtes  som G rønlands egentlige nabosprog. En kort 
orientering om det grønlandske sprogs slægtsskab med de øvrige eski
moiske sprog indgår da også i læseplanerne for grønlandsk på m odersm åls
niveau. men de r  e r  ikke her  tale om nogen egentlig systematisk tekstlæs
ning.

G rønlandsk som frem m edsprog  (niveau B) lå oprindelig på et niveau 
svarende til andet frem m edsprog -  tysk (se Bilag II, s. 3, § 9). '  Det har 
dog vist sig, at en for s tor del a f  de s tuderende ikke kunne honorere  de 
stillede krav, og med virkning fra kursusåre t 1983/84, e r  fagparagraffen på 
forsøgsbasis blevet ju s te re t  som angivet i Bilag III, til et niveau nærmere 
svarende til 3. fremmedsprog. D enne forsøgsparagraf ventes medtaget i 
den reviderede bekendtgørelse .

Dansk

B estem melserne for danskundervisningen på den grønlandske H F  er 
angivet i Bilag II, s. 4, § 10.' Det bem æ rkes , at det sproglige niveau med 

hensyn til formålsbeskrivelse  og eksam enskrav  i det store og hele er 
identisk med grønlandsk på modersmålsniveau. Som nævnt er danske ikke 
delt i et fremmedsprogs- og et m odersm ålsniveau. hvilket vil sige at k ra
vene e r  de sam me for s tuderende med grønlandsk og studerende med 
dansk som modersmål.  Dog indeholder undervisningsbeskrivelsen nogle 
særkrav til de s tuderende, de r  læser grønlandsk på fremmedprogsniveau 
med hensyn til s tofmængde ved den supplerende læsning og skriftligt 
arbejde (danskopgaven).

1 Här ej tryckt.
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B estem m elserne indeholder krav om indføring i læsning af de skandina
viske nabosprog svensk og norsk. Ved temalæsningen kan  svensk, norsk 
og anden fremmedlit teratur indgå, og ved periodelæsningen for anden 

verdenskrig skal svensk, norsk og anden fremmedlit teratur inddrages. På 
d ispensationsbasis er svensk- og norsklæsning imidlertid udgået, hvilket 
også forventes at blive tilfældet i den endelige reviderede bekendtgørelse. 
Muligheden for at anvende fremmedlit teratur,  vil dog blive bibeholdt, 
så ledes at der  principielt vil kunne arbejdes også med svensk, norsk og 
anden nordisk litteratur.

Begrundelsen for at fjerne svensk og norsk som obligatorisk stof er 
naturligvis den, at dansk i sig selv for hovedparten  a f  de s tuderende udgør 
et meget intensivt arbejde med et nordisk nabosprog.

Sam m enfat tende  kan det siges, at den egentlige nabosprogsundervisning 
på det gymnasiale stade i Grønland udgøres a f  dels undervisningen i 
grønlandsk på fremmedsprogsniveau dels danskundervisningen. Med hen
syn til grønlandsk som frem m edsprog  er der tale om decideret f rem m ed
sprogsundervisning, mens danskundervisningen indtager en særlig stilling 
som andetsprogsundervisning på et højt plan selv om sproget for de fleste 
studerende er et fremmedsprog.

Efterhånden som den ønskede styrkelse a f  det grønlandske sprog og den 
heraf følgende lavere prioritering a f  dansk  slår igennem i uddannelsen og 
samfundet som helhed, kan der forudses at en intensivering a f  undervis
ningen i grønlandsk som frem m edsprog  og en omlægning a f  d anskunder
visningen til egentlig fremmedsprogsundervisning vil blive nødvendig.

Læ rernes grund- og videreuddannelse

N år man ser bort fra undervisere  i grønlandsk, hvis uddannelsesforhold 
kan være a f  speciel karakter,  er uddannelsen  for undervisere  på de grøn
landske H F-ku rse r  identisk med den danske, dvs. en dansk akademisk 
uddannelse .  Det følger heraf, at videreuddannelsesmulighederne også er 
de sam me, hvorfor der  henvises til den danske redegørelse.

Det kan derfor ikke forbavse, at hverken lærernes grunduddannelse  eller 
de eksisterende videreuddannelsesti lbud på alle punkter  tilfredsstil ler de 
specielle behov , som opstå r  på grund a f  de særlige sproglige forhold i 
Grønland. Allerede på  nuvæ rende tidspunkt har undervisere  i grønlandsk 
som frem m edsprog brug for mulighed for at kunne sætte sig mere ind i 
fremmedsprogsdidaktik .  Ligeledes må det antages at dansklærerne efter
hånden vil få større og større behov for et bredere indblik i andetsprogs- 
problematik  og fremmedsprogspædagogik.

P æ dagogisk udviklingsarbejde

På nuværende t idspunkt er der ingen formaliserede initiativer i gang med 
hensyn til pædagogisk udviklingsarbejde inden for nabosprogsundervis- 
ningen på det gymnasiale plan i Grønland.
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G rønlandsk som frem m edsprog  er et ungt fag og kan endnu ikke siges at 
have fundet sin plads. Selv om målgruppen for denne undervisning er 

meget lille er det ønskeligt at udvikle m etoder  og materialer, der  m under 
ud i en mere praktisk betonet kommunikativ  kom petence  hos de s tuderen
de end tilfældet e r  nu.

Inden for den grønlandske folkeskole e r  der  så småt initiativer i gang 
omkring udvikling a f  danskundervisningen som egentlig frem m edsprogs
undervisning; dette  gælder såvel læseplaner og metodik som undervis
ningsmaterialer. Det må forventes ,  at det i løbet af en årrække vil være 
nødvendigt at følge denne udvikling op på det gymnasiale plan.

Hvilken retning et sådant udviklingsarbejde vil tage. er det endnu for 
tidligt at søge at skitsere. Det er dog sandsynligt, at der  vil blive tale om en 
opprioritering a f  fagets instrumentelle aspek te r  -  som redskabsfag i vide- 
reuddannelsesøjemed -  i forhold til det a lm entdannede indhold.

O m råder som sprogbevidsthed, selvstændig indlæring og dansk som 
redskabsfag i fagintegrationssamm enhæng kan derfor tæ nkes at blive be

rørt.

U n d e rv isn in g sm a te ria le r

1 undervisningen i grønlandsk som frem m edsprog er teks ter og teks t
samlinger rimeligt dæ kket ind. idet undervisningen jo  foregår i det miljö, 
hvor sproget tales, således at adgangen til egnet autentisk materiale  er 
optimal.

Derimod mangler d e r  i nogen grad lærerhåndbøger,  undervisningsvejled
ninger og elevm ater ialer til begynderundervisningen.

På referencematerialesiden -  dvs. o rdbøger og gram m atikker -  er 
udbuddet a f  til n iveauet egnede materialer  meget begrænset. Den mest 
iøjefaldende mangel e r  en t idssvarende dansk-grønlandsk ordbog (en sådan 
foreligger slet ikke i den nuvæ rende grønlandske retskrivning), men også 
en til fremmedsprogsindlæring egnet grønlandsk-dansk ordbog og en til
strækkeligt ud tøm m ende  gram matisk  opslagsbog savnes.

I danskundervisningen anvendes  naturligvis udelukkende autentiske 
teks ter  -  og igen e r  der i sam fundet rigelig adgang til relevant materiale.

Egentlig sys tematisk  opbyggede lærebøger i sproget e r  indlysende nok 
ikke nødvendige på det niveau, de r  her e r  tale om, men også for dansk 
gælder det, at der  savnes egnede referencem ateria ler  -  o rdbøger (dansk- 
grønlandsk og grønlandsk-dansk) og en gram matisk  opslagsbog udarbejdet 
med henblik på de s tuderendes  selvstændige arbejde med sprogets form 
side.

S am m enfa tning

I det foregående er kun nabosprogsundervisningen på den egentlige 
gymnasiale uddannelse  i G rønland blevet berørt. Som anført i indledningen 
foregår der  også nabosprogsundervisning (in casu dansk) på forskellige



niveauer inden for e rhvervsuddannelserne  — enten som redskabsfag eller 
som en del a f  den obligatoriske undervisning -  en nærmere udredning 

omkring disse har  det dog a f  tidsmæssige årsager ikke været muligt at 
medtage.

Det fremgår a f  ovenstående,  at de r  ligger megen erfaring i Grønland 
omkring undervisning i nabosprog som frem m edsprog -  her sigtes især til 
den omfattende danskundervisning. Det e r  ligeledes klart,  at udviklingen 
gør det nødvendigt stadig at æ ndre karak teren  a f  denne undervisning og 
kræ ver løbende jus te r inger  a f læ sep lan e r ,  metodiske tilgange og undervis
ningsmaterialer. Selv om ændringerne går i retning a f  en styrkelse af 
modersmålets  stilling, vil de r  altid i et lille samfund som det grønlandske 
være behov for omfattende kundskaber  i fremmedsprog, og den historiske, 
kulturelle og poli tisk-økonomiske ti lknytning til D anmark be tyder  at dansk 
indtager stillingen som G rønlands vigtigste fremmedsprog.

Fra  en grønlandsk synsvinkel ligger der  en række muligheder inden for 
det nordiske sprogsamarbejde. Således kunne en koordinering a f  bes t ræ 
belserne inden for den eksis terende undervisning i nabosprog som frem 
medsprog i de nordiske lande antagelig give værdifulde resu lta ter med 
hensyn til læseplansarbejde, metodeudvikling og grund- og v idereuddan
nelse for undervisere.

A f speciel interesse i forbindelse med metodeudviklingen ville være et 
forsøg på en belysning af de pædagogiske p rob lem er omkring indlæring af 
et -  fra et e levsynspunkt — strukturelt  meget frem m edarte t sprog.

Det er en kendsgerning at ' f rem m edsprogsbyrden’ i så at sige alle si tua
tioner hviler på rep ræ sen tan tan te rne  for de mindre sprogsamfund. D er 
ligger heri en udfordring i udvikling a f  en hensigtsmæssig undervisning i 
også de mindre sprog som frem m edsprog  med henblik på en mere ligelig 
fordeling a f  opgaverne omkring en forbedret nordisk sprogforståelse -  
f. eks. i forbindelse med tolke- og oversættelsesopgaver .

På materialesiden bø r  arbejdet med udvidelse a f  bestanden a f  g rundm a
terialer — ordbøger og gram m atikker — i det størst mulige antal sprogkom 
binationer gives høj prioritet.  Sådanne materialer, udarbejdet på et alment 
tilgængeligt, pædagogisk plan vil dels kunne øge den almindelige viden om 
de øvrige nordiske sprog og dels bane vejen for nye initiativer i retning af 
egentlig tilegnelse a f  andre nordiske sprog, når behovet opstår.

G odthåb, den 22. februar 1984

(E j sign.)

Dansk Folkeoplysnings Samråd:

I D ansk Folkeoplysnings Samråd e r  vi enige i, at en omtale a f  N orden  og 
det nordiske sam arbejde b ør  prioriteres højere i folkeskolen og gymnasiet. 
Vi kunne foreslå, at man i bestræ belserne  på mere oplysning om de andre
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nordiske lande og ved behandlingen a f  N o rden  som regional helhed kunne 
lade et nordisk team  af  författare  udarbejde lærebøger i f. eks. historie, 
geografi, samfundsfag m. v. I materialet bø r  indgå artikler/afsnit på  forskel
lige sprog for at gøre alle de nordiske sprog til naturlige kom m unikat ions

midler.
D erudover  kunne man løbende udgive antologier omkring li tterære te 

maer eller blot indeholdende bidrag fra en næ rm ere  fastsat periode til brug 
i f. eks. fo lkeskolens æ ldste  klasser, i gym nasiet og ved undervisning af 
voksne. Også ved udgivelse a f  nordiske antologier e r  de t  naturligt,  at de 
enkelte bidrag gengives på  originalsproget. I tilknytning hertil kan man 
forsøge at lave en lettilgængelig litteraturhis torie, hv o r  væsentlige forfat
tere og strømninger gennemgås, men hvor man også  forsøger at beskrive 
nogle fælles træk ved nordisk  litteratur og kultur. Endelig kan man lave en 
orientering om kunst og kultur i mere bred forstand m. h. p. en historisk og 
nutidig fremstil ling a f  den  nordiske kulturarv.

Specielt inden for folkeoplysning og voksenundervisning kan man følge 

dette op ved at inspirere til at lave s tud iekredse/foredragsrækker om f. eks. 
nordiske samfundsforhold , sprog og kultur. Som  opfølgning a f  disse kan 
N ordisk M inisterråd i lighed med Foreningen N ordens  litteraturkampagne 
forsøge at afsætte økonom iske  midler til at lave nordiske forfa tte rturneer i 
en række større byer.

Endelig m ener  vi, at en udbygning a f  et fælles nordisk  bogm arked vil 
give specielt den voksne befolkning mulighed for i højere grad at stifte 
bekendtskab med nordisk li tteratur.

K øbenhavn, den 24. maj 1984

D orte Jeppesen

Aschehoug Dansk Forlag:

-------- kan  vi oplyse, at vi mener ,  at tankerne  bag det,  og den udform 
ning det har fået, v irker p rakt isk  anvendelig i forbindelse med bogudgi
velser.

Vi overvejer for tiden at udgive en N orden s  historie for folkeskolen, og 
vi har  overladt en kopi a f  forslaget til redak tionen  a f  den serie, hvori bogen 
skal indgå.

K øbenhavn, den 3. juli 1984

A schehoug 

A nders Thom sen

t l - A  674/k Supplem ent



10

D anm arks Lærerforening:

D anm arks Lærerforening har i forbindelse med behandlingen a f  Nordisk 
Råds forslag, sag A674/k, anm odet nogle faglige foreninger under  D an
marks Lærerforening om kom m entarer .  Foreningen har således modtaget 
kom m entare r  fra Dansklærerforeningen, Folkeskolefraktionen, Landsfor
eningen a f  Læsepædagoger ,  Pædagogisk Landsforening for Orientering og 
D ansk Historielærerforening (si* nedan).

D anm arks Lærerforening har  følgende bem ærkninger til medlemsforsla- 
get:

D anm arks Lærerforening e r  enig i de problemer, som er  opregnet i 
forslaget. Foreningen e r  enig i, at en samlet behandling a f  N orden  med 
særlig vægt på nabolandene, bør vægtes højere i undervisningen. Denne 
vægtning b ør  særligt foregå på  folkeskoleniveauet, idet man kun herved 
sikrer, at alle e lever får mulighed for at arbejde med dette emne.

I D anm ark udarbejder undervisningsministeriet ganske vist vejledende 
undervisningsvejledninger til de enkelte fag, men det står den  enkelte 
kom m une frit for, at udarbejde lokale undervisningsvejledninger, de r  dog 
skal sikre, at fagets overordnede formål kan opfyldes. Der ligger altså ikke 
en sikkerhed for, at alle e lever får dette  om råde lige godt belyst, selv om de 
centrale  undervisningsvejledninger ændres.

Ligeledes e r  de r  ikke en central styring a f  udarbejdelsen a f  underv is
ningsmidler, hvilket naturligvis indebærer ,  at man ikke kan pålægge lære
bogsforfattere at lægge mere vægt på de nordiske forhold.

Umiddelbart synes der således kun at være mulighed for gennem ud ta
lelser og rekom m andationer,  at opfordre de forskellige implicerede parter  
til at focusere mere på dette  emne.

Imidlertid kan D anm arks Lærerforening opfordre Nordisk  Råd og F o r 
eningen N orden  til at foranledige, at d e r  i højere grad bliver udarbejdet 
folkeskolerelevant informations- og undervisningsmaterialer.

Tilstedeværelsen  a f  let tilgængeligt og varieret materiale vil være en 
yderligere inspiration til at tage dette  vigtige em ne op i folkeskolen.

K øbenhavn , den 13. juni 1984

M artin R ø  m er
G rete R oth

Landsforeningen af Læsepædagoger:

Det pågældende medlemsförslag er bestemt værd at studere nærmere, 
derom  senere. Det e r  væsentligt for os at påpege, at den danske delegation/ 
N ord isk  Råd har tillagt medlemsförslaget noget positivt og noget meget
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væsentligt ved at bede  lærerforeningen foranledige, at ikke blot de faglige 
foreninger i historie, sam fundskundskab  og geografi,  m en  også  i dansk, 
afgiver udtalelser.

Denne vurdering skyldes ikke, at vi er blevet spurgt(!), men at orien te
ring om N orden  indenfor folkeskolens om råde og specielt da i D anm ark  i 
praksis foregår i forbindelse med danskundervisningen — uanset hvilke 
formalia de r  er gældende. -  I den  forbindelse skal dog unders treges ,  at 
medlemsforslagets sætning om  at ” kundskab  om  nabolandene afhænger 
helt af den  enkelte lærers in teresser og egen ak tiv ite t” , e r  udtryk for en 
realistisk vurdering.

F o r  os e r  det nærliggende at pege på det  stærke indslag i den gældende 
undervisningsvejledning, ” D ansk  76” , pkt. 5.3 om norsk  og svensk (vej
ledningens side 55). Hvis de r  blev levet op til, hvad der står her, ville 
mange problem er om gensidig nordisk information -  set fra dansk side -  

være løst.
Undervisningsvejledningens in tentioner e r  de r  i k k e  levet op til, pri

mært fordi danskundervisningen e r  tidsmæssigt p resse t  i så høj grad, at 

pkt.  5.3 e r  urealistisk.
Vi kan også pege på, a t  de r  i 1960’erne  via såvel faglige foreninger som 

interesseorganisationer og private forlag m .f l .  foregik et meget aktivt 
arbejde basere t på  nordisk orientering.

Da jeg  i går gennemgik vores  arkiv, faldt jeg  eksem pelvis over  en 
publikation fra 1967, udarbejdet a f  davæ rende  børnebiblio tekar H anne 
G ettrup  og kom m unelæ rer  Flem ming Lundahl.  H vis  den  slags arbejde var 
blevet fortsat, ville mange p rob lem er have løst sig selv. Den pågældende 
pjece vedlægges som ét enkelt a f  mange mange eksem pler  p å  et arbejde, 
der dengang var i gang og som satte realite ter bag ordene  om det nordiske 
samarbejde.

For  mig e r  det specielt nærliggende at pege på  de undersøgelser over  
danskernes forståelse  a f  norsk  og svensk, som blev igangsat i 1960’erne. 
D er kunne peges på  senere  norske undersøgelser ,  de r  så på  forståelses
problem er og nabolandenes gensidige vurdering a f  hinanden.

-  En række artikler, rappor te r  m. v. kunne vedlægges. Det ville ikke 
bidrage til den  gensidige nordiske forståelse , de r  efterlyses. Det er ikke 
rappor te r  d e r  mangler. D em  ha r  vi en G uds  velsignelse af. Jeg kan på 
forhånd levere de resulta ter ,  der  vil kom m e til at stå i dem.

K onkret fra medlemsförslaget skal anføres en sætning: ” Trods denne 
indsats må den g rundlæggende kundskabskanal altid væ re  sko len” .

-  Det er tvivlsomt, om denne sætsning stadig gælder. Med den  langt 
stærkere generelle informationsvægt end  tidligere, som tv har  fået, med 
den uformelle informationsvægt som  rejseaktiviteter , landene imellem har 
udviklet sig til osv .,  e r  det tvivlsomt, om  skolen stadig kan  gøre krav  på  at 
være ” den grundlæggende k un dskabskana l” . Skolen e r  nok  én a f  mange
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kanaler; det er i hvert fald skolen, som sam fundene til en vis grad kan 

styre.
Men derfor fo rekom m er det også bekym rende,  at så meget a f  medlems- 

forslaget om handler ” g ym nas ie t” .

N u e r  gymnasiet ét i Sverige og noget andet i andre nordiske lande. I 
D anm ark  om fatter  gymnasiet stadig et afgjort mindretal a f  ungdommen. 
D erfor er det -  set fra dansk  side -  afgjort ikke tilstrækkelig med den 
stærke focusering på gymnasiet ,  som de r  her e r  givet udtryk for.

Viden om N orden ,  holdninger til N orden ,  syn på N orden  osv. -  må 
nødvendigvis m edinddrage h e l e  e levårgangen. Og det vil sige, at folke
skolen p lacerer sig centralt  i denne sam menhang.

H er  må handles;
Man burde f. eks. overveje ,  om det var en idé at ti lbyde "nabo lands-  

s tø t te”  -  ikke blot til at v iderebefordre skønlitteratur, men også til at 
billiggøre og m asseudbrede tilgæ ngelig  information på folkeskoleniveau.

En anden idé ville det være at søge udformet en fællesnordisk bog og/ 
eller film, der var nutidig tænkt og som så på N orden  udefra. Det e r  jo  en 
almindelig erfaring, at man altid rejser mere nordisk-orienteret h j e m  fra 
internationale konferencer,  end man rejser nordisk-orienteret hjem fra 
nordiske møder.

Det e r  vores  afgjorte opfattelse, at det nordiske samarbejde (naturligvis) 
ikke s tår  og falder med, hvad de r  sker her og nu. Afgjort ikke.

M en ikke desto  mindre e r  det urealistisk at indse, at det nordiske 
samarbejde ikke e r  i krise -  primært på grund a f  alt for megen god vilje og 
al for lidt konkret  indsats.

Og den meget sparsom m e indsats når ikke længre ud i skolen, end til de 
elever, de r  har specielt nordisk engagerede lærere -  og den skal i hvert 
fald nå længere ned i skolen til de e lever, de r  går i gymnasiet.

Holte, den 1. maj 1984

M ogens Jansen

Pædagogisk Landsforening for Orientering:

Pædagogisk Landsforening for Orientering er naturligt interesseret i 
undervisning de r  om handler  den parlamentariske styreform, kulturarv og 
historie, så vi er som forening i høj grad in teresseret i undervisning i de 
træk  ved vort  samfund, som vi har fælles med det øvrige N orden ,  og som 
sådan er vi stærkt m edvirkende til at udbrede  kendskabet til den nordiske 
livsform -  dette  ligger implicit i undervisningen.

Også mere eksplicit hø re r  undervisning i de nordiske samfunds sæ r
kende og i deres  formelle og uformelle sam arbejde med i det område som 
foreningen dækker.
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Spørgsmålet om, hvordan N orden  som helhed skal blive bedre behand
let i såvel undervisning som i lærebøger må besvares  med forventninger 
om en øget indsats i lærernes uddannelse  og v idereuddannelse .  Derimod 
tror foreningen ikke at en revision a f  læseplaner alene vil have den ønskede 
effekt,  da læseplanerne for disse fag i forvejen kan omfatte stoffet og da 
læseplanerne desuden  e r  meget om fattende  i forhold til den faktiske u nder

visningstid.
Til sidst skal foreningen oplyse om. at vi m edvirker og deltager i et 

kursus afholdt af foreningen N orden  i juli 1984. hvor det nordiske sam ar
bejde naturligvis vil være i centrum. Sådanne initiativer vil foreningen 

fortsat gerne medvirke til.

K øbenhavn, den 12. april 1984

J e tte  B øndergaard  
Formand for PLO

Dansk Historielærerforening:

Dansk Historielærerforening ser gerne, at N ordens  historie og D an
marks placering i nordisk sam m enhæ ng, sam fundsm æssigt såvel som kul
turelt , behandles i undervisningsmaterialer  til folkeskolen, men vil gerne 
understrege, at udarbejdelsen a f  undervisningsmaterialer ikke s tyres cen
tralt i Danmark. 1 de seneste  å r  e r  der udgivet enkelte, men udm ærkede 
hæfter til undervisningen i historie og samtidsorientering, en udvikling, der 
følger den s tærkere  understregning a f  behandlingen a f  det nordiske stof, 
som eksem plerne i "H is to r ie  8 1 " .  undervisningsvejledningen angiver.

Dansk H istorielærerforening vil stærkt anbefale, at Nordisk  Råds re 
komm andation (nr. 14H972) om udgivelsen a f  en nordisk historie bliver 
ført ud i livet, således at elever på folkeskoleniveau kan få glæde a f  et 
sådant materiale . De allerede udgivne tem ahæ fter ligger på universite tsni
veau, og kan højst anvendes  som forberedelsesmateriale  af lærere i folke
skolen.

K øbenhavn i maj 1984

P.b.v.

Ole Sørensen  
Formand



D ansklæ rerforeningen/Folkeskolefraktionen:

Vi finder N ordisk  Råds anvendelse  af ordet,  rigtig, yderst uhensigts
mæssig, fx i forbindelse med ” en riktig och fyllig in form ation" og ” ger en 
riktig bild a v ” . Det e r  efter vores mening tvivlsomt, om ” m a n ” kan blive 
enige om, hvad der er  rigtigt i den forbindelse.

Folkeskolefraktionen mener:
-  at bes træ belser  på at give eleverne et mere samlet billede a f  N orden, 

at give dem informationer om de nordiske institutioner og derm ed om 
deres  re ttigheder som nordiske borgere bør støttes,

-  at det er en udm æ rket idé, at en væsentl ig del a f  dette  s tof gives i 
orienteringsfagene, og at forlag og lærebogsforfattere opfordres til at ov e r
veje det ved udgivelse a f  undervisningsmaterialer,

-  at sådanne bestræ belser kan underbygge arbejdet med nabosprog og 
nordisk li tteratur (også oversa t finsk, færøsk, grønlandsk, is landsk og 
samisk) i danskundervisningen og kan medvirke til et tværfagligt sam ar
bejde mellem orienteringsfagene og dansk.

K øbenhavn , den 3. maj 1984

M arianne Je lved

Il inniarfissuaq — Grønlands seminarium:

--------- kan det oplyses,  at l l inniarssuaq efter gennemgang a f  det frem
sendte medlemsförslag til N ord isk  Råd kan tilslutte sig tankerne om at 
opprioritere det nordiske s tof ved fremtidigt arbejde med læseplaner og 
undervisningsmateriale.

Såfremt der m åtte  frem kom m e initiativer i den retning, e r  vi herfra 
interesseret i at blive konsulteret på det faglige plan i de konkrete  p ro 
jekter.

N uuk, den 23. maj 1984

Vagn Jørgensen  
Fg. rektor

Pilersuiffik — Grønlands central for undervisningsmidler m. v.:

Det kan endvidere oplyses, at Pilersuiffiks skoleradio og skole-TV afde
ling udlåner underv isn ingsprogram m er (heraf nogle versioneret til g røn
landsk) i overensstem m else  med den danske  landscentrals  båndkatalog.
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Endelig kan skoler og andre undervisningsinstitutioner rekvirere film, 
klassesæt, dias og lydbånd inden for nordiske em neom råder .

Idet medlemsförslaget i høj grad støttes, foreslås udarbejdet et fælles
nordisk katalog over  undervisningsmidler, der kan være af fælles interesse 
og til inspiration i historie-, geografi- og samtidsorienteringsundervis- 

ningen.

G odthåb, den 24 maj 1984

Ebbe M ortensen  
Konsulent for undervisningsmidler

F i n l a n d  

Skolstyrelsen:

G em ensam m a länsvis anordnade  seminarier har  hållits i sam arbete  mel
lan Pohjola-Norden och skolstyrelsen. Vid seminarierna har  man u nder
sökt i vilken uts träckning stoff gällande N orden  har beakta ts  i läroplanerna 
i svenska, historia och geografi. Avsikten ä r  att också  i fortsättningen 
anordna liknande seminarier.

De nya lärokurserna  och lärokursp lanerna  i svenska  i Finlands grund
skolor och gym nasier ger u tm ärk ta  möjligheter till att framhäva språk- och 
kulturförhållandena i N orden. L ikaså ingår stoff rörande N orden  i läropla

nerna i his toria och i geografi.
G rundskolans läroplan genom går för närvarande en omfattande gransk

ning och gymnasiets  läroplan utvecklas. Då läroplaner i framtiden u ta rbe
tas i svenska, historia och geografi kom m er stoff rörande N orden  som 
nämns i Ert brev  att beaktas.

Skolstyrelsen anser  att N orden  redan nu blir tämligen utförligt behandlat 
inom finskt skolväsen och att situationen, sedan läroplanerna reviderats, 
ytterligare kom m er att förbättras.

Helsingfors den 18 maj 1984

Vesa Lyytikä inen  
Avdelningschef

Pirkko-L. Koskinen 
Överinspektör



Ålands landskapsstyrelse:
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L andskapss tyre lsen ,  som i ärende t hört landskapets  lärom edelskom - 
m itté , har ä ran avge följande yttrande:

L andskapss tyre lsen  no terar  med tillfredsställelse de tta  initiativ som lig
ger i linje med å ländska  önskem ål.  Den i medlemsförslaget konsta terade  
bristen på nordiskt stoff i läroplaner och läromedel äger sin riktighet, 
särskilt vad beträffar de små självstyrda om rådena. Lärom edelskom m ittén  
har påpekat vikten av att rikets läroplan som nu är under  omarbetning 
skulle notera  den å ländska självstyrelsen, en uppfattning som Ålands 
landskapsstyrelse  till fullo delar.

Medlemsförslaget borde tillställas lärom edelskom m ittéer och lärome- 
delsförlag i de nordiska länderna som ett led i strävan att påskynda införan
det av m era  nordiskt material i läromedlen.

Mariehamn den 7 juni 1984

Folke W oivolin  
Lantråd

Börje K arlsson  
Utbildningschef

Äidinkielen opettajain liitto (Modersmålslärarföreningen)1:

Äidinkielen opettajain liitto finner de t  riktigt att eleverna i de nordiska 
skolorna i sitt läromaterial får kunskaper  om grannländerna, -folken och 
-språken.

Vi har  noterat att  stoff om N orden  enligt rekom m endationen  ges i 
historia, geografi och samhällslära. I m odersmålsundervisningen, i synner
het i gymnasiet , borde  det vara  möjligt a tt i s tora  drag orientera  sig i den 
nordiska li tteraturen. Intressant är också  den skandinaviska språkgem en
skapen och vid sidan om denna  det finska språket. Äidinkielen opettajain 
liitto skulle gärna se att språkliga och li tterära aspek te r  beaktas också  i de 
sam nordiska läroplanerna och läromedlen. Eftersom allehanda umgänge 
mellan de nordiska länderna i dag är livligt, ä r  även den språkliga aspekten  
i undervisningen nödvändig.

Helsingfors den 8 maj 1984

Äidinkielen opettajain liitto

R isto  K aipainen  
Ordförande

M atti S inko  
Verksamhetsledare

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  f in s k a
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Suomen Tietokirjail ijat r .  y .1:

Suomen Tietokirjail ijat r.y. intar en positiv ställning till medlemsförsla
get och s töder de synpunk ter  som framförts i detta  samt kom m er att 
informera sina m edlem m ar om ärende t och beak tandet av detta  vid u ta rbe
tandet av läromaterial. Vi kom m er också att ta upp saken i ett seminarium 
för sam nordiska  läroboksförfattare  våren 1985 på H anaholm en i Esbo.

Esbo den 14 juni 1984

F ör  styrelsen av Suom en Tietokirjail ijat r. y.

M a rtti  R e p o  

Styrelsemedlem

Samverkande bildningsorganisationerna rv 1:

Inom vuxenutbildningen har man under  de senaste  åren när det nordiska 
sam arbetet ökat allt oftare kunnat konsta tera  hur viktigt detta  sam arbete  är 
i den alltmera internationella världen. För  att de tta  sam arbete  skall upple
vas som viktigt även på individnivå, måste man redan i skolundervisningen
— liksom också  senare u nder  fortsättn ingsstudier -  på ett tidigt skede 
försöka ge en helhetsbild om N orden  och om vad det innebär att vara 
nordbo; vilka fördelar och rättigheter en nordisk medborgare har i g rann
landet. Om man i grundskolan och senare under  studierna kan skapa 
positiva a tt ityder till N orden  och nordismen, är det nordiska sam arbetet 
senare en självklar sak och tro ts  eventuella språkliga svårigheter har 
sam arbetet goda förutsättn ingar att lyckas.

I flera organisationer k onsta te rades  under  det nordiska turiståret att det 
inte finns någon enhetlig helhetsframställning om N orden  och inte heller 
separat material om N orden. D ärför skulle det vara viktigt med läromedel 
för vuxenstudier.  Då bör man i synnerhet beak ta  minoritetskulturerna.

Med hänvisning till det ovan sagda förenar sig S am verkande bildningsor
ganisationerna om medlemsförslaget att N ord iska  rådet rekom m enderar  
N ordiska ministerrådet a tt genom olika initiativ m edverka  till att det nor
diska stoffet i läromedlen och läroplanen u tökas och fördjupas.

Helsingfors den 15 maj 1984

S am verkande bildningsorganisationerna ry

O ili P arjo  

Ordförande

H e len a  K  e kk o n  en  

Generalsekreterare

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  f i n s k a .
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Biologi- och geografilärarförbundet r .  f.:

Biologi och geografilärarförbundet håller med om:
-  att eleverna inte får tillräcklig kännedom  om sina nordiska grannlän

der.
-  att  kunskapen  om N ord en  blir beroende av lärarnas intresseriktning 

och egen aktivitet
-  att kom parativa  studier av förhållandena i de nordiska länderna och 

världen är värdefulla
-  att det nordiska sam arbete t ä r  m ycket värdefullt i den internationali- 

serade värld i vilken vi lever
F ö r  att uppnå de mål, som  ovan framförts finns vissa hinder:

-  i Finlands skolor behandlas de nordiska ländernas geografi i å rskurs  4 
och 9 enligt de nuvarande läroplanerna. I skolstyrelsens preliminära läro
planer, som möjliggör en flexibilitet i fråga om hur många veckotimm ar 
olika läroämnen skall ha i en viss kom m un, kan kom m unen  skära ner 
undervisningen i geografi med en tredjedel i årskurs 9. I vissa andra 
läroämnen tillåtes en flexibilitet även uppåt. Om skolstyrelsens plan an
gående geografin förverkligas, kom m er undervisningen om N orden  att 
försämras. Därför är det viktigt, att en flexibilitet som medför en ökning av 
timantalet i å rskurs  9, möjliggöres.

-  aktuellt undervisningsmaterial som framställts av t .ex. U tbildningsra
dion i Sverige får inte lånas över  till Finland

-  skolfolkets egen aktivitet försvåras av att N ord iska  rådet,  undervis
ningsministeriet och skolstyrelsen inte i tillräckligt hög grad ekonomiskt 
unders töder  nordiska kontak ter

K om parat iva  studier över  de nordiska länderna borde inte enbart ske via 
böcker,  utan via personliga kontakter.  Befrämjandet av dessa kan förverk
ligas genom ökad vänorts- och lägerskoleverksam het.  E rfarenheter  av 
t. ex. det nordiska miljölärarprojektet borde ges större spridning. Finland 
har nyligen fått nya skollagar, som godkänts  av riksdagen. De ställer bl.a. 
som mål, att skolan bör å s tadkom m a kreativa, samarbetskunniga, ansvars- 
kännande och fredsvilliga människor.  Fö r  att  det skall lyckas, ä r  det inte 
nog med ett  ökat antal s idor i lä roböckerna. Skolan bör ge livsglädje och 
mod att taga itu med de svårigheter, som N orden  och världen s tår  inför.

Lojo den 29 maj 1984

På Biologi- och geografilärarnas förbunds vägnar

C hrister S lo tte  
Lektor
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I s l a n d

Utbildningsministeriet1:

Ministeriet anser  de t  positivt a tt N ord iska  ministerrådet a rbe ta r  för att 
de nordiska  länderna u ta rbe ta r  gem ensam m a riktl injer beträffande det 
nordiska stoffet i läromedel och läroplaner för grundskolor och gymnasier. 
Inom ram en för dessa  riktlinjer m åste  sedan varje land var för sig besluta 
om utvecklingen.

Reykjavik den  8 maj 1984

På vägnar av ministern 

A m i G unnarsson

Islands univeristets historiska institut1:

Institutet u tt rycker  tillfredsställelse över  förslaget A 674/k då  institutet å 
ena sidan finner det självklart att man lägger vikt vid undervisning om 
N ordens historia i de nordiska  skolorna. Å andra  sidan är förslaget skrivet 
i så allmänna ordalag att  institutet inte kan ta direkt s tåndpunkt till det. För  
att möjliggöra detta  skulle det behövas  uppgift om avsikten ä r  att något 
annat his torieämne får vika och i så fall vilket ämne, eller om avsikten är 
att bygga ut h is torieundervisningen med ytterligare undervisning i N o r 

dens historia. Institute t finner vidare a tt  m ycket talar mot att  föreskrifter 
utfärdas om att vissa de lar av de nordiska ländernas historia behandlas i 
sam manhang. D etta  verkar  emellertid vara  avsikten med förslaget enligt 
dess motivering.

Reykjavik den 25 april 1984

Pär W hitehead  
Föreståndare

Läromedelsförlaget:1

Jag p åpekar  att utbildningsministeriet ä r  det organ som publicerar läro
planerna för grundskolan och bes lu tar  om det huvudsakliga innehållet i 
skolornas läromedel. Beslut om de läromedel, som produceras  på vägnar 
av Läromedelsförlaget,  fattas därför med hänsyn till ministeriets beslut.

1 Yttrandet översatt frå n  isländska.
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Jag bedöm er det som självklart att N orden  bör behandlas i be tydande 
omfattning i g rundskolornas läromedel för vissa å ldersgrupper samt att 
läromedel bör finnas tillgängliga för äldre elever under  vidareutbildning i 
syfte att öka  kunskaperna  om våra grannländers historia och nutid.

Jag ställer mig därem ot tveksam  till möjligheterna att ingående i läro
böckerna  behandla  ländernas sam arbete  inom N ord iska  rådet eller i andra 
organ. Jag anser  snarare  att N ord iska  rådet borde publicera en särskild 
b roschyr om verksam heten , som sedan kunde dis tribueras efter behov i de 
övre klasserna i grundskolan och i gymnasiet.

Det bö r  näm nas att  svårigheter ä r  förknippade med att  få tag på bra 
visuellt material för användning i skolorna. Detta gäller främst is ländskt 
material för att ingen systematisk produktion av visuellt utbildningsmate
rial har ägt rum om bl. a. Islands historia, is ländskt samhälle, geografi eller 
geologi. D etta  har försvårat undervisningen här i landet och även utländs
ka organ som distr ibuerar visuellt utbildningsmaterial har  klagat över 
detta.

Det finns vidare skäl att näm na att det har ofta varit svårt att erhålla  
visuellt utbildningsmaterial för skolorna dels av upphovsrätts liga skäl och 
dels av tullmässiga skäl. Det är därför viktigt att underlä tta  så mycket som 
möjligt för distribution de nordiska länderna emellan av utbildningsmate
rial och annat kulturellt material på video. D etta  har särskild betydelse  för 
Island för att vi knappast p roducerar  något specialiserat material själva 
u tan får det nästan  genomgående från utlandet.

Jag har velat komm a in på dessa punkte r  fast medlemsförslaget enbart 
omfattar  det nordiska stoffet i läromedel och läroplaner samt information 
om de nordiska ländernas sam arbete .

Reykjavik den 7 maj 1984

A sgeir  G udm undsson  
Dir. för Läromedelsförlaget

Islands lärarförbunds u tb i ldningsråd:1
har  erhålli t nordiskt medlemsförslag om det nordiska stoffet i läromedel 

och läroplaner.
Utbildningsrådets direktion u ttrycker  ti llfredsställelse över förslaget om 

ökade och förbättrade nordiska läromedel och ger sitt stöd till förslaget.

Reykjavik den 8 maj 1984

På vägnar av Islands lärarförbunds utbildningsråd 

Svanhildur K aaber

1 Y ttra n d e t ö v e r s a tt  f r å n  is lä n d sk a .
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N o r g e

Kirke- og undervisningsdepartementet:

Kirke- og underv isn ingsdepartem ente t  gir sin ti lslutning til medlemsfor- 
slaget om å styrke det nordiske stoffet i skolens læremidler och læreplaner. 
Nordiske em ner utgjør allerede i dag viktige elem enter i undervisningen i 
såvel grunnskolen  som den videregående skole. Fellesnordisk stoff be
handles i første rekke i samfunnsfagene (historie, geografi og sam funns
kunnskap), men berøres  også til en viss grad i norskfaget.

G runnskolerådet e r  for øyeblikket i ferd med å  revidere M ønsterplan for 
grunnskolen. Fellesnordiske s toffm om enter vil bli tatt opp under arbeidet 
med de aktuelle fagplaner.

Rådet for videregående opplæring vil på tilsvarende vis vurdere behovet 
for styrking av nordiske em ner i de berørte fagplaner for den videregående 
skole.

Ønsket om å styrke et stoffmoment i skolen vil imidlertid alltid måtte 
avveies mot andre prioriterte s toffm om enter,  sett på bakgrunn av den 
økende stoffmengde i de aktuelle fag.

Oslo, 25. mai 1984

E tter  fullmakt 

A . B orgvad
Ole K irkem o

Kultur- og vitenskapsdepartementet:

Innenfor Kultur- og v i tenskapsdepartem ente ts  arbeidsom råde synes 
medlemsförslaget å ha særlig interesse for læ rerhøgskolens vedkomm ende.

D epartem ente t  er i prinsippet enig i de vurderinger som ligger til grunn 
for forslaget og an tar  at initiativ på nordisk plan kan vise seg hensiktsmes-

Oslo, 2. august 1984

E tter  fullmakt 

O lav N yliam ar
Brit A lstad  

for Hans Berg
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Norsk lektorlag, Landsseksjonen for historie og samfunnskunnskap:

O venfornevnte  medlemsförslag tar  spesielt for seg tre fag: historie, 
geografi og sam funnskunnskap. I faget historie er det allerede stort sett 
mye stoff i lærebøkene om de andre nordiske land. 1 faget sam funnskunn
skap (obligatorisk del i allmennfaglig studieretning) omtales derimot nesten 
ikke de andre nordiske land. H e r  ville det være naturlig å gi et m er samlet 
bilde av N orden ,  om ikke annet enn som sammenligning med ens eget 
land: forfatning, partiforhold, utenrikspolitikk osv. H v a  e r  likt, og hva  er 
ulikt? H v o r  e r  det nordiske sam arbeidet godt, hvor halter det og hvorfor? 
H v o r  o pp tre r  de nordiske land stort sett samlet? I utlandet oppfattes 
N orden  ofte som en enhet,  h va  bes tå r  dette  felles nordiske i?

Vi synes det ville være naturlig om N ordisk  Råd tok initiativ til eller 
støtte t et nordisk sem inar for lærere, lærebokforfattere, ” læreplanforfat- 
te re ” innenfor disse tre fag.

Vi synes dessu ten  det ville være rimelig og befruktende for det nordiske 
samarbeid om skolemyndighetene i de nordiske land utvekslet fagplaner 
for grunnskole og v ideregående skole, iallfall i disse tre fag, men også rent 
allment.

Oslo, 26. april 1984

På vegne av L andsseksjonen 

Finn H olden

Norsk lærerlag:

N orsk  Lærerlag s tø tter  forslaget til uttalelse til N ordisk  Råd.
N orsk  Lærerlag vurderer  å rette en henvendelse  til G runnskolerådet der  

det blir bedt om at det nordiske stoffet får sin plass i arbeidet med den nye 
læreplanen.

Oslo, 30. mai 1984

F or  N orsk  lærerlag

Karin L ie  
Leder

Ole P etter B lindheim
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Samnem nda for studiearbeid:

Saken ble behandle t i vårt styre 25/4-84 der det ble gjort følgende vedtak: 
Styret i S am nem nda  for studiearbeid har drøfta ” Medlemsförslag om det 

nordiska stoffet i läromedel och lärop laner”  A 674/k og s tø tter  framlegget 
og vonar dei initiativ som medlemsframlegget peikar på  vil kome til ei 
snarleg løysing.

Oslo, 22. mai 1984

Sam nem nda  for studiearbeid

Ole O rm seth  
G eneralsekretær

Norsk faglitterær forfatterforening:

Norsk  faglitterær forfatterforenings styre og lærebokutvalg har med stor 
interesse studert det ti lsendte medlemsförslag A 674/k fra Nordisk  Råd og 
slutter seg til det fremsatte  forslag om en økning og fordypning av det 
nordiske stoffet i læremidler og læreplaner. I tillegg til dette forslaget vil vi 
tilføye at det også e r  behov i ensar tede  p laner når det gjelder undervisning i 
morsmål/grannespråk og i miljøvern.

For  å nå disse målene, bør Nordisk  Råd:

a. støtte sem inar for nordiske lærebokforfattere i historie, geografi og 
sam funnskunskap,

b. dele ut et antall s t ipender til faglitterære forfattere som spesielt a r 
beider med læremidler der en behandler tem aer  av felles nordisk interesse,

c. la utarbeide utfyllende retningslinjer over m om enter  og em ner en 
ønsker spesielt belyst i læ reverkene (forskjellige fag i klassetr inn). Disse 
retningslinjene bør i sin tur tilflyte fagplanutvalg og ulike grupper lærebok
forfattere i de nordiske landene.

Generelt bør skolemyndighetene i de nordiske land aktivt benytte  fag
plangrupper ved utveksling av ved tatte  fagplaner i grunnskole og videre
gående skole. Dette ville fremme nordisk samarbeid i undervisningssek
toren.

Oslo, 9. mai 1984

N orsk  faglit terær forfatterforening

V ictor H ellern  
Formann

Tora H ong  
G eneralsekretær



24

Sverige

Skolöverstyrelsen (SÖ):

-------- Y ttrandet inskränks dels på grund av den korta  remisstiden, dels
och främst med anledning av ansvarsfördelningen mellan S IL  och SÖ för 
läromedelsfrågor till synpunk te r  på i första hand undervisningens upplägg
ning och det nordiska stoffets behandling i läroplanerna för grundskolan 
och gymnasieskolan.

SÖ delar uppfattningen att de nordiska länderna och den nordiska ge
menskapen  vanligen intar en undanskym d plats i undervisningen och att 
det nordiska stoffet i hög grad är beroende av lärarnas intresse för dessa 
frågor. D etta  förhållande beror  dock inte på hur N orden  behandlas i 
läroplanerna.

Förklaringen till a tt undervisningen om de nordiska länderna och sam ar
betet dem  emellan inte är så omfattande som önskas ligger främst i den vikt 
läroplanerna kommit att lägga vid internationella frågor som ulandsprobie- 
men och ambitionen att bry ta  med den e tnocentrism  som förr präglade 
skolans undervisning. Det globala perspektive t har medfört att superm ak
terna U SA  och Sovjetunionen samt alltmer Kina hävdat sin plats i kurspla
ner och läroböcker. De s tora  överlevnadsfrågorna framhålls också  i läro
planerna. Till dem hör miljö- och resursproblem samt konflikter mellan 
sta ter och politiska system. L äroböckerna  har företrädesvis valt exempel 
utanför Norden.

För  högstadiets del slog detta  internationella perspektiv  helt igenom med 
Lgr 69 som också  reducerade  undervisningstiden för de tre äm nena  geo
grafi, historia och samhällskunskap. L äroböckerna  följde i stort läroplans- 
supplementets förslag till årskursplanering  och gav N orden, inklusive Sve
rige, en fjärdedel av undervisningstiden i geografi och historia samt super
m akterna och V ästeuropa tillsammans lika mycket. Enligt de från Lgr 62 
oförändrade huvudm om enten  ingick i kurserna ” Befolkning, bebyggelse 
och näringsliv i N orden  med särskild vikt vid Sverige” respektive ” allmän 
och nordisk historia från 1800-talets början fram till våra d agar" .

Inom den reducerade gem ensam m a ram en betonade läroplanssupple- 
mentets förslag det nordiska på bekostnad av det specifikt svenska. I 
läroböckerna förblev Sverige huvudsak  tro ts  be tydande inskränkningar, 
det nordiska ökade i betydelse , relativt och i a llmänhet totalt . Senare har 
böckerna  blivit m ycket kortare  och ibland har nedskärningarna mera gått 
ut över det nordiska än det svenska stoffet.

I Lgr 80 har E uropa  fått en något mera  fram trädande plats utan att det 
globala perspektivet,  N orden  eller Sverige därför prioriterats lägre. Mel
lanstadiets historieundervisning har dock fått en helt ny inriktning. Sedan 
folkskolans tid har den behandlat ” vårt folks arbete och liv genom ti
d e rn a ”  samt allmän och nordisk historia bara om det ansetts  erforderligt 
för sam manhanget.  Lgr 80 näm ner inte längre Sverige i sam band med
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” A rbete  och liv, händelser och gestalter i N orden  och  E u ro pa  under  
medeltid och nyare tid fram till mitten av 1700-talet” .

De delm om ent som gällde för gymnasieskolans his torieundervisning 
från 1965 till 1982 var  detaljerade och gav stort u trym m e åt Sverige och 
dess g rannländer va r  för sig och  som enhet. I lä roböckerna  h a r  dessa  inslag 
fått ett  alltmer begränsat u trym m e i jäm före lse  med allmän historia och 
globala perspektiv .  I avvägningen mellan svensk t och nordiskt stoff h a r  det 
senare emellertid snarast gynnats . Särskilt de yngre böckerna  utnyttjar 
också  i varierande uts träckning möjligheterna att  skildra en regional u t
veckling i stället för flera nationella. D enna beskrivning torde o ckså  vara  
giltig för de böcker  som utkom m it sedan huvudm om enten  ändrats och 
delm omenten utgått fr. o. m. 1982.

I Lgr 62 var  sam hällskunskapen nationell med yrkesorientering som 
u tan jäm före lse  tyngsta  inslag. Internationellt sam arbete ,  främst F N , 
näm ndes dock. I Lgr 69 infördes ” ekonom isk utveckling även i icke 
industrialiserade länder”  och  ” Politiska, sociala och ekonom iska  problem 
i andra länd e r”  ti llsammans med in ternationella frågor. Läroboksförfat- 
ta rna  tog med denna  utgångspunkt upp  superm ak te rna  och ulandsproblem. 
N orden  berörs liksom tidigare ibland i sam band med Sverige (t. ex. försvar 
och säkerhetspolitik) eller internationellt sam arbete  (N ord iska  rådet,  ge
mensamt uppträdande i F N ,  förhållande till EG  och  E F T A  etc.) . Lgr 80 ger 
inte anledning att förutse  en ändring i dessa  avseenden.

De geografimoment som gymnasieskolans sam hällskunskap övertog  var 
globala snarare  än regionala. Ä m nets  ekonom iska , politiska och sociala 
mom ent var och ä r  fortfarande av den arten  att  de inte a  priori ä r  knutna  till 
något land eller någon region. Att svenska förhållanden spelar en roll som 
bakgrund och utgångspunkt ä r  givet även när  de t  inte särskilt sägs. Vilka 
länder och regioner som skall behandlas i in ternationella jäm före lser  sägs 
inte,  men urvalet skall göras så att  olika betingelser samt skilda politiska 
och ekonom iska  sys tem belyses. Att lä roböckerna  ligger nära  läroplanen 
innebär därför o ckså  a tt  de nordiska länderna spelar en liten roll.

Det kunde finnas skäl att be röra  andra  äm nen som svenska  och religi
onskunskap  liksom försöksverksam heten  med ku lturkunskap inom gym
nasieskolan. Y ttrande t begränsas emellertid till de tre ovannäm nda  orien
teringsämnena. Vissa allmänna principer som påverkar  undervisningen 
och läroplansskrivningarna bö r  dock nämnas.

Såväl Lgr 80 som det nya supplementet för gymnasiets  h is torieunder
visning avsä t te r  tid för tem atiska studier, som ger fördjupning inom olika 
om råden. D essa skall väljas utifrån bl. a. e levernas erfa renhe te r  och intres
sen samt aktuella händelser. Lärobokens  översikt av det väsentliga inne
hållet i kursm om enten  får all tså inte bli de tsam m a som undervisningen i 
ämnet. L ärare  och  elever skall t i llsammans göra egna prioriteringar och i 
s tor uts träckning u tnyttja  andra  källor.  E n  konsekvens av de t ta  är att 
läroplanerna all tmera undviker  att precisera  vilka regioner eller länder som
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skall behandlas för att belysa en utveckling eller politiska, ekonom iska  och 
sociala förhållanden. D et ger skolorna  och läroboksförfattarna en valfrihet 
inom huvudm om enten ,  som kan begränsas endast  om huvudprincipen 
omprövas.

U töver  de ovan redovisade synpunk te rna  p å  läromedlens behandling av 
det nordiska stoffet skulle en sys tematisk  temagranskning av läromedlen 
för grundskolan  och  gym nasieskolan  b ehöva  göras fö r  a tt  mera  fullständigt 
belysa de förhållanden som medlemsförslaget avser. D etta  ä r  dock en fråga 
främst för den till S IL  knu tna  lärom edelsnäm nden. D et kan som exempel 
näm nas att  denna inlett en granskning av Finlandsbilden i läromedlen.

Stockholm den 30 maj 1984

På  skolöverstyrelsens vägnar 

H ans H am ber

M artin  Johansson

H istorielärarnas förening:

Föreningen ins täm m er i vad som i förslaget anföres om vikten av att i 
skolans undervisning en fyllig information ges om N orden  och de nordiska 
länderna liksom av att en m er samlad bild av N orden  ges i re lation till det 
a lltmer om fattande  och p latskrävande utom nord iska  stoffet.

Föreningen är också  m edveten  om att m ycket gjorts inte minst genom 
Föreningarna N ordens  h is toriska facknäm nder för a tt  främja de anförda 
syftena. Man kan härvidlag ha anledning erinra om

a) den ömsesidiga granskning av historie läroböckerna, som påbörjades 
redan vid mitten av 1930-talet och som sedan pågått i varje fall fram till 
början av 1970-talet med avsevärd  påv isbar  effekt,

b) de sem inarier  för författare  och  lärare som fack näm nd em a  anordnat 
(Norge 1958, D anm ark 1969, Sverige 1972, Finland 1975, Norge 1979, 
Island 1982),

c) de av facknäm nderna  utgivnas fyra banden  av O m stridda spörsmål i 
N ordens historia (1940, 1950, 1965 och 1973),

d) de av facknäm nderna  utgivna skrifterna om undervisningen i historia 
och i sam hällskunskap (N ordens historie i skolen. S ynspunkter  og forslag 
til undervisningen i de andre  nordiske lands historie 1972. N ordens  sam 
hällen i N ordens  skolor. H istorik ,  Nutid , Fram tid , 1983),

e) den av Lars-Arne N orborg  och L ennart S jöstedt utgivna G rannlän
dernas historia. A ndra  upplagan 1977,

f) de ivriga och mångåriga och även av förslagsställarna framhållna 
försöken att få fram en gem ensam  akadem isk handbok i N ordens historia,
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ett önskemål som tro ts  de utgivna tem ahäftena  är lika angeläget och 
aktuellt.

H istorielärarnas förening vill som sin uppfattning framhålla
1) att  det ä r  av s tor be tydelse  för uppnående av avsedda syften att det i 

kursplanerna  i alla de nordiska länderna klart m arkeras  att en nordisk 
helhetssyn skall anläggas i undervisningen liksom att en sådan diskuteras 
och övas i m etodundervisningen vid lärarutbildningen,

2) att  det vore av stort värde  om de olika ländernas ledande skolmyn
digheter ville vid gem ensam m a överläggningar behandla  frågan om hur 
N orden  som enhet med inre likheter och skillnader kunde få starkare fäste 
i skolans undervisning, inte minst på gymnasiestadiet ,

3) att det vore synnerligen betydelsefullt om N ord iska  rådet genom 
ministerrådet ville ta  initiativ till ett eller flera nordiska seminarier för 
författare, förläggare, lärarutbildare och lärare med uppgift att  u tarbeta  
lämpliga och konstruk tiva  form er för behandling av det nordiska stoffet så 
att  den  nordiska enheten  fram träder  och den nordiska samhörigheten 
stärkes.

Göteborg  den 28 maj 1984

F ö r  H istorielärarnas förening 

Ola L indqvist

Föreningen lä ra re  i samhälls- och socialkunskap (FLS):

FL S  delar m otionärernas uppfattning att  skolan har  stor betydelse ,  när 
det gäller att  ge en riktig och fyllig information om N orden . Det kan 
ifrågasättas om dagens nordiska läroböcker  ger en god bild av de nordiska 
folken. Läroplanernas anvisningar är klart oti ll fredsställande. M otionärer
nas s lu tom döme ha r  stort fog för sig: Både i g rundskolan  och på  gymnasiet 
borde en mera  samlad bild av N orden  kunna ges.

Vad kan göras fö r  a tt u töka  och fö i jupa  det nordiska stoffet i läromedel 
och läroplaner? U tgångspunkten  för arbete t bör vara  den bok  föreningarna 
N ordens  h is toriska facknäm nder gav ut straxt före jul förra  året under 
redaktion av Nils A ndrén , Helge Lundin  och Inga Löwdin . Den heter 
N ordens  samhällen i N o rden s  skolor. Uppenbarligen har icke motionärer
na haft tillgång till de t ta  arbete .  Det ger en rapport om samhällskunska- 
pens/samfundsfagets utveckling och framtida möjligheter i de N ord iska  
länderna och vänder  sig till lärare, lärarutbildare och författare av läropla
ner och läroböcker.  I varje nordiskt land bör en lärargrupp tillsättas, som 
u ta rbe ta r  förslag på punkter ,  dä r  lä roböckerna  ger otillfredsställande stoff 
och som också  d isku terar läroplanerna och kom m er med förslag till änd
ringar. G rupperna  samlas sedan vid ett seminarium, som leder fram till ett 
gem ensam t förslag till N ord iska  rådet. Föreningen N orden  kan leda a rbe
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tet. H är finns erfarenhet från arbete t med N ordens  samhällen och från 
granskning av h is to rieböckerna  i N orden .  F L S  har tidigare b iträtt redak
tionsgruppen för den nyssnäm nda  sam hällskunskapsboken. Föreningen 
vill gärna hjälpa till om  N ord iska  rådet finner det  lämpligt att  vidta de 

åtgärder, som ovan skisserats.

U ppsala  den 31 maj 1984

R ika rd  H am m arström
Ordförande i Föreningen lärare 
i samhälls- och socialkunskap

Geografilärarnas riksförening:

G eografilärarnas riksförening har  beak ta t  flera olika läromedel som an 
vänds i dag i skolorna — företrädesvis  har  vi begränsat oss till geografi
böcker  i Sverige och Finland. Det ä r  all tså fråga om böcker  som på något 
sätt har  anknytning till de nordiska länderna.

Givetvis får inte läromedlen s tyra  undervisningen och därför har vi 
också  penetrera t  li t teratur och atlaser som används  i form av fördjupnings- 
och bredvidläsningsböcker av lärare och elever.

I enlighet med N ord iska  rådets  önskem ål om fattar  synpunkterna  endast 
grundskolan och gymnasieskolan. F ö r  vå r  del begränsar vi oss till grund
skolans högstadium. T y värr  finns det inget äm ne på gymnasieskolan som 
he te r  geografi — detta  ä r  nämligen split trat i tv å  delar: kulturgeografi som 
ingår i äm n e t  sam hällskunskap och naturgeografi som förs till äm net na tur
kunskap. Den geografiska helhetsbilden -  dvs. människans beroende av 
naturen och na tu rresu rserna  -  går förlorad. Därför vore Geografilärarnas 
riksförening m ycket tacksam  om N ord iska  rådet kunde stödja våra  s trä
vanden  att å te rupprä t ta  gymnasiegeografin, så att en helhetsbild av N o r 
den även kan ges på  gymnasial nivå. Vi önskar  gärna att få å terkom m a vid 
ett  senare tillfälle med ytterligare upplysningar i denna fråga.

Föru tom  ovan näm nd li tteratur har även Geografilärarnas riksförening 
detaljs tuderat följande läroplansskrifter:

-  G rundskolans läroplanskom m ittés  be tänkande II, läroplan för läro- 
ämnenå. K om m ittébe tänkande  1970: A5, Helsingfors 1970. D enna an
vänds i dag i Finland.

-  Undervisningsvejledning for folkeskolen del 11 geografi (U nderv is
ningsministeriet 1976) /Danmark.

-  L äroplan  för g rundskolan (Lgr80), allmän del (Skolöverstyrelsen och 
L iber Utbildningsförlaget, 1980).

Därtill har -  med stor glädje — följande skrift penetrerats: ” N ordens  
samhällen i N ordens  skolor. H is t o r ik - n u t i d - f r a m t i d ”  (utgiven av för-
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eningarna N orden s  facknäm nder under  redaktion av Nils A ndrén  m .f l . ,  
Föreningarna N orden s  Förbund ,  S tockholm  1983).

Geografilärarnas riksförening stödjer helhjärtat att N ord iska  rådet re 
kom m enderar  N ord iska  ministerrådet att genom olika initiativ m edverka 
till att det nordiska stoffet i läromedlen och läroplanen utökas och fördju
pas.

Stockholm den 22 maj 1984

F ör  Geografilärarnas riksförening

G u n n a r  B lo m  

Ordf.

Föreningen svenska läromedelsproducenter (FSL):

Ovan näm nda förslag innehåller kritiska synpunk te r  på behandlingen av 
N orden  i lä roplaner och läromedel från de olika nordiska länderna. Det 
u tm ynnar i en hemställan till N ord iska  rådet att via en rekom m endation  till 
N ordiska ministerrådet se till att det nordiska stoffet i läromedlen och 
läroplanerna u tökas och fördjupas.

Mot en sådan hemställan har medlemsföretagen inom FSL  givetvis inget 
att invända. Vi vill emellertid framhålla att det effektivaste sättet att ge 
eftertryck åt ett sådant krav ä r  att påverka  de m yndigheter och parlam en
tariska ins tanser som har inflytande över  läroplansskrivningen för skolans 
olika stadier.

U töver  det kan det vara  motiverat att något kom m entera  den aktuella 
situationen när det gäller behandlingen av N orden  i de sam hällsorienteran

de läromedlen.
1 läromedel är nästan alltid det avgörande problemet ett urvalsproblem. 

Det gäller att på ett hårt begränsat utrymm e få med det väsentliga i det 
ämne som behandlas.  1 det aktuella fallet kan det nordiska perspektivet 
kom m a i konflikt med dels ett vidare internationellt eller globalt synsätt,  
dels ett mer begränsat nationellt.

En genomgående tendens för utvecklingen inom skolan under tiden från 
andra världskriget har varit att vidga gränserna  och bryta ett ensidigt 
etnocentriskt perspektiv . Det innebär t. ex. att den uppdelning som tidi
gare varit vanlig på skilda läroböcker i allmän respektive svensk/nordisk 
historia praktiskt taget helt har övergivits till förmån för en mer integrerad 
världshistorisk framställning. Vi utgår ifrån att denna strävan mot ett 
internationellt synsätt snarast kom m er att förstärkas i och med att skolans 
undervisning i högre grad tar  fasta på händelser och förhållanden utanför 
västvärlden.
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T ro ts  det kan vi emellertid konsta te ra  att de t  inte ä r  så illa ställt med 
inriktningen mot nordiska frågor och praktisk nordism i de aktuella läro
medlen som skrivelsen antyder .  U nder  de senaste  åren har his torieböcker 
med klar internordisk uppläggning kommit ut (bl. a. Historia i N orden  för 
grundskolan /1982/ och ny upplaga av G rannländernas historia /1981/). I de 
läroböcker i sam hällskunskap som kommit ut under  m otsvarande tid har 
de nordiska sam arbetsorganen  snarast fått ökat utrymm e. Möjligen kan 
man se d essa  företeelser som ett e ftertryck för en förskjutning från en mer 
nationell inriktning.

Det kan i sam m anhanget vara  värt a tt påpeka  att den  helt nya kartbok 
för mellan- och högstadiet som kom ut 1981 i hög grad byggde på en 
sam nordisk uppläggning, så tillvida att de inhem ska kartb laden innefattade 
angränsande nordiska  länder. D å m an nu s tår  i begrepp att revidera  den 
kartboken har emellertid en bred läraropinion krävt en återgång till det 
konventionella nationsperspektivet,  och m ycket tyder  på att utgivarna 
måste ta hänsyn till de tta  krav.

Att den nordiska tanken ä r  levande i läromedelsproduktionen på 80-talet 
framgår också  av de nyproducerade  läromedlen i svenska för skilda skol
stadier. Det u trym m e som ägnas grannländernas språk ä r  dä r  snarast 
större än tidigare. Det kan också  konsta te ras  att Finland och Island upp
m ärksam m as m er än tidigare i dessa  böcker. Till de mycket aktiva insat
serna på detta  om råde inom de läromedelsutgivande förlagen hör också  de 
insatser som fortlöpande görs i sam arbete  med Svenska  språknäm nden , 
bl. a. den av N ord iska  språksekre taria te t  nyligen utgivna Språken i N o r
den.

Sammanfattningsvis kan sägas att  det nordiska stoffet i aktuell lärome- 
delsutgivning förefaller oss tämligen väl ti llgodosett,  inte minst med hän
syn till den relativt blygsamm a roll det spelar i aktuella läroplaner.

Stockholm den 18 jun i 1984

F ör  Föreningen svenska  lärom edelsproducenter

C hristine H ansson  
Dir.ass.

Folkbildningsförbundet har i skrivelse den 4 ju n i 1984 fö rk la ra t sig tillstyr
ka m ed lem sförslaget.

Läromedelsförfattarnas förening:

De nordiska ländernas föreningar för läromedelsförfattare höll 6 - 8  mars 
i år en konferens med information och diskussion om gem ensam m a intres
sen. K onferensen genomfördes på Voxenåsen.
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Det va r  något p insamt för  o ss  när värdföreningen, N F F ,  frågade hu r  vi 
skulle svara på  bifogade medlemsförslag till N ord iska  rådet. L F F  frågar sig 
varför inte föreningen fått förslaget för yttrande.

Vi ställer oss positiva till förslaget men vill kom ple ttera  det med att 
också  gälla li tteratur och  naturvård . Vi kan o ckså  förmedla kontak t och 
information till våra  960 medlemm ar.

Stockholm den 17 april 1984

Ja n -A xe l K ylén  
Ordförande

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1984
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Medlemsförslag

om åtgärder mot drogmissbruk i trafiken

(V äckt av B jarne M ørk E idem  och E lver Jonsson)

Yttranden över medlemsförslaget

Nordisk Råd, Juridisk Udvalg:

Juridisk Udvalg har ikke indvendinger mod forslaget men gør opm æ rk
som på, at misbrug a f  lægeordineret medicin kan rejse tilsvarende prob
lemer, som medlemsförslaget f rem hæver for så vidt angår trafikfare som 
følge a f  narkotikamisbrug.

København, den 30. o k tober  1984

Nordiska rådet,  trafikutskottet:

Trafikutskotte t anser  att bruk av droger och annan narkotika har stort 
inflytande på trafiksäkerheten samt på andra  faktorer i samhället.  U tsko t
tet stödjer därför alla å tgärder som syftar till att  minska de problem som 
uppkom m er i samhället i anknytning till droger och annan narkotika.

Med hänsyn till att  det i vissa nordiska länder, t. ex. i Finland, är helt 
förbjudet att använ da  narkotika, anser  u tsko tte t  att punkten  c) i förslaget 
icke är aktuell.

Trafikutskotte t vill därför ti llstyrka punkterna  a) och b) i medlemsförsla
get.

Stockholm den 6 d ecem ber 1984

B ernhardt Tastesen  
Formand

M arjatta  Väänänen  
Trafikutskottets förman



N ordiska kontaktm annaorganet för narkotikafrågor:

Det råder en bred enighet mellan de nordiska länderna om att narkotika
missbruket måste bekäm pas. N arkotikam issbruke t skapar stora problem 
för den enskilde missbrukaren  och dennes familj. G enom  narkotikam iss
brukets nära koppling till olika typer av brottslighet lar missbruket konse
kvenser  för hela samhället.  De nordiska länderna ä r  eniga om att narkoti
kamissbruket måste bekäm pas med olika typer av kontrollinsatser, liksom 
med olika förebyggande och vårdande insatser.

N arkotika  i trafiken är ett problem som är  relativt outforskat i Norden. 
Det vore värdefullt att få en kartläggning av hur stort detta  problem är. 
K ontak tm annaorganet stöder därför medlemsförslaget i denna del.

N är  det gäller frågan om vilka preparat som skall undersökas och som 
skall underkas tas  rutinmässiga analyser vill kon taktmannaorganet under
stryka vikten av att utgångspunkten inte skall vara vilka preparat som är 
klassif icerade som narkotika utan vilka preparat som kan påverka en 
bilförare att inte köra ett fordon på ett betryggande sätt.

Kontak tm annaorganet vill också  peka på de tekniska svårigheter och de 
betydande kostnader  som är  förknippade med att  göra rutinmässiga analy
ser av narkotika i blod och urin.

Stockholm den 17 sep tem ber 1984

För  N ordiska kontaktm annaorganet för narkotikafrågor

Jakob  L indberg
Departementsråd 

Svensk kontaktm an

NUAT — Nordisk union för alkoholfri trafik:

Nordisk  union for alkoholfri trafikk anser  medlemsförslaget som posi
tivt. Som det er påpekt i forslaget, har arbeidet for å begrense alkohol i 
trafikken blitt tatt svært alvorlig i N orden. Dette  arbeidet har også gitt 
resulta ter, og det e r  hevet over  tvil at de nordiske lands promillelover må 
få mye av æren for at omfanget av promillekjøring er relativt sett lavt i 

Norden.
At andre land også bruker  vår  lovgivning som m øns ter  ved revisjon av 

sin egen, tyder  også på at N orden  blir be traktet som ledende innenfor dette 
området.  Både m yndigheter og organisasjoner hen ter  viten og kunnskap 

om dette feltet hos oss.
N U A T  synes det e r  gledelig at også andre rusmidler enn alkohol blir 

fokusert i arbeidet for å begrense trafikkulykkene. Det er klart påvist at 
også andre rusmidler fo rverrer risikoen i trafikken betraktelig, og det er
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derfor gledelig at Nordisk  Råd tar  opp denne saken med sikte på å  fremme 
tiltak som i neste omgang kan bidra til økt trafikksikkerhet.

Vi har dessverre  grunn til å  tro at utbredelsen av andre stoffer enn 
alkohol, har økt sterkt de siste 5 - 1 0  år. I denne forbindelse kan det vises 
til en svensk utredning, som bekrefter  at andelen av narkotikapåvirkede 
bilister blant de som var mistenkt for promillekjøring, har gått opp fra 1978 
til 1982. Mens andelen i 1978 var 28% , var den i 1982 over  60% . Denne 
undersøkelsen  alene viser klart behovet for å komm e videre med narkoti
kaproblematikken i trafikken.

Omfanget av narkotika i trafikken i de andre nordiske land, e r  for oss 
ukjent, men narkotikaproblem et generelt har stort omfang. Derfor er det 
dessverre  grunn til å  anta  at det også i trafikken finnes narkotikapåvirkede 
bilister.

N U A T  stø tter  medlemsförslaget som er reist av Bjarne Mørk Eidem og 
Elver Jonsson.

Vi finner det svært viktig at Nordisk Ministerråd får utredet hvor stort 
narkotikaproblemet e r  i trafikken i de nordiske land, i tillegg til at arbeidet 
for å utvikle m etoder  for rutinemessig analyse av narkotika i organismen, 
kan forsterkes.

På grunn av den stadig økende trafikk over landegrensene, vil vi også 
støtte at lovgivningen til de enkelte nordiske land, får en konsentrasjons- 
grense for narkotika. Med ” n arko tika”  i denne forbindelse menes narko
tiske stoffer som brukes u tover  lovlig foreskrevet dose av lege.

Med bakgrunn i de mange ulykker som rusmidler fører med seg, finner vi 
det naturlig og påkrevet at arbeidet med denne kartleggingen settes i gang 
så fort som mulig. Prosessen  som skal gjennomføres for bl. a. å  komme 
fram til analysem etoder,  er både lang, vanskelig og tidkrevende. Derfor 
bør arbeidet for å utvikle m etoder  gjøres parallelt med at omfanget av 
narkotika i trafikken kartlegges. Derved kan man spare tid, og tiltak for å 
redusere  antall u lykker kan settes inn.

Oslo, 19. sep tem ber 1984

Nordisk  union for alkoholfri trafikk

G unnar A peland  
Generalsekretær

Nordisk Trafiksikkerhedsråd:

Nordisk  Trafiksikkerhedsråd  kan tilslutte sig forslagets begrundelse om 
at narkotika- og medicinpåvirkning i lighed med alkoholpåvirkning udgør 
en forhøjet ulykkesrisiko i trafikken. N ordisk  Trafiksikkerhedsråd  skal 
dog bem ærke, at der efter de foreliggende statistiske oplysninger er tale om 
et meget begrænset antal tilfælde, hvor der  sker kørsel i narkotika- eller
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medicinpåvirket tils tand. En nærmere udredning a f  problemet kan an be
fales, idet der muligvis også herved vil kunne foretages en vurdering af 
virkningen a f  de gennemførte  ordninger med mærkning a f  trafikfarlig medi-

H vad angår forslaget om videreudvikling a f  analysem etoder og eventuel 
fastsættelse a f  bestemte koncentra tionsgræ nser i de enkelte landes l'ærd- 
selslovgivninger, skal man bem ærke, at der  efter de foreliggende oplys
ninger allerede i dag er m ul ighed 'fo r  at bestem m e både narkotika og 
m edikam enter i den menneskelige organisme, men at det ikke fra medi
cinsk side skønnes mulig at fastlægge praktisk anvendelige koncentra tions

grænser.
Det e r  N T R ’s opfattelse, at det fortsat vil være nødvendigt at foretage en 

klinisk undersøgelse for at konstatere  påvirkethed og trafikinhabilitet som 
følge a f  indtagelse a f  narkotika og medikamenter.  N TR  kan anbefale, at de 
nuværende analysem etoder videreudvikles.

Med hensyn til forslaget om at fastsætte bestemte koncentra tions
græ nser for narkotiske stoffer, som påvirker centra lnervesystem et,  skal 
N TR  henlede opm æ rksom heden  på, at sådanne koncentrationsgrænser 
indirekte vil legalisere indtagelse a f  mindre mængder narkotiske stoffer. 
En sådan effekt vil efter N T R ’s vurdering være betænkelig, idet man 
herved skal henvise til det ovenfor anførte.

K øbenhavn  i sep tem ber 1984

W alsted  Hanse n 
Sekretær

D a n m a r k

Socialministeriets internationale kontor:

Udenrigsministeriet har samtidig anmodet indenrigsm inisteriet og j u 
stitsm in isterie t om at fremkomm e med bemærkninger over for socialmini
steriet.

I denne anledning kan man til forslagets punkt a) bem æ rke, at ju s titsm i
nisterie t finder, at sager om kørsel i medicin- eller narkotikapåvirket til
stand, jfr.  færdselslovens § 54, stk. 1, i sammenligning med sager om 
kørsel i a lkoholpåvirket ti lstand, jfr.  færdselslovens § 53, udgør et begræn
set færdselssikkerhedsmæssigt problem.

Ingen a f  de tre departem en ter  vil fraråde, at der  foretages en udredning 
af  p roblemets  omfang, men vil dog ikke undlade at gøre opm æ rksom  på de 
store omkostninger, der  vil være forbundet med en sådan undersøgelse.

F or  så vidt angår forslagets punkt b) skal man henvise til retslægerådets 
udtalelse, hvo ra f  det fremgår, at der i dag er mulighed for at foretage
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bestemmelse a f  narkotika og medikam enter i den menneskelige m eka
nisme.

Indenrigsm inisteriet har bem æ rket ,  at gennemførelse af ru tinemæssige 
analyser må forventes at ville kræve store økonomiske ressourcer,  og at 
der derfor på grundlag a f  redegørelsen, jfr.  punkt a), bør foretages en cost- 
benefit analyse med henblik på en vurdering af. om pkt. b) og c) bør sættes 
i værk.

For  så vidt angår forslagets punkt c) skal man ligeledes henvise til 
retslægerådets udtalelse, hvoraf  det fremgår, at praktisk anvendelige kon
centrationsgrænser for medikam enter ikke kan fastsættes, og at en vurde
ring af. hvorvidt en person er ude af stand til at føre et motorkøretøj på 
betryggende måde på grund af narkotika- eller medicinpåvirkning, forud
sætter  en klinisk undersøgelse.

Sundhedsstyrelsen  h a r o v e r  for indenrigsministeriet anført,  at styrelsen 
umiddelbart vil være ti lbageholdende med hensyn til fastsættelse a f  kon
centrationsgrænser .  fordi en kvalitativ, positiv reaktion på f. eks. cannabis 
ikke er noget sikkert udtryk for effekten på evnen til at føre motorkøretøj. 
Også for lægeligt ordineret narkotika vil den individuelle variation samt 
eventuel tilvænning bevirke, at koncentration og effekt på føreevnen ikke 
uden videre kan sam m enkædes. Indenrigsministeriet har tilsluttet sig d en 
ne opfattelse.

København, den 14. sep tem ber 1984

P. m. v.

E. b.

Palle /V. H eilesen

Rådet for Trafiksikkerhedsforskning:

ad a)
Det vil næppe være muligt at gennemføre en omfattende udredning af 

narko- og medicinproblemet i trafikken i de nordiske lande. En gennem 
gang a f  vort bibliotek har kun bragt relativt få nordiske undersøgelser på 
området for dagen, og de officielle statistikker (Politiets Årsberetning) 
giver kun oplysning om de tilfælde, hvor der er faldet en retlig afgørelse -  
der foreligger så vidt vides ikke nordiske undersøgelser af den faktiske 
forekomst af narko/medicin hos tilfældige udvalg af bilister.
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ad b og c)
Forslagene rejser i første række medicinske problemer -  i hvilken 

udstrækning vil det være muligt at måle forskellige stoffers ti lstedeværelse 
i og påvirkning a f  organismen. Problemerne her synes at være betydeligt 

større end ved måling a f  alkohol.
Men en fastsættelse a f  koncentra tionsgræ nser fo rudsæ tter også, at man 

kan finde frem til generelle græ nser for, ved hvilke koncentra tioner a f  et 
givet s tof motorføreres præstationsevne e r  så påvirket, at deres ulykkesri
siko forhøjes. Nøje studier a f  eks is terende forskning og evt.  gennemførelse 
a f  nye undersøgelser må vise, om dette overhovedet e r  muligt.

Man må i denne forbindelse være opm æ rksom  på, at der er et stort antal 
stoffer, der på forskellig vis kan påvirke den menneskelige præsta tions
evne. Et særligt problem udgør samtidig brug a f  narko/medicin og alkohol 
eller flere typer narko/medicin, de r  tilsammen kan give en kraftigere effekt 
end de enkelte stoffer hver for sig.

Gentofte, den 8. augusti 1984

G itte Ccirstensen  
Cand.psych.

Rigspolitichefen:

I den anledning kan jeg  oplyse, at overtræ delse r a f  Færdselsloven § 54, 
stk. I i forbindelse med indtagelse a f  narkotika ikke registreres særskilt. 
Der er i 1983 i alt registreret 168 afgørelser vedrørende overtrædelse  af 
Færdselsloven § 54, stk. I. Da disse afgørelser omfatter en lang række 
tilfælde, hvor andet end narkotikaindtagelse er årsag til overtrædelsen  af 
Færdselsloven § 54, må det antages, at problemet med narkotikapåvirkede 
bilister e r  a f  beskedent omfang. D er synes på den baggrund ikke at være 
behov for at iværksætte nogen større undersøgelse som foreslået.

Hvorvidt en eventuel indførelse a f  m etoder til rutinemæssig kontrol af 
forekomst af narkotika i organismen og en fast koncentrationsgrænse i 
lovgivningen e r  en realistisk mulighed for at forbedre kontrollen med 
narkotikapåvirkede bilister, afhænger først og fremmest af. om det fra 
medicinsk side er muligt at opstille generelle retningslinier for. hvorledes 
forekom ster af bestem te kvanta  narkotika i organismen indvirker på en 
persons evne til at føre m otordreve t køretøj. Da der findes mange former 
for narkotiske stoffer, og da disse virker forskelligt, må det formentlig 
forudses,  at der kan blive tale om en række forskellige koncentrations
grænser.

U nder  hensyn til at problemet med narkotikapåvirkede bilister som 
anført er af  beskedent omfang, e r  det efter min opfattelse ikke nogen større
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belastning for politi og domstole ,  at man i disse tilfælde fortsat må anvende 
kliniske undersøgelser suppleret med blod- og urinanalyser for at fastslå, 

om en person på grund a f  indtagelse a f  narkotika er ude af stand til at føre 
motordrevet køretøj.

Eventuel indførelse a f  en fast koncentra tionsgrænse  for narkotika vil i 
øvrigt ikke overflødiggøre Færdselslovens § 54. stk. I. idet narkotikaindta
gelse kun udgør en del a f  bestem m elsens gerningsindhold.

Jeg kan supplerende oplyse, at spørgsmålet blev berørt på SANT-m ødet 
i K øbenhavn  den 3. og 4. maj 1984. Fra norsk side efterlystes nordiske 
erfaringer med hensyn til politikontrol og sagsbehandling a f  narkotikapå
virkede motorførere .  En drøftelse viste, at der ikke fra deltagerne var 
konkret erfaring med hensyn til spørgsmålet.

I den anledning rettede færdselspolit iet henvendelse  til Københavns 
politis uropatrulje og fik en orientering i denne type sager, særlig med 
hensyn til besigtigelse af motorførere. Det blev aftalt, at o rienteringen efter 
gennemarbejdning udfærdiges skriftligt og fremsendes til færdselspolit iet.

Samm enfattende finder jeg  ikke. at der  er noget udtalt behov for at 
fremme de om handlede  medlemsförslag.

København, den 13. august 1984

J . B. Bove
Susanne Jensen

Kobenhavns politi:

I K øbenhavn har antallet a f  sager, i hvilke d e r  er rejst tiltale for overtræ 
delse af færdselslovens § 54 (sygdom, manglende søvn. påvirkning af 

' ' s to f fe r" )  i de sidste 5 år ikke oversteget 10 pr. år.
På denne baggrund finder jeg  ikke tils trækkelig anledning til at anbefale, 

at der skal foretages større undersøgelser af problemet,  ligesom der ej 
heller skønnes at være behov for at udvikle særlige analysemetoder.

En lovgivning i de nordiske lande med angivelse a f  en fast koncentra
tionsgrænse forekom m er urealistisk og upåkræ vet,  og der kan i denne 
forbindelse henvises til uoverensstem m elserne  i de nordiske lande vedrø
rende promillcgrænserne og problematikken vedrørende alkohol i trafik

ken i almindelighed.

København, den 30. juli 1984

J .H  H asselriis 
Politidirektør
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B l H A N G

Skrivelse från Retslægerådet

A d  A : Der må skelnes mellem canabis og andre illegale stoffer, som det 
e r  ulovligt at besidde og indtage, og legale medikamenter,  der misbruges. 
Sammenlignet med alkohol repræ sentere r  de nævnte stoffer et ganske lille 
problem i trafikken, og trods alkohols erkendte  trafikfarlighed og klar 
lovgivning her imod er kørsel i spirituspåvirket tilstand fortsat et stort 
problem.

Rådet m ener  dog ikke at kunne fraråde en udredning a f  problemets 
omfang, hvilket for Danmarks vedkom m ende kan ske i samarbejde med 
K øbenhavns Universitets  Retskem iske Institut, som er villigt til at m ed
virke; men en storstilet undersøgelse a f  denne art vil kræve både en 
apparaturm æssig  og en personalem æssig  udvidelse a f  dette Institut i for
hold til dets nuværende bestykning.

A d  B: Det er allerede i dag muligt at bestem m e både narkotika, og 
m edikam enter i den menneskelige organisme, når blot laboratoriet råder 
over det fornødne instrum entarium jvf. svaret ad A. Screening kan udføres 
på blod, urin og/eller spyt, simple billige screenings-metoder existerer. 
men de må suppleres med andre og specifikke metoder,  der k ræ ver kost
bart apparatur.

A d  C: K oncentra t ionsgræ nser  for m edikam enter må betegnes som en 
fiktion. Praktisk  anvendelige græ nser  for de enkelte m edikam enter kan 
ikke fastlægges, fordi individuelle variationer i følsomhed, eventuel tole
ranceudvikling og individuelle variationer i medikamentkinetikken gør det 
umuligt at kriminalisere bestemte koncentra tioner for de forskellige medi
kamenter. Det eneste ,  der  kan afsløre påvirkethed og trafikinhabilitet som 
følge a f  indtagelse a f  narkotika og m edikam enter er en klinisk undersøgelse 
a f  den sigtede.

K øbenhavn, den 31. juli 1984

Retslægerådet

E.b.

Erik Jørgensen

Forenede danske Motorejere har i skrivelse den 12 sep tem ber 1984förklara t 
sig icke ha något a tt anföra i anledning av m edlem sförslaget.

F i n l a n d

Inrikesministeriet:

-------- meddelar inrikesministeriet att det stöder förslagen om utredande
av omfattningen av drogproblemet i trafiken i de nordiska länderna samt 
u tvecklande av m etoder för analysering av narkotika, som inverkar på det
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centrala nervsystem et.  Förslaget, att en övre gräns skulle fastställas i de 
nordiska ländernas lagstiftning även för andra droger än alkohol, främst 
narkotika, anser  ministeriet som betänkligt och anser, att först borde 
m etoderna för påvisande av narkotika u tvecklas och innan lagstiftningsåt
gärder vidtas noggrant be tänka vilka svårigheter som kan uppstå  vid fast
ställandet av näm nda övre  gräns, speciellt när det är fråga om sam verkan 
mellan alkohol och annat berusningsmedel.

Helsingfors den 12 sep tem ber 1984

Olli Urponen  
Polisöverdirektör

R eijo  N aulapää  
Överinspektör

Trafikministeriet:1

I Finlands vägtrafik har under  de senaste  åren årligen påträffats något 
över 20000 fall av trafikfylleri. Påverkan  av narkotika har dock under  de 
två senaste åren påträffats endast i 4 - 5  fall. Påverkan av läkemedel har 
därem ot årligen påträffats i över 300 fall.

Dessa siffror utgör uppenbarligen inte hela sanningen därför att even tu 
ell påverkan av narkotika inte utreds ifall vederbörande har  gjort sig 
skyldig till grovt rattfylleri,  eller i praktiken om blodets alkoholhalt har 
varit minst 1,5 promille. Även i lindrigare fall är det inte enkelt att konsta 
tera påverkan av narkotika eller läkemedel därför att de kliniska undersök
ningarna av rustills tånd har planerats enbart för att u treda påverkningen av 
alkohol.

1 fråga om de övriga trafikformerna kan konsta teras  att  man i järnvägs- 
och lufttrafiken ti llämpar m ycket stränga bestäm m elser vad beträffar an
vändning av rusmedel,  droger  eller medel som verkar på det centrala 
nervsystem et hos personer  vilkas arbete  har med själva trafiken och dä r
med med trafiksäkerheten  att göra. A nvändning av narkotika har under de 
senaste åren därför förekommit endast  i några ens taka  fall.

I ljuset av det som ovan har sagts kan antas att narkotika inte är något 
problem för trafiksäkerheten i Finland. Då man dock saknar noggrannare 
vetskap i saken, anser  trafikministeriet a tt man borde u treda  omfattningen 
av drogproblemet i trafiken i de nordiska länderna och samtidigt utveckla 
praktiska m etoder för konsta te rande  av förekom sten  av narkotika i orga
nismen. F ör  denna del s töder trafikministeriet alltså medlemsförslaget.

I Yttrandet översatt från  finska

I I  -  A 680/s S u p p le m en t
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Då del är helt förbjudet att använda narkotika i Finland är det inte 
tänkbart att fastställa någon koncentrationsgräns för de tillåtna doserna. 
O ckså i fråga om läkemedel torde ytterligare prövning av deras effekter 
behövas innan frågan om övre gränser kan tas i övervägande. N är det 
gäller narkotika stöder trafikministeriet alltså inte medlemsförslagets d en 
na del; i fråga om läkemedel anser  ministeriet att förslaget inte ännu är 
aktuellt .

Helsingfors den 14 sep tem ber 1984

Valto S. R auvan to  
Kanslichefen

M arkku Lelitinen  
Överinspektör

Social- och hälsovårdsministeriet:

Social- och hälsovårdsministeriet har med tanke på sitt utlåtande inbe- 
gärt och erhållit y ttranden av ju s titiem in isterie t, H elsing fors universitets  
rä ttsm edicinska  institu tion , och F olkliä lsoinstitu tet.

Eftersom medlemsförslaget är indelat i tre avsnitt ,  föredrar ministeriet 
att behandla frågorna på följande sätt:

1. D rogproblemets omfattning i trafiken
2. U tvecklandet av metoder för rutinmässig analys av förekomsten av 

narkotika och läkemedel i organismen
3. Frågan om koncentra tionsgränser för andra  droger än alkohol.

1. O m fattn ingen  av drogproblem en i trafiken

Allmänt kan konstateras att trafikfyllerilagstiftningen i Finland, som 
inryms i strafflagens 23 kap.,  innehåller stadganden enligt vilka körning av 
fordon u nder  påverkan av rusmedel ä r  kriminaliserat. Enligt 23 kap. 3 § 
strafflagen stadgas:

” Den som framför motordrivet fordon under  sådan påverkan av annat 
rusmedel än alkohol eller av alkohol och annat rusmedel, att hans förmåga 
till felfria pres tationer är nedsatt,  skall, om gärningen icke ä r  straffbar 
enligt 2 §, för körning under  påverkan av rusmedel döm as till bö te r  eller till 
fängelse i högst två  år.

Med rusmedel avses även läkemedel som påverkar  pres tationsförmå

g an” .
Straffskalan s träcker  sig från minimistraff för rattfylleri (Strafflagen 

23:1) till maximistraff för grovt rattfylleri (Strafflagen 23: 2). S traffbarhe
ten för berusning som föranleds av andra rusmedel än alkohol ä r  således 
inom vägtrafiken jäm ställd  med berusning som föranleds av alkohol.



Såsom framgår av medlemsförslaget har man i de nordiska länderna 
genomfört gem ensam  och enhetlig märkning av trafikfarliga läkemedel 
(Medicinalstyrelsens cirkulär nr 1758). D enna märkning innebär emellertid 
inte att a llmänt körförbud skulle vara  påbjudet i sam band med intagning av 
dessa läkemedel, utan föru tsä t ter  att den läkare som handhar vården från 
fall till fall avgör frågan.

Däremot kan man konsta tera  att Finland med stöd av sin narkotikalag
stiftning (Narkotikalag, nr 41/72) kriminaliserat även bruk av narkotika 
(2 § narkotikalagen), vilket kan utgöra en delförklaring till det låga antalet 
narkotikafall i trafiken. Exempelvis kan noteras ,  att å r  1983 påträffades i 
vårt land 5 narkotikafall, dvs. 2 fall av amfetamin, 2 fall av cannabis och 1 
fall av morfin.

Vad beträffar läkemedlens roll i trafiken kan konsta teras  att jäm fört med 
alkoholen är läkemedlens andel fortfarande liten. Är 1981 sändes på åtgärd 
av polisen till Folkhälsoinstitutet 21700 prover för undersökning. Bland 
dessa prover var det i 421 fall anledning att bestäm m a förekomsten av 
eventuella läkemedel och narkotika. Man konsta terade  att i 20 fall kunde 
det sannolikt vara  fråga om körning under  påverkan av rusmedel.

Vid Helsingfors universitets  rät tsm edicinska institut har man från och 
med den 1 januari 1984 starta t en utredning som gäller hela landet och där 
man utför screening rörande narkotika och läkemedel med stöd av väv
nadsprover hos personer  som dött i trafikolyckor (förare eller fotgängare).  
En m otsvarande undersökning genomfördes i Nylands län beträffande 
personer som omkom mit i trafikolyckor under åren 1982-1983 på åtgärd 
av Helsingfors universitets rättsm edicinska institut och Folkhälsoinsti tu-

Resultatet från dessa  undersökningar utvisar, att bland trafikolyckor 
med dödlig utgång är läkemedlens andel m ycket liten jäm fört  med de fall 
dä r  alkoholen varit orsak till trafikolyckan. Med stöd av undersökningarna 
kan man konsta tera  att man endast i några enskilda fall kunnat observera  
ämnen i blodet som är menliga i trafiken, medan man inte påträffat några 
som helst fall där det skulle ha varit fråga om klassiska narkotika.

De erfarenheter man erhållit vid jo u rverksam heten  vid Helsingfors rätts- 
läkarstation angående fall som överförts  för läkarundersökning till följd av 
att man misstänkt trafikfylleri, pekar i sam ma riktning vad beträffar 
” rena” läkemedelsfall . Bland de årligen undersökta  fallen omfattande 
3 5 0 0 -4 0 0 0  fall har " r e n a ”  läkemedel förekommit endast  i några enskilda 
fall och brukare av klassiska narkotika förekom m er praktiskt taget inte 
alls.

Även om det med stöd av vad som ovan konsta tera ts  förefaller som om 
drogfylleriet skulle vara litet u tbrett i vårt land såväl i fråga om trafikolyc
kor med dödlig utgång som bland personer  som m isstänkts  för trafikfylleri, 
anser  social- och hälsovårdsministeriet att  förslaget om att låta utreda 
omfattningen av drogproblem en i trafiken är värt att unders tödas. Mini



steriet m otiverar sin s tandpunkt med att man tillsvidare fäst förhållandevis 
liten uppm ärksam het vid forskning av drogfylleriet jäm fört med satsning
arna på forskning av alkoholens roll inom trafikfylleriet. Detta beror i sin 
tur huvudsakligen på svårigheten med provtagning. Denna omständighet 
kan ha medfört att man inte har en lika tydlig bild av drogproblemen i 
trafiken som av alkoholproblemen.

Beträffande forskningen på området konsta tera r  social- och hälsovårds
ministeriet att u tredningar kunde genomföras närmast på två nivåer, nämli

gen
-  dels i form av screening i samband med polisens vanliga verksamhet på 

om rådet
-  dels i form av epidemiologisk vetenskaplig forskning.

2. U tvecklandet av m etoder fö r  ru tinm ässig  analys av fö reko m sten  av 
narkotika och läkem edel i organism en

Det förekom m er stora variationer i fråga om praxis i de nordiska län
derna vad beträffar frekvensen av rättsmedicinska obduktioner och de 
rättskemiska undersökningar som anslu ter sig därtill gällande trafikolyckor 
med dödlig utgång.

1 Finland är det praxis att man i s . g . s .  100% av trafikolycksfallen 
verkställer obduktion. Till detta bör tilläggas att förutom att polisen ge
nomför vanliga polisundersökningar utför länens haverikomissioner utför
liga undersökningar jäm te  rekonstruktion  av olyckorna.

En rekom m endation  har utfärdats till rä t tsläkarna att från och med den 1 
januari 1984 ta rä ttskem iska prov för undersökning av förekomsten av 
narkotika och läkemedel i organismen i alla de trafikolycksfall med dödlig 
utgång dä r  par i olyckan (förare eller fotgängare) dött.

Innan ett läkemedel godkänns för kliniskt bruk förutsätts  grundliga 
kliniska undersökningar rörande ämnets verkningar och koncentrationer. 
Av denna anledning finns det för i allmänhet samtliga läkemedel accep
tabla m etoder för bestämning av ämnet.  Situationen ä r  avsevärt mera 
komplicerad i fråga om de klassiska narkotika, vilkas analytik och metabo- 
lism föru tsä t ter  fortlöpande metodutveckling.

Med stöd av vad som ovan anförts  stöder social- och hälsovårdsmini
steriet förslaget om att u tveckla  m etoder  för rutinmässig analys av före
komsten  av narkotika och läkemedel i organismen. I synnerhet i fråga om 
narkotika som inte används i medicinskt syfte krävs fortfarande såväl 
metodisk utveckling som mera  grundliga kunskaper om metabolism och 
kinetik.

3. Frågan om  koncen tra tionsgränser fö r  andra droger än a lkohol 

Såsom tidigare framhållits är körning av fordon under påverkan av
rusmedel kriminaliserad i Finland med stöd av 23 kap. strafflagen (jfr 
avsnitt 1). Utslagsgivande bevis på nedsatt prestationsförmåga fås med 
hjälp av klinisk berusningsundersökning som utförs av läkare.
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I Finland är även bruk av narkotika kriminaliserat (2 § narkotikalagen. 

41/72). Mot denna bakgrund anser  social- och hälsovårdsministeriet det 
vara även principiellt betänkligt, att fastställa koncentra tionsgränser för 
narkotika och läkemedel. M . a . o .  skulle mindre koncentra tioner av dessa 
ämnen än de eventuellt stipulerade gränserna vara tillåtna i trafiken, vilket 
måste be traktas  som synnerligen betänkligt.

Social- och hälsovårdsministeriet konsta tera r,  att på basen av nu till
gänglig kunskap finns det inte tillräckliga grunder för att i lagstiftningen 
införa bes täm m elser  som skulle fastställa en fällande koncentrationsgräns 
såsom det enda kännetecknet för körning under påverkan av rusmedel.

Social- och hälsovårdsministeriet g rundar sin uppfattning bl. a. på det 
faktum, att det finns ett synnerligen stort antal narkotika och läkemedel 
som är  trafikfarliga och när det individuella bruket av dessa ämnen är mera 
regelbundet leder detta  till u tvecklandet av tolerans, dvs. att det inte 
föreligger ett entydigt förhållande mellan å ena sidan verkningarna och å 
andra sidan koncentra tioner i biologiska prov. Ifall man med stöd av 
koncentra tionsanalyser önsk a r  uppskatta  äm nets  koncentration i organis
men vid en tidpunkt som avviker från den då provet togs, kompliceras 
bilden ytterligare på grund av det s tora  antalet verksam m a ämnen och den 
allt mera m ångfasetterade farmakokinetiken -  i jämförelse med t . ex.  

alkoholen.

Helsingfors den 17 sep tem ber 1984

E eva K uuskoski-V ika tm aa  
Social- och hälsovårdsminister

Karl Jolian K rokfors
Sekreterare för 

internationella ärenden

I s l a n d

Hälso- och försäkringsministeriet1:

U ndertecknade ä r  eniga med det medlemsförslag (A 680/s), som har 
framlagts i N ordiska rådet, om åtgärder mot drogm issbruk i trafiken och på 

annat håll.
Vi kom m er att stödja denna sak i mån av möjlighet, men genomförandet 

av del a i förslaget är knutet till justi t iedepartem ente t .
Det borde vara möjligt a tt  ge Islands universitets  farmakologiska labora

torium i uppdrag att genomföra det u tredningsarbete  som omfattas av 
förslagets del b. I de tta  laboratorium görs alkoholmätning av blodprov.

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  is lä n d sk a .
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G enom förandet av förslagets del c skulle kunna tänkas bli gemensamt 
uppdrag för jus titieministeriet och hälsoministeriet.

Reykjavik i juli 1984

För läkemedelsavdelningen För alkoholavdelningen

Ingólfur P etersen H rafn  P oisson

Rikskriminalpolismästaren1:

Jag underremitterade förslaget till Is lands universitets farmakologiska 
institut och bifogar kopia av d irektören dr. Þorkell Johannessons svar av 
den 11 sep tem ber tillsammans med en prom emoria  av 10 sep tem ber från 
Jakob Kris tinsson, avdelningschef för den rättskemiska avdelningen (se 
nedan).

Jag tillåter mig att betona vikten av de synpunkter som framkomm er i 
bifogade skrivelser.

K ópavogur den 13 sep tem ber 1984

H allvardar E invardsson

Islands universitets farmakologiska institut hänvisar i skrivelse den 11 sep 
tem ber 1984 till y ttrande av den 10 sep tem ber 1984 frå n  avd e ln in g sch e f 
Jakob  K ristinsson, in stitu te ts  rä ttskem iska  avdelning.

Islands universitet, farmakologiska institutet1:

Medlemsförslagets tre huvudpunk te r  har sammanfatta ts  längst nere på 
medlemsförslagets andra sida. K om m entare r  ges enbart angående dessa 
tre huvudpunkter .

P unkt a: Inga komm entarer.
P unkt b: H är  föreslås att m etoder  utvecklas för analys av förekomsten i 

organismen av cannabinoider och andra medel som påverkar det centrala 
nervsystemet.

Brukbara m etoder för att analysera  förekomsten av cannabinoider i 
blodet och m erparten  av andra medel som påverkar det centrala nervsyste
met exis terar redan.

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  is lä n d sk a .
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I farmakologiska institutets laboratorium har man under flera år analyse
rat förekomsten av barbitura ter ,  benzodiazepiner och psykofarm aka i blo
det hos bilförare. U nder senaste  år togs en metod i bruk för analys av 
cannabinoider i blod och urin och utvecklingen av en metod för analys av 
amfetamin i blodet år väl på gång.

N ära  sam arbete  ex is tera r mellan de institutioner som arbetar med rä t ts 
kemiska analyser i N orden . I dessa organs regi pågår regelbundet kontroll 
av pålitligheten av blodalkoholmätningar hos bilförare och första steget till 
liknande kontroll vad beträffar andra medel exis terar redan.

Det bör betonas att denna kontroll påbörjades på initiativ av institutio
nerna och bekostas  helt av medel från deras  budget.

Enligt undertecknads  åsikt är det mera ändamålsenligt att bygga ut den 
sam nordiska kvalitetskontrollen genom rättskemisk forskning än att u t
veckla m etoder som inte med säkerhet blir användbara  på grund av vari
erande instrument och övriga förhållanden på institutionerna. Det föreslås 
därför att N ordiska ministerrådet stödjer samnordisk kvalitetskontroll av 
rättskemiska analyser.

P unkt c: H är föreslås att en gräns fastställs för koncentration av andra 
droger än alkohol i blodet.

För de flesta d roger gäller att man vet för litet om hur de påverkar 
körförmågan för att kunna rättfärdiggöra införandet av fasta gränser för 
den tillåtna b lodkoncentrationen hos bilförare på samma sätt som man har 
gjort vad beträffar alkohol. Fasta koncentra tionsgränser av de droger, som 
man vet direkt påverkar  körförmågan. skulle bli oanvändbara  i de fall där 
den anklagade har bildat ökad tolerans mot drogen eller har använt två 
eller flera droger med sam ma slags verkan. Det skulle vara mera praktiskt 
att helt förbjuda bruk av vissa droger i sam band med förande av m otorfor
don. t. ex. droger som närmast enbart används i sluten vård eller t. ex. 
vanebildande droger och narkotika.

Det föreligger ett stort behov av att undersöka  hur droger påverkar 
körförmågan. Med hänsyn till de nordiska ländernas initiativ för ökad 
trafiksäkerhet (jfr. medlemsförslaget) vore det inte onaturligt att länderna 
även initierade forskning på det nu aktuella fältet.

Reykjavik den 10 sep tem ber 1984

På vägnar av farmakologiska institutet

Jakob  K ristinsson  
Rättskemiska avdelningens avdelningschef

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  frå n  is lä n d sk a .
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Polismästaren i Reykjavik1:

Drogmissbruket har ökat här i landet under  senare år. Samtidigt har 
antalet bilförare, som antas vara d rogpåverkade, ökat.  Enligt trafiklagen är 
det förbjudet att föra motorfordon under påverkan av st imulerande eller 
bedövande äm nen , men regler och lämpliga undersökningsm etoder saknas 
för bedömning av om bilförarens bruk av dessa  ämnen har lett till hans 
oförmåga att föra bil. S ituationen är en annan vad beträffar alkoholpåver- 
kade bilförare. I trafiklagen utgår man ifrån att bilförare som har en viss 
a lkoholprocent i blodet inte har förmåga att föra bil på betryggande sätt.

Enligt polisens erfarenheter är det svårare att bevisa de bilförares oför
måga att föra bil som är d rogpåverkade  än de som är  a lkoholpåverkade. 
D rogpåverkade bilförare är dock lika farliga i trafiken som de som är 
alkoholpåverkade. Det ä r  därför värt allt beröm att det nu aktuella försla
get framlagts för N ordiska rådet, och tiden är inne för att genomföra den 
undersökning som förslaget syftar till. Jag tillåter mig därför att förorda att 
förslaget tillstyrkes.

Reykjavik den 8 augusti 1984

S  igtirjón S i g  m d s  son

N o r g e

Justis- og politidepartementet:

G jennom den landsomfattende vegkantundersøkelsen  i 1981-82 som ble 
foretatt av Transpor tøkonom isk  institutt i samarbeid med politiet/Justisde- 
partem ente t fikk man grunnleggende data  om omfanget av promillekjørin
gen i Norge. Enkelte ti lsvarende undersøkelser er også foretatt i andre 
nordiske land. Tilsvarende erfaringsmateriale har man imidlertid ikke om 
kjøring under påvirkning av annet rusmiddel, f. eks. narkotika og medika
menter. Kjøring under  påvirkning av slike stoffer synes å bli et stadig 
større problem. Justisdepartem ente t  synes derfor at det er et meget godt 
tiltak om omfanget av dette problemet i trafikken i de nordiske land blir 
utredet.

Hvorvidt en motorvognfører er påvirket av alkohol blir i Norge i dag 
som regel avgjort ved analyse av a lkoholkonsentrasjonen i blodet. I sam ar
beid med Rikspolisstyrelsen i Sverige har imidlertid Jus tisdepartem entet/  
politiet utprøvd appara tur  for bestemm else av blodalkoholkonsentrasjonen 
ved hjelp av utåndingsluften. Rutinemessige utåndingsprøver av motor

1 Y ttra n d e t ö v e r s a l t  f r å n  is lä n d sk a .
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vognførere med sikte på promillekjørere ble iverksatt i 1983 i medhold av 
vegtrafikkloven § 22 a e t te r  en prøveperiode i 1981-82.

M etoder for påvisning av medikam enter i blodet finnes. Ved Statens 
rettstoksikologiske institutt har slike m etoder vært i bruk i en årrekke. 
Resultater av analyser utført med disse m etoder  har i de senere å r  vært 

anvendt ved anslagsvis hundre årlige e tterforskninger/til taler/straffesaker i 
tilfelle med påvirkning av andre stoffer enn alkohol i relasjon til vegtrafikk
loven. A nalysem etodene e r  i mange tilfelle langt m er tidkrevende enn 
alkoholanalysene, men resulta tene er i prinsipp like sikre som alkoholana- 
lysene.

Departem ente t  vil imidlertid se det som meget viktig om man kan utvikle 
m etoder  for rutinemessig analyse av forekom sten  av narkotika i organis
men og andre sentrals timulerende stoffer.

Som alternativ til bruken av blodprøve som bevis i promillesaker vil det i 
fremtiden trolig bli tatt i b ruk såkalte u tåndingsinstrumenter, dvs. instru
menter som måler a lkoholkonsentrasjonen i utåndingsluften. På denne 
bakgrunn kan det bli aktuelt å  sette en grense for alkoholkonsentrasjonen i 
utåndingsluften som definerer når en person skal anses som alkoholpåvir
ket i lovens forstand. Bl. a. i S torbritannia  har man to ” promillegrenser” , 
en for utåndingsluften og en for a lkoholkonsentrasjonen i blodet. Straffe
lovrådet e r  gitt i m andat å u trede spørsmålet om å innføre en særskilt 
grense for a lkoholkonsentrasjonen i utåndingsluften.

Så vidt en vet har ingen andre land gått til innføring av grensekonsentra-  
sjoner for andre stoffer enn alkohol.. E t internasjonalt samarbeid i denne 
saken synes derfor å  være av største  viktighet med tanke på å kom m e fram 
til internasjonalt aksepterte  retningslinjer.  Et nordisk initiativ i denne 
sam m enheng synes derfor å være en interessant og antakelig meget frukt
bar fremgangsmåte.

Oslo, 22. august 1984.

E tter  fullmakt

K aare S ingsaas  
Sjefinspektør

Jørgen L. H øida  
Politiinspektør

Samferdselsdepartementet:

Sam ferdse lsdepartem ente t har bedt om uttalelse fra Vegdirektoratet. 
Trafikksikkerhetsrådet og Trygg Trafikk. Alle gir sin ti lslutning til med- 

lemsforslaget (se nedan).
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D epartem ente t  vil for sin del peke på at vi har igangsatt et forsknings
prosjekt for å se på bruken  av medisiner/narkotika i trafikken bl. a. med 
tanke på å kunne finne fram til m ålem etoder for å  kunne konstatere  bruk 
av slike midler.

Vi e r  på  denne bakgrunn enig i at forskningsinnsatsen på dette felt 
koordineres i N orden  gjennom N ordisk  trafikksikkerhetsråd. N ord isk  ko
mite for trafikksikkerhetsforskning e r  forøvrig kjent med det u tredningsar
beid som foregår på dette  om råde, men har foreløpig ikke kunnet avsette 
midler til et eget nordisk prosjekt. Foreløpig blir derfor grunnarbeidet gjort 
i de enkelte lands regi.

Oslo, 28. sep tem ber 1984

E tte r  fullmakt

A rne H o ff
Egil Ø stvik

Sosialdepartementet:

H elsedirektora te t har  ingen m erknader  til pkt. A og B i medlemsforsla- 
get. N å r  det gjelder pkt.  C er vi tvilende til ønskeligheten av å fastsette 
konsentrasjonsgrenser for alle stoffer som påvirker nervesystem et.  V ed
lagte liste viser hvor vanskelig dette  ville være i praksis.

Oslo, 3. ok tober  1984

E tte r  fullmakt 

P etter  D refvelin
Tove M onsen

Statens vegvesen, Vegdirektoratet:

Erfaringene med en fast promillegrense for a lkoholkonsentrasjon i b lo
det, må sies å ha vært udelt positive. I prinsippet bør man derfor undersøke 
muligheten for en tilsvarende ordning for bruken av medisiner og narko
tiske stoffer. Vegdirektoratet s tø tter  fullt ut forslaget fra Nordisk  Råd.

Oslo, 13. august 1984

Trafikkjuridisk kontor

G unnar L øvland  H oe! 
Førstekonsulent

D agfinn M o
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T rafikksikkerhetsrådet:

Rådet vil under  henvisning til sin tidligere uttalelse om rapporten  ” Pro
millekjøring i N o rg e” , sendt Sam ferdselsdepartem ente t  i brev av 3. febru
ari d. å .,  gi sin ti lslutning til medlemsförslaget.

Oslo, 20. august 1984

Egil H alvorsen  
Ordfører

L e if  A gnar E llevsel 
Sekretariatsleder

Trygg Trafikk:

På sitt møte den 23. august d. å. fattet styret i Trygg Trafikk slikt vedtak 
Trygg Trafikk gir medlemsförslag A 680/S fra Nordisk  Råd -  rusmiddel

bruk i trafikken -  sin tilslutning.

Styret ser det som meget viktig at s tørrelsesordenen av m edikam entpro
blemet i trafikken utredes i de nordiske land.

Det samme gjelder utviklingen av sikre m etoder til bruk ved ru t inem es
sige analyser av forekom ster i oganismen av narkotika av visse slag og av 
andre midler som påvirker sentralnervesystemet.

Innføring av felles ” m ed ikam entg rense"  i de nordiske lands lovverk 
anbefales.

Trygg Trafikk vil se det som viktig at saken påskyndes og at det blir satt 
en tidsfrist for utredningen.

Oslo, 31. august 1984

Trygg Trafikk

L e i f  A g n a r E llevsel 
Direktør

Per H elljesen  
Kontorsjef

Norges Automobil-Forbund

Norges Automobil-Forbund har trafikksikkerhet som en av sine vik
tigste m erkesaker  og har med bekymring sett på utviklingen de siste årene. 
Det synes som om den sterke fokusering på alkoholens virkninger i traflkk- 
sam m enheng har svekket såvel publikum som myndighetenes oppmerk-
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som het mot det økende problem 'T nfluenced driving”  medfører. Såvel 
rusmiddel som m edikam enter antas å  bli b rukt i stadig større utstrekning 
også blant bil- og motorsykkelførere ,  og Norges A utomobil-Forbund hilser 
tiltak mot dette faremom entet velkommen.

Norges Automobil-Forbund slutter seg derfor til ordlyden i det forslag 
som Bjarne Mørk Eidem og Elver Jonsson har fremmet.

Oslo. 6. august 1984

Norges A utomobil-Forbund

R o lf  Forsdalil 
Soussjef

Motorførernes avholdsforbund:

På vegne av de tre bilorganisasjonene Kongelig norsk automobilklubb 
(K NA ), Norges automobil-forbund (N AF) og M otorførernes avholdsfor
bund (MA), har vi følgende uttalelse til forslaget:

I . R usm id ler og trafikkrisiko  

Et utall undersøkelser både i innland og utland bekrefter og påviser at 
bruken av rusmidler i forbindelse med trafikk, øker  risikoen kraftig. Det er 
således ingen tvil om at m yndighetenes engasjement når det gjelder å 
bekjempe rusmidler i trafikken, er av stor betydning.

Som det er påpekt i medlemsförslaget, har arbeidet for å begrense 
alkoholen i trafikken, blitt tatt alvorlig i N orden. Vår ledende rolle har ikke 
bare ført til at andre lands lovgivere ved tar  en trafikklovgivning som på 
mange m åter e r  sammenfallende med vår. men det informasjonsarbeid som 
både m yndigheter og private organisasjoner i andre land gjennomfører, 
henter også sin viten og kunnskap  hos oss.

Naturlig nok har alkoholen blitt fokusert som det rusmiddel man bør 
arbeide for å begrense mest mulig. Imidlertid finnes det også andre rus
midler som i trafikken forverrer risikoen betraktelig, og det er derfor 
gledelig at Nordisk  Råd tar  opp denne saken med sikte på å fremme tiltak 
som i neste omgang kan bidra til økt trafikksikkerhet.

Vi har dessverre  grunn til å anta  at utbredelsen av andre stoffer enn 
alkohol, har økt sterkt de siste 5 - 1 0  år. Vi viser i denne forbindelse til en 
utredning i Sverige som bekrefter  at andelen av narkotikapåvirkede bilister 
blant de som var mistenkt for promillekjøring, har steget kraftig fra 1978 til 
1982. Mens andelen i 1978 var 28% , var andelen i 1982 över 60%. Dette 
bekrefter  behovet for å komme videre med narkotikaproblematikken i 
trafikken.
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B ilorganisasjonene s tø tte r  m edlem sförslaget som  e r reist av Bjarne 

Mørk Eidem  og E lver Jonsson  i denne saken. Vi finner det viktig at 
N ordisk  M inisterråd  får u tredet hvor sto rt narkotikaprob lem et er i trafik 
ken i de nordiske land, i tillegg til at a rbeidet for å utvikle m etoder for 
rutinem essig analyse av narko tika i organism en, kan fo rsterkes. På grunn 
av den stadig økende trafikk  over landegrensene, vil vi også stø tte  at 
lovgivningen i de enkelte  nordiske land , får en  konsen trasjonsgrense  for 
narkotika. M ed narko tika i denne forbindelse m enes narkotiske stoffer 
som brukes u tover lovlig fo resk revet dose av lege.

R usm idler utgjør dessverre  en sto r u lykkesårsak , og vi finner det derfor 
påkrevet at a rbeidet med dette  se ttes i gang så fort som mulig. Den prosess 
som  skal g jennom føres for bl. a. å kom m e fram  til analysem etoder, e r både 
lang og vanskelig og tidk revende. A rbeidet for å utvikle m etoder bør derfor 
gjøres parallelt med at om fanget av narkotikaprob lem et i trafikken utredes. 
D erved kan m an spare tid , og tiltak  for å redusere  antall u lykker kan se ttes

O slo, 22. august 1984

B ilorganisasjonenes sam arbeidsutvalg  

G unnar A peland

Avholdsfolkets landsnemnd:

A vholdsfolkets landsnem nd stø tte r m edlem sförslaget i N ordisk  Råd, 
satt fram  av B jarne M ørk Eidem  og E lver Jonsson , med anm odning til 
N ordisk  M inisterråd  til å iverksette  en u tredning om narko tikaproblem ets 
om fang i trafikken, og utv irke tilstrekkelige m idler og utvikle m etoder for å 
påvise fo rekom sten i organism en av narkotika og andre stoffer som  virker 
på sen tra lne rvesystem et, også med tanke på i de nordiske lands lovgivning 
å fastse tte  en konsen trasjonsgrense  også for andre stoffer enn alkohol.

O slo, 17. ok tober 1984

Ø ystein  Søra a 
H ovedsekrelær

K ath leen  Bjørkuni 
Ass. adm.leder
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S v e r i g e  

Rikspolisstyrelsen:

Om en fo rdonsförare  h a r tagit så s to r dos av läkem edel, narkotika d ie r  
annat äm ne att han förlo rat förm ågan a tt på betryggande sätt föra fordonet 
upp täcks de tta  förhållande fö rst då föraren  vållat trafikolycka eller att hans 
sä tt a tt fö ra  fo rdonet avv iker från  det norm ala så ex trem t att en m edtrafi- 
kan t anm äler fö raren  till polisen eller a tt han annars upp täcks av en 
polispatrull. R isken fö r upp täck t är således inte särskilt stor.

N är en  fo rdonsförare  ertap p a ts  m ed en sådan grad av påverkan  av annat 
äm ne än alkohol a tt han på grund därav  bedöm s oläm plig som förare  av 
m otordrivet fordon eller annat fordon som  avses i 4 § trafikbro ttslagen  tas 
med stöd av 28 kap. 12 § rä ttegångsbalken  blodprov för analys för påv i
sande av fö rekom st av t ex narko tisk t p repara t i b lodet. D etta  kan ske med 
stöd av nuvarande lagstiftning och ä r även tekn isk t möjligt.

F rån  bevisningssynpunkt ä r  e tt h är av se tt fall enligt nuvarande lagstift
ning kom plicerat då  några g ränser fö r koncen tra tionen  i b lodet av annat 
berusningsm edel än  alkohol inte finns angivna. F ö r a tt en åklagares y r
kande inför dom stol om  ansvar fö r rattfy lleri till följd av drogpåverkan  
skall bifallas m åste det genom  vittnesbevisning sty rkas a tt fö raren  var så 
påverkad  av t. ex . narko tika a tt han  på grund därav var oläm plig som 
förare av fordonet.

I de fall en fo rdonsförare  varit så påverkad  av både alkohol och annat 
äm ne -  läkem edel e ller narko tika -  a tt han varit oläm plig att föra fo rdonet 
har i de flesta  fall endast koncen tra tionen  av alkohol i b lodet u tgjort grund 
för å ta lsbeslu t respek tive dom  fö r tra fiknyk te rhe tsb ro tt.

D et to rde vara  fö renat m ed sto ra  svårigheter a tt faststä lla  de gränser för 
koncentration  av olika d roger som  skulle ligga till grund för bedöm ning om 
en person är läm plig eller oläm plig som  fordonsförare . H änsyn bör därvid 
tas bl. a. till den tillvänjning -  to leransökning -  som  snabbt in träder vid 
bruk av vissa äm nen i berusn ingssyfte . U nder längre eller ko rtare  perioder 
av avhållsam het t. ex. i sam band m ed vård på  krim inalvårdsanstalt kan en 
person om edelbart e fter frigivningen bli klart oläm plig som  bilförare av en 
relativ t liten dos av berusningsm edel. E fte r det to leransökning in trätt kan 
sam m a dos endast obetydlig t påverka  denna persons beteende i negativ 
riktning.

Det som  har anförts u tgör synpunk ter på de svårigheter som föreligger 
beträffande uppdagande av fo rdonsförare  som  är straffbart d rogpåverkade 
och att inför dom stol p res te ra  bevisning som  kan leda till fällande dom  mot 
den för rattfylleri m isstänk te  personen .

R ikspolissty relsen  har ingen erinran  m ot förslaget a tt om fattningen av 
drogproblem et i trafiken blir förem ål för utredning. F rån  trafiksäkerhets- 
och övervaknigssynpunkt skulle det självfallet vara av sto r betydelse om
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en losning på de frågor som  upptagits under b) och c) i hem ställan kunde 
nås.

Stockholm  den 25 ju li 1984

R ikspolisstyrelsen  

Lennart Printz
R o land  A sp lund

Socialstyrelsen:

Förslagsställarna ta r upp en för trafiksäkerheten  betydelsefull fråga då 
de ak tualiserar å tgärder mot den förhöjda risk för o lyckor i trafiken , som 
påverkan  av narko tika, såsom  cannab is, och andra m edel som  verkar på 
det cen tra la  nervsystem et kan m edföra. Socialsty relsen  vill erin ra  om att 
narkom ani eller alkoholism  eller annat allvarligt m issbruk av på det cen 
trala  nervsystem et verkande m edel, u tgör i regel h inder för körkort (M F 
1975:81). I sam m a författn ing åläggs läkare skyldighet a tt inform era pati
ent om eventuella  trafik risker till följd av förskrivna läkem edel.

Den inform ation läkare är ålagd att m eddela patient har inte sällan 
sam band med att läkem edlet kan höja risken för vållande till trafikolycka 
under m edicineringens in ledningsskede men att tillvänjningen relativt 
snabbt leder till a tt den förhöjda risken m inskas eller elim ineras. V issa 
sjukdom ar och tillstånd är i sig trafikfarliga; en fara som väsentligt kan 
m inskas eller bortfalla genom  väl avvägd m edicinering. L äkarna  har såle
des e tt stort an sv ar vid bedöm ningen av läm pligheten att patienten  fram för 
fordon under m edicinering även  om dessa verkar på det cen tra la  nervsy 
stem et.

U pptäckt av okon tro llera t bruk av trafikfarliga läkem edel bör enligt 
socialsty relsens mening och praxis alltid fö ranleda om prövning av kör- 
kortsinnehav eller körkortstillstånd .

Innehav av narko tika är alltid illegalt. Bruk av sådana p reparat ä r att 
anse som  m issbruk och i regel oförenligt med körkortsinnehav . Det blir 
dock en avvägningsfråga i det enskilda fallet hur körkortsläm pligheten  
skall bedöm as då det ä r  fråga om  en engångsföreteelse och personen ifråga 
ä r att anse som  i övrigt skötsam  och om döm esgill.

F ö rslagsställarna ta r upp frågan om  läm pligheten av att " få  en fastställd  
koncen trationsgräns för narkotika införd i lagstiftningen. Förslag om detta  
har också väck ts i N o rg e " . En sådan åtgärd  skulle enligt sty relsens upp
fattning innebära att sam hället accep terade  fordonsförare  som i organ is
men har narko tiska prepara t upp till en viss nivå. En sådan inställning 
förefaller sty relsen  helt strida mot sam hällets narkotikapolitik  vars mål är 
att uppnå ett narkotikafritt sam hälle. D essutom  torde en sådan gräns som
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M EDIKAM ENT
(läkem edel)

milligram

som
läkem edel

i

gram

som

gift

behandling 
av sjukdom  

(terapi)

förslagsställarna avser aldrig kunna anges eftersom  också sm å m ängder 
narkotika påverkar kördugligheten. E ffekten av narkotika varierar hos en 
och sam m a person vid olika tillfällen. K oncen trationsgränsen  är given: 
D en är noll.

D et har tydligen föresvävat förslagsställarna att det för narkotiska p re 
parat går a tt upprä tta  en kurva liknande blodalkoholkurvan som  beskriver 
a lkoholkoncentrationen  i organism en när den förtärda m ängden alkohol 
och tidpunkten  för intaget ä r  känd. Så ä r inte fallet vare sig för narkotika 
eller för m ediciner som  verkar på det cen tra la  nervsystem et.

Bland narkotiska prepara t anges i förslaget särskilt cannabis som trafik 
farligt m edel och näm ns att en enstaka  cannabisdos (1 0 -1 5  mg TH C /de 
psykoaktiva cannabinoiderna/) sannolikt gör en person  oläm plig som  bilfö
rare. N um era finns tillgång till resu lta t av vetenskaplig t kontro llerade såväl 
fält- som  sim ulatorförsök rörande dels de funk tionsnedsättn ingar som blir 
en följd av cannab ispåverkan  -  främ st då rökning av hasch eller m arijuana 
- ,  dels inverkan av cannab isp roduk ter på körförm ågan.

Bland de aku ta  effek terna som har betydelse  vid körning av m otorfordon 
m ärks bland annat förlängd reak tionstid , störd  uppm ärksam het, ändrade

förstärk t
effekt

med
alkohol

kollaps
(plötsligt

sam m anbrott)

dödlig
verkan

ensam t
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upplevelser av ljus- och ljudsignaler och försäm rad  förm åga a tt följa fö re 
mål i rörelse. H ittills vunna e rfa ren h e te r vid forskning om  aku t cannabis- 
rus och m otorfordonskörn ing  har v isat a tt e ffek terna är i s to rt desam m a 
som under a lkoho lpåverkan . S lu tsa tsen  av vad m an fö r närvarande vet är 
a tt cannab ispåverkan  ä r oförenligt m ed körning av m otorfordon.

De aku ta  effek terna  av den dos fö rslagsställarna anger varar c irka två 
tim m ar. D et bö r observeras  a tt vid regelbundet bruk in träder and ra  feno
men såsom  hallucinationer och ev. utveckling  av psykoser. De kroniska 
verkningarna är beroende av dos och dosin tervall. T oleransu tveck lingen  
kan bli om vänt m ot vad m an vanligen tro r, näm ligen att m issbrukaren  
behöver m indre d o se r än d eb u tan te r fö r a tt de ak u ta  (trafikfarliga) effek ter
na skall u tlösas.

E rfarenheterna  v isar således att vare sig d eb u tan te r eller de tillvanda 
bland b rukarna  av cannabis kan betros m ed körkort. P åverkanseffek terna 
hos båda g rupperna är trafikfarliga.

R örande om fattningen av drogproblem et i trafiken  vill sty relsen  erin ra  
om att alkoholpåverkan  hos fö rare  som  är vållande till svåra  trafikolyckor 
fortfarande ä r e tt m ycket stö rre  trafiksäkerhetsp rob lem  än förare påver
kade av and ra  droger. Vid sta ten s rä ttskem iska  laboratorium  har vissa 
försök gjorts a tt få klarlagt frekvensen  av de olika drogerna vid trafiknyk- 
te rhe tsb ro tt (Schubert et a l., 1982).

K unskaperna om  om fattn ingen av drogproblem et i trafiken är dock 
begränsade varför det föreligger behov av en nordisk  undersökning härom  
liksom  det föreligger av forskning syftande till a tt finna effektiva ru tinm e
toder för faststä llande av and ra  droger än alkohol i organism en. 

Sam m anfattn ingsvis får socialstyrelsen
tillstyrka  förslaget om  en utredn ing  av om fattningen av drogproblem et i 

trafiken i de nord iska  länderna,
tillstyrka  forskning i syfte a tt finna m etoder för ru tinm ässiga analyser 

rö rande fö rekom sten  av and ra  d roger än alkohol i organism en, 
avstyrka  a tt i de nord iska länderna faststä lls en koncen tra tionsg räns i 

lagen rörande förekom sten  i organism en av andra  d roger än alkohol.

Stockholm  den 28 sep tem ber 1984

C arl-Anders Ifvarsson
E lisabeth A llg idander

Trafiksäkerhetsverket:

Företagna undersökningar ger vid handen att intag av narkotika i sam 
band med fram förande av fordon kan an tas öka riskerna för o lyckor i
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trafiken. T ra fiksäkerhetsverket an se r det därför angeläget a tt fö ru tsä tt
ningarna fö r a tt v id ta å tgärder m ot d rogm issbruk i trafiken u treds i enlighet
med vad som  sägs i m edlem sförslaget.

B orlänge den 29 maj 1984

Jan  H agberg

Nationalföreningen för trafiksäkerhetens främjande (NTF):

I sitt y ttrande den 14 augusti 1973' tillsty rk te  N T F  de då  väck ta  försla
gen om u tm ärkning av trafikfarliga m ediciner och om en allsidig utredning 
om övriga erforderliga å tgärder i syfte a tt m otverka användningen av olika 
rusgivande och bedövande äm nen i trafiken. Förslagen har endast realise
ra ts  till den  del som  avser u tm ärkning av trafikfarliga m ediciner.

N är det gäller användningen av olika rusgivande och bedövande äm nen i 

trafiken ä r kunskaperna  varierande. A lkoholens roll som  riskfak tor i trafi
ken och om fattningen av prob lem et ä r  väl dokum enterat. B eträffande 
m ediciner och narko tika vet m an a tt flera negativt p åverkar körförm ågan 
men osäkerhet råd er om  vid vilka d o ser den effekten uppkom m er. V idare 
råder osäkerhet om  betydelsen  av droger på trafiksäkerheten  som helhet.

I en undersökning av B. Jacobsson  et al av trafikskadade personer som 
behandla ts vid sjukhusen i V arberg  och H alm stad  under olika perioder 
1976-1980 drogs slu tsa tsen  att d roger utg jorde en liten risk fak to r i trafi
ken. U ndersökningen ä r dock  alltför begränsad för a tt man skall kunna dra 
allm ängiltiga slu tsatser.

Med hänsyn till den o säkerhet som  råd er om m ediciner och narkotika 
som  risk fak to rer i trafiken an se r N T F  det vara  m otiverat a tt N ordiska 
rådet rekom m enderar a tt en u tredning görs. N är resu lta te t av en sådan 
u tredning föreligger får m an ta ställning till behovet av rutinm ässiga ana
lysm etoder och behovet av en lagstiftad koncen trationsgräns för andra 
droger än alkohol.

S tockholm  den 21 sep tem ber 1984

N ationalföreningen för trafiksäkerhetens främ jande 

C .-G . H am m arlund

1 Se Nordiske rådel, 22:a sessionen. Supplem ent, s. 414.
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Motormännens riksförbund (M):

D åvarande M otororganisa tionernas sam arbetsdelegation  ( KAK,  M,  
MHF )  fram förde i sitt y ttrande 1983-08-31 över till N ord iska  rådet väck t 
förslag om m otverkande av användningen av rusgivande och bedövande 
äm nen i trafiken bl. a. följande:

A ntalet m isstänk ta  tra fiknyk te rhe tsb ro tt var å r  1969 i Sverige över 
20000. I 1 5 -2 0 %  av d essa  fall har även  förtäring  av någon form  av 
m edicin k o nsta te ra ts .

M oto rorganisationernas sam arbetsdelegation  tillstyrkte:

-------- a tt e tt enhetligt varningssystem  för u tm ärkning av trafikfarliga
m ediciner och and ra  äm nen med tex t och lätt igenkännbar sym bol införes

-------- en allsidig u tredning  om övriga erforderliga ågärder i syfte att
m otverka användningen av olika rusgivande och bedövande äm nen i trafi
ken --------

M otorm ännens riksförbund  -  M  -  fram förde i sitt y ttrande 1978-10-12 
till sta tsråde t och chefen för Socia ldepartem en te t över N ord iska läkem e- 
delsnäm ndens rapport "L äk em ed el och tra fik "  bl. a. följande:

Inform ationen om  trafikfarliga läkem edel är o tillfredsställande. F ö rs la 
get a tt med sym bol m ärka läkem edel, som  kan antagas ha funktionsnedsät- 
tande effekt på förm ågan att föra m otorfordon , är betydelsefull från trafik 
säkerhetssynpunk t.

M tillstyrkte:

-------- det föreliggande förslaget till m ärkning m. m. av läkem edel som
kan antagas ha funk tionsnedsättande effekt på förm ågan att föra m otorfor
don.

Förslaget har genom förts i den del som  avser u tm ärkning av trafikfarliga 

m ediciner.
N är det gäller kunskapen  om  riskerna m ed olika bedövande äm nen — 

såväl m ediciner som  narko tika  -  i trafiken ä r denna m ycket varierande. 
A tt både m ediciner och narko tika negativt p åverkar körförm ågan vet nu 
flerta let, därem ot har m an m indre kännedom  om vid vilka doser denna 
negativa påverkan  uppstår.

Med anledning av de bristande kunskaper som  finns och den osäkerhet 
som råder tills ty rker M otorm ännens riksförbund a tt N ord iska rådet re 
kom m enderar N ord iska  m in isterrådet att

a) låta u treda  om fattn ingen av drogproblem et i trafiken i de nordiska 
länderna, sam t
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b) u tveck la  m etoder för ru tinm ässig  analys av förekom sten i organis
men av narko tika såsom  cannabis och andra medel som verkar på det 
cen trala  nervsystem et sam t

c) verka för a tt i de nord iska ländernas lagstiftning faststä lla  en koncen- 
tra tionsgräns för även andra d roger än alkohol, främ st narko tika, som 
verkar på det cen tra la  nervsystem et.

S tockholm  den 11 sep tem ber 1984

M otorm ännens riksförbund 

Bo Lundgren Sven G ustafsson

Motorförarnas helnykterhetsförbund (MHF):

De nord iska länderna har ägnat trafiksäkerhetsfrågorna  sto rt in tresse. 
Särskilt gäller de tta  frågan om alkoholens negativa inverkan på trafiksäker
heten . Tidigt infördes prom illelagstiftning med N orge som första  land. 
D enna lagstiftningsm odell har nu blivit allm änt accep terad .

Såsom  fram hålles i m edlem sförslaget har man också bl. a. genom  rekom 
m endation från N ord iska rådet genom fört gem ensam  och enhetlig  m ärk
ning av trafikfarliga läkem edel.

I föreliggande förslag ta r förslagsställarna upp frågan om andra d roger än 
alkohol. F ö rekom sten  av narko tiska  prepara t hos bilförare är inte tillfreds
ställande kartlagd. V issa undersökn ingar vid sta tens rä ttskem iska  labora
torium  i L inköping tyder på att man under senare år har haft en kraftig 
ökning av narkotiska prepara t hos trafiknyk terhetsb ro ttslingarna . Det är 
därför viktigt att kartlägga dessa prepara ts inverkan på körförm ågan och 
också h itta  m etoder för a tt upp täcka dessa  m edels förekom st hos förarna.

Principiellt an ser M H F att man bör e ftersträva  en likartad lagstiftning på 
det här om rådet. Dock får inte ett enskilt lands tveksam het att vidtaga 
lagstiftn ingsåtgärder h indra andra från att göra det därest man bevisligen 
kan nå trafiksäkerhetseffek ter.

U nder åberopande av ovanstående tillsty rker M H F således m edlem s
förslaget att man söker kartlägga om fattningen av drogproblem en i trafiken 
och att m etoder u tvecklas för att rutinm ässigt kunna analysera fö rekom s
ten av dessa  droger. M H F anslu ter sig också till förslagsställarnas an d e
mening att lagstiftningen skall om fatta jäm väl andra droger än alkohol. 
Lagstiftningens syfte bör vara att trafik och droger inte är förenliga, varför 
drogbruk överhuvudtaget inte skall höra hem m a i trafiksam m anhang.

S tockholm  den 14 sep tem ber 1984

M otorförarnas helnykterhetsförbund

Lars D anarö Valeri Surell
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Riksförbundet för hjälp åt låkemedelsmissbrukare (RFHL)

M ycket ta lar för a tt drogm issbruk  i trafiken ä r e tt s to rt problem . Schu
bert, C eder & H olm gren ("N a rk o tik a  hos bilförare -  e tt b ro tt mot trafik- 
nyk terhetslagen?” , B R Å -R apport 1982: 2) visar i en undersökning a tt an ta 
let personer m isstänk ta  fö rd ro g ra ttfy lle ri, hos vilka gjorts positiva analys
fynd av narko tika, m er än fördubblats m e lla aå ren  1978 och 1981. M ycket 
ta lar dessu tom  för a tt m örktalet ä r  s to rt, dvs. de fall som  uppdagas utifrån 
nuvarande se lek tionsreg ler i sam band med kem isk analys, u tgör troligen 
bara toppen på ett isberg. Schubert, C eder & H olm gren m enar a tt uppem ot 
3 500 personer per år, m isstänk ta  för tra fiknyk te rhe tsb ro tt, m en ej för 
d rograttfy lleri, har narko tika i kroppen. Ä ven om  denna uppgift be trak tas 
som  en överskattn ing , föreligger en kraftig d iskrepans i förhållande till det 
fåtal fall av d rograttfy lleri som  förts inför dom stol; å r 1976 var det cirka 40 

fall.
Ett stort antal undersökningar v isar att narko tikam issbrukare är ö ver

rep resen terade  i olika bro ttskategorier. T vå sådana kategorier är bilstöld 
och olovlig körning, ak tiv ite te r som  m åste sä ttas i sam band med drogm iss
bruk i trafiken. O ckså detta  förhållande ger stöd åt antagandet om att 
problem et ä r  om fattande.

Förslagsställarna hänvisar till bestäm m elser i den svenska trafikb ro ttsla
gen, som innebär att d rograttfy lleri ä r reglerat, såtillvida att den som varit 
så påverkad av annat berusningsm edel än alkohol att han därigenom  på ett 
betryggande sätt inte kunnat föra fo rdonet, kan döm as till fängelse i upp till 
ett år. H är m åste em ellertid  observeras  att denna bestäm m else i sto r 
u tsträckning  sa tts ur spel genom  nuvarande selektionsregler för den ke
m iska analysen. Det urval som görs beträffande m isstänkt d rograttfy lleri, 
gäller fall i vilka b lodalkoholkoncentrationen  understiger 0,5 prom ille. 1 
praktiken kan således endast förare med b lodalkoho lkoncen tra tioner un
derstigande 0,5 prom ille bli m isstänk ta  för d rograttfy lleri. En " lag o m " 
mängd alkohol intagen i sam band med narkotikakonsum tion  innebär ett 

effektivt skydd mot avslö jande av brott belagt med högre straff. D etta är 
en orimlig ordning. En fö rsta  åtgärd m åste därför vara att N ordiska rådet 
u tta lar en rekom m endation  om översyn  av gällande selek tionsgränser, så 
att förare med b lodalkoho lkoncen tra tioner högre än 0,5 prom ille, kan bli 
förem al för analys beträffande förekom st av narkotiska m edel.

M otionärernas resonem ang och argum entation  ta r  sin utgångspunkt i 
cannabisprob lem et. D etta är säkert, med tanke pa spridningsbilden för 
olika narko tika typer, en riktig hållning. Men perspek tive t m åste vidgas. 
Schubert, C eder & H olm gren visar att fall med kom binationer av olika 
narko tika typer är m ycket vanligt; i deras undersökning var kom binationen 
cannabis och cen trals tim ulan tia  vanligast. E tt flertal kartläggningar av 
m issbrukets om fattn ing och dess k arak tär visar att b iandm issbruk snarare 
är regel än undantag. H ärvid lag  förekom m er i stor u tsträckning  även
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m issbruk av  narkotikak iassade söm n- och lugnande medel. M edel, som i 
de allra flesta  fall, ä r k lassade som  trafikfarliga läkem edel. E ftersom  de 
psykiska effek terna av flerta let söm n- och lugnande m edel i s to rt ä r  de
sam m a som  för alkohol, ä r  det självklart a tt d essa  om fattas av bestäm m el
ser m ot drogm issbruk i trafiken. Vi vill så ledes unders tryka  a tt begreppet 
narkotika i förslagsställarnas tredje a tt-sa ts , skall innefatta  narko tikak ias
sade läkem edel.

U nder hänvisning till vad som  ovan fram förts, instäm m er R F  H L i de 
väck ta  förslagen, m en önskar däru tö v e r a tt N ord iska rådet u tta la r en 
rekom m endation om  översyn  av gällande selek tionsgränser beträffande 
sam bandet b lodalkoholkoncentration  och analys vad gäller förekom st av 
narkotiska medel.

S tockholm  den 27 sep tem ber 1984

För R F  H  L

Sven -Å ke  Lindgren  
Förbundsordförande

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1985
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Yttranden över medlemsförslaget 

Nordiska ekonomiska forskningsrådet:

N ordiska ekonom iska  fo rskn ingsrådet har he re tts  tillfälle a tt till N o rd is
ka rådets presid ium  avge y ttrande över rub ricerade  m edlem sförslag. Ä ren
det har behandla ts vid råd e ts  m öte den 7 ju n i 1984 och har gett rådet 
anledning a tt fram föra följande synpunkter.

M edlem sförslaget sik tar till en m er system atisk  sam ordning av de nor
diska ländernas officiella kon junk tu rp rognoser. D et nya som  föreslås 
anges vara  a tt den gem ensam m a bedöm ningen skall vara  sam tidig och 
in tegrerad . D et sägs innebära  v issa ex tra  krav  på analyser som  i regel inte 
blir fullföljda om  m an enbart u tgår från  de trad itionella  nationella rappo r
te rn a  eller nö jer sig m ed a tt sam m anställa  och redigera ihop sådana rappo r
te r  från de fem  nord iska länderna. A nalysen bör sålunda vara  sam tidig, 
dvs. m an skall ena  sig om  en gem ensam  p resen ta tionsdag  och m an skall ha 
en enhetlig p rognosperiod . A ntaganden  och prognoser om  den in ternatio 
nella ekonom iska u tveckling  u tan fö r N orden  skall vara  lika och enhetliga. 
H andeln  m ellan de nord iska länderna  inbördes skall behandlas som  in tern 
handel. N ågon för ändam ålet u tökad  eller ny adm in istra tiv  appara t bör 
enligt fö rslagsställarna inte kom m a ifråga.

En system atisk  sam ordning av de nord iska kon junk tu rp rognoserna  efter 
de linjer som  angetts i m edlem sförslaget skulle enligt fo rskningsrådets 
uppfattn ing i och för sig kunna ge d essa  prognoser ökat in form ationsinne
håll och förhoppningsvis även göra dem  m era tillförlitliga, låt vara  att det 
sam tidigt kan finnas skäl a tt erin ra  därom  att sam ordning och enhetlighet i 
p rognossystem et inte i sig u tgör tillräcklig garanti för träffsäkerhet. Den 
avsedda sam ordningen lär em ellertid  knappast kunna uppnås u tan  ökade 
arb e ts in sa tse r och den fö ru tsä tte r dessu tom  i betydelsefu lla  hänseenden  en 
enhetlig uppfattn ing  -  eller med andra ord consensus -  som inte reserva- 
tionslöst kan tas för given. 1 princip  bö r enighet m ellan de nord iska
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regeringarna sålunda råda  eller kunna uppnås om synen inte blott på den 
in ternationella ekonom iska u tvecklingen u tan fö r N orden  utan  även på 
utvecklingen inom  vart och ett av de nord iska länderna och vad gäller 
förloppet av den in ternord iska  handeln.

D et förhåller sig troligen så  a tt m eningsskiljaktigheterna inte b rukar vara 
av sevärda  om  den in ternationella  ekonom iska u tvecklingen u tanför N or
den , eller att det å tm instone inte stä ller sig oaccep tabelt att i fö rekom m an
de fall lägga en enhetlig m en för det egna landet i någon m ån avvikande syn 
på den in ternationella  u tvecklingen till grund för en sam ordning av de 
nord iska p rognoserna. Vad i övrigt gäller den ekonom iska utvecklingen 
inom vart och ett av de nord iska länderna blir det troligtvis betydligt 
svårare  att avvika från det egna landets bedöm ningar. En särskild  uppgift 

skulle bli a tt p röva den inbördes överensstäm m elsen  av de olika ländernas 
prognoser över den nord iska in ternhandeln .

Sam m anfattn ingsvis synes det vara  genom förbart a tt förverkliga de i 
m edlem sförslaget u ttry ck ta  in ten tionerna  om m an är beredd att godta 
behövliga spelreg ler för a tt i förekom m ande fall kunna lösa consensus- 
p roblem atiken -  dvs. för a tt överbrygga den brist på consensus som 
realiter i någon u ts träckn ing  kan förekom m a. A nslutningsvis kan näm nas 
att prob lem et om  ländergruppvis uppnående av consensusprognoser har 
uppm ärksam m ats och behand la ts inom operationsanalysen . Såsom  tid i
gare fram hållits k rävs em ellertid  a tt tillräckliga a rbe ts in sa tse r ägnas åt den 
förelagda uppgiften att system atisk t sam ordna de officiella nord iska kon
junk tu rp rognoserna . F orskn ingsrådet finner dock inte för sin del realistiskt 
a tt räkna m ed att ökade re su rse r i nuvarande läge skall kunna avdelas för 
det angivna ändam ålet och m edlem sförslaget u tgår för övrigt i de tta  hänse
ende från en likartad  bedöm ning.

Till saken hör också att tidpunk terna  för u tarbetande och offentliggö
rande av ländernas officiella p rognoser inte genom gående sam m anfaller 
och att tid shorison ten  för p rognoserna  inte heller ä r  undantagslöst gem en
sam . Det är inte någon tillfällighet a tt så förhåller sig utan har sin grund i 
skiftande institu tionella fö ru tsä ttn ingar och lagregler inom de olika län
derna (exem pelvis med avseende på tidpunkt för fram läggning av budget
förslagen m ed därtill anknu tna  prognoser). Det är vidare brukligt a tt rev i
derade p rognoser fram läggs i anslu tn ing  till stö rre  förändringar av den 
ekonom iska politiken också  i sådana fall d är dessa  in träffar osynkron isera t 
i de olika länderna.

Det är mot bakgrund av dylika om ständ igheter och de genom gående sett 
snäva resu rsram arna  som  m an får se den ståndpunkt som tagits av det 
senaste  nord iska kon junk turbevakningsm ötet. S ådana expertm öten  hålls 
två gånger årligen och har pågått sedan 1966. Det nu aktuella m ötet, som 
hölls den 24 maj 1984, ställde sig bakom  ett förslag till ny arbetsordn ing  
som delvis tillm ötesgår det fram lagda m edlem sförslaget. Den föreslagna



3

arbetsordn ingen  innebär bl. a. a tt en koncen tre rad  m ö tesrappo rt form ligen 
tillställdes de nord iska finansm in istrarna.

Det förefaller rim ligt a tt av vak ta  e rfa renhe te rna  av den nya a rb e tso rd 
ning som  sålunda föreslag its, innan ett m era bestäm t om döm e ges om 
huruvida de tta  har fö ru tsä ttn ingar att u tveck las till en ändam ålsenlig  lö s
ning. I dagens läge vill em ellertid  fo rskn ingsrådet varna  m ot a tt det ställs 
om fattande krav  på rapportering  från de nord iska konjunkturbevaknings- 
m ötena. R isken är näm ligen betydande att ju s te ringsarbe te  och consensus- 
avstäm ningar kom m er att ta  i an sp råk  alltför sto r del av den tid som  eljest 
kunnat d isponeras fö r e tt fritt u tby te  av inform ation sam t analys och 
diskussion av den ak tuella  konjunk tu rp rob lem atiken , dvs. de inslag som 
hittills kunnat göra de nord iska kon junk tu rm ötena  till verkligt givande 
sam m ankom ster.

Självfallet ligger i sakens natu r a tt fö ru tsä ttn ingarna  för m era av formali- 
serad  och dokum enterad  sam ordning av de nord iska kon junkturprogno
serna skulle bli gynnsam m are , om exem pelvis e tt särskilt sek re ta ria t kun
nat ställas till förfogande för ändam ålet. I sådant fall skulle det också  
funnits stö rre  m öjligheter a tt ta  upp även de isländska prognoserna  till 
realbehandling, vilket hittills av p rak tiska  skäl inte v isat sig m öjligt. I 
m edlem sförslaget sägs em ellertid  u ttryckligen att någon ny adm inistrativ  
appara t av näm nvärd  om fattn ing inte bör kom m a ifråga. F orskningsrådet 

u tgår för sin del från  a tt det inte kan vara  realistisk t a tt räkna m ed det 
tillskott av re su rse r som  ett sådan t sek re taria t skulle kräva.

O slo den 2 ju li 1984

Lars L indberger  
Ordförande

Det nordiske udvalg for Nationalregnskaber (NUNA):

Det er udvalgets op fa tte lse , at forslaget kun perifert ved rø re r de ts om rå
de, nemlig hvad angår datagrundlaget (jf- om talen  a f fo rsyningsbalancerne 
s. 2, som  allerede foreligger i standard ise re t form  for de nordiske lande). 
På denne baggrund har udvalget ikke fundet anledning til at afgive nogen 
egentlig udtalelse om  forslaget.

R eykjavik, den 8. maj 1984

B ent Tliage 
Formand

+ 1 - A  6 8 l/e  S u p p le m e n t
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Nordens fackliga samorganisation:

N ordens fackliga sam organisation  anser a tt det finns m ånga skäl, såväl 
p rak tiska  som  politiska, som  ta la r fö r a tt förslaget skyndsam t bör genom 
föras:

-  tillförlitligheten vid bedöm ningarna om  den  ekonom iska utvecklingen 
såväl i N orden  som  i om världen  bör öka när p rognoserna genom förs av 
de nord iska regeringarna i sam arbete ;

-  stö rre  re su rse r kan användas för utveckling  av avancerade  m odeller för 
da tabearbetn ing  av sifferunderlaget. E ffektiv iteten  ökar när resu rserna  
läggs sam m an;

-  u ta rbe tande t av gem ensam m a p rognoser b e tyder au tom atisk t a tt tillfäl
len u ppstå r fö r form ella och inform ella överläggningar m ellan tjän ste 
m än och politisk t ansvariga inom  finansdepartem en ten  och närstående 
departem en t och m yndigheter. D essa d iskussioner om  den ekonom iska 
u tvecklingen bör i sin tu r kunna stim ulera  e tt närm are sam arbete  på 
längre sikt, v ilket N F S  an se r skulle vara  av sto rt värde för den ekono
m iska utvecklingen i de nord iska länderna.

N F S  vill således m ot denna bakgrund varm t tillsty rka a tt förslaget får 
hög p rio rite t och genom förs av de nord iska regeringarna.

S tockholm  den 15 ju n i 1984

N ordens fackliga sam organisation  

Sune A hlén

D a n m a r k

Finansministeriet, industriministeriet og økonomiministeriet:

1. D en betydelige økonom iske afhæ ngighed, der ek sis te re r m ellem  de 
nordiske lande, gør det indlysende nødvendigt, at d e r foregår en om fat
tende udveksling a f økonom isk-statistiske og økonom isk-politiske infor
m ationer m ellem  landene. En sådan udveksling sker i det nordiske kon- 
junk tu ranalyseudvalg , hvor både finans- og økonom im inisterie t e r  rep ræ 
sen tere t. D ette udvalg, der på finsk foranledning blev nedsat i 1966, er 
ikket et fo rm aliseret nordisk  udvalg, m en etab leredes som en uform el 
em bedsm andsgruppe, der m ed tiden e r b levet til en fast institu tion . Det 
skal an føres, at Island e fter eget ønske ikke deltager. D er holdes to  m øder 
årligt, som  oftest som  op tak t til de halvårlige m øder i O EC D -regi om den 
økonom iske udvikling (short-term - sam t E PC -m øderne). U dover m øderne 
i gruppen e r der regelm æ ssig telefonisk og/eller skriftlig kontak t mellem 
deltagerne. Som led i sam arbejdet inform erer de danske deltagerer om
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udviklingen i E F -landene som  supplem ent til in form ationsstrøm m en fra 
O ECD .

Sådan som  sam arbejdet h a r udviklet sig siden 1966 e r d e r hos alle de 
nordiske landes rep resen tan te r i g ruppen  enighed om , a t sam arbejdet 
fungerer yderst tilfredsstillende og e r m eget udby tterig t i form  a f udveks
ling a f in form ationer ikke m indst om  den økonom isk-politiske situation  i de 
enkelte lande. D et har væ ret e t karak te ristisk  træ k , a t d e r s to rt se t altid er 
enighed m ellem  landene i vurderingen a f  den in ternationale  økonom iske 
udvikling. H vis d e r e r  afv igelser i bedøm m elsen , e r  der kun tale om 
nuanceforskelle i de m ere ko rtsig tede vurderinger, d e r dæ kker de kom 
m ende 1 —2 år.

2. De danske erfaringer fra sam arbejdet e r, at de nationale prognoser, 
d e r udarbejdes og offentliggøres a f  de nord iske lande i betydelig  grad 
afspejler den consensus om  den in ternationale  vurdering sam t den in ter
nordiske konsistens, der frem hæ ves som  ønskelig  i m edlem sförslaget. På 
denne baggrund kan m an fra dansk  side k lart s tø tte  det forslag, som  det 
nordiske konjunk tu ranalyseudvalg  har frem sat overfo r em bedsm andsgrup
pen om den nord iske handlingsplan , og som  er b levet positiv t m odtaget af 
denne.

D iskussionerne i det nord iske konjunk tu ranalyseudvalg  om  forslaget til 
en fælles konjunk tu rvurdering  e r  re su lte re t i, at m an foreslår, a t der i 
forbindelse m ed udvalgets e fte rå rsm øder udarbejdes en fæ lles kon junktur
rappo rt, som  dere fte r afgives til finansm inistrene. M an har i udvalget 
beslu tte t at p røvekøre  forslaget de tte  efterår. R apporten  tæ nkes a t b estå  af 
et consensusafsn it om  den in ternationale  økonom i sam t nationale bidrag 
om den økonom iske politik  og konjunkturudviklingen i hvert a f  de nord is
ke lande. D isse landeafsnit vil selvsagt blive forsøgt afstem t efter h inan
den.

D et skal bem æ rkes, at d e t e r  a f  p rak tiske  grunde, at udvalget har valgt at 
fo reslå  en rappo rt p lace re t om  efte rå re t. I alle landene fo retages om  efte r
åre t m ere om fattende p rognoser på  nogenlunde sam m e tid og m ed sam m e 
tidshorison t. I fo rårsm ånederne  e r såvel tid shorison ten  i p rognosearbejdet 
som  de ttes tidsm æ ssige placering derim od væ sentligt m indre ensarte t.

D et er kon junk tu ranalyseudvalgets op fa tte lse , at gennem førelsen  af 
de tte  forslag — når even tue lle  indkøringsvanskeligheder e r  o v ers tåe t -  vil 
kunne tilgodese behovet fo r en sam let oversig t o ver den økonom iske 
politik og vurdering  a f  kon junk tu rudsig terne  i de nordiske lande.

3. D et skal endv idere bem æ rkes, at en fuldt in tegreret kon junk tu rvur
dering næ ppe vil kunne gennem føres uden opre tte lse  a f  et fæ llesnordisk 
kon junk tu rsek re ta ria t, så ledes at in tegrerede skøn udarbejdes i dialog mel
lem  sek re ta ria te t og nationale  ek sp e rte r, således som  det e r  tilfæ ldet i 
O EC D  og i andre in ternationale  fora. E t sek re taria t vil kræ ve tilførsel a f 
ek stra  ressourcer.

1 m edlem sförslaget e r  det im idlertid  fo rudsa t, at d e r ikke sker tilførsel a f
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ek stra  resso u rcer e ller o p re ttes  nye institu tioner, og man er fra dansk  side 
enig i denne forudsæ tning i m edlem sförslaget. M an kan derfor i det store  
hele tilslu tte  sig den ud talelse , d e r foreligger fra N ord isk  økonom isk 
F orskn ingsråd  om  dette  spørsm ål.

K øbenhavn , den 5. sep tem ber 1984

(Ej Sign.)

Grønlands Hjemmestyre, Direktoratet for Økonomi og Boliger:

L andssty reom råde t for Ø konom i og B oliger har m ed in teresse  set på 
forslaget til fælles nordisk kon junkturbedøm m else, m en ser sig a f  flere 
grunde ikke i stand til d irekte  a t indgå i pro jek tet.

F o r det fø rste  har G rønland ingen væ sentlig  selvstæ ndig indflydelse på 
konjunkturudviklingen i N orden  og derfo r e jheller på  kvalite ten  af den 
fælles kon junkturbedøm m else. D ette  skal ses på baggrund dels a f  de nære 
økonom iske bånd til D anm ark og dels som  en følge a f  G rønlands begræ n
sede økonom iske væ gt se t i nord isk  sam m enhæ ng.

Y derligere kan an fø res, at m an i H jem m esty re t ingen stø rre  erfaring har 
med tilvejebringelse a f  egentlige kon junkturbedøm m elser. M an har i høj
ere  grad o perere t m ed bedøm m elser a f  m ere kvalitative tilsn it, bl. a. kan 
næ vnes de generelle bem æ rkninger til finanslovsforslag  og budgetoverslag . 
Å rsagen hertil skal ikke m indst ses på baggrund af u tilstræ kkelig t statistisk  
m ateriale og m angelfulde ana ly seredskaber. Endelig  besidder m an for 
indevæ rende ikke de nødvendige re sso u rce r til at tilvejebringe m aterialet, 
d er skal danne baggrund for at kunne indgå i et sådant fælles projekt.

Indirekte  kan H jem m esty re t im idlertid b idrage, idet m an -  i det om fang 
det e r  m uligt -  e r  villig til at indordne sig u nder de fælles m etodiske 
ram m er, m an vil beny tte  sig a f  i udarbejdelsen  a f m aterialet til brug for 
konjunk tu rbedøm m elserne , ligesom  m an selvsagt vil være behjæ lpelig med 
tilvejebringelse a f  op lysninger, sta tistik  m. v ., m an e r i besiddelse a f  eller 
kan frem skaffe. I den forbindelse kan det op lyses, at s tø rstedelen  a f det 
sta tistiske  m ateriale vedrø rende grøn landske forhold udarbejdes a f  D an
m arks S tatistik  e ller Det sta tistiske K on to r i M inisteriet for G rønland.

S luttelig skal understreges, at man fra H jem m estyrets side vil være 
in te resse re t i at kunne drage ny tte  a f  de erfaringer, der gøres med de fælles 
kon junk tu rbedøm m elser, ligesom  m an ser frem  til at m odtage oplysninger 
om de — til grund for bedøm m elserne -  udarbejdede p rognoser og an 
vendte forudsæ tninger.

G odthåb , den 21. jun i 1984

M oses Olsen
U ens Frederik R asm ussen
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Danmarks Statistik:

A nalyser a f  konjunkturudviklingen i D anm ark vil i helt overvejende grad 
være baseret på det datam ateria le , som udarbejdes i D anm arks S tatistik . I 
m edlem sförslagets punkt 1 e r  fo rudset, at den økonom iske sta tistik , d e r er 
til rådighed, kan væ re noget forskellig m ellem  de nordiske lande, m en det 
fo rudsæ ttes dog, at kon junk tu ranalysen  e r sam ordnet og ensarte t og har 
nogenlunde sam m e grad a f detailrigdom . H vorv id t denne forudsæ tning vil 
stille nye og specielle krav til sam ordning a f den økonom iske sta tistik  i de 
nordiske lande, e r det vanskeligt at vurdere  på forhånd . Im idlertid vil 
p rob lem er a f  denne art i g ivet fald kunne tages op i fo rbindelse m ed det 
sam arbejde, som  allerede ek s is te re r m ellem  de nord iske sta tistiske cen tra l
bu reauer, og som  ikke m indst finder sted i en lang ræ kke arbejdsgrupper, 
som  e r nedsat a f  de nord iske chefssta tistikere .

Det da tam ateria le , som  D anm arks S tatistik  udarbejder, anvendes af 
andre institu tioner til kon junkturbedøm m else og som  basis for p rognoser 
a f  den økonom iske udvikling. D erim od anvender D anm arks S tatistik  stort 
set ikke selv m ateria le t til egentlige analy ser a f  konjunkturudviklingen eller 
udarbejder p rognoser over den økonom iske udvikling, og deltager heller 
ikke i et sådant arbejde på nord isk  eller andet in ternationalt plan. D an
m arks S tatistik  m ener derfo r ikke at kunne tage stilling til det frem satte  
forslag om fælles nord isk  konjunkturbedøm m else.

K øbenhavn , den 24. juli 1984

Leo M eyer

F i n l a n d

Finansministeriet1:

De i förslaget fram förda synpunk terna  m åste huvudsakligen anses vara 
värda understöd . De nord iska regeringarna bedriver redan i dag ganska 
om fattande sam arbete  när det gäller konjunkturbedöm ningen . D et ä r  i 
a llm änhet inform ellt och den s tö rsta  delen av inform ationen sprids m unt
ligt m ellan dem  som  d e lta r i överläggningarna.

I synnerhet m åste m an näm na de nord iska konjunkturuppföljn ingsm ö
tena som  hålles två gånger om åre t, d är det finns rep resen tan te r för 
m inisterier och de övriga m ynd igheterna, som i vederbörande landet när
m ast u ta rb e ta r officiella kon junkturbedöm ningar. F rån  Finland d e lta r i 
m öten finansm in isterie t och F inlands bank. Vid m öten behandlas den

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  f in s k a .



in ternationella  ekonom iska situationen  sam t d isku teras kon junk tu ru tsik ter 
och den ekonom iska politiken i e ttv a rt nord isk t land på basen av vederbö 
rande landets rapport. En gem ensam  m ötesrapport u ta rbe tas inte.

D et skall dessu tom  näm nas a tt E FT A  under den senaste  tiden i sina 
ekonom iska rap p o rte r har s träva t till a tt behandla Sverige, N orge och 
Finland tillsam m ans. Ä ven inom den p rivata  sek torn  bedrives nordiskt 
sam arbete  när det gäller prognoser.

Enligt finansm inisterie ts uppfattn ing  kunde förslagets in ten tioner bäst 
beak tas genom  att e ffek tivera a rb e te t m ed de ovannäm nda kon junk tu rupp

följningsm ötena. M ötet bo rde  årligen ge en rapport till det nord iska finans
m inisterm ötet. R apporten  skulle bestå  av tre  delar: de in ternationella 
ekonom iska u ts ik te rna , den ekonom iska situationen i e ttv art nordiskt land 
sam t sam m andrag om e ttv art nord isk t lands egna cen tra la  prognoser. 
M ötet borde fram ställa egen bedöm ning om in ternationella  u ts ik te r i stället 
för a tt varje land självt skulle svara  för egen lägesrapport och prognoser.

Saken har d isku te ra ts i positiv  anda enligt de ovannäm nda rik tlin jerna 
vid konjunkturuppfö ljn ingsm ötet senast i maj i H elsingfors. R apporten  
kunde u ta rb e tas  fö r fö rsta  gången kom m ande höst.

H elsingfors den 27 jun i 1984

A liti P ekkala  
Finansminister

P ekka Tiiom isto  
Konsultativ tjänsteman

Statistikcentralen:

Vid uppgörandet av nationalekonom iska p rognoser och bedöm ningar är 
sam arbete t m ellan sta tistikcen tra len  och t. ex . finansm inisteriet fo rtlö 
pande och stabilt. Enligt nuvarande p rax is u tveck lar sta tistikcen tralen  
s tö rs ta  delen  av de redogö re lser om  den ekonom iska utvecklingen som 
används som  grund för p rognoser och  bedöm ningar. H ärvid b eak ta r sta ti
stikcen tra len  de olika krav som  ställs på sta tistiken  både när det gäller 
innehåll och tid tabeller.

H elsingfors den 31 juli 1984

Tapio Leppo
Vikarierande generaldirektör, 

avdelningschef

R isto  K unnas 
Tf. biträdande avdelningschef
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Ålands landskapsstyrelse:

-------- beslu ta t a tt som  y ttrande m eddela  a tt landskapssty re lsen  föro rdar
förslaget Sak A681/e och  finner de t angeläget a tt vid uppläggning av den 
gem ensam m a nord iska kon junkturbedöm ningen  beak ta  a tt Å land ä r ett 

s jä lvstyrt landskap  som  u tfö r egna konjunk tu rbedöm ningar varför land
skapssty re lsens m edverkan  i denna fråga ä r påkallad.

M arieham n den 30 ju li 1984

G unnevi N ordm an  
Vicelantråd

Tor M attsson  
Avdelningschef

I s l a n d

Statens ekonomiska institut1:

M ed anledning av m edlem sförslaget vill in stitu te t påpeka a tt fö rsta  ste
get till e tt sam arbete  i linje m ed m edlem sförslagets syfte pågår redan  i form  
av de nord iska konjunk tu rbevakn ingsm ötena . D et rö r sig inte om  något 
form ellt u p p rä tta t organ u tan  ä r e tt inform ellt sam arbete  m ellan tjänstem än 
i de m in isterier och institu tioner som  a rb e ta r m ed konjunkturbedöm ningar 
i de nord iska länderna. D etta  sam arbete  påbörjades 1966 och  har sålunda 
pågått i 18 å r och u tg jort en del av det no rd iska  sam arbete t på  det ekono
m iska om rådet u tan  något form ellt beslu t om upp rä ttandet.

K onjunk tu rbevakn ingsm öten  h a r hållits två  gånger om  åre t för a tt jäm fö 
ra  uppgifter om  den  ekonom iska situationen  i om världen  och i N orden . 
D essa d iskussioner har an se tts  vara  nyttiga och har u tg jort en  viktig fak tor 
vid bedöm ning av den  ekonom iska situationen  och vid ekonom iska p ro 
gnoser i N orden .

D iskussionen om  in ternationell ekonom i ä r en viktig del av d e tta  sam ar
bete . U nder de senas te  åren  har m öten fö r det m esta  hållits precis före 
O E C D :s viktiga m öten om den ekonom iska situationen . De har gett goda 
e rfarenheter. Syftet m ed m ötena  har inte varit a tt e fte rs träv a  gem ensam m a 
resu lta t på den  in ternationella  ekonom ins om råde, m en tro ts  de tta  har 
åsik te rn a  inte variera t.

S ista kon junk tu rbevakn ingsm ötet hölls i H elsingfors i maj innevarande 
år. D är beslö ts a tt från  och  m ed hösten  1984 en gem ensam  ekonom isk 
prognos skulle p roduceras varje höst. M eningen ä r a tt prognosen  å  ena

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  is lä n d sk a .
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sidan skall om fatta  den in ternationella  ekonom iska situationen och dess 
inverkan på ekonom in i N orden  och å andra sidan ekonom iska prognoser 
fö r de nord iska länderna.

Islänningar har hittills inte deltagit regelbundet i d e tta  sam arbete  men 
m an p lanerar ett regelbundet deltagande från och med hösten  1984.

M an har u ttryck t tillfredsställelse m ed d e t steg som  har tagits i och med 
den planerade gem ensam m a prognosen. Den bedöm s kunna ge bättre  
resu lta t än form ella gem ensam m a prognoser för N orden . E konom iska 
institu tet de lar denna åsik t och an se r sam arbete t, som  enligt vad ovan 
an fö rts skall s tä rkas, in tressan t och ägnat a tt öka förståelsen  för N ordens 
gem ensam m a in tressen  på ekonom ins om råde.

R eykjavik den 10 sep tem ber 1984

S ta tens ekonom iska institut 

Jón  S igurdsson

N o r g e

Statistisk Sentralbyrå:

H oved innho lde t i fo r s la g e t

Forslaget anbefa ler at de fem  nord iske lands regjeringer regelm essig 
(årlig) p resen te re r en ” fe lles”  konjunkturbedøm m else. 1 m otsetn ing til hva 
en kunne tro  av oversk riften , går forslaget ikke  inn for at den felles 
bedøm m elsen skal om fatte  utviklingen i hvert av de nordiske landene. 
T vert om  underfo rstås d e t at hvert av landene skal gjennom føre egne 
analy ser for utviklingen i egen økonom i, basert på det analytiske grunnla
get som  for øvrig ny ttes i hvert av landene.

D isse analysene  skal g jennom føres sam tidig, p resen te res pä sam m e dag, 
dekke sam m e p rognoseperiode og væ re sam ordnet i form  og detaljrikdom . 
De skal bygge på felles vu rderinger av og anslag for den in ternasjonale 
økonom iske u tdviklingen (f. eks. pris- og e tterspørselsu tv ik lingen  i de en 
kelte m arkeder og land). D et skal gis en  sæ rskilt analyse av (konsistensen  i 
anslagene for?) utviklingen i sam handelen  m ellom  de nordiske landene. 
A nalysene skal bygge på fo ru tse tn inger om  uendret økonom isk politikk i 
hvert av de øvrige nord iske landene, m en ta hensyn til an ta tte  v irkninger 
av nye, allerede ved ta tte , tiltak. Slike v irkninger skal sæ rskilt kom m en
teres.

A rbeidet m ed analysene  skal i det alt vesentlige knyttes til allerede 
eksisterende k ilder og institu sjoner, og ikke i nevneverdig  grad kreve noe 
nytt adm in is tra tiv t appara t.



Sta tis tisk  Sen tra lbyrås vurderinger

Statistisk  S en tra lby rå  m ener det vil væ re nyttig med økt kontak t mellom 

nordiske k o n junk tu rin stitu tte r for å u tveksle synspunk ter på m etodiske 
spørsm ål og konjunkturutvik lingen.

B yrået d e lta r i dag på de nordiske kon junk tu rovervåkningsm øtene. 
D isse m øtene d rives uten  noe fast, in ter-nórd isk  sek re taria t som kunne stå 

ansvarlig  for å  u tarbeide  eller publisere en felles nordisk  kon junk tu rbe
døm m else. Det synes derfo r fornuftig  at en eventuell felles kon junk tu rbe
døm m else ikke skal om fatte utviklingen i hvert av de nordiske landene. 
Regjeringenes offentliggjorte vurderinger av utviklingen i egen nasjonal 
økonom i vil ha innslag av å skulle tjene politiske form ål. D isse form ålene 
er helt legitim e, og følger av at en regjering bare e r  en ak tø r blant flere på 
de a renaer der den o pp tre r; u tad i fo rhandlingsøkonom ien. innad i det 
offentlige by råk ra tie t og beslu tn ingssystem et. D ette m edfører at regjerin

gens offentliggjorte anslag på utviklingen i egen økonom i ikke alltid er 
m ent å væ re forven tn ingsre tte  anslag for faktisk  utvikling, men også vil 
kunne reflek tere  m ålsettinger, ønskem ål eller " a d v a rs le r " . Det kan neppe 
tenkes at de enkelte  regjeringene kan stå ansvarlig  for en felles nordisk 
bedøm m else av egen økonom i som  avv iker fra egne offentliggjorte vu rde
ringer. En felles bedøm m else m åtte a ltså  i praksis innebæ re at hvert land 
stod ansvarlig  for å bedøm m e seg selv. D isse bedøm m elsene kan derfor 

1 ikke u ten  videre tjene som  grunnlag for å vurdere  virkningene på u tv ik lin
gen i de øvrige nord iske land.

De nordiske konjunk tu rovervåkn ingsm øtene  b ruker allerede i dag mye 
tid på å d isku tere  anslag for utviklingen i viktige m arkedsland utenom  
N orden . Det vil neppe væ re hensik tsm essig  å binde seg opp til at de 
nordiske landenes regjeringer skal enes om  anslag for utviklingen i in terna
sjonal økonom i. Det er heller ikke sikkert at inform asjonsverd ien  for andre 
brukere  av ett felles anslag er stø rre  enn av flere nasjonale forslag. Slike 
anslag vil alltid bygge på fo ru tse tn inger om forhold hvor det kan skje 
betydelige skift. F lere  ulike anslag  vil kunne spile ut m ulighetsom rådet 
bedre enn ett anslag. En kan im idlertid frem m e en bedre koordinering 
gjennom  en felles publisering  av anslagene, gjerne kom binert med referat 
fra de nord iske konjunk tu rovervåkn ingsm øtene  og slik at hvert av landene 
får anledning til even tue lt å ju s te re  sine anslag på grunnlag av d iskusjonen 
på m øtet.

Det har gjennom  noen å r nå pågått et felles nordisk prosjek t om nordisk 
sam handel, N O R D H A N D . S tatistisk  S en tra lby rå  er norsk deltaker, forøv
rig deltar S ta tens Industriverk  (Sverige), D anm arks S tatistik  og U niversi
te te t i O ulu. P rosjek te t e r finansiert av N ord isk  økonom isk forskningsråd  
og også s tø tte t av m idler fra N ord isk  M inisterråd . P rosjek tet har gått ut på 
å bygge opp  en database  for nord isk  sam handel og å u tform e et m odellsy
stem  for å beregne eksportanslag  fra hvert av de nord iske land på grunnlag 
av im portanslag  og anslag på utviklingen i m arkedsandeler. Sam handels-
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m odellen e r k ny tte t til en m akroøkonom isk  modell i hvert av landene, i 
N orge til m odellen M O DA G  som  blan t annet ny ttes av F inansdepartem en
te t til å  analysere  alternative  scenarier. N O R D H A N D -system et vil kunne 
ny ttes til å  analysere  konsistensen  i de enkelte lands anslag for sam hande

len i N orden  og for analyse av v irkningene av endringer i e tte rspørse lsfo r- 
hold og relative p rise r m ellom  de nord iske landene. B yrået vil even tuelt 
kunne m edvirke til at m odellsystem et N O R D H A N D  kan kom m e til ny tte  i 
e t slik løpende arbeid .

O slo, 30. august 1984

A rne Øien

S v e r i g e

Statistiska centralbyrån (SCB):

SCB har u ta rb e ta t sitt y ttrande efter sam råd med kon junk tu rin stitu te t.
Inledningsvis skall erin ras om att det inbördes ekonom iska beroendet 

m ellan de nord iska länderna har b eak ta ts  på m ånga sätt i det nord iska 
sam arbete t. Bl. a. hålls regelm ässigt (2 ggr/år) gem ensam m a nord iska kon- 
junk tu rövervakn ingsm ö ten . D essa  dokum enteras i m ö tesrapporten  till de 
nord iska finansm inistrarna.

D et väck ta  förslaget innebär en kraftig am bitionshöjning i de tta  sam ar
bete . D etta  skulle ak tualisera  känsliga avvägningsfrågor och k räva b e ty 
dande sek re ta ria tin sa tse r fö r behandling av olika tekn iska  problem  och för 
sam m anställn ing av erforderliga underlag  m. m.

De krav på analysen  som  fram förs i m edlem sförslaget bö r i viktiga 
hänseenden  kunna tillgodoses inom ram en för redan ex isterande forum  för 
gem ensam t arbete  m ed de nord iska kon junkturbedöm ningarna genom  en 
successiv  höjning av am bitionsn ivån  i dess arbete . Enligt SCBs uppfa tt
ning bör denna väg i fö rsta  hand prövas. F örst om  de tta  visar sig o tillräck
ligt finns anledning a tt p röva längre gående in sa tse r som  då m ed nödvän
dighet m åste bli m er kostsam m a.

S tockholm  den 20 ju li 1984

S ta tis tiska  cen tralbyrån  

Sten  Johansson
Lennart F astbom

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1984
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Yttranden över medlemsförslaget 

Nordens fackliga samorganisation (NFS):

Sam tliga nord iska länder har u tveck lade arbetslöshetsförsäkringssy- 
stem . Skillnaderna i uppbyggnad och om fattn ing varierar avsevärt mellan 
länderna. Som  exem pel kan näm nas att i N orge är arbetslöshetsfö rsäk ring
en obligatorisk och ingår i den så kallade ” fo lketrygden” . Ä ven i Island är 
arbetslöshetsfö rsäk ringen  obligatorisk  och organiserad  som  en särskild 
fond finansierad  m ed avgifter från arbetsg ivare , sta t och kom m uner. Ö vri
ga N orden  har frivilliga fö rsäkringar finansierade genom  sta tsb idrag , a r
betsgivaravgifter och  m edlem savgifter. I Finland och  Island ä r endast 
a rbetstagare  fö rsäk rade . I D anm ark och N orge om fattas även självständi
ga yrkesu tövare  och i Sverige t. o. m. fö retagare . Ä ven ersättn ingens sto r
lek och tiden  u nder vilken arbetslöshetsfö rsäkring  u tbeta las varie ra r stark t 
m ellan länderna.

Vid N ord iska  rådets 32:a session i S tockholm  1984 antogs e tt m inister- 
rådsförslag  om revision av 1976 års överenskom m else m ellan de nordiska 
länderna om  fö rm åner vid arbe tslö she t, (B 521s). N FS  har stä llt sig bakom  
den rev iderade överenskom m elsen  m en även  k räv t a tt reglerna fö r dem  
som  a rbe ta r i e tt nord isk t land och har sin huvudsakliga bostad  i annat 
nordiskt land vidare u treds. D enna överenskom m else ger dock ingen lös

ning av de u tfö rsäkrade  a rbetslösas situation . A ntalet u tfö rsäkrade på 
grund av lång tidsarbets löshet sam t a rbe ts lö sa  som  ej ä r  anslu tna  eller 
kvalificerade för a rbe ts lö she tse rsä ttn ing  ökar. M edlem sförslaget om  ett 
nord isk t p rogram  för stöd och hjälp till a rbetslö sa  uppm anar N ord iska  
m in isterrådet a tt u treda  hur e tt stöd  till d essa  g rupper skall kunna u tfo r
m as. N F S  s töder fö rslaget och dess m ålsättning. U tredn ingsarbete t bö r 
bedrivas i nära  sam verkan  m ed a rbe ts lö she tskasso rnas sam organisationer
i D anm ark, F in land  och Sverige, arbetslöshetsfö rsäkringsfonden  i Island, 
berö rda  tillsynsm yndigheter i sam tliga nord iska länder sam t arb e tsm ark n a
dens parter.

N F S :s uppfattn ing är a tt u tredn ingsarbete t skall bedrivas m ed m ålsä tt
ningen a tt i fö rsta  hand söka lösningar som  elim inerar risken fö r arbetslösa



att bli u tfö rsäk rade . D etta  i fö rsta  hand genom  skyldighet för a rbe tsfö r

m edlingen att anv isa  nytt a rbe te  innan den m axim ala ersättn ingstiden  
överskrid its.

Särlösningar enbart för gruppen  u tfö rsäkrade arbetslösa  bör undvikas. 
Sådana särlösn ingar kan resu ltera  i ett ökat accep te rande  av att m änniskor 
ställs u tan fö r arbetslive t under längre perioder. A rbetslöshetens sociala 
k onsekvenser m ed risk för social utslagning och ekonom isk m isär gör det 
nödvändigt a tt i stället fö rstä rka  och utvidga stödet till de arbetslösa  via de 
redan etab lerade  fo rm erna för arbetslöshetse rsä ttn ing . Den m est verk 
ningsfulla å tgärden  för stöd åt a rbetslö sa  ä r  dock att regeringarna för
s tä rk er och u tv idgar redan e tab lerade  form er för sysselsättn ingsskapande 
arbetsm arknadspo litiska  åtgärder.

Stockholm  den 17 sep tem ber 1984

S itn e  A h lé it  

G eneralsekreterare

D a n m a r k

Arbejdsministeriet:

Til begrundelse for forslaget henvises der til, at lang tidsarbejdsløsheden 
også er øget i forbindelse m ed den stigende arbejdsløshed , og at hårdest 
ram t a f  arbejdsløshedens sociale konsekvenser er den gruppe a f arbe jd s
løse -  fø rst og frem m est unge, kvinder og m ænd over 55 år -  som 
” u tfö rsäk ra ts”  dvs. endeligt har opbrugt deres ret til ydelser fra arbe jd s
løshedsforsik ringen , m edm indre de påny får fodfæ ste på arbejdsm arkedet 

og ved en derefte r følgende arbejdsløshed  da m åtte opfylde de alm indelige 
betingelser for nyindm eldte m edlem m ers ret til at få udbetalt a rbejdsløs

hedsdagpenge.
I denne anledning skal arbejdsm in isterie t -  e fter afgivne ud talelser a f  

socialm inisteriet og finansm inisterie t -  indledningsvis bem æ rke, at ifølge 
den  danske arbejdsløshedsforsikringslovgivning e r re tten  til at m odtage 
arbejdsløshedsdagpenge på e thvert tid spunk t betinget af, at m edlem m et da 
h ar haft 26 ugers beskæ ftigelse inden fo r de sidste 3 år, m edens der ikke -  
som  i de øvrige nord iske lande — gæ lder et m aksim um  for det antal dage, 
hvori der i det enkelte å r  kan  oppebæ res arbejdsløshedsdagpenge (m idlerti
dig ” u tfö rsäk ring” ).

E fter en beskæ ftigelsesperiode a f  1/2 års varighed (26 uger) vil et m ed
lem således kunne oppebæ re arbejdsløshedsdagpenge uden afbrydelse i
2 1/2 år, uden a t vedkom m ende ” u tfö rsäk ras”  og ev t. m å overgå til bi
standshjæ lp  fra  de sociale m yndigheder.
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M ed den sto re  arbejdsløshed , som  D anm ark har op levet siden m idten af 
1970’erne , e r den herm ed følgende langtidsarbejdsløshed  — ikke m indst for 
de i forslaget næ vnte svageste g rupper på arbejdsm arkedet -  blevet et 
særligt og alvorligt problem  for arbejdsm arkedsm yndighederne og sam fun
det som  helhed. M ed sigte på at undgå, at et stø rre  antal m edlem m er med 
læ ngerevarende arbejdsløshed  -  trods de næ vnte milde danske regler -  
skulle fo rtabe re tten  til a rbejdsløshedsdagpenge -  ” u tfö rsäk ras”  -  e r der, 
foruden ivæ rksæ ttelse  a f  m ere traditionelle beskæ ftigelsestiltag , siden slu t
ningen a f 1970’erne gennem ført forskellige ordninger, navnlig efterløns
ordningen, hvo refter arbejdsløshedskassem ed lem m er i alderen  60 år til 
fo lkepensionsalderen  67 år kan overgå til e fterløn , og arbejdstilbudsord- 
ningen. Siden arbejdstilbudsordningens ik rafttræ den  den 1. jan u a r 1979 har 
der m ed henblik på genoptræ ning og vedligeholdelse a flangvarige  arbe jd s
løses arbejdsevne, inden re tten  til arbejdsløshedsdagpenge fo rtabes efter 
26-ugers reglen, skullet gives dem  et tilbud om passende arbejde i den 
private  e ller offentlige sek to r m ed løntilskud fra sta ten , dvs. at de langtids
ledige here fte r har undgået ” u tfö rsäk ring” , idet de efter et sådant arbejds
tilbud påny har opfyldt 26-ugers beskæ ftigelsesbetingelsen  for at oppebæ re 
arbejdsløshedsdagpenge. D et bem æ rkes herved , a t d e r dog nu overvejes 
en æ ndring i arbejdstilbudsordn ingen  for så vidt angår m edlem m er, der 
skal have 2 arbejdstilbud.

M ed hensyn til de økonom iske v ilkår fo r langtidsarbejdsløse, der har 
m åtte t overgå fra arbejdsløshedsdagpenge til socialhjæ lp anføres det i 
forslaget, a t denne hjæ lp i Sverige og D anm ark kun udgør ca. halvdelen af 
n iveauet for arbejdsløshedsdagpenge. Socialm inisteriet har i denne forbin
delse påpeget, a t m aksim um  for arbejdsløshedsdagpengene for tiden er 
104800 k r., om  å re t, og at forbigående hjælp e fter b istandsloven , der 
udm åles individuelt, norm alt vil udgøre ca 4 0 -4 5 0 0 0  kr. årligt, m en at 
de tte  beløb er skattefritt i m odsæ tning til a rbejdsløshedsdagpengene, der 
e r  et skatteplig tig t beløb. Selv om arbejdsløshedsdagpengene nok giver 
den reelt s tø rste  hjælp kan socialhjæ lpen dog væ re bedre, idet forhold som 
f. eks. ligningsm æssige fradrag , form ue, æ gtefæ lleindkom st, børn  (dagin- 
stitu tionsbetaling) har betydning for, hvilken af stø ttefo rm erne , der reelt 
giver den højeste  økonom iske dækning.

U nder hensyn til, a t arbejdsløshedsforsikrings- og øvrige sociale fo rsik
ringsordninger sam t de sociale b is tandsordn inger e r  m eget forskellige i de 
nordiske lande m ed hensyn til be tingelserne, varighed, n iveau, finansiering 
m. v ., og til a t lang tidsarbejdsløse udgør en enkelt og m indre gruppe a f de 
persongrupper, overfo r hvilke en sæ rindsats e r  påkræ vet fra sam fundets 
side, og hvis p rob lem er derfo r i hvert a f  landene også m å løses under 
hensyntagen til og i overensstem m else  m ed indsatsen  over for sådanne 
øvrige grupper sam t til landets økonom iske resou rcer, an ser arbejdsm in i
sterie t det indtil v idere for inkonsekven t og næ ppe form ålstjenligt at søge 
gennem ført en ” u tredn ing”  m ed henblik på tilvejebringelse a f  fæ lles nor-
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diske regler om stø tte  og hjælp udelukkende til gruppen a f ” u tfö rsäk rade” 

arbejdsløse.
Det tilføjes, at N ordisk  A rbejdsm arkedsudvalg , N A U T , i 1984 har 

ivæ rksat et projekt om  langtidsarbejdsløshed , om fattende en sam m enlig
nende analyse a f  arbejdsm arkedstiltagernes rolle i løsningen af langtidsar- 
bejdsløshedsprob lem et.

K øbenhavn , den 18. ok tober 1984

P. m. v.
E .b .

N iels Ole A ndersen

Dansk Arbejdsgiverforening:

Forslaget tager udgangspunkt i, at der med et stigende antal arbejdsløse i 
de nordiske lande findes stadig flere personer, som  ram m es økonom isk 
hård t. B aggrunden anføres at væ re, at de e fter en længere ledighedsperiode 
m ister re tten  til a rbejd slø shedsunderstø tte lse  og i stedet henvises til de 
sociale m yndigheter for økonom isk  b istand til sikring a f deres forsørgelse.

D et an føres, at 19 pct, a f  de ledige i D anm ark ikke får økonom isk  støtte 
fra arbejdsløshedskasse  og derfo r i de fleste tilfælde er henvist til det 
sociale b is tandssystem . D et d re je r sig overvejende om  personer, som ikke 
er blevet berettiget til at m odtage dagpenge, fordi de en ten  ikke har ladet 
sig arbejdsløshedsforsikre  eller ikke har væ ret m edlem  a f en arbejdsløs
hedskasse i tilstræ kkelig  lang tid til at opnå dagpengeret.

D et m å bem æ rkes, at der ikke i m edlem sförslaget er henvist til ek siste
rende lovgivning i D anm ark, som  netop  tager sigte på at give de langtidsle
dige et arbejdstilbud. D isse arbejdstilbud  indebæ rer, at de langtidsledige 
genop tjener tilstræ kkelig  e rhvervsancienn ite t til fo rtsat at kunne oppebæ re 
arbejdsløshedsdagpenge.

E fte r D A:s opfatte lse  e r  det således et problem  a f meget ringe om fang, 
m edlem sförslaget tager sigte på.

M an m å tvæ rtim od pege på, at a rbejdsløshedsforsikringssystem et i for 
ringe grad opfy lder sit form ål at skabe økonom isk  dæ kning i tilfælde af 
m idlertidigt indtæ gtsbortfald  til p ersoner, som  norm alt har en fast tilkny t
ning til arbejdsm arkedet. De m eget gunstige økonom isk v ilkår, som  findes 
i det danske arbejdsløshedsfo rsik ringssystem , kan have overvurdere t den 
reelle ledighed ved dels at have øget tilgangen til a rbejdssty rken , dels at 
fastholde p e rsoner i system et.

I stedet for sæ rfo ranstaltn inger til specielle g rupper a f  ledige vil der være 
behov fo r en arbejdsm arkedspolitisk  indsats, som  i højere grad orien teres 
m od de p roblem er, der allerede findes m ed hensyn til at skabe en rimelig
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balance m ellem udbud a f og efterspørgsel på arbejdskraft inden for det 
norm ale arbejdsm arked .

A rbejdsgiverforeningen kan på denne baggrund ikke anbefale, at det 
næ vnte forslag til N ord isk  Råd nyder frem m e.

K øbenhavn, den 21. august 1984

D ansk A rbejdsgiverforening 

H ans S kov  C lirislcnscn

F i n l a n d

Social- och hälsovårdsministeriet:

Social- och hälsovårdsm inisterie t k onsta te ra r inledningsvis, a tt frågan 
om de a rbetslösas ställning för närvarande ä r m ycket aktuell i F inland i och 
med att a rbe ts lö she tsskydde t är förem ål för revideringar. D essutom  har 
man i vårt land nyligen infört ett nytt system  för u tkom stskydd  för a rb e ts
lösa, vilket träd er i kraft räknat från och med början av å r 1985. Lagen om 
u tkom stskydd  för arbetslösa  (602/84) innebär b l .a . ,  att u tkom stskyddet 
även inbegriper arbetslös person som  stå r till arbetsm arknadens förfogan
de. M ed stöd av näm nda lag u tbeta las dagpenning avvägd enligt fö rtjänsten  
för fem hundra dagar under fyra på varandra  följande kalenderår, vartill 
kom m er att till p e rsoner som  fyllt 55 år u tbeta las d ä ru töver för tvåhund ra
fem tio dagar dagpenning avvägd enligt fö rtjänsten . B etalningsperioden för 
behovsprövad  grundpenning är därem ot inte tid sbegränsad , u tan  grund
dagpenningen u tbeta las för hela a rbetslöshetspe rioden  till personer som är 
1 7 -6 4  år.

Den nord iska arbetsg ruppen  som  behandla t revideringen av 1976 års 
arbetslöshetsfö rsäkringsav ta l har ansett det vara  av s tö rsta  betydelse att 
man lyckas förhindra a tt det u ppstå r situa tioner, d ä r en person som  flyttar 
från ett nordiskt land till e tt annat skulle ställas helt och hållet u tanför 
u tkom stskyddet. E ftersom  den period för vilket u tkom stskyddet gäller 
varierar i de olika nord iska länderna, förefaller det uppenbart att man inte 
helt kan undgå situa tioner, där p e rsoner ställs u tanför u tkom stskyddets 
ram .

Social- och hälsovårdsm inisterie t önskar y tterligare fram hålla att man 
fö r närvarande i vårt land bedriver e tt om fattande u tredn ingsarbete  inom 
det om råde som berö rs i det nu ak tuella m edlem sförslaget. Med stöd av 
redan färdigställda rap p o rte r och pågående u tredn ingar to rde man kunna få 
en någorlunda tillfredsställande bild av situationen i vårt land.
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Med stöd av vad som  ovan an fö rts k onsta te ra r social- och hälsovårds

m inisteriet a tt det fö r egen del fö ro rdar a tt man u treder m öjligheterna för 
hur stöd och hjälp till u tfö rsäk rade  a rbetslö sa  ytterligare kunde utvecklas.

H elsingfors den 13 sep tem ber 1984

Vappu Taipale 
Minister

K arl Johan K rokfors
Sekreterare för inter

nationella ärenden

Arbetskraftsministeriet:1

I F inland kan en arbetslös för garan terande av uppehället få antingen 
a rbetslöshetse rsä ttn ing  enligt sysselsättn ingslägen (23.12.1971/946) eller 
a rbetslöshetsb id rag  enligt lagen om nationella a rbetslöshetskasso r 
(23.3.1934/125).

A rbetslöshetsersä ttn ing  betalas åt arbetsdugliga och arbetsvilliga perso
ner, för vilka man inte kunnat o rdna arbete  eller utbildningsm öjligheter 
och som  därför behöver ekonom isk t stöd . F ö r u tbetaln ingen av arbe ts lö s
hetsersättn ing  finns ingen tidsbegränsning, och sålunda upphör u tbeta l
ningen av ersättn ingen  inte på basen  av arbetslöshetens varak tighet. Det 
enda fallet då u tbetaln ingen av arbetslö shetse rsä ttn ing  delvis upphör på 
basen av a rbetslöshetens varak tighet kom m er i fråga då  en person går i ar- 
betslöshetspension , dvs. övergår till e tt annat inkom stsystem .

A rbetslöshetsb idrag  betalas till a rbe tslö she tskasso rnas m edlem m ar, 
som uppfyller de villkor som gäller för u tbetaln ingen. F ö r u tbetalningen av 
a rbetslöshetsb id rag  har fas tstä llts m axim itider. Inom  ett ka lenderår u tbe
talas arbetslöshetsb id rag  fö r högst 200 a rbetslöshetsdagar och under tre på 
varandra följande kalenderår för högst 500 dagar. En person som  åtnjutit 
arbetslöshetsb id rag  under den lagstadgade m axim itiden har rätt a tt erhålla 
a rbetslöshetsunderstöd  så snart u tbetaln ingen av bidragen upphört.

D ärigenom  blir en arbetslös person inte u tan arbetslöshetsskydd  efter 
det a tt u tbetaln ingen av arbetslöshetsb id rag  har upphört. Då m an vid 
beviljandet av arbetslöshetsb id rag  inte beak ta r den sökandes behov av 
ekonom iskt stöd på sam m a sä tt vid beviljandet av arbetslöshetse rsä ttn ing , 
leder de tta  i v issa fall till a tt ifrågavarande person inte får arb e ts lö sh e tse r
sättning efter det a tt u tbetaln ingen av arbetslöshetsb id rag  upphört, då man 
anser att personen  inte ä r  i behov av sådant ekonom iskt stöd som u tbetalas 
i form  av arbetslö shetse rsä ttn ing . D etta  tillsam m ans med att a rbe ts lö she ts
ersättn ingen  är m indre än arbetslöshetsb id raget innebär a tt den ekonom is-

' Y ttra n d e I ö v e r s a t t  f r å n  f in s k a .
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ka situationen fö r långvarigt a rbetslö sa  försvagas, även om sådana perso 
ner inte kan anses stå  u tan fö r arbetslö shetsskyddet.

De ekonom iska och andra problem  som  långvarig arbetslöshet m edför 
har m an försökt lösa genom  att p rio ritera  de långvarigt arbetslösa  då 
a rbe tsp la tse r inom  s ta ten , kom m unerna och kom m unalförbunden har 
anvisats åt a rbetstagare . Till dessa arbeten  skall anv isas sådana a rb e tssö 
kande vilkas behov av arbete  är stö rst. D ärvid bör beak tas hur länge den 
sökandes a rbetslöshet har vara t, familje- och försörjn ingssituationen , de 
fak to rer som fö rsv årar en återgång till a rbetslive t sam t andra om ständighe
ter. F ö r a tt skapa arbete  åt de långvarigt a rbe ts lö sa , betalas också åt 
arbetsg ivarna understöd , genom  vilket man fö rsöker m edverka till att 
a rbetssökanden  som  länge gått arbetslös skall få ett a rbete  och därigenom  

sin u tkom st.
A rbetslöshetsskyddet kom m er att fö rändras i början av 1985. då en ny 

arbetsskyddslag  träder i kraft. Enligt den nya lagen har följande personer 
rä tt till a rbetslöshetsdagpenning : personer som anm ält sig till arbetskrafts- 
byrån . personer som  söker heltidsanställn ing , personer som ä r arbetsdug- 
liga men a rbetslö sa  och som  finns till förfogande för arbetsm arknaderna , 
men åt vilka m an inte kunnat anvisa vare sig arbete  eller utbildning. 
A rbetslöshetsdagpenning  u tbeta las antingen i form av grunddagpenning 
eller i dagpenning i relation till inkom sterna.

G runddagpenning betalas åt personer som är i behov av ekonom iskt stöd 
och som uppfyller de allm änna kraven för erhållandet av arbetslö shetsdag 
penning. G runddagpenning u tbeta las u tan tidsbegränsningar. G runddag
penning betalas inte för den period, under vilken personen  har rä tt till 
dagpenning i relation  till inkom sterna.

D agpenning i relation till inkom sterna u tbeta las till sådana m edlem m ar i 
arbe ts lö she tskassan , som  har varit fö rsäkrade m inst under de sex föregå
ende m ånaderna och som  i övrigt uppfyller de krav som erhåHande av 
dagpenning i relation till inkom sterna fö ru tsä tter. D agpenning i relation till 
inkom sterna u tbeta las m axim alt för 500 a rbetslöshetsdagar under fyra på 
varandra följande kalenderår. Å t en person  som  fyllt 55 å r före utgången av 
ovannäm nda m axim itid kan y tterligare u tbeta las dagpenning i relation till 
inkom sterna för högst 250 dagar. D agpenning i relation till inkom sterna 
m inskar med 20%  sedan dylik dagpenning erhållits för 100 dagar.

Sålunda k o n sta te ra r arbetsk raftsm in isterie t a tt enligt den gällande lag
stiftningen om arbe ts lö she tsskydde t i F inland blir ingen arbetslös utan 
arbe tslöshetsskydd  på grund av långvarig arbetslö shet på det i m edlem s- 
förslaget fram ställda sä tte t.

H elsingfors den 29 augusti 1984

Urpn Leppänen  
Arbetskraftsm inister

H olger Q uick 
Avdelningschef



Ålands landskapsstyrelse har i skrivelse den 30 ju li  1984 fö rk la ra t sig 
stödja  m ed lem sförslaget.

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund och affärsarbetsgivarnas central
förbund AAC:

U nderstödet vid arbe tslö she t, stödets sto rlek , villkoren för dess u tb e ta 
lande och den tidsrym d u nder vilket stödet u tbeta las är enligt vår åsikt 
typiskt sådana frågor som  bör behandlas på nationell nivå. D essa frågor 
borde övervägas u tgående från  de ensk ilda ländernas behov och resurser. 
Det ä r  inte ändam ålsenligt a tt inom  ram en för det nordiska sam arbetet 
kringskära m ed lem ssta ternas m öjligheter a tt begränsa u tbeta landet av a r
b e ts lö she tsunders töde t till en viss tidsrym d.

D et problem  som beskrivs i m edlem sförslaget ex is te ra r inte i F inland. 
Den arbetslöse har m öjlighet a tt, sedan tidsfristen  fö r arbetslöshetsfö rsäk- 
ringsersättn ingen u tgått, få av sta ten  finansierad  arbetslöshetse rsä ttn ing  
under en  obegränsad tidsrym d, om  han ä r  i behov av ekonom iskt stöd. 
D etta  system  bibehålls också  sedan den nya arbetslöshetsskyddslagen  trä tt 
i kraft 1.1.1985.

V år uppfattn ing är a tt N ord iska  m in isterrådet inte bör skrida till några 
som helst å tgärder på  basen av m edlem sförslaget.

D ärem ot an ser vid det viktigt, a tt de problem  som sam m anhänger med 
utbetaln ingen av a rb e ts lö she tsunderstöde t då ett nord isk t land perm itterar 
e tt annat nord isk t lands m edborgare, få r en snabb  lösning.

H elsingfors den 23 augusti 1984

A rbetsg ivarnas i Finland centralförbund 

A arne H elle  

A ffärsarbetsg ivarnas cen tralfö rbund  AAC 

P. M erenheim o

I s l a n d

Socialministeriet:1

Som fram går i m otiveringen för m edlem sförslaget varierar de regler 
avsevärt som  gäller i de nord iska länderna om den tidsrym d under vilken 
arbe tslö she tss töd  u tbetalas. T idsrym den varierar från 180 dagar här i lan
det till 300/450 i Sverige. G ällande nord iska överenskom m elser om  social

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  is lä n d sk a .
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säkerhet och  gem ensam  nord isk  arbe tsm arknad  bygger p å  den  huvud re
geln att nord isk  m edborgare som  v istas och a rb e ta r i anna t nord isk t land 
har sam m a rä tt till bl. a. a rbe ts lö she tse rsä ttn ing  som  v iste lselandets m ed
borgare. D etta  leder till a tt t. ex. svensk  m edborgare, som  a rbe ta r i Island 
och sedan blir a rbe ts lö s , e rhåller a rb e ts lö she tsunderstöd  enligt isländska 
regler m en inte svenska , dvs. i 180 dagar i stället fö r 300/450 dagar. D et bö r 
be tonas i sam m anhanget a tt uppgifter inte föreligger om  an ta le t personer 
som  t. ex. u nder det gångna å re t h a r u tfö rsäk ra ts  i ís land . D en ökade 
efterfrågan på finansiellt stöd  från  kom m unerna, som  har m ärkts på  sis
tone , ty d e r dock på  a tt det rö r sig om  en del p e rsoner m en kom m unerna 
har som  bekan t fö rsörjn ingsplik t gen tem ot pe rso n e r u tan  inkom st och 
därib land dem  som  har u tfö rsäk ra ts . Vid m öte m ellan rep resen tan er för 
ís lands kom m unförbund och sta ten  i våras u ttry ck te  rep resen tan te r för 
kom m unförbundet det önskem åle t, a tt de parag rafer i lagen om  arbe ts lö s
hetsstöd  som  gäller fö r a rb e ts lö she tss töd  och som  rö r kom m unerna skall 
rev ideras, inte m inst m ed hänsyn  till den  tidsrym d u nder vilken stödet 
u tbetalas.

Enligt vad som  ovan har an fö rts  anses det v ara  en naturlig  m ålsättning 
att sam ordna de regler om  arbe ts lö she tss töd  som  gäller p å  den gem ensam 
m a nord iska a rbe tsm arknaden . I prak tiken  föreligger dock v issa svårighe
te r  på grund av hur varierande de reg ler ä r  som  gäller på  om rådet i de 
nord iska länderna. D et som  förm odligen to rde  kunna ge resu lta t vore att 
länderna gem ensam t s trävade e fter harm onisering  av gällande lag på d e tta  
om råde under en  bestäm d tidsperiod .

D etta  m edlem sförslag skulle even tue llt kunna u tgöra bö ljan  till en  sådan 

harm onisering.

R eykjavik den 27 jun i 1984

H allgrim ur D alberg

N o rg e

Kommunal- og arbeidsdepartementet:

R egjeringen frem m et våren  1984 en  O t. prp. om  endringer i folketrygde- 
loven kap. 4, S tønad  u nder arbeidsløyse. S ik tem ålet med endringene var å 
bedre de langtidslediges trygdesituasjon . Bl. a. ble stønadstidens lengde 
økt vesentlig. S tortinget ved tok  frem legget, og endringene ble sa tt i kraft 
fra 2. ju li 1984.

K om m unal- og a rb e id sdepartem en te t har ikke vurdert situasjonen  fo r de 
øvrige g rupper som  er nevnt i m edlem sforslaget. Det foreligger heller ikke 
aktuelle p laner om å fo re ta  slike vurderinger.
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E n se r d e t som  lite hensik tsm essig  å se tte  i gang utredning  av disse 
spørsm ål på  no rd isk  p lan , fø r d e t e r  avk lart om  det e r  ak tuelt å  u trede  disse 

spørsm ål på  d e t nasjonale plan.

O slo, 29. ok tober 1984

A rne R e tted a l
Eva B irkeland

Norsk arbeidsgiverforening:

D et pekes i forslaget p å  a t 36 %  av de reg istrerte  arbeidsløse i N orge 
ikke hadde re tt til arbeidsløshetstrygd . D ette  ifølge en rappo rt om  arbeids
løshetens kostnader i N o rden . E t slikt tall -  selv om  det kan synes høyt -  
gir im idlertid ikke noe grunnlag  fo r d irek te  inngripen m ed ytterligere  s tø t
tem idler fra  m yndighetenes side. G runnen til d e tte  e r  e tte r N orsk  arbeids
giverforenings oppfatn ing følgende:

F o r å  kunne m o tta  arbeidsløshetstrygd  e r k ravet a t en i det fo regående år 
skal ha  ha tt en inn tek t p å  m ihst 3/4 av  g runnbeløpet i fo lketrygden. G runn 
beløpet i fo lketrygden e r fo r tiden kr. 2 4 .2 0 0 :-  og 3/4 av dette  er kr. 
18.150: - .  K ravet til opp tjen t inn tek t fo r å  få stønad e r a ltså  sa tt m eget lavt. 
En m å derfo r trekke den  konklusjon a t flerta llet av de som  ikke m ottar 
stønad heller ikke har v æ rt i inntek tsg ivende arbeid  i tiden fø r de regi
s tre rte  seg som  arbeidsløse. D et e r  viktig i den forbindelse å væ re opp
m erksom  på  at det har væ rt en  økende registreringstilbøyelighet b lan t nye 
arbeidstakere . D ette  fordi de i stø rre  u ts trekn ing  enn før nå har m uligheter 
fo r å  kom m e m ed på  forskjellige arbeidsm arkedstiltak  som  m yndighetene 
har sa tt i verk  dersom  de reg istre re r seg.

M an kan også m iste re tt til arbeidsled ighetstrygd  dersom  m an e r arbeids
løs så lenge at arbeidsløshetstrygden  av den grunn bortfaller. Inntil 1. juli 
1984 ville m an m iste re tten  til arbeidsløshetstrygd  for en  periode av 26 uker 
dersom  m an hadde væ rt arbeidsløs u to v er 40 uker. D enne regelen e r nå 
fo randre t slik a t m an m å ha væ rt arbeidsløs i 80 uker fo r ikke å m otta 
arbeidsløshetstrygd . G runnlaget fo r spesiell s tø tte  til langtidsledige er 
derved  bortfalt.

A rbeidsløshetstrygden  skal v irke som  en forsikring m ot inn tektsbortfall 
som  skyldes tap  av inntek tsbringende arbeid . Vi har påvist a t de aller fleste 
av de som  faller u ten fo r stønadsordn ingene ikke har hatt inn tektsbringende 
arbeid  i tiden fø r de ble reg istrert som  arbeidsløse eller har væ rt arbeids: 
løse i o ver 80 uker. D eres problem  synes derfor ikke å væ re inn tek tsstø tte , 
m en aktiv  innsats fo r å  skaffe dem  arbeid . D et e r  dessu ten  fare for at 
dersom  en innfører en e ller annen  form  for stø tte  u tenom  den stø tten  som 
kom m er gjennom  arbeidsm arkedstiltakene , så vil de tte  redusere  tilbudet
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av arbeidsk raft fra  d isse  gruppene. D et e r  en  situasjon som  vi ikke anser 
som  ønskelig.

N orsk  arbeidsgiverforening e r derfo r av  den oppfatn ing  at d e t ikke er 
noen grunn till å  u trede  noen form  fo r spesiell s tø tte  til g rupper av regi
stre rte  arbeidsledige som  idag ikke m o tta r arbeidsled ighetstrygd  u tover 
den stø tte  som  allerede gis gjennom  arbeidsm arkedstiltak .

O slo, 31. ju li 1984

N orsk  arbeidsgiverforening 

Pål K raby

Sverige

Socialstyrelsen:

A ntalet u tfö rsäk rade  a rbe ts lö sa  ökar. D essa a rbetslö sa  blir i regel hänvi
sade till socialb idrag  fö r sin försörjn ing. B idraget u tgår först e fter en 
individuell bedöm ning av behovet varvid  hänsyn tas till om  behovet kan 
tillgodoses på annat sä tt, t ex genom  a tt realise ra  kapitalvaror. S ocialb idra
gets storlek  varie ra r av sevärt m ellan olika kom m uner i Sverige. De vägle
dande socia lb id ragsnorm em a v arierar i de olika kom m unerna från 70 till 
140 p rocen t av basbeloppet.

M ed hänsyn till vad som  anförts och att en  allm än strävan  bör vara  att 
införa generella stöd  och bidrag  tillsty rker socialsty relsen  m edlem sförsla- 
get om  nordiskt p rogram  fö r stöd  och hjälp till u tfö rsäk rade  arbetslösa.

Stockholm  den 10 sep tem ber 1984

C arl-Anders Ifvarsson
Eivor N ilson

Arbetsmarknadsstyrelsen (AMS):

--------- B akgrunden till förslaget ä r  det ökade an ta le t a rbetslö sa  i N o r
den. Ä ven lång tidsarbets lösheten  har ökat och de sociala konsekvenserna  
härav d rab b ar hårdast dem  fö r vilka arbe tslö she tse rsä ttn ing  har upphört 
att u tgå. I förslaget till ny nord isk  överenskom m else om förm åner vid 
arbetslöshet anges inte på vilket sätt de u tfö rsäk rade  skall få sin fö rsö rj

ning.
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I Sverige finns f r o m  den 1 o k to b er 1983 en m öjlighet fö r arbetslösa  
m edlem m ar i de e rkända  a rb e ts lö she tskasso rna  a tt hos arbetsförm edlingen 
begära a tt få  e tt beredskapsarbe te  när de har m indre än 50 ersättn ingsdagar 
av pågående ersä ttn ingsperiod  kvar och inte har u pparbe ta t rä tt till ny 
ersä ttn ingsperiod . F rån  bö ljan  hade endast m edlem m ar under 60 å r denna 
m öjlighet m en f r o m  den 1 ju li 1984 gäller den alla kassam edlem m ar.

F ö r dem  som  u p pbär k on tan t arbetsm arknadsstöd  och närm ar sig ersätt- 
n ingsperiodens slut finns inte sam m a m öjlighet a tt begära e tt beredskaps
arbete  som  fö r m edlem m ar i erkänd  arbe tslö she tskassa .

A rbe tsm arknadssty re lsen  kan fö r sin del tillsty rka a tt en u tredning ge
nom förs. I e tt läge då  lång tidsarbets löshet och u tförsäkring  ökar, ä r  det av 
särskilt s to r v ik t a tt u tveck la  a rbetsm arknadspo litiska  in sa tse r för a tt b ry ta  
långvarig arbe ts lö she t och a tt u tny ttja  de re su rse r sam hället sa tsa r på 
arbetsm arknadspo litiken  p å  m er konstruk tiva  in sa tse r än enbart kontant- 
stöd. E tt erfarenhetsu tby te  m ellan de nord iska länderna  kan härvidlag vara 
betydelsefullt.

Solna den 4 sep tem ber 1984

, A llan Larsson
Bo Jangenäs

Svenska arbetsgivareföreningen (SAF):

Y rkandet i m edlem sförslaget ä r  a tt N o rd iska  råde t rekom m enderar N o r
diska m in isterrådet a tt u tred a  hur stöd  och hjälp till u tfö rsäk rade  a rb e ts
lösa bör kunna u tform as på  den gem ensam m a nord iska arbetsm arknaden . 
Förslagsstä llarna  näm ner a tt d e t i Sverige u tö v er arbetslöshetsförsäkrings- 
stödet också  finns e tt helt statlig t kon tan tstöd  till icke fö rsäkrade som  kan 
utgå under 150 dagar. Vi vill påpeka a tt s töd tiden  är 300 dagar fö r den som 
u ppnå tt 55 år innan ersä ttn ingsperioden  gått till ända. I m edlem sförslaget 
sägs vidare a tt de som  u ttöm t sin rä tt till a rbetslö shetse rsä ttn ing  ofta blir 
hänvisade till socialh jälpsförm åner. M ed åberopande av en av N ordiska 
m in isterrådet nyligen utgiven delrapport från  en undersökning om  arb e ts
löshetens kostnader i N orden  hävdas a tt socialhjälpsnivån i Sverige och 
D anm ark endast u tgö r ca hälften av nivån för arbetslöshetse rsä ttn ing . I 
vart fall vad gäller Sverige to rde d e tta  påstående kunna ifrågasättas. Enligt 
socialtjänstlagen som  trädde  i kraft den 1 jan u a ri 1982 har envar rä tt till en 
” skälig levnadsn ivå” . Ä ven om  socialb idragsnorm erna varierar mellan 
kom m unerna har genom  regeringsrättens avgöranden under senare tid 
e tab lera ts  en praxis som  innebär en väsentligt högre nivå än vad som  anges 
i m edlem sförslaget.

Vi vill i d e tta  sam m anhang erin ra  om  den d iskussion som  nyligen förts 
inom  A rbetslö shetskasso rnas sam organisation  och a rbetsm arknadssty re l
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sen a tt fö rko rta  den m axim ala ersä ttn ingstiden  vid arbe ts lö she t till 200 
dagar och i stället e rb juda  den  arbetslöse  e tt beredskapsarbe te . D et är 
ännu fö r tidigt a tt ha någon uppfattn ing om  vad dessa d iskussioner kan leda 

till.
Sam m anfattn ingsvis an se r vi inte a tt fö rslagsställarna an fört några över

tygande skäl fö r a tt frågan om  stöd och hjälp till u tfö rsäkrade  arbetslösa  
skall u tredas av N ord iska  m in is terrådet och av sty rk e r därfö r förslaget.

S tockholm  den 13 sep tem ber 1984

Svenska arbetsgivarefören ingen  
S ek to r 2

U lf N ilsson
Inge Svensson

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1985
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Medlemsförslag

om harmonisering av miljöskyddslagstiftningen i 
Norden
(V äckt av Lennart A ndersson , G unnar B erge, K a j B ärlund, E ið u r  G udna-  
son, Tyra Johansson , Inge  F ischer M øller, B ernhardt Tastesen och P ekka  
Tuom inen)

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordisk Råd, Juridisk udvalg:

Jurid isk  udvalg anbefa ler m edlem sförslaget og understreger den store 
betydning, som  netop  de tte  om råde må fo rven tes at få frem  til å rtusindsk if
te t. U dvalget s tø tte r bestræ be lse rne  fo r a t forsøge a t harm onisere  de 
nordiske landes lovgivning på om rådet, så  langt det e r muligt.

K øbenhavn , den 30. o k to b er 1984

B ernhardt Tastesen  
Formand

De nordiske industriforbunds fellesorgan:

-------- N år det skal tas standpunk t til behovet for en harm onisering av
m iljøvernlovgivningen i N orden  må m an først og frem st ta  hensyn til at alle 
de nordiske land:
— B aserer m iljøvernpolitikken på de sam m e grunnleggende foru tsetn inger

-  p rinsippet om at fo ru renseren  ska! be tale , opprydningsprogram m er 
for eksisterende utslipp og tilla te lse-/konsesjonssystem er for stø rre  en 
keltutslipp.

-  H ar fått ny eller har rev idert sin m iljøvernlovgivning i løpet av de siste 
år. Alle de nordiske land har følgelig en m oderne lovgivning bygget på 
de sam m a prinsipper, m en tilpasset nasjonale trad isjoner. D ette m ed
fø rer b l.a . en noe ulik behandlingsm åte og at avgjørelsen  er lagt til 
forskjellige n ivåer i forvaltn ingen -  sen tralt (N orge), sentralt/regionalt 
(Sverige og F in land), lokalt (D anm ark).



2

De nord iske industrifo rbund  er derfo r av den mening at det på det 
nåvæ rende tid spunk t hverken  e r nødvendig  eller ønskelig  med om fattende 
endringer i den generelle nasjonale m iljøvern-lovgivning. G runnlaget for 
en  harm onisering av m iljøkravene i de nord iske land foreligger ved at:
— R egelverket s to rt se tt h ar sam m e am bisjonsnivå. U like m iljøkrav m ed

fø re r derfo r norm alt ikke konkurransefo rv ridn inger av betydning for 
industrien  innen de nord iske land. K onkurranseforvridn inger kan im id
lertid oppstå  m ellom  andre land og N orden . D e nordiske land bør derfor 
arbeide fo r en  in ternasjonal harm onisering av m iljøkravene.

— V irkninger av u tslipp  i andre nordiske land skal ifølge N ordisk  miljø- 
vernkonvensjon  vurderes og tas hensyn til på sam m e m åte som  virk

ningene i eget land.
De nord iske industrifo rbund  ser im idlertid enkelte  felter hvor m an bør 

vurdere en harm onisering av lovverket. D ette  e r  ak tuelt f. eks. når:
— Lovgivningen ikke e r fullt u tv ik le t, jf r . m edlem sforslagets om tale av 

erstatn ing  ved fo ru rensn ingsskader.
— U lik lovgivning kan m edføre konsekvenser for handelssam kvem m et.

E t viktig felt innen m iljøom rådet hvor ulik lovgivning m edfører han
delsm essige konsekvenser e r  k jem ikaliesektoren. De nordiske industrifo r
bund , arbeidsg iverforen inger og kjem iforbund har flere ganger overfo r 
N ord isk  M inisterråd  ta tt opp  behovet fo r harm onisering av regelverket 
vedrørende klassifisering og m erking av kjem ikalier. Slik situasjonen er i 
dag er det unødvendig  m ange forsk jeller som m edfører betydelige p rak 
tiske p rob lem er fo r næ ringslivet. Vi e r  kjent med det arbeide M inisterrådet 
har iverksatt, b l.a . ak tiv ite tene  fo r å få en harm onisert klassifisering og 
m erking m ed hensyn til k reftrisiko . E rfaringer så langt viser im idlertid at 
dét e r vanskelig å få de nasjonale m yndigheter til å  avvente  arbeidet på 
nordisk  plan . Vi tro r derfo r N ord isk  Råd og N ord isk  M inisterråd  bør 
konsen trere  sitt arbeid  om  slike p rak tiske arbeidsoppgaver frem for å iverk
sette  nye u tredn inger om en harm onisering  av den generelle m iljøvernlov- 
givning innen N orden .

O slo, 25. sep tem ber 1984

K nut L o fs ta d
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D a n m a r k

Justitsm inisteriet og M iljøm inisteriet:

Forslagsstillerne har bl. a. under henvisning til de hidtidige bestræ belser 
i N ordisk  Råd m ed hensyn  til en harm onisering a f  m iljøbeskyttelseslovgiv- 
ningen i N orden  henstillet, at N ord isk  Råd anbefaler N ord isk  M inisterråd 
at tage spørgsm ålet om  en overo rdnet nordisk  ram m elovgivning på mil
jøom råde t op til undersøgelse.

Forslagsstillerne har henvist til, at der i fo rbindelse m ed gennem førelsen 
a f nordisk m iljøbeskyttelseskonvention  var overveje lser om  retningslinier 
for harm onisering a f m iljøbeskyttelseslovgivningen, m en at sådanne ikke 
var blevet op taget i konventionen . Siden har der i N ord isk  Råd væ ret 
bestræ belser på en harm onisering , m en m in isterrådet har fundet det m est 
hensig tsm æ ssig t, at harm oniseringen skete gennem  det prak tiske arbejde 
på de forskellige delom råder.

U anset, at de fak tiske uligheder på om rådet kan forekom m e sm å, finder 
forslagsstillerne fo rtsa t, der er behov for en harm onisering. Indtil slu t
ningen a f 1970’erne har bestræ belserne  sigtet på forebyggende v irke
m idler, men siden 1979 er spørgsm ålet om  ersta tn ing  for m iljøskader blevet 
taget op, og der e r  i N orge og i Sverige gennem ført et udvalgsarbejde. På 
baggrund heraf overvejes d e r på departem en tsn iveau  i N orge og Sverige 

en lovgivning på om rådet.

Endelig har fo rslagsstillerne henvist til, at der i Sverige i 1983 er fremlagt 
en m iljøbeskytte lsesbetæ nkning, som  indeholder forslag til forbedring af 
lovgivning om  indgriben mod og kontrol med miljøfarlig v irksom hed , bl. a. 
om sanering  a f skadede om råder.

Det danske m iljøm inisterium  skal under henvisning til det stillede forslag 
indledningsvis bem æ rke, at forslaget i den foreliggende form  efter m ini
sterie ts opfatte lse  er for vidtgående.

M iljøm inisteriet har gennem  det nordiske sam arbejde bestræ bt sig på, at 
der skete en harm onisering, a f  reguleringen a f m iljøom rådet i de nordiske 
lande. U dviklingen på m iljøbeskytte lsesom rådet går så hurtigt, at der til 
stadighed o p stå r behov for nye reguleringer, hvilket b l.a . e r baggrunden 
for, at den danske m iljøbeskyttelseslov er udform et som  en ram m elov.

U anset, at m iljøbeskyttelseslovgivningen er en ram m elov, har det i det 
forløbne år flere gange væ ret nødvendigt at gennem føre lovæ ndringer eller 
nye love, for at m iljøbeskyttelseslovgivningen har kunnet følge med udvik
lingen. M an har således æ ndret m iljøbeskyttelsesloven  og gennem ført nye 
love på særlige om råder, så som  oprydning a f gam le kem ikalieaffaldsde
po ter, og begræ nsning a f svovldioxidforurening fra kraftvæ rker. O vero rd 
nede retn ingslin ier for de enkelte landes m iljøbeskyttelseslovgivninger vil 
efter D anm arks op fatte lse  kunne få den utilsigtede virkning at hæm m e 
m ulighederne for gennem  m iljøbeskyttelseslovgivningen at få reguleret de 
om råder, hvor det skulle vise sig nødvendigt m ed en lovgivning.
t l - A  683/s S u p p le m en t
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H ertil kom m er, at de m aterielle krav på m iljøbeskyttelsesom rådet i vidt 
om fang fastsæ ttes adm in istra tiv t, en ten  ved generelle regler i henhold til 
m iljøbeskyttelseslovgivningen, eller ved konkre te  afgørelser truffet i hen
hold til lovgivningen eller adm in istra tiv t fastsa tte  regler. E n harm onisering 
på m iljøbeskytte lsesom rådet vil således, som  det også hidtil h ar væ ret 
m in isterrådets op fa tte lse , m ere hensigtsm æ ssigt kunne gennem føres gen
nem  et sam arbejde på de enkelte  delom råder.

F o r så  vidt angår e rs ta tn ingsansvar for m iljøskader bem æ rkes det, a t de 
danske regler herom  bygger på alm indelige erstatn ingsre tlige regler, dvs., 
at der ifaldes an svar e fter en  cu lparegel, som  fo rudsæ tter, at skadevol
deren  har handlet forsæ tligt eller uagtsom t. På enkelte  om råder er der dog i 
lovgivningen fas tsa t regler om et objektiv t an svar for skadevolderen , lige
som  der e r  eksem pler på, at dom sto lene på visse om råder skæ rper det 
alm indelige cu lpaansvar, f. eks. ved a t omlægge bevisbyrden  til skadelid tes 
fordel.

I N orge og Sverige er der afgivet betæ nkninger med lovforslag, der 
bygger på, a t d e r som  hovedregel skal gælde et ob jek tiv t an svar for 
skadevolderen  fo r m iljøskader.

F ra dansk  side finder m an ikke, at der fo r tiden er grundlag fo r a t søge 
gennem ført lovregler om  ers ta tn ingsansva r for m iljøskader, og m an finder 
derfor heller ikke, at der på dette  om råde fo r tiden e r grundlag fo r en fælles 
nordisk ram m elovgivning.

Det tilføjes, at m an fra dansk  side følger udviklingen i de øvrige nordiske 
lande og man fo rven ter, at det nordiske sam arbejde på m iljøbeskyttelses
om rådet vil fo rtsæ tte  på den  m åde, at landene ho lder h inanden underre tte t 
om udviklingen, og at der holdes nordiske m øder i det om fang, der m åtte 
være behov fo r det.

K øbenhavn , den 13. sep tem ber 1984

H enrik W ichnuinn

F i n l a n d

Justitieministeriet:

Såsom  i m otiveringen till m edlem sförslaget konsta teras, har i det s .k . 
H elsingforsavtalet intagits en strävan  till att förenhetliga m iljöskyddsreg- 
lerna för att uppnå s tö rs ta  möjliga överensstäm m else i fråga om norm er 
och rik tlin jer för u tsläpp av föroreningar, användning av m iljögifter och 
andra stö rn ingar i miljön. H ittills har förenhetligandet av de m iljöpolitiska 
å tgärderna skett i form  av gem ensam  pro jek tverksam het.
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På justitiem in isterie t ankom m er fö r närvarande från m iljölagstiftningens 
om råde heredn ingsansvaret för vattenlagstiftn ingen sam t beredningsan- 
svaret inom sk adeståndsrä tten  och s tra ffrä tten , vilka vardera  har behov av 
specialstadganden rörande miljön. I m edlem sförslaget har behandla ts det 
sam arbete  som avser a tt förenhetliga ersä ttn ingssystem en  för m iljöskador, 
i v ilket ju s titiem in iste rie t fö r F in lands del har deltagit. I sam arbete t har den 
om ständigheten , a tt kodifieringen av den finska m iljölagstiftningen ligger 
klart e fter de övriga no rd iska länderna, utg jort en svårighet. I F inland har 
m iljölagstiftningen hittills u tveck la ts närm ast på basen  av speciallagar, 
m edan speciellt regleringen av u tsläpp i de övriga nordiska länderna har 
förverkligats m ed hjälp av enhetliga m iljöskyddslagar.

Den u tredning av frågan om en övergripande nordisk  ram lagstiftning 
inom m iljöskyddet som  föreslås i m edlem sförslaget bö r stödas u tgående 
från och med beak tande av H elsingforsav talet. D et är skäl a tt så snart som 
möjligt u treda, vilket slag av förenhetligande det finns behov av och 
m öjligheter till. På basen  av e tt sådan t u tredn ingsarbete  kunde m an m er 

specificerat bedöm a om det ä r  skäl a tt förenhetliga endast k raven på 
miljöns tillstånd eller också  regleringssystem en i sin helhet, däri inräknat 
m edlen och förfaringssätten  fö r forhåndskontro ll.

H elsingfors den 7 sep tem ber 1984

C hristo ffer Taxell 
Justitiem inister

A n tti K ivivuori 
Avdelningschef

Jord- och skogsbruksministeriet1:

Såsom  i m otiveringen till m edlem sförslaget ko n sta te ra s , visar miljö
skyddslagstiftn ingarna i de olika nord iska länderna betydande likheter. 
D etta  är naturligt, e ftersom  m iljöproblem en m ycket långt är av sam m a typ, 
även om  de till m ånga delar befinner sig i olika stadier. D essutom  har det 
livliga um gänget m ellan de nord iska länderna i allm änhet varit ägnat att 
leda till enhetliga drag såväl i lagstiftningen som  i fö rvaltn ingsprocedu- 

rerna.
H ärvidlag skall m an dock kom m a ihåg, att tro ts  vissa liknande utgångs

punkter finns det mellan länderna skillnader, som spelar en roll bland 
annat för m iljöskyddslagstiftningen. Till dessa beak tansvärda  skillnader 
hänförs bland annat o likheterna  i na tu rfö rhållandena, bosättn ingens och

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  f in s k a .
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befolkningens lokalisering, näringsstruk tu ren , industrin  och dess lokalise
ring ävensom  i naturtillgångarna och  vid deras exploatering. Jord- och 
skogsbruksm inisterie t an se r a tt d essa  skillnader stä ller olika krav  på  lag
stiftningens innehåll. D å stadgandena om  m iljöskyddet allt oftare ingår i 
den m ateriella lagstiftningen, b land annat vad  beträffar exploateringen, 
skötseln  och skyddet av naturtillgångarna, ä r det svårt a tt tänka  sig a tt en 
sam nord isk  ram lag skulle ha  något a tt e rb juda  när det gäller a tt b eak ta  och 
främ ja skyddssynpunk terna . Till exem pel vid reform en av skogslagstift- 
ningen i F in land undersöks om  det ä r  m öjligt a tt i en stö rre  u ts träckn ing  än 
nu införa a lternativa  fö rfaringssätt vid behandlingen av skogarna i syfte a tt 
rea lise ra  m ångsidigt u tny ttjande  och  landskapsskydd . S ynpunk terna  på 
skyddet och  skötseln  av skogsnatu ren  anslu te r sig i a llm änhet till en riktig 
realisering  av p rak tiska  åtgärder, och på  de tta  u tövar lagstiftningen m ycket 
lite t inflytande; därem ot skapar berö rda  m yndigheters och  experte rs  a tti
ty d er och sakkunskap  g runden  fö r å tgärder som  ä r riktiga m ed tanke på 
m iljöskyddet. M otsvarande drag finns även  vid exp loateringen av övriga 
naturtillgångar.

Vid de t egentliga u tveck landet av lagstiftningen om  förebyggandet av 
m iljöförorening sam t om  naturskydd  och landskapsskydd  har m an i all
m änhet haft m ycket noggranna uppgifter om  situationen  och utvecklings- 
idéerna  fö r m otsvarande lagstiftnings del i de övriga no rd iska länderna. 
D etta  har i sak harm onisera t beredningen  av lagstiftningen. D et ä r  k lart att 
i synnerhet vid beredningen  av stadganden  i anslutning till in ternationella  
m iljöskyddsfrågor skall m an stå  i nära  sam arbete  m ed grannländerna.

Jord- och skogsbruksm in isterie t an ser det ej bevisat a tt e tt verkligt 
behov av en helhetsbetonad  nord isk  ram lagstiftning föreligger. Till b ered 
ningen av m iljöskyddslagstiftningen anslu te r sig allt oftare  rik tlin jer enligt 
in ternationella  fördrag , och m ed luft- och va tten skyddet sam m anhängande 
in ternationella  synpunk ter kan anses som  harm oniserande fak to re r, som  
beaktas vid författn ingsberedningen.

H elsingfors den 7 sep tem ber 1984

M atti K ekkonen  
Avdelningschef

S eppo  H avu  
Regeringsråd
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M iljöministeriet:

M iljövårdslagstiftningen och -förvaltningen har u tveck lats på m ånga sätt 
i Finland sedan u tredningen angående m iljörätten i de nordiska länderna 
(N U  1976:25) blev färdig. De viktigaste reform erna i den m ateriella lag
stiftningen ä r lagen och förordningen om avfallshantering  (673/1978 och 
307/1979), luftvårdslagen och -förordningen (67/1982 och 716/1982). lagen 

och förordningen om förhindrande av havsföroren ingar (298/1979 och 185/ 
1981), lagen och förordningen om  förhindrande av vattnens förorening, 
förorsakad av fartyg  (300/1979 och 297/1980). m arktäktslagen och -fö rord
ningen (555/1981 och 91/1982) sam t lagen och förordningen om begränsning 
av användningen av m otordrivna fordon i te rräng  (606/1977 och 783/1977). 
Angående natu rvården  har u tfärdats flera stadganden om inrättande av 
skyddsom råden  sam t skydd av flora och fauna. M iljöförvaltningen har 
u tvecklats genom  grundandet av m iljöm inisteriet (F  om m iljöm inisteriet 
571/1972), som inledde sin verksam het den 1.10.1983.

Flera från m iljövårdssynpunkt cen tra la  lagstiftningsprojekt är för närva
rande aktuella. D ylika är i synnerhet revisionen av vattenlagen, byggnads
lagen och oljeskyddslagstiftn ingen sam t lagen om skydd av de rinnande 
vattnen . Även reform ering av naturskyddslagen  sam t u tarbetande av lag
stiftningen angående kem ikalier sam t bullerbekäm pningslagen är aktuella. 
De aktuella reform erna av lagstiftningen angående användningen av k ärn 
energi och strå lsäkerhet sam t m iljöolägenheter som fö ro rsakats av kem ika
lier ä r be tydande från m iljövårdssynpunkt.

De viktigaste uppgifterna gällande u tvecklingen av m iljövårdsförvalt- 
ningen under de kom m ande åren är effektiveringen av kom m unala miljö- 
vårdsförvaltn ingen och överföringen av vattensty re lsen  till m iljöm iniste
riets kom petensom råde under nam net vatten- och m iljöstyrelsen. Viktigt 
är även ordnandet av förhållanden mellan hälsoförvaltningen och m iljöför
valtningen.

1 detta  nu har var och en m iljövårdssek tor sina egna specialstadganden. 
Lagstiftningen ä r tro ts  den senaste  u tvecklingen fortfarande bristfällig och 
delvis föråldrad . Den stö rsta  nackdelen  to rde vara lagarnas oenhetlighet 
som tydligast y ttra r  sig som överlappande anm älnings-, tillstånds- och 
övervakningsförfaranden . E tt av de v iktigaste m edlen som  används för 
uppnående av m iljövårdsm ålen är att bringa all verksam het, som fö ro rsa
kar m iljöförorening, beroende av anm älnings- och tillståndsförfaranden . 
Till d e tta  an slu te r sig övervakningen som  i synnerhet in rik tar sig på uppfyl
landet av tillståndsv illkoren . Frågan om vilka m yndigheter som ta r em ot 
anm älningar, beviljar tillstånd och utför övervakning, är således synnerli
gen central med avseende på både m iljövården och verksam heten  som 
påverkar miljön. Till reform eringen av m iljöförvaltningen i F inland anslu 
te r sig intim t även frågan om att skapa ett enhetligt anm älnings-, tillstånds-



8

och övervakningssystem  och det anses vara  e tt viktigt mål på kort sikt att 
in leda u tredningen av detta .

A tt skapa e tt enhetlig t beslu tsfattande- och övervakningssystem  fö ru t
sä tte r  harm onisering av m iljövårdens m ateriella  norm kom plex. Ä ven de 
ekonom iska styrningsm edlen borde harm oniseras och effek tiveras. Sålun
da kom m er m an även  i F inland a tt ta  i övervägande stiftandet av en allmän 
ram lag fö r m iljövården.

D et ä r  skäl a tt fo rtsä tta  det konkre ta  sam arbetet i m iljörättsfrågan m el
lan de nord iska länderna. A rtik larna 30 och 31 i det nord iska sam arbetsav- 
ta le t, H elsingforsav talet, fö ru tsä tte r sam arbete  inom m iljövårdslagstift- 
ningen. E nhetliga m iljönorm er skulle befräm ja även tilläm pningen av mil- 
jö skyddskonven tionen  m ellan F in land, N orge, Sverige och D anm ark i 
prak tiken .

A tt åstadkom m a en täckande och harm oniserad  ram lagstiftning i N or
den kan vara  e tt mål värt a tt begrunda. U nder de senaste  åren  har det skett 
täm ligen m ånga ändringar inom m iljövårdslagstiftningen i sam tliga nord is
ka länder. D ärför vore d e t tillbörligt -  i den m ån resu rserna  m edger -  att 
upprepa  den å r 1976 u tförda u tredningen  om m iljörätten för a tt kunna dra  
upp rik tlin jerna för even tue lla  konkre ta  sam arbetsp ro jek t. E tt passande 
sam arbetsp ro jek t kunde vara  en u tredning  om  m öjligheterna a tt harm oni
sera  system en för e rsä ttan d e  av m iljöskador.

Ä ven N ord iska  m in is terrådet borde uppenbarligen överväga frågan om 
harm onisering av m iljöskyddslagstiftningen i N orden  och om tillsättande 
av en expertg rupp  för de tta  arbete .

H elsingfors den  17 sep tem ber 1984

M a tti A hdc  
Miljöminister

Sa tu  N urm i 
Äldre regeringssekreterare

Ålands landskapsstyrelse:

Enligt landskapssty re lsens uppfattn ing ä r det viktigt a tt man inom  de 
nord iska länderna  så långt det ä r  möjligt e fte rs träv ar likartade och över
ensstäm m ande regler och lagstiftning inom  m iljöskyddets verksam hetsom 
råde. Särskilt angeläget ä r  d e tta  självfallet då det ä r  fråga om norm er och 
regler fö r sådan  belastning av miljön som  d irek t eller indirekt b erö r m änni
skans hälsa  e ller som  genom  luften och v a ttn e t tran spo rte ras  över länder
nas g ränser e ller som  överhuvud taget b e lastar sådana ekosystem  och 
naturtillgångar som  kan anses vara  gem ensam  egendom  m ellan sta terna .
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Som sådana problem ställn ingar inom m iljöskyddet som  effektivare kan 

bearbetas m ed en enhetlig  lagstiftning som  grund ä r u tsläppen  av giftiga 
äm nen och fö ro ren ingar i luften och havet, hanteringen  av tungm etaller 
och giftiga äm nen inom  industrin , användningen av bekäm pningsm edel 
inom jo rd b ru k e t och skogsbruket och tran spo rten  ö ver g ränserna  av farligt 
gods och problem avfall.

V iktigt ä r  även a tt d e t u ta rbe tas likartade norm er inom de nord iska 
länderna för bedöm ningen av olika slag av m iljöbrott sam t åstadkom s 
överensstäm m else vad gäller verkningsgraden av straffbestäm m elserna 
och skadeståndsreg lerna  vid m iljöbrott.

L andskapssty re lsen  de la r också  den uppfattn ingen a tt m iljöskyddslag
stiftningen bör vara  långt harm oniserad  m ellan de fö rd ragsslu tande s ta 
te rna  om  den nord iska m iljöskyddskonventionen  skall få avsedd  effekt. 
Till den nord iska m iljöskyddskonventionens ik raftträdande på Å land har 
för övrigt Å lands landsting givit sitt bifall å r  I97(>.

U nder hänvisning till det ovansagda om fattar landskapssty re lsen  därfö r i 
princip m edlem sförslaget och de tankegångar som  där förs fram.

D ärem ot an ser landskapssty re lsen  a tt det i förslaget icke tillräckligt 
tydligt fram kom m er om  m an m ed harm onisering av m iljöskyddslagstift
ningen sy ftar till a tt åstadkom m a en övergripande gem ensam t av de nord is
ka länderna an tagen lag om  m iljöskydd eller om  avsik ten  är a tt åstadkom 
ma enhetliga bestäm m elser inom  ram arna  för den nationella m iljöskydds
lagstiftningen. M edlem sförslagets tex t avgränsar icke heller på  e tt tillfreds
ställande sä tt det ak tuella  äm net så a tt det skulle fram gå om  t. ex . sådana 
till m iljöskyddet hö rande frågor som  b erö r d e t gem ensam m a skyddet av 
olika nord iska ekosystem , floran  och faunan även  om fattas av d iskussio 
nen. Om så ä r  fallet skulle y tterligare kunna anföras konkre ta  exem pel på 
behovet av gem ensam m a nord iska insa tser, såsom  t. ex. vad gäller u tform 
ningen av bestäm m elser fö r na tu rrese rv a t, inform ation till allm änheten

L andskapssty re lsen  vill be tona  a tt den i d e tta  skede icke kan ta  ställning 
till e fter vilka rik tlin jer b ästa  möjliga harm onisering av m iljöskyddsarbetet 
i N orden  skall ske.

L andskapssty re lsen  vill dock u n ders tryka  att den ä r av den uppfattn ing
en att en likriktning av reglerna och  lagstiftningen inom  de nord iska länder
nas m iljöskydd icke får ske i den om fattn ingen och på e tt sådan t sä tt a tt de 
olika länderna och de självständigt förvaltade om rådena inom  d essa  berö 
vas sjä lvbestäm m anderä tten  inom  den ak tuella  lagstiftningen.

Enligt landskapssty re lsens uppfattn ing ä r i v issa fall, särskilt inom  mil
jö sk y d d e t, m öjligheterna a tt anpassa  reg ler och å tgärder till lokala fö rhål
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landen inom m ycket begränsade regioner en värdefull tillgäng och även en 
g rundföru tsättn ing  fö r att nå ett tillfredsställande resu lta t.

M arieham n den 5 sep tem ber 1984

F o lk e  W oivalin  

Lantråd

H å ka n  K u lv e s  

M iljövårdsintendent

I s l a n d

Utbildningsministeriet h a r i  s k riv e ls e  den 28 sep tem b er 1984 fö rk la ra t  sig  

tillstyrka  m ed lem sförsla g et.

N o r g e

Miljøverndepartementet:

M iljøverndepartem entet m ener at N orge har hatt og vil ha m ye å vinne 
ved nordisk  sam arbeid på m iljøvernom rådet. M iljøverndepartem entet 
m ener im idlertid at et slikt sam arbeid  best sk jer gjennom  prak tisk  arbeid 
på de ulike delom rådene. A rbeidet som  pågår i dag e r m eget positivt og 
resu lta tre tte t. Sam arbeidet sk jer på tiere ulike plan, fra uform elle person 
lige kon tak te r til m er eller m indre faste arbeidsg rupper og trak ta tfestede  
sam arbeidsorganer. Vi viser i denne forbindelse særlig til N ord isk  M inis
terråds program  fo r nordisk  sam arbeid  på m iljøvernom rådet for perioden 
1983-87 . P rogram m et følger opp landenes forp lik telser e tte r H elsingfors- 
avtalen  og den nord iske m iljøbeskytte lseskonvensjonen  og inneholder 
p laner og forslag till sam arbeid  på ulike m iljøvernom råder.

M iljøverndepartem entet m ener således at en eventuell harm onisering av 
regelverket på m iljøvernom rådet best kan skje innen de ulike delom rådene 
og ikke som  fo reslå tt ved en overo rdne t nordisk  ram m elov.

O slo, 1. novem ber 1984

E fte r fullm akt

R ic h a rd  G . F o rt

K a re n  Jø rg e n s e n



S v e r i g e

Statens natu rvårdsverk :

Frågan om en harm onisering av m iljöskyddslagstiftningen i N orden  har 
d isku tera ts i olika fora sedan början av 1970-talet. Inte minst studerades 
m öjligheterna till en sådan harm onisering i sam band med tillkom sten av 
den nordiska m iljöskyddskonventionen  och sederm era , inom N ord iska 
m in isterrådets äm betsm annakom m itté  för m iljöfrågor, i sam band med d is
kussioner om konventionens tilläm pning m. m.

Det har därvid fram hållits, och erfa ren h e te r synes också  ha bekräftat, 
att gem ensam m a tilläm pningsföreskrifter, rik tlin jer, råd och anvisningar 
m .m . är av stö rre  betydelse  för en enhetlighet i m iljöskyddsarbetet i 
N orden än en gem ensam  övergripande lagtext (ram lagstiftning). U tarbe
tande av sådana tilläm pningsföreskrifter m .m . pågår i inte obetydlig  om 
fattning. bl. a. inom äm betsm annakom m ittén  och dess för närvarande åtta 
a rbetsg rupper och e tt tjugutal projek tgrupper.

N atu rvård sverke t vill i sam m anhanget fram hålla att m iljövårdsfrågornas 
in ternationella karak tä r ofta gör m ultilaterala, europeiska eller globala 
konventioner eller liknande m er betydelsefulla än enbart en till N orden 
begränsad ram lagstiftning, vilken likväl m åste anpassas till en vidare krets 
av länder både inom och utom  E uropa.

Av det anförda to rde fram gå att na tu rvårdsverket inte finner tillräckliga 
skäl föreligga för ett bifall till m edlem sförslaget om en övergripande nor
disk ram lagstiftning på m iljöskyddsom rådet.

S tockholm  den 6 juli 1984

V a lfrid  P a u h s o n

U lf  H ä n n in g e r



Koncessionsnäm nden för miljöskydd:

Av ” m edlem sförslaget om en harm onisering av m iljöskyddslagstift
ningen i N o rd en ”  fram går a tt denna  lagstiftning i de nord iska länderna i 
m ateriellt hänseende överensstäm m er i väsentliga hänseenden . K onces
sionsnäm nden ifrågasätter därfö r om  ” en övergripande nord isk  ram lag
stiftn ing”  e rfo rd ras på  m iljöskyddsom rådet. Enligt vad näm nden under 
hand inhäm tat från  fö re trädare  fö r na tu rvård sverke t sker e tt fortlöpande 
sam arbete  m ellan länderna  i fråga om  innehållet i rik tlin jer m. m. E tt 
sådan t sam arbete  u tgör, enligt koncessionsnäm ndens m ening, en lämplig 
form  fö r a tt åstadkom m a en någorlunda enhetlig  tilläm pning av tillåtlig- 
hetsreg le rna  i de o lika länderna.

S tockholm  den 4 jun i 1984

S tig  O lo f Svärd
S te fan  Jakobsson

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1985



NORDISKA RÅDET  
33:e sessionen 1985

A 684/j 
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om krigs- och våldsleksaker

(V äckt av  K irsti K olle G røndahl, A rvo  K em ppa inen , Inge  F ischer M øller, 
B erit O scarsson, Saara-M aria P aakkinen , S ture  P alm , J im m y S ta h r och  
Pirkko Turpeinen)

Yttranden över medlemsförslaget

D a n m a r k  

Justitsministeriet:

Som begrundelse herfor henvises b landt andet til, at brug a f krigslegetøj 
kan m edvirke til at udvikle et aggressiv t ad fæ rdsm ønster og kan virke 
afstum pende m ed den følge, at bø rn  i højere grad accep te re r vold i daglig

dagen.
I den anledning kan m an m eddele, at det e r ju s titsm in iste rie ts  generelle 

synspunk t, at en  egentlig nykrim inalisering m å fo rudsæ tte , at det e r  sand- 
synliggjort, at de t, d e r ønskes fo rbud t, har en skadevæ rdi.

E fte r det for ju s titsm in is te rie t foreliggende findes det ikke a t væ re til
stræ kkelig t sandsynliggjort, at de næ vnte salg e r  årsag  til skade.

Justitsm in isterie t m å på denne baggrund fra råde , at der gennem føres 

forbud m od salg a f  krigs- og voldslegetøj.
D et tilføjes, a t legetøjsvåben efter om stæ ndighederne kan væ re om fattet 

a f  et forbud e fter våben- eller fyrvæ rkerilovgivningen.

K øbenhavn , den 25. sep tem ber 1984

P .m .v .

E .b .

H enrik P eytz



Industrim inisteriet:

På Industrim in isterie ts om råde har forslaget tilknytning til lovgivningen 
om vareim port og om m arkedsføring. D er er ikke i denne lovgivning 
hjem m el til at fastsæ tte  særlige bestem m elser vedr. krigs- e ller voldslege- 
tøj, og det ville stride mod de alm indelige principper for denne lovgivning 
at frem sæ tte  forslag om særlige forbud, som indeholdt i m edlem sförslaget. 

Industrim in isterie t kan derfo r ikke anbefale forslaget.

K øbenhavn , den 30. augusti 1984

P .m .v.

A ge A ndersen  
Afdelingschef

Undervisningsministeriet:

A rgum en ta tionen  fo r forslaget -  at se børns beskæ ftigelse med krigs- og 
voldshandling reducere t -  kan skolen helt tilslutte sig og arbejder på 

m ange m åder derpå.
F rem gangsm åden  -  at forbyde eller begræ nse udbud a f visse legesager

-  er frem m ed for undervisnings- og opdragelsesprincipper, her er målet at 
få børn  (og even tuelt foræ ldre) til at fo re træ kke  andre lege og anden 

beskæ ftigelse ved at åbne nye m uligheder.
E n forbudspolitik , om  m an søgte den frem m et, kunne m ed rimelighed 

vende sig imod en ræ kke andre legetø jsarter, m odedukker, sm inkesæ t o. I. 
og imod blade og bøger. Legetøj og bøger, der gengiver noget, der eksi
sterer, kan næ ppe bekæ m pes ved forbud , som  fo rudsæ tter en art censu r, 
m en kun ved stø tte  til de organ isa tioner og grupper, der skaber nye lege- 
og underholdningsm uligheder, sam tidig med at skolen søger at lære elever 
at vælge og vrage og indbyder foræ ldre til at drøfte  valg a f  legetøj, bøger og 

blade.

K øbenhavn , den 27. augusti 1984

P .d .v .

K am m a S truw e
Undervisningsinspektør
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Arbejdsgruppen om Børn og Kultur:

B ørns leg har til alle tider afspejle t de ak tiv ite te r, som  de voksne fandt 
væ sentlige. L egetø jet e r  da også ofte næ sten  de sam m e redskaber, som  de 
voksne betjener sig af, blot i form indsket m ålestok. Set på denne måde 
udgør legen en fo rberedelse  til voksen tilvæ relsen , en overgangsfase hvor 
børnene med deres legetøj endnu blot sim ulerer den v irksom hed , de som 
voksne vil kom m e til at udføre m ed de virkelige redskaber. D ette gæ lder 
også for krigslegetøjet. D a børnenes leg således e r  en afspejling af voksen
livet, e r  det derfo r ikke børnenes krigslegetøj, d er er p rob lem et, m en den 
betydning som  den m ilitære teknologi har i de voksnes verden . A t forbyde 
salg a f  krigslegetøj vil derfo r væ re som  at bekæ m pe en sygdom  ved at slå 
term om etrene i stykker.

At børn er så fascinerede a f krig og vold er ubehageligt og uaccep tabelt, 
m en dette  problem  løses ikke ved at banalisere  de egentlige årsager til krig 
og vold. Det e r  netop udtryk for en sådan banalisering  at tro , at det e r  en 
m edvirkende årsag  til op rustn ing  og krig, a t våben leverandørerne  og so lda
terne som  børn  har leget m ed krigslegetøj.

E t eventuelt forbud m od salg a f  krigslegetøj vil ikke fjerne børnenes 
fascination a f krigen, som  de stadig sam m en m ed deres foræ ldre vil møde 
på TV og i biografen. B ørnenes behov for at lege krig vil således væ re 
u fo randret, og et even tue lt forbud m od salg a f  krigslegetøj vil derfor 
m edføre, at de ud over at væ re fo rbrugere, nu også i højere grad tvinges til 
at være p roducen te r a f  krigslegetøj.

A rbejdsgruppen om  Børn og K ultur ser derfor det frem satte  forslag som 
endnu et eksem pel på  den indskræ nkning a f  bø rnenes ak tiv ite ts- og 
ytringsfrihed, som  de voksne griber til, hver gang de frustreres o ver ikke at 
kunne forandre uaccep tab le  forhold i deres egen verden.

A rbejdsgruppen om  Børn og K ultu r kan derfor ikke anbefale forslaget, 
som det er frem sat her.

K øbenhavn , den 5. sep tem ber 1984

P .a .v .

Jan  H elm er-P etersen  
Sekretær for arbejdsgruppen

Forbrugerrådet:

I D anm ark har L andsfo rbundet DU1 -  Leg og V irke igennem  mange år 
forsøgt at få et forbud m od krigslegetøj, ligesom  De D anske H usm oderfo r
eninger har k ræ vet stop  for rek lam er for krigslegetøj. L egetø jsbranchen  i 
D anm ark har tidligere frem hæ vet, at salget kun udgør under 1 %  a f  det
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sam lede legetøjssalg, og at salget var faldende. F orb rugerrådet m ener på 
denne baggrund, at der i så fald ikke kan være tale om økonom iske 
p rob lem er i forbindelse med indskræ nkning a f salg a f  sådant legetøj. Det er 
Forb rugerrådets opfa tte lse , at uanse t det begræ nsede salg er problem erne 
om kring krigslegetøj blevet forøget i de senere år, idet der m arkedsføres 
p roduk ter a f  m ere voldsom t og ubehageligt tilsnit end de m ere harm løse 
p roduk ter, m an kendte til for en del å r siden. Forb rugerrådet har endvidere 
no teret sig, at d e r i de nordiske lande sam t på europæ isk  plan både i 
E uropaparlam en te t og i E u roparåde t arbejdes med at indskræ nke p roduk
tion  og salg a f  krigslegetøj og i stedet lægge vægt på legetøj, d e r er 
konstruk tiv t og udvik ler k reativ ite t.

F orb rugerrådet kan derfo r tilslu tte sig N ordisk  R åds m edlem sforslag 
specielt under henvisning til, at legetø jsbranchen selv i reklam er anvender 
m ottoet legetøj =  læ retø j, og at al leg udgør indlæring. Forb rugerrådet skal 
i øvrigt gøre opm æ rksom  på, at m an form entlig  ikke kan ven te  resu lta ter 

ad frivillighedens vej.

K øbenhavn , den 19. sep tem ber 1984

K irsten  N ielsen  
Formand

Fi nl and  

Justitieministeriet:

----------Justitiem in isterie t har i sitt u tlå tande med anledning av några
riksdagsm äns skriftliga spörsm ål, som  g jordes å r  1981, m eddelat sig anse 
det vara  viktigt a tt man fäster avseende vid kvaliteten  på barns leksaker 
och eventuella  m en därav  såväl u r social synvinkel som  ur hälsosynvinkel. 
D etta  ä r  fo rtsä ttn ingsv is ju s titiem in iste rie ts  ståndpunkt. Innan m an börjar 
överväga å tgärder för att reglera u tbudet av krigs- och våldsleksaker borde 
m an ha tillgång till tillräckliga grunduppgifter i frågan. I Finland ankom m er 
den reglering, som  inverkar på u tbudet av leksaker och också övervägan
det av de grunduppgifter som  behövs därför, i fö rsta  hand på handels- och 
industrim inisterie t.

H elsingfors den 27 augusti 1984

A n tti K ivivuori 
Avdelningschef

M ik k o  K ö n k k ö lä  

Lagstiftningsråd
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Handels- och industrim inisteriet:

Med stöd av den lagstiftning som hör till handels- och industriministe
riets forvaltningsområde kan de risker som konsum entvarorna  medför för 
barnens hälsa begränsas och försöka avskaffas. Föru tom  den nuvarande 
livsmedelslagstiftningen har i de arbetsgrupper  (betänkandena nr 1978: 14 
och 1982:16. p rom emoria  1984) som tillsatts av ministeriet beretts 
produktsäkerhetslagstiftning. Om produktsäkerhetslagstiftningen blev 

verklighet, skulle den ge större befogenheter än livsmedelslagstiftningen 
att ta upp leksakernas fysiska säkerhet bl. a. vad beträffar mekaniska 
risker.

Med hjälp av den gällande och planerade lagstiftning som hör till mini
steriets förvaltningsområde kan dock inte de psykiska effekter motarbetas 
som bl. a. krigsleksaker kan ha på barnens andliga utveckling och hur 
deras världsbild formas. Ministeriets handelsavdelning anser  att de nega
tiva verkningar som handel med krigs- och våldsleksaker har bäst kunde 
minskas genom interna arrangemang inom leksaksbranschen. Därför kom 
mer näringsstyrelsen eventuellt redan under  hösten  1984 i sam arbete  med 
Centralförbundet för Barnskydd att utreda, om det är möjligt att i Finland 
få till stånd en överenskom m else , genom vilken im portörerna och tillver
karna av krigsleksaker frivilligt skulle avstå  från försäljning av ifrågavaran

de leksaker.
Enligt näringsstyrelsen ä r  det viktigt att man försöker påverka  barnets 

psykiska närmiljö i en positivare riktning än vad som är fallet i dag. 
B arnskyddskom m issionen u treder  som bäst denna fråga och kom m er att 
senare lägga fram sina egna förslag.

Med hänvisning till vad som ovan anförts  anser handels- och industri
ministeriets handelsavdelning att N ordiska rådets medlemsförslag (A684/j) 
inte enbart gäller handel med krigs- och våldsleksaker utan i stort även 
uppfostringsattityder. Därför kunde N ordiska rådet granska frågan i ett 
vidare perspektiv  med tanke på hela den livsmiljö som barnen lever i.

Helsingfors den 28 augusti 1984

Kalervo HentUti 
Avdelningschef

T ar ja Koivula 

Handelssekreterare
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-------- översänder  undervisningsministeriet vördsam t närs lu tna y ttran
den, som avgivits av Delegationen för nordiskt kulturellt sam arbete  och 
skolstyrelsen.

Sin slutliga ställning till medlemsförslaget kom m er ministeriet att defini
era  i sam band med att saken behandlas  i de nordiska kultursamarbetsor- 
ganen.

Helsingfors den 21 sep tem ber 1984

Jaakko  N um m inen  
Kanslichef

Fredrik Forsberg  
Yngre regeringssekreterare

U ndervisningsm inisteriet1:

Social- och hälsovårdsministeriet:

Social- och hälsovårdsministeriet anser  förslagets förverkligande vara 
en viktig och b rådskande  uppgift. Ytterligare anser  social- och hä lsovårds
ministeriet,  a tt rekom m endationens innehåll borde vidgas så att den även 
skulle ha som målsättning fö rhindrandet av importering, produktion och 
tillverkning av krigs- och vålds leksaker i ifrågavarande länder. (På denna 
punkt hänvisas till bifogade av socialstyrelsen u tarbetade  m em orandum  i 
ärendet (se B ihang).

Enligt lagen om barnskydd  som trädde  i kraft från och med början av år 
1984 har  barnet rättighet till en trygg och stimulerande uppväxtmiljö, en 
balanserad  och mångsidig utveckling samt prioritet till särskilt skydd.

Lagen förpliktigar socialnäm nden och kom m unens andra  myndigheter 
a tt följa och utveckla  barnens  och ungdom ens uppväxtförhållanden samt 
att avlägsna missförhållanden i uppväxtmiljön och att förebygga deras 
uppkom st.  B arnskyddskom m ittén , vars verksamhetstid  utgår i slutet av 
novem ber 1984, fö rbereder vidare bl. a. ändringar av andra  lagar som 
ankny ter  sig till reformen av  lagen om barnskydd, som är  nödvändiga för 
tryggandet av barnets  situation i allmänhet. F ö r  dessa  uppgifter ä r  komm it
tén indelad i sektioner, av vilka sektionen angående barnet och kulturen 
u treder  bl. a. skyddandet av barnet för kulturtillgång, som riskerar dess

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  f in s k a .
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utveckling, samt barnets psykiska och sociala lekredskapskultur och -miljö 
(t. ex. krigsleksaker. den ensidiga och förvridna världsbilden leksakerna 
förmedlar osv.) .

Helsingfors den 24 ok tober  1984

Vnppu Taipale 
Minister

Anneli Vuorinen
Sekreterare för 

internationella ärenden

B! H A N  G
Memorandum

Socialstyrelsen har i flera olika sam m anhang framställt sin åsikt om 
skapandet av övervakning angående barnens lekredskap. Då ett utkast till 
ett förslag om en leksaksförordning samt ett med detta anknutet beslut av 
handels- och industriministeriet var under beredning, framställde social
styrelsen följande som sitt utlåtande:

Ett lekredskap förmedlar kunskaper  om den omgivande världen åt ba r
net. Allvarlig uppm ärksam het borde fästas vid lekredskapets betydelse 
som befrämjare av barnets känsloliv och sociala utveckling samt förm ed
lare av kunskaper om verkligheten. G enom  olämpliga lekredskap förmed
las barnet en förvriden bild av verkligheten.

Med avseende på det ovanstående förutsatte socialstyrelsen, att man vid 
u tveckandet av lekredskapens säkerhe tsnorm er skulle fästa allvarlig upp
märksam het även vid de egenskaper av lekredskap, som anslu ter sig till 
barnets psykiska säkerhet.  Socialstyrelsen ansåg att dessa redskap även 
omfattade bl. a. krigsleksaker samt kassetter  och litteratur som idealiserar 
krig och våld.

Enligt information som socialstyrelsen erhållit är regeringens proposi
tion till en ny livsmedelslag och produktsäkerhets lag  på utlå tanderunda, 
till vilka lagars godkännande leksaksförordningens fortsatta behandling 
anknyter  sig. Den torde säkerställa lekredskapets p roduktsäkerhet med 
hänsyn till barnets och ungdomens fysiska hälsa.

Angående skadan förorsakad av lekredskapen eller materialet för bar
nets andliga utveckling stadgar förordningen om barndagvård 2 a § även 
fordringar på lekredskap som ett av dagvårdens uppfostringsmål.

Ändringen av dagvårdsförordningens 2 § (25.3.1983/304) ger också  de 
legislativa ram arna för dagvårdens innehåll och därm ed även för lekred
skapens egenskaper.  I sin helhet ä r  paragrafens innehåll följande:

"B arndagvården  skall såvitt möjligt o rdnas så att den erbjuder en för 
barnets vård och fostran lämplig vårdplats och fortgående vård under den 
tid av dygnet då  sådan vård behövs.

Dagvården skall stöda dagvårdsbarnens hem i deras  uppgift att fostra 
barnen samt tillsammans med hemm en främja en balanserad utveckling av 
barnets personlighet.

Dagvården skall för sin del erbjuda barnet fortgående, trygga och varma 
människorelationer, en verksam het som på ett mångsidigt sätt stöder bar-



nets utveckling samt en med tanke på barnets  utgångssituation gynnsam 
uppväxtmiljö.

I enlighet med barnets å lder och individuella behov skall dagvården med 
beak tande av det a llmänna kulturarvet främja barnets fysiska, sociala och 
emotionella utveckling samt s töda  barnets  estetiska, intellektuella, etiska 
och religiösa fostran. Då den religiösa fostran stöds skall barnets föräldrars 
eller fö rm yndares övertygelse respekteras .

Vid främjandet av barnets  utveckling bör dagvården s töda barnets  upp
växt när  det gäller gem ensam t ansvar ,  fred och värnande om livsmiljön.”

Socialstyrelsen har i flera sam m anhang framhävt ti llsättandet av ett 
perm anent sakkunnigorgan för att  följa med, handleda och övervaka im
porten , p roduktionen och marknadsförandet av för barnets fysiska, p sy 
kiska och sociala utveckling farliga lek- m .f l.  redskap (bl. a. socialstyrel
sens publikationer 3/1982, sida 71).

Socialstyrelsen har  nyligen tillsatt en sektion som anslu ter sig till a rbe ts
gruppen om barndagvårdens innehåll och som har till uppgift att  bl. a. 
framlägga förslag och rekom m endationer  angående barndagvårdens läro- 
och verksamhetsmaterial .  Sålunda exis terar en klar ram inom barndagvår
den beträffande lekredskap, som u tvecklar barnet på ett  gynnsamt sätt och 
som sålunda eliminerar möjligheten av krigs- eller våldsleksaker.

E ftersom  synnerligen många barn dock förblir utanför barndagvården, 
skulle ti llsättandet av ovannäm nda  perm anen ta  sakkunnigorgan för att 
följa, handleda och övervaka  för barn  tillverkade lekredskap vara speciellt 
viktigt.

I sitt utlåtande angående m em orandum  av den av justitieministeriet 
ti llsatta arbetsgruppen för videovåld, framställde socialstyrelsen bl. a. det 
följande som sin uppfattning:

” Nu framställda a rbetsgruppsm em orandum  tar upp en fara som hotar 
barnets  och ungdom ens andliga hälsa och  utveckling och som kan ha 
allvarliga följder,  om man inte ingriper skyndsam t genom legislativa åtgär
de r  och a tt ityduppfostran. Således anser  socialstyrelsen, att trots  video
programmens tillsvidare ringa im port, ä r  problemet så allvarligt att det 
måste gripas an om edelbart med hänsyn till den nutida utvecklingens 
hast ighet .”

Socialstyrelsen anser  det viktigt, a tt man utom legislativa och andra 
Skyddsåtgärder borde bem öda  sig om att förbättra  hemm ens och samhäl
lets möjligheter att  skapa gynnsam m a utvecklingsförutsättningar för barn 
och unga. Som ett dylikt positivt medel kan anses en sådan att ityduppfost
ran, genom vilken man får den allmänna opinionen, hemm en, barnen och 
ungdomen själva att inställa sig negativt mot material som idealiserar och 
marknadsför våld.

G enom  ett samfällt nordiskt ställningstagande kan man bäst främja 
fredsuppfostran , inklusive förhindrandet av försäljningen, importeringen, 
produktionen och tillverkningen av krigs- och våldsleksaker.

Ytterligare behövs effektiv satsning på bearbetning av den allmänna 
opinionen och a tt ityderna  samt föräldrarnas sam arbete ,  genom vilka man 
kan nå ett sådant resultat som gör det möjligt att förhindra, skydda och 
begränsa spridningen av våld och andra  faror som hotar barnen och ungdo
men.
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Skolstyrelsen1:

Barnet lär sig bestående a tt ityder och b e teendem önste r  redan före skol
åldern. Inlärningen sker bland annat enligt m önster,  varvid uppfostrarens 
roll betonas. Av vikt är därför det m öns ter  som uppfostraren  ger. I vissa 
förhållanden lär sig barne t förhålla sig positivt även till aggressivitet. Det 
ta r  en lång tid i anspråk  innan barnet fö rm år bedöm a, huruvida uppfostra
rens gärningar eller sina egna gärningar ä r  riktiga.

L ekandet med krigs- eller våldsleksaker kan också  leda till att  barnet 
godkänner e tt aggressivt be tee ndem öns te r  och en aggressiv inställning. 
Sådana leksaker förmedlar inte en riktig bild av verkligheten. L eksaken  
skadar inte, men dess  förebild skadar, vilket ett litet barn inte förstår. 
U ppfostrarens roll fram hävs, för det ä r  uppfostraren  som i a llmänhet köper 
leksakerna.

Från  synvinkeln av barnets  emotionella utveckling ä r  beaktandet av 
m edm änniskorna  samt em patiupplevelserna  av vikt. Krigs- och våldslek- 
sakerna fungerar ej i denna  riktning. U ppfostra rna  ä r  inte alltid m edvetna  
om detta ,  varför de borde upplysas om krigs- och våldsleksakernas inver
kan. Det är uppfostrarna som i sista hand är ansvariga för barnens balan
serade psykiska utveckling.

Skolans uppgift ä r  a t t  uppfos tra  barnen  bland annat till m edborgare med 
fredsvilja, varför skolstyrelsen anser  det viktigt att göra  uppfostrarna 
m edvetna  om krigs- och vålds leksakernas eventuella  inflytande på barnets 
psyke. G enom  upplysning borde man därvid rikta föräldrarnas u ppm ärk
samhet på  nyvärdering vid leksaksinköp. A lternativa leksaker ä r  olika 
instruktiva leksaker,  genom  vilka barnen  kan lära sig nya  saker.

D enna upplysning borde påbörjas tidigt, för barnet har lärt sig att ityder 
och b e teendem önste r  allt sedan de första levnadsåren. Upplysningen 
borde fortgå långt efter  skolans början. Skolan kan ge upplysning bland 

annat vid tillfällen som arrangeras  för föräldrar, varvid sakkunniga och 
forskare kan framföra information om de fak torer  som inverkar på barnens 

utveckling.

Helsingfors den 11 sep tem ber 1984

Erkki A ho  
G eneraldirektör

Veikko Lep istö  
Byråchef

1 Yttrandet översatt frå n  finska. 

t l - A  684/j Supplement
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Delegationen för nordiskt kulturellt samarbete, Sektionen för allmänt kultu
rellt sam arbe te1:

Sektionen anser  att det är viktigt att man m otsä t ter  sig krig och våld. De 
undersökningar som gjorts tyder  dock inte på att våldsleksakerna ä r  en 
viktig eller ens väsentlig o rsak  till våldet.

Det ä r  givet att man bör förbjuda försäljningen av eggvapen som lek
saker. 1 de nordiska länderna har man redan lagstiftning härom. Definitio
nen av begreppet farliga leksaker kunde kanske utvidgas utgående från 
detta.

Å andra sidan ä r  det dock enorm t svårt att entydigt definiera krigs- och 
våldsleksaker. Om man förbjuder alla de leksaker som på något sätt 
anslu ter sig till krig eller våld leder detta  lätt till godtycke och dubbelmoral. 
Rollekar som t. ex. ä r  tillåtna i TV, skulle då vara förbjudna för barn.

På  grund av ovan nämnda skäl anser  sektionen, att man bör skrida fram 
försiktigt och sektionen rekom m enderar ,  att N ordiska rådet s trävar till att 
gå fram i ärendet i sam ma takt som de övriga europeiska länderna.

Helsingfors den 20 sep tem ber 1984

K alervo Siikalu  
Ordförande

H elena Prilia 
Sekreterare

Ålands landskapsstyrelse:

L andskapss tyre lsen  som i ärendet hört Å lands kulturråd  konsta tera r  att 
medlemsförslaget för Åland som demilitariserad zon är helt i linje med 
strävandena inom landskapet,  varför landskapsstyrelsen  förordar försla
get.

Helsingfors den 18 sep tem ber 1984

Folke W oivalin 
Lantråd

Börje K arlsson  
Utbildningschef

Pelastakaa lapset — R ädda barnen r .y .  har i skrivelse den 30 augusti 1984 
fö rk la ra t sig stödja  m ed lem sförslaget.

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  f in s k a .
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Väestöliitto — Finska befolkningsförbundet1:

I medlemsförslaget e ftersträvas ett  to talt förbud mot import och  försälj
ning av krigs- och våldsleksaker. Väestölii tto ta r  en m ycket reserverad 
ställning till sådan u tgångspunkt, eftersom försäljningsförbudet mot dessa 
leksaker, vilka i och  för sig inte ä r  farliga, sannolikt skulle leda till att  
barnen själva skulle bö ija  ti llverka dem , varvid resulta tet kunde vara 
betydligt farligare redskap (självgjorda bössor,  s tritsor, slungor osv.) än de 
som nu hålls till salu.

Väestölii tto anser  att  man framför allt borde unders töda  sådan positiv 
a ttitydfostran som inte ger verksam hetsbetingelser för krigs- och våldslek
saker. Förä ldrarna  borde vägledas att  in tressera  sig för barnens  in tressen, 
handens färdighet och lekar samt för det som de ger till sina barn  för lekar. 
Våldet torde inte kunna  elimineras från barnens räckhåll genom att totalt 
förbjuda krigs- och vålds leksakerna, om den  övriga kulturatmosfären  god
känner våldet. TV- och radioprogram som innehåller våld ä r  i de tta  avse
ende m ycket skadligare för barn  än ifrågavarande leksaker. Program som 
enkom gjorts p å  grundval av våld borde  minskas.

Så länge krig och våld inte kan elimineras från barnens  synhåll och så 
länge det accep teras  i den övriga kulturen , torde man vara  tvungen att ge 
barnen en möjliget att  genom  lekar fa ge utlopp åt sina våldtryck och vid 
sidan som motvikt erb juda dem  andra  lekar och skapande verksamhet.  
Väestölii tto har  genom sina egna bolag försökt o m sätta  denna  tanke i 
praktiken så, att  bolagens produktionsprogram  inte om fattar  krigs- och 
våldsleksaker, utan sådana  lekredskap, som  främjar u tvecklandet av samt
liga delom råden i barnens och ungdom arnas personlighet och erbjuder ett 
alternativ, som är bä ttre ,  m er fungerande, mångsidigare och till och med 
m er spännande än våld- och krigsleksakerna.

Helsingfors den 8 o k tober  1984

K alle Ö sterlund  
Ordförande

Jouko  H ulkko  
Sekreterare

Svenska befolkningsförbundet i Finland rf.:

-------- F örbunde t s töder  varm t förslaget och anser  att särskild uppm ärk
samhet bör ägnas de leksaker som är  imitationer av vapen  som används i

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  f in s k a .
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krig. De m er och m er fö rekom m ande videospelen bör också uppm ärksam 
mas.

Helsingfors den 13 augusti 1984

Göran Strengell 
Ordförande

N o r g e

Kirke- og undervisningsdepartementet:

Så vidt en k jenner til e r  salget av krigs- og voldsleketøy i Norge relativt 
begrenset.

Det synes likevel klart at den omsetning som fortsatt finner sted, om enn 
beskjedent,  kan bidra til å  undergrave skolens generelle  målsetting og 
arbeidet for å  fremme forståelse for og trening i fredelig konfliktløsning 
blant elevene.

Kirke- og undervisningsdepartem ente t ser  på denne bakgrunn positivt 
på forslaget om et nordisk sam arbeid med sikte på  å forhindre fortsatt salg 
av krigs- og voldsleketøy, og ha r  ingen m erknader  til det konkrete  med- 
lemsforslag i sakens anledning.

Oslo, 17. sep tem ber 1984

E tter  fullmakt 

Ole K irkem o

Tom as Ø vergaard

Sosialdepartementet:

S osialdepartementet finner medlem m enes initiativ meget tilstedelig, da 
u tbredelsen  av volds- og krigsleketøy e r  stadig økende. Tilsynelatende 
k larer foreldrene ikke å stå imot presse t ” når alle a n d re”  har slike leker. 
Vi e r  enig i m edlem m enes begrunnelse  når det gjelder skadevirkningene på 
barn. E n  tid påberopte  man  seg den såkalte katarsis teorien, som går ut på å 
kvitte seg med vo lds tendenser  ved å leke dem  ut. U ndersøke lse r  viser at 
dette ikke stem m er, tver t imot vender barn  seg til å  bruke vold som 
” problemløsning” . Vi s tø tter  opp om  medlemsförslaget.

Oslo, 3. o k tober  1984

E tte r  fullmakt 

P etter  D refvelin
Tove M onsen
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Forbruker- og administrasjonsdepartementet Itar i skrivelse den 6 novem 
ber 1984 fö rk la ra t sig instäm m a i y ttrande av den 3 augusti 1984 frå n  

Forbrukerrådet (se nedan).

Forbrukerrådet:

Initiativet ble tatt på et landsmøte i 1979 hvor det ble fattet enstemmig 
vedtak om at Forbrukerrådet skulle gå inn i forhandlinge med leketøy- 
bransjens organisasjoner med sikte på begrensning av salget av krigsleker i 

Norge.
De negative konsekvensene i salget av slike leker hadde da i leng tid 

vært diskutert i organisasjoner, blant fagfolk, i massemedia  etc . og emnet 
inngikk også på denne tid i noen tverrfaglige seminar om utvikling av 
stimulerende lekemiljøer. E tter  landsmøtet innleder Forbrukerrådets  sek- 
reteriat sitt arbeid med å anmode fylkenes forbrukerkontorer å besøke 
leke- og hobbybutikker for å undersøke utbredelsen av denne typen leker. 
Denne lille undersøkelsen  viste at det ble solgt lite krigsleker, men for
holdsvis mange modellbyggsett.  Det ble så arrangert flere møter med 
bransjeorganisasjonene som på dette tidspunkt dekket ca. 70%  av leke- og 
hobbymarkedet.  Det var stort sett enighet om at krigsleker ikke bør selges 
i Norge, mens det var skepsis mot forslag om begrensning av salget av 
modellbyggesett .

Imidlertid gikk man på bakgrunn av det forholdsvis beskjedne salget av 
rene krigsleker i landet og bransjeorganisasjonenes positive holdning, inn 
for ikke å formalisere et avtaleverk, men å utforme en overenskom st -  og 
at bransjen skulle medvirke til at denne ble godtatt og distribuert i egne 
rekker.

Den endelige utgaven av overenskom sten  følger (se Biliang). Som man 
ser omfatter  den ikke militære modellbyggesett u tover  soldatfigurer og 
krigsmiljøer. Dette e r  ifølge bransjen hobbyartik ler som i stor utstrekning 
blir kjøpt og satt sammen av voksne.

Forbrukerrådet u ttrykte  i sitt møte 22. mai 1980 tilfredshet med den 
avtale som var  inngått,  og tok til e tterretning at overenskom sten  ikke 
omfatter  alle typer modellbyggesett.  Rådet tok imidlertid forbehold om at 
det ville vurdere om det ville bli nødvendig med strengere tiltak for å få 
effektiv stans i salget av krigsleker på det norske marked.

Forbrukerrådet har i de siste årene ikke foretatt noen systematisk gjen
nomgang av m arkedet med tanke på krigsleker, men har fått et generelt 
inntrykk av at det har foregått en selvsanering.

På denne bakgrunn ser vi positivt på at N ordisk  Råd har tatt et initiativ i 
saken, og vil s tøtte forslaget om at Nordisk Ministerråd tar seg av arbeidet
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med å fremme egnede tiltak slik at det på  det om rådet kan oppnås ensartet 
praksis i de nordiske land.

Oslo, 3. august 1984

For Forbrukerrådet 

Bjørn G ulbrandsen
Bjørn Vik 

B IH A N G
Overenskomst om salg av krigsleker 
1)

Organisasjonene forplikter seg til å  oppfordre medlemm ene til ikke å 
omsette  eller ta  initiativet til at det blir omsatt
-  leketøy
-  spill
-  modellbyggesett i form av soldatfigurer og krigsmiljøer som har militær 
tilknytting som hovedsaklig henfører til moderne krig.

Begrepet ” moderne krig”  innebærer at overenskom sten  omfatter  alle 
p rodukter  av militær art som har tilknytting til 1. verdenskrig 1914-1918 
og senere krig. Men også p rodukte r  av eldre dato omfattes, så sant de har 
spilt en rolle i krigføring i vårt århundre.
2)

Bransjen skal være tilbakeholden i markedsføringen av andre militære 
byggesett enn dem som omfattes av pkt.  1). Bransjen vil arbeide for at 
forpakningen på  slike byggesett bare viser modellen som esken inneholder, 
ikke krigsmiljø.
3)

I kataloger og annet salgsmateriale skal det opplyses at avbildet eller 
omtalt krigsleketøy ikke selges i Norge.

(Forbrukerrådet ,  mai 1980)

S v e r i g e

Kommerskollegium:

-  -  — Kollegiet,  som med anledning av remissuppdraget inhämtat 
synpunkter  i ärendet från Sveriges grossis tförbund, Sveriges handels
agenters förbund, Sveriges köpmannaförbund och Sveriges leksakshandla- 
res riksförbund samt (under hand) från generaltullstyrelsen, får med över
lämnande av inkom na skriftliga y ttranden anföra följande (se nedan).

Kollegiet no terar inledningsvis att  i Sverige finns, sedan år 1979, en 
frivillig överenskom m else  med branschen  på här  berörda  område. Ö ver
enskom melsen innebär förbud mot saluförande av ” vissa krigsleksaker” , 
varm ed definitionsmässigt avses leksaker som avbildar föremål med an
knytning till krig från och med å r  1914. A ndra  krigsleksaker (krig före 1914) 
liksom våldsleksaker (typ knogjärn, piskor och bältesdolkar m. m.) omfat
tas därem ot inte av överenskom m elsen  liksom ej heller vissa modellbygg
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satser m .m .  I övriga nordiska länder finns, i motsats till i Sverige, såvitt 
känt inte några överenskom m elser  eller restriktioner vad gäller försäljning

en av krigs- och våldsleksaker.
De tidigare berörda  branschorganisa tioner som yttrat sig till kollegiet har 

samtliga tagit bestämt avstånd från medlemsförslaget i N ordiska rådet om 
åtgärder för förhindrande av en fortsatt försäljning av krigs- och våldslek
saker. Man anser  sålunda nu gällande frivilliga överenskom m else  vara fullt 
tillräcklig. En av b ranschorganisationerna, Sveriges leksakshandlares riks
fö rb u n d , går än längre och förordar — under hänvisning till de negativa 
effekter som nuvarande frivilliga överenskom m else  anses ha medfört — att 
den frivilliga överenskom m elsen  upphävs.

Kollegiet har också  fått del av socia lstyrelsens, sko löverstyrelsens  och 
konsum en tverkets  y ttranden i ärendet.  Kollegiet konsta tera r  att samtliga 
dessa myndigheter tillstyrkt det aktuella medlemsförslaget från Nordiska 
rådet. Däremot har inte närm are u tvecklats  vilket slag av åtgärder som bör 
vidtas,  dvs. huruvida man tänkt sig att gå lagstiftningsvägen eller bygga 
vidare på nuvarande frivilliga överenskom m else . Inte heller har närmare 
berörts frågan huruvida åtgärderna  skall ges formen av ett förbud mot 
saluhållande eller ett im portförbud (och tillverkningsförbud).

Kollegiet kom m er,  i sin egenskap av handelspolitisk myndighet, att här 
avstå från att göra bedöm ningar rörande de etisk-moraliska aspekterna  på 
frågan om försäljning av krigs- och våldsleksaker utan kom m er istället att 
begränsa sig till att beröra  de handelspolitiska aspekterna  i frågan. Därvid 
kom m er närm ast att redogöras för de förpliktelser som Sverige har på det 
handelspolitiska om rådet och som har relevans inför ställningstagandet till 
de i medlemsförslaget från N ord iska  rådet berörda  åtgärderna.

De handelspolitiska regelsystem som är tillämpliga i detta  sam manhang 
är dels Allmänna tull- och handelsavtalet (GATT), dels Sveriges frihan
delsavtal med EG, dels också  E FTA -konventionen.

N äm nda  regelsystem innehåller i princip förbud mot bl. a. kvantitativa 
begränsningar av importen och å tgärder med m otsvarande verkan. Sådana 
begränsningar, vilka inbegriper såväl importförbud som förbud mot salu
hållande av varor, tillåtes dock under  förutsättning att någon i regelsyste
men fö rekom m ande undantagsbestäm m else  är tillämplig. Den enda undan
tagsbestämmelse som enligt kollegiets mening skulle kunna vara av rele
vans i detta  sam m anhang är den i G A TT:s artikel XX — och på m otsvaran
de sätt i vårt fr ihandelsavtal med EG. artikel 20, samt i E FTA -konven- 
tionen, artikel 12 -  upptagna bestäm m elsen  om åtgärder som är " n ö d v ä n 
diga för att skydda den allmänna m ora len" .

N äm nda  undantagsbestäm m else  har dock inte varit föremål för mer 
ingående prövning i olika handelspolitiska fora och det får därför betraktas 
som tveksam t om våra handelpolitiska m otparte r  kom m er att accep tera  att 
undantagsbestäm m elsen i fråga kan åberopas som stöd för de åtgärder som 
aktualiseras genom medlemsförslaget i N ord iska  rådet. N äm nas  kan här
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att den aktuella undantagsbestäm m elsen  — i vart fall i G A T T  -  närm ast 
varit avsedd för eventuella  å tgärder riktade mot pornografi och mot reli
giöst anstötliga alster.

D ärest  man på svensk (l iksom övriga nordiska länders) sida skulle välja 
en linje som innebär att man genom lagstiftning inför förbud mot import 
eller försäljning av krigs- och våldsleksaker får man således räkna med att 
andra  länder kan kom m a att begära en prövning av åtgärdens förenlighet 
med gällande bestäm m elser på  det handelspolitiska området.  Enligt kolle
giets mening kan man inte ha någon säker  uppfattning om utgången av en 
sådan prövning.

Kollegiet får mot denna bakgrund förorda att -  därest å tgärder bedöms 
nödvändiga u töver  dem  som redan finns -  man i första  hand väljer att söka 
uppnå  en begränsning av försäljningen av krigs- och våldsleksaker genom 
frivilliga överenskom m elser  på  området.

En lösning som innebär lagstiftning på om rådet vill kollegiet avråda 
ifrån, vare sig denna får formen av ett import- (och tillverknings-) förbud 
eller ett saluhållandeförbud. Ä ven om den handelspolitiska komplikatio
nerna troligen skulle vara  mindre vid ett saluhållandeförbud än vid ett 
importförbud torde de kontroll- och definitionsmässiga problemen vara  av 
ungefär sam m a storleksordning i båda  alternativen. En komplicerande 
faktor när det gäller kontrollen av ett importförbud är den tullprocedur 
som tillämpas i Sverige (hemtagningssystemet). Efter levnaden av ett  salu
hållandeförbud torde, bl. a. med hänsyn till det stora antalet försäljnings
ställen för  leksaker, vara  svår att  kontrollera. Vilketdera sys tem man än 
väljer torde det vidare ställa sig svårt att fastställa en för krigs- och 
våldsleksaker klar och entydig definition.

Kollegiet vill avslutningsvis framhålla a tt det inte varit möjligt att närm a
re bes täm m a omfattningen av den import som skulle komm a att beröras 
därest ett  förbud mot import eller försäljning av krigs- och våldsleksaker 
genomförs. S tora  leverantörsländer kan dock antas vara  vissa länder i 
Fjärran  Ö stern  liksom U SA  och vissa länder i EG. Vad beträffar EG kan i 
sam manhanget nämnas att  E G :s  gem ensam m a parlament, det s .k .  E u ro 
paparlamentet,  år 1982 utfärdat en resolution med en rekom endation till 
medlem ssta terna  i E G  om förbud mot tillverkning och försäljning av krigs
leksaker (se EG:s officiella tidning, Official Journal, nr  C 267/1982, sid 14). 
D et är  dock inte närm are  känt av kollegiet vad resultatet av denna rekom 
m endation blivit i de enskilda EG-länderna. Erinras må också  om att 
frågan om  förbud mot tillverkning och försäljning av krigsleksaker varit 
föremål för diskussion i E uroparåde t (se t. ex. dokum ent 4742 av 
1981.06.09).

Stockholm den 8 o k tober  1984

Enligt kommerskollegiets beslut 

R o la n d  Johansson
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Socialstyrelsen:

I den grundsyn som socialstyrelsen har i skrifter till barnom sorgen 
framgår det klart att konflikter och m otsättn ingar i ba rngruppen skall lösas 
utan våld. A tt u tveck la  barns  förmåga till solidaritet, gem enskap  och 
ansvarskänsla  ingår i målen för svensk barnom sorg. Något direkt förbud 
mot krigsleksaker fö rekom m er inte i vå ra  skrifter.  D å dessa  leksaker som 
regel ger upphov till aktivite ter blad barnen  som strider mot den princi
piella inställningen -  att fostra barn till att ta  avstånd från våldsbeteende, 
är  det naturligt a tt personal sa tsar p å  annat material.

B arnomsorgsenhetens synpunk ter  i sammandrag:
-  Ingen generell rekom m endation  har uttalats för barnom sorgen i Sverige 

mot ju s t  sådana leksaker.
I praktiken är det uppenbart  a t t  köp av krigsleksaker till barnom sor

gen blir en pedagogisk paradox. Det ä r  oförenligt att som lärare/förebild 
å  ena  sidan köpa  verklighetstrogna mordvapen  och på så vis stödja 
deras ti llverkning för  att  i nästa  stund på  alla vis styra bort från våld som 
lösning på konflikter.

-  I socialstyrelsens aktuella program och kom ple tterande  skrifter för 
barnom sorgen, ligger tonvikten på  att  behandla  den grundläggande atti
tyden till våld och konflikter, vad konflikter m er på djupet s tår  för, hur 
en konstruktiv  mognad kan ledas fram u r  sättet att lösa konflikter.

-  Frågan om produktion och försäljning av leksaker handlar m er om 
synen på komm ersialism än om barns psykiska och sociala  mognad.

-  Vad beträffar frågor som överhuvudtaget rö r  leksaker handläggs de 
principiellt av Barnmiljörådet.

-  Referenser som u tt rycker  B arnom sorgens syn på frågan:
1 Pedagogiskt program, sid. 34
2 A rbeta ,  leka, lära, sid. 26 ff
3 Det gör vi i förskolan, sid. 52
4 Att a rbeta  i barngrupp, sid. 22, 45, 54
5 Omsorg om barn u nd er  beredskap  och krig, sid. 10 ff, 20 SoS stödda 

externa  arbeten:
6 Världen i förskolan, TBV , sid. 114 ff
7 F redsfostran  i Eskilstuna (ref. i ” Aktuellt inom B o” )

Puss, puss -  du ä r  död, tea ter  m. m. ( ” )
OM EP-sem inarium , Fos t ra  förskolebarn till fred., 7 —8 sept. -84. 

D iskussion

Ett ställningstagande av det slag som avses i medlemsförslaget mot 
krigsleksaker är svårt att  direkt härleda ur den djupare konflikt-, vålds- och 
fredssyn som SoS aktuella skrifter inom barnom sorgsom rådet ger uttryck 
för. ” Förskolan  skall ge barnen  reella upplevelser av solidaritet, gemen
skap och ansvar  bl. a. genom att hjälpa barn lösa konflikter utan v å ld "  (1).
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En bärande tanke i socialstyrelsens hållning ä r  at t  ” konflikter finns och 
bö r  finnas i förskolan . . .  i en bra  barngrupp har man hittat ett någorlunda 
rättvist sätt a tt ta  sig an konflik terna”  (4).

E tt  sätt a tt a rbe ta  med livsfrågor på  rym m er (3) ” samtal kring rollekar 
med vålds- och krigsinnehåll”  som  leder vidare till ” hjälp att  lösa egna 
konflikter på  e tt  konstruk tiv t  sä t t”  och till sist ” samtal om krig och våld 
och m assmedias  framställning av d e t ta ” .

Målet för fostran inom barnom sorgen  är att  barnen skall få en klar syn på 
sig själva, bli jags tarka ,  och samtidigt u tveckla  en hög grad av inlevelseför
måga i hu r  andra  känner. F ö r  att  nå i denna riktning är lek av central 
betydelse  där  intryck från vuxenvärlden  kan bearbetas .  L ek sak e r  har här 
en symbolisk betydelse  och deras  utformning anser  vi inte vara lika avgö
rande som vilken attityd de vuxna  har kring lekarnas och konflikternas 
verkliga innehåll.

Barns påverkan  av våld i m assm edia  ä r  o ckså  mest beroende av de 
närs tående fostrarnas attityd och grad av fasthet och trygghet. ” De barn 
som m est negativt påverkas av våld i m assm edia ä r  de barn som konsu
m erar  mest p å  egen hand utan att  kunna d iskutera  sina upplevelser med en 
trygg vuxen p e rson ”  (5). Ä ven  i förhållande till inflytandet av våld och 
vapen i m assm edia  blir socialstyrelsens hållning att bearbetningen av in
trycken i lek på  sikt tjänar att lösa inre spänningar och att graden av 
realism i leksakerna, p innar eller plastkulsprutor,  är av underordnad  be ty 

delse.
” Det är obehagligt även som vuxen att bli påmind om döden och man 

kan kanske tycka att  barnen  kunde leka något roligare. Men det är ju  
lekens uppgift a tt bearbe ta  det o k än d a”  (2). ” K anske är pang-pang-leken 
en fråga om makt och konfl iktlösning” .

Socialstyrelsen ha r  stött olika fristående arbeten  med syfte att hos 
barnom sorgspersonalen  u tveck la  ett djupare grundat förhållningssätt till 
våld, vapen och konflikter.  I (6) behandlas fredsfostran med sam m a grund
syn på  konflikter, konfliktlösning utan våld och ” barns naturliga känsla för 
rä t tv isa”  som i socialstyrelsens egna skrifter.  Men i fråga om ju s t  krigslek
saker  kom m er man dä r  närm are N ord iska  rådets  förslagsställare: ” Krig är 
alltför fasansfullt för att  bli glorifierat genom lek. G enom  att ge barnen 
krigsleksaker talar vi om för dem att krig ä r  en lek som vi accep terar 
samtidigt som vi säger a tt det är förbjudet att  använda våld. Barn mår inte 
b ra  av sådana  dubbelbudskap” . Barn behöver inte vapen för att leka ut 
sina inre spänningar blir s lutklämmen i (6).

I sam m a skrift citeras ett  tänkvär t  förhållande: ” De stora krigsleksaks- 
fabrikerna finns i länder med stor rustningsindustri”  . . . ” för att prägla 
barn för krig” .

D essa  s tåndpunk te r  är således ställda under  debatt i barnomsorgskret- 
sar. M edan socialstyrelsens m er officiella syn siktar in sig på den grundläg
gande relationen mellan vuxna och barn: ” G enom  pistolförbud och negativ
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attityd från de vuxnas sida kan det ha uppstå tt  en låsning som gör att  pang- 
pang-leken blir något att  ta  till fö r  a tt få uppm ärksam he t,  om än negativ. 
Då ä r  det nog dags att  bö l ja  släppa p å  prestigen och se till vad som är 
viktigast -  principerna eller kontak ten  med b a rn e t”  (2).

Sammanfattningsvis kan sägas att socialstyrelsen stödjer det inom N o r
diska rådet väck ta  förslaget att  v idta lämpliga å tgärder för att  förhindra en 
fortsatt försäljning av krigs- och våldsleksaker. Vidare föreslår styrelsen 
att man å r 1985, som proklam erats  som världsungdom sår där ett av huvud
tem ana ä r  fredsfostran , ta r  upp ser iösa d iskussioner med berö rda  parter 
om krigs- och våldsleksaker. B erörda  ä r  t. ex. barnläkare, barnpsykiater ,  
barnpsykologer,  förskollärare , barnmiljörådet och ” branschfolk” . Effek
ter  av frivilliga överenskom m elser  och aktuella bestäm m elser för m ark
nadsföring behöver  analyseras.

Stockholm den 14 sep tem ber 1984

Barbro W esterholm
E lisabeth  AUgulander

Barnmiljörådet:

I Sverige gäller en den 8 januari  1979 träffad frivillig överenskommelse 
mellan K onsum entverke t ,  Lekmiljörådet (nu Barnmiljörådet) å  ena  sidan 
och leksaks- och postorderhandeln  å  andra  sidan om marknadsföring av 
leksaker med militär anknytning. Ö verenskom m elsen  innebär att  leksaker, 
spel samt modellbyggsatser i form av soldatfigurer och krigsmiljöer som 
huvudsakligen hänför sig till krig från och med 1914 inte saluförs.

Ö verenskom m elsen  har  nu varit i kraft i stort sett i fem år. Det kan 
vitsordas att överenskom m elsen  väl har hållits av leksaks- och postorder
handeln. Ö verenskom m elsen  har  sålunda lett till en sanering av u tbudet av 
krigsleksaker.

Sedan överenskom m elsen  har träffats har en del nya  p rodukter  dykt upp 
på m arknaden, vilka innehåller våldsinslag och/eller anspelar på krig. Det 
har inte bedöm ts möjligt att  ti llämpa den frivilliga överenskom m elsen  på 
dessa. I huvudsak  rö r  de t  sig om tre typer av p roduk te r  a) science fiction- 
betonade leksaker b) spel, e lektroniska och andra  med våldsinslag samt c) 
våldsprodukter av typ piskor, knogjärn, speciella knivar m. m.

D äru töver  har vissa reak t ioner förekommit på utformningen av ö verens
kommelsen. Det h a r  påtalats som egendomligt att t. ex. cow boyvapen  kan 
säljas fritt, trots att  revolvrar också  sent ingått som vapen i militära 
förband. Skälet härtill är att dessa  i huvudsak hänför sig till tiden före 1914.
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O ckså  beträffande byggsatser har det påtalats att fartyg, stridsvagnar etc. 
fritt kan säljas. Om byggsatsen därem ot också  innehåller soldatfigurer och/ 
eller delar av fysisk miljö, m ark eller liknande, omfattas den av ö verens
kommelsen.

Det ä r  vidare så a tt överenskom m elsen  inte gäller samtliga handlare som 
säljer leksaker. Livsmedelsaffärer, bensinstationer och tobakshandlare  är 
exempel på  branscher  som säljer leksaker som komplement till det ordina
rie sortimentet . Enligt överenskom m elsen  kan krigsleksaker fritt säljas i 
dessa  affärer. F ör  allmänheten måste  det te sig egendomligt att vissa 
p roduk te r  fritt kan säljas i några affärer, men inte i andra.

Barnmiljörådet vill också  peka på att det internationellt förs en debatt 
om krigsleksaker. I C anada  och U SA  är  debatten  livlig om försäljning av 
krigsleksaker inför julen. På Malta har nyligen beslutats om förbud mot 
försäljning av krigsleksaker. O ckså  E uropaparlam ente t  har behandlat 
krigsleksaker och beslutat om begränsningar.

Barnmiljörådet anser  de skäl som låg till grund för den nu gällande 
överenskom m elsen fortfarande äger giltighet. L eksaker  som lär ut våld
sam ma konfliktlösningar eller p rem ierar våld bör inte förekomma. Därtill 
kom m er att fredsfrågorna internationellt fått en betydande u ppm ärksam 
het de senare åren. Fostran  till fred har blivit en angelägenhet för många 
som är  engagerade i barnfrågor. Det finns all anledning att stödja en 
fortsatt utveckling på detta  om råde. 1 e tt sådant perspektiv  kan självfallet 
leksaker med krigs- eller våldsanknytning m otverka  s trävanden till fred. 
Den nuvarande överenskom m elsen  har lett till en sanering av marknaden. 
Emellertid har  det sedan överenskom m elsen  träffats dykt upp nya pro
dukter  som inte kunde förutses då, liksom att gränsdragningen mellan vad 
som får säljas respektive inte får säljas, i viss uts träckning kan behöva 
jus te ras  i enlighet med vad som påpekats  ovan.

På  anförda skäl t i llstyrker Barnmiljörådet att lämpliga åtgärder vidtas 
mot vålds- och krigsleksaker.

. Stockholm den 8 ok tober  1984

F ör  Barnmiljörådet 
Ingvar Johnsson  

Ordförande

L ars-Å ke L undqvist 
Kanslichef

Konsumentverket/Konsumentombudsmannen:

I Sverige gäller sedan den 8 jan . 1979 en frivillig överenskommelse 
mellan konsum entverke t,  lekmiljörådet (nuvarande barnmiljörådet) å  ena 
sidan och leksaks- och postorderbranschen  å andra sidan beträffande
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marknadsföring av leksaker med militär anknytning. Ö verenskom m elsen 
(se Bihang) innebär att följande p roduk ter  med militär anknytning som 
huvudsakligen hänför sig till krig från och med 1914 inte får saluföras:
-  L eksaker
-  Spel
-  Modeller i form av soldatfigurer och krigsmiljöer

Bakgrunden till överenskom m elsen  är ett beslut i riksdagen den 14 april 
1978, med anledning av flera m otioner om förbud för im port och försälj
ning av krigsleksaker. I två betänkanden , N U  1977/78:25 och N U  1977/ 
78:48, framhöll riksdagens näringsutskott att det var angeläget att man 
sökte ås tadkom m a en sanering av utbudet av krigsleksaker. U tskottsmajo- 
riteten föreslog att saneringen skulle ske genom att ansvariga myndigheter 
sökte kom m a till rä t ta  med problemet genom frivilliga överenskom m elser 
med branschens organisationer. Om detta  inte visade sig vara en fram kom 
lig väg borde regeringen vidta erforderliga åtgärder. F lera av u tskotte ts  
ledam öter reserverade  sig emellertid. I reservationen unders tröks återigen 
att det var  angeläget att en satsning av u tbudet av krigsleksaker kom till 
stånd. R eservan terna  ansåg att å tgärder från regeringen var överflödiga.

1 första hand borde saneringen ske genom en frivillig överenskommelse. 
Inom K onsum entverket pågick en översyn av riktl injerna för marknadsfö
ring av leksaker. R eservan te rna  utgick från att frågan om utbudet av 
krigsleksaker skulle kom m a att beaktas i detta  sam m anhang (N U  1977/ 

78:48).
Reservationen bifölls i riksdagen med 144 rös ter  mot 138 för u tskotte ts  

hemställan. En ledamot avstod från att rösta. (Se vidare snabbprotokoll 
från riksdagsdebatten 1977/78: 123).

Med anledning av att voteringen inneburit att samtliga riksdagsleda
möter önskade en sanering och att majoriteten stannat för att detta  i första 
hand borde ske genom en frivillig överenskom m else  tog K onsum entverket 
i sam arbete  med Lekmiljörådet upp förhandlingar med berörda  branscher.

Branscherna var i princip villiga till att sam arbeta  men pekade på vissa 
problem. Det ansågs svårt att göra en precisering av begréppet ” krigslek
saker”  (vilket för övrigt unders trukits  av handelsministern i r iksdagsdebat
ten). H ur skulle man se på historiska modeller av t. ex. tennsoldater eller 
regalskeppet W asa? Vidare motsatte  sig b ranschen ett stopp mot försälj
ningen av byggsatser. Branschen motiverade detta med att byggsatsernas 
huvudsakliga funktion inte var att leka krig med -  de var enligt branschen 
bräckliga och tålde inte den påfrestning som vanlig lek innebär. Byggsat
serna användes istället av äldre barn till hopfogning, målning och i viss 
mån till samlande.

Den överenskom m else  som träffades mellan myndigheterna och bran 
schen innebar en kompromisslösning. Man stannade för att produkter som 
visade krig efter 1914 skulle bort. Därmed kunde man komma till rätta med 
den stora exploateringen av världskrigen som opinionsbildarna främst vänt
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sig emot. Vidare omfattades i första  hand leksaker i helfabrikat.  Bygg
sa tser fick for tsätta  att säljas. U ndantag  gjordes dock för soldatfigurer och 
s. k. diorama-krigsmiljöer. Det hade nämligen visat sig att  soldatfigurer 
användes av barn  u nder  10 år till leksaker och Dioram a ansågs av samtliga 
parter anstötliga. B ranschen åtog sig vidare a tt vid marknadsföring av 
övriga byggsatser vara återhållsam. Förpackningsbilder fick inte visa 
krigssituationer med t. ex. nedskjutningar u tan  skulle endast mot neutral 
bakgrund visa den modell som förpackningen innehöll.

Den överenskom m else  som träffats mellan myndigheterna och bran 
scherna  har haft s tor genomslagskraft och följts m ycket väl. Enligt under
sökningar som gjorts bl. a. av länsstyrelsernas hem konsulenter har de 
leksaker, spel och byggnader som omfattas av överenskom m elsen  för
svunnit från butikshyllorna. M edvetenhe ten  i b ranschen om överenskom 
melsens innebörd har varit hög.

De senaste åren har emellertid nya typer  av leksaker och spel med 
våldsinslag in troducerats p å  marknaden. Produkterna  förekom inte på 
m arknaden när överenskom m elsen  träffades och diskuterades därför inte i 
samband med den. Det rö r  sig t. ex. om leksaker som visar " ry m d k rig ” 
eller ” fantasikrig”  eller spel som ” lönnmördarspelet A ssasin”  (det senare 
visar inte krig eller vapen utan går ut på  att man skall lönnm örda motspe
larnas spionagenter). Vidare har vå ldsprodukter  som inte ä r  att  be trakta  
som leksaker -  men som saluförs till skolungdom -  av typen knogjärn, 
piskor, bältesdolkar o. d. blivit allt vanligare.

Det kan enligt K onsum entverke ts  mening ifrågasättas om man inte på 
nytt bör ta ställning till vilka produk te r  som skall omfattas av ö verenskom 
melsen eftersom utbudet av p roduk te r  som visar våld eller krig har föränd
rats sedan överenskom m elsen  träffades. Barnmiljörådet har enligt sina 
direktiv att  verka för förbättr ingar i barns miljö med särskild tonvikt på 
lekmiljö och för att verka för att goda möjligheter skapas för utvecklings- 
främjande lek. K onsum entverke t har därför överlämnat till barnjpiljörådet 
att ta  initiativ till en ev. revidering av den överenskom m else  som finns 
mellan berörda  branscher  och m yndigheter när det gäller saluhållande av 
s. k. krigsleksaker.

N ä r  det gäller frågor om leksakers säkerhet finns ett kontinuerligt sam ar
bete mellan K onsum entverke t och övriga konsum entm yndigheter i N o r
den. Sverige och Norge har t. ex. i stort sett l ikalydande säkerhetsregler 
för leksaker. Inom N ord iska  ämbetsm annakom m ittén  för konsum entfrå
gor pågår projekt som syftar till gem ensam m a nordiska provningsmetoder 
och gemensam bedömning av leksakers säkerhet.

Inom de nordiska länderna är im porten av leksaker stor i förhållande till 
ti llverkningen (i Sverige 90%). Varje land är trots detta  en liten del av 
världsmarknaden (Sverige 1 %).

N är länderna kan enas om gem ensam m a nordiska säkerhetskrav är 
u ts ikterna till att påverka  de s tora  utländska ti llverkarna till produktför
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bättringar större än om varje land driver dessa  frågor för sig. Om man 
nordiskt kunde enas om gem ensam m a etiska norm er när det gäller lek
saker skulle de t ta  med all sannolikhet leda till större möjligheter a tt  u töva  
tryck på de u tländska leveran törerna  till en förändring av leksakssortimen-

K onsum entverket ti llstyrker all tså att N ord iska  rådet rekom m enderar  
N ordiska ministerrådet att vidta lämpliga å tgärder för att  förhindra en 
fortsatt försäljning av krigs- och våldsleksaker. I första hand bör å tm ins to
ne den etiska nivå på om rådet som nu gäller i Sverige uppnås. Det kan 
d äru töver  vara av intresse att utvidga de etiska norm erna  till a tt gälla andra 
typer av krigs- och vålds leksaker som inte omfattas av den svenska över
enskommelsen.

1 sam manhanget vill konsum entverke t framhålla att den starka opinions
bildningen i pressen, i föreningslivet och riksdagen mot försäljningen av 
krigsleksaker har  varit en förutsättning för att  resultat skulle uppnås när 
det gällde saneringen av utbudet. Branschen har varit ti llmötesgående på 
grund av att den upplevt köpm otstånd  från allmänheten och velat undvika 
fortsatt negativ publicitet.

S tockholm den 27 augusti 1984

Laila Freivalds
W anda G eisendorf 

B I H A N  G

Överenskommelse

Mellan konsum entverke t och lekmiljörådet å ena sidan och Sveriges 
Leksakshandlares  R iksförbund, L everantörsföreningen för lek- och hob
byartiklar, K oopera tiva  förbundet (KF), N K/Å hléns och Svenska Postor
derföreningen å  andra  sidan har följande överenskom m else  träffats beträf

fande marknadsföring av leksaker.

1. Ö verenskom m elsen  avser  följande p roduk te r  med militär anknytning 
som huvdsakligen hänför sig till krig från och med 1914
-  Leksaker
-  Spel
-  M odellbyggsatser i form av soldatfigurer och krigsmiljöer.

2. Produkter som avses under  punkt 1 får ej saluföras.
3. Marknadsföring av andra  modellbyggsatser än sådana som anges under 

punkt 1 och som har  militär anknytning skall vara återhållsam. 
B ranschen skall verka  för att förpackningsbilder till sådan modellbygg
sats som avses i första stycket endast  mot neutral bakgrund visar den 
modell som förpackningen innehåller.
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4. Krigsleksaker, som inte marknadsförs i Sverige men som ändå visas i 
kataloger eller annat försäljningsmaterial,  skall i reklamen markeras 
med tex ten  ” säljes inte i Sverige”  eller liknande.

5. Ö verenskom m elsen  träder  i kraft den  1 decem ber 1979. V ad  som sägs 
under  punkt 4 skall dock gälla från och med den 1 januari  1980. 
Beträffande S venska postorderföreningen träder överenskom m elsen  i 
kraft den 1 februari 1980.

Stockholm den 8 januari  1979

F ö r  konsum entverke t/K O  F ö r  Sveriges leksakshandlares
riksförbund

Sven  H eurgren Sign

F ö r  lekmiljörådet F ö r  L everantörsföreningen för lek-
och hobbyartiklar

Ulla Tillander (Sign)

F ö r  K oopera tiva  förbundet 

(Sign)

F ö r  NK/Åhléns 

CSign )

F ör  Svenska  Postorderföreningen

(Sign)

Skolöverstyrelsen (SÖ):

Skolöverstyrelsen ställer sig positiv till förslaget a tt förhindra en fortsatt 
försäljning av krigs- och våldsleksaker. En avgränsning bör härvid göras 
till sådana leksaker som föreställer föremål, som om de användes i en 
konfliktsituation, skulle kunna användas för a tt döda. Vidare bör ingå 
elektroniska spel och dataspel som går ut på att döda eller såra.

Förslaget ligger helt i linje med Lgr 80:s intentioner att fostra till fredligt 
och internationellt samarbete.

Självfallet uppnår  man inte målet att  få barn att upphöra  med krigslek
saker och lå tsasdödande genom att förbjuda försäljning av krigsleksaker.

Det viktiga ä r  förstås själva att itydförändringen i fråga om den här  typen 
av lekar. K anske kan ett förbud som det nu föreslagna väcka en viss 
debatt ,  men förhoppningsvis väcker  det också  så småningom en insikt om 
den hem ska innebörden av att leka att  man dödar  andra  människor.
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Vi är också m edvetna  om hur svårt det ä r  att påverka  m änniskor till att 
aktivt ta  avstånd från allt våld i ett  samhälle dä r  både barn  och vuxna är 
mer eller mindre av trubbade i det här avseendet.  Blodiga krigsscener visas 
i TV-nyheterna. Att se på  videofilmer med våldsinslag är fortfarande 
möjligt och för somliga barn och ungdom ar en vanlig fritidssysselsättning.

G enom fredsundervisning redan i förskolan kan man kanske bidra till att 
grundlägga respekten  för m änniskovärde t och skapa en positiv inställning 
till a tt lösa konflikter utan våld, vilket också  måste vara  den yttersta  
tanken bakom  förslaget a tt fördjupa försäljning av krigs- och våldslek
saker.

Stockholm den 17 sep tem ber 1984

På skolöverstyrelsens vägnar 

Lennart Teveborg C arlo lo f Sandqu ist

Sveriges grossistförbund och Sveriges handelsagenters förbund:

Den frågeställning som tas upp i förslaget har redan tidigare behandlats i 
olika sammanhang. Det finns här särskild anledning att  erinra om den 
överenskom m else  som den till G rossis tförbundet anslu tna branschorgani
sationen L L H  -  L everanstörsföreningen för lek och hobbyartik lar  1979 
träffade med konsum entverke t och som innebär a tt vissa s k krigsleksaker 
ej skall saluföras. D enna överenskom m else  är således ej -  som förslags
ställarna inom N ord iska  rådet anger -  t i llkommen inom  b ranschen. I 
sammanhanget kan för övrigt noteras att epitetet ” frivillig”  ä r  något miss
visande, eftersom förhandlingen och överenskom m elsen  tillkom på upp
maning från Sveriges riksdag. Alternativet till en överenskom m else  angavs 
vara  ett i lag stadgat försäljningsförbud.

Sedan överenskom m elsen  träffades, har branschföreningen med kraft 
verkat för en strikt ti llämpning av de överenskom na reglerna. Resultatet 
har också blivit a tt de aktuella krigsleksakerna försvunnit från marknaden. 
Syftet med överenskom m elsen  har sålunda uppfyllts.

Denna utveckling har dock  inte varit helt utan problem. Merparten  av de 
sk  krigsleksaker. med undantag av i huvudsak  vissa leksaksvapen och 
färdiga s tridsvagnsmodeller , som salufördes före överenskom m elsens 
ikraftträdande inköptes av tonåringar och vuxna. D essa produkter ingick i 
dessa konsum enters  hobbyverksam het .  Exempelvis  används modeller och 
soldatfigurer vid uppbyggande av landskap och situationer. Ö v erenskom 
melsen om fattar  ej byggsatser, varför denna hobbyverksam het kunnat 
fortsätta, om än i minskad skala. D ärem ot omfattas soldatfigurer av öv e r



26

enskom m elsen, vilket haft till följd att  den beskrivna  hobbyverksam heten  
inskränkts till sitt innehåll. D et  ä r  enligt vår mening svårförståeligt att  vissa 
konsum entgrupper skall begränsas i u tövandet av en hobbyverksam het 
som fram står som synnerligen harmlös. D et ä r  ofrånkomligt att  detta  
upplevs som ett förmynderi och a tt  missnöjet därvid inte sällan d rabbar  
säljpersonalen.

Enligt vår  mening m åste  den  typ  av överenskom m else  som föreligger i 
Sverige i alla händelser v a ra  fullt tillräcklig för att  uppnå den eftersträvade 
förändringen av sortim entet i leksaksbranschen. Vi ta r  därför bestämt 
avstånd från förslaget a tt rekom m endera  N ord iska  ministerrådet att  vidta 
” lämpliga”  åtgärer för a tt förhindra  fortsatt  försäljning av krigs- och vålds
leksaker. D en  svenska  överenskom m elsen  har  effektivt stoppat försälj
ningen av de direkta avarte rna  av sådana  leksaker. Att gå vidare på detta  
område skulle ytterligare ö ka  den känsla  av förmynderi som redan förelig
ger. Förhål landena i de nordiska  länderna torde dessu tom  vara  så olika att 
gem ensam m a åtgärder inte fram står  som ändamålsenliga.

Vi avs ty rker  sålunda det framlagda medlemsförslaget.

Stockholm den 10 sep tem ber 1984
Sveriges grossis tförbund Sveriges handelsagenters förbund

A ke  Sundqu is t C laes W endt

Iw an A h lström

Sveriges köpm annaförbund hänvisar i skrivelse den 13 sep tem ber 1984 
till y ttrande frå n  Sveriges leksakshandlares riksförbund  av den 3 sep tem 
ber 1984 (se nedan).

Sveriges leksakshandlares riksförbunds service AB:

Sveriges leksakshandlares r iksförbund bes tå r  av drygt 300 fackhandlare 
vilka svarar för ca  50%  av den reguljära leksaksförsäljningen till konsu
menterna  i Sverige.

F örbundet undertecknade 1979 den alltjämt gällande överenskom m else  
om stopp för försäljning av vissa s .k .  krigsleksaker. Överenskom m elsen 
tillkom mot bakgrund av e tt  hot om att r iksdagen skulle lagstifta om förbud 
för försäljning av krigsleksaker om inte branschen  accepterade  en självsa
nering. Ö verenskom m elsen  har nu varit i kraft i nära fem år. Fö r  leksaks
branschen har den haft effekter av både  positiv och negativ natur. En klart 
positiv effekt ä r  a tt sor tim entet rensats på ett  antal krigsleksaker och 
vapenefterbildningar som en övervägande opinion anser  vara  olämpliga
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leksaker. D et kan dock tilläggas a tt  en kraftig minskning i u tbude t av 
krigsleksaker m ärk ts  i flera länder som saknar m otsvarande inskränkning
ar i försäljningen. På  de s to ra  leksaksm ässorna  i E uropa  ä r  krigsleksaker 
numera sällsynta.

För  leksakshandeln  negativa effekter:

Även om det officiellt och i massm edia  finns en opinion mot krigslek
saker, så  be trak ta r  m ånga enskilda k onsum enter  överenskom m elsen  som 
en form av förmynderi och  fr ihetsinskränkning. D etta  missnöje går som 
regel ut över  säljpersonalen som upplever  de tta  som m ycket besvärande.

Definitionen är oklar. O avse tt  hur man definierar begreppet krigslek
saker kom m er det emellertid att uppstå  gränsdragningsproblem.

Inte sällan kritiseras b ranschen  i m assm edia  av personer  som ej känner 
de tolkningar i överenskom m elsen  som gäller. K und erna  irriterar sig på  att 
vissa är ti llåtna och andra  inte. M ånga föräldrar anser  det vara  fundam en
tala fri- och rättigheter a tt de själva får avgöra vilka leksaker de anser 
lämpliga eller ej för deras  barn. De parter  som undertecknat överenskom 
melsen represen te ra r  tyvärr ej hela leksaksutbudet.  D etta  gäller såväl 
importen som försäljningen till konsum ent.  Många udda  försäljningska
naler känner  sig ej bundna  av överenskom m elsen , något son \ innebär 
nackdelar ur  konkurrenshänsende  för dem  som söker respek tera  överens
kommelsen.

I brist på vetenskapligt underbyggda fakta har hela debatten  i frågan 
kommit att styras av tyckande  och känslor. N ågon enhetlig uppfattning om 
krigsleksakers eventuella  skadliga påverkan  finns ej. Det har hävdats  både 
att barnen skulle bli aggressivare av att leka med krigsleksaker och att  de 
genom att kunna avreagera  sig med dessa  leksaker skulle bli mindre 
aggressiva och m er harmoniska.

I dag är inte bara  u tbude t utan även efterfrågan på  krigsleksaker mycket 
låg. Säljstoppet har  emellertid bidragit till att  skapa en ex tra  spänning kring 
dessa leksaker. E ftersom  de ä r  svåra att  få tag på har  de i vissa kretsar, 
framför allt bland samlare, blivit särskilt å tråvärda  och priset har stigit 
kraftigt.

Sveriges leksakshandlares r iksförbund anser  att ett bibehållande av sälj
stoppet skulle tendera  att  fö rs tärka  de negativa effekter som nämnts  ovan. 
F örbundet vill därför fö rorda  att  gällande säljstopp hävs och tror inte att 
detta  påtagligt skulle öka  vare sig u tbudet eller efterfrågan på krigslek
saker.

Mot denna bakgrund vill Sveriges leksakshandlares r iksförbund bestämt 
avråda från att N ord iska  ministerrådet rekom m enderas  vidta några icke 
specificerade å tgärder för att  förhindra en fortsatt försäljning av krigs- och 
våldsleksaker.
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F örbunde t ställer dock gärna sina erfarenheter till förfogande för att 
eventuella konkreta  förslag skall få bästa  möjliga utformning.

Stockholm den 3 sep tem ber 1984

Sveriges leksaksförhandlares riksförbund

Per Sparre  
•Verkställande direktör

Riksförbundet Hem och skola (RHS) har i skrivelse den 4 oktober 1984 
fö rk la ra t sig avstå  frå n  a tt yttra  sig i anledning av m ed lem sförslaget.

IOGT-NTO:s juniorförbund:

IO GT-N TO:s jun ioförbund har ej deltagit i det a llmänna remissförfaran
det kring medlemsförslaget om krigs- och våldsleksaker. Frågan har dock 
aktualiserats  inom juniorförbundet,  bl. a. i form av uttalanden av 10GT- 
N TO :s jun iorförbunds förbundsordförande i olika medier.

För vårt förbund som arbe ta r  för ett bättre samhälle, med demokrati och 
fred på programmet, är det som framgår av utta landet (se Bihang) -  en 
självklarhet att sluta upp bakom  SÖs förslag.

Stockholm den 2 novem ber 1984

För IO G T-N TO :s juniorförbund

L ena Lundström  
Förbundssekreterare

B IH A N G
Krigsleksakernas vara eller icke vara?!

SÖ -  skolöverstyrelsen -  har lagt fram ett förslag om att förbjuda 
krigsleksaker. Frågan har därefter  uppm ärksam m ats  i massmedia bl. a. i 
TV:s Barnjournalen.

Chefspsykolog Sig Nittman är en av dem som går emot förslaget med 
motiveringen att krigsleksakerna används som ” avreageringsm ater ial"  för 
oroliga barn.

Mycket sällan leker barn under  överinseende av psykologer och läkare, 
som kan följa upp ” leksakskriget”  med samtal. Den krassa  verkligheten 
för barnen ä r  i stället att de ser på våld i olika former på TV. video och i 
tidningar (främst serier) , men också på lekplatsen, i skolan och på gatan.

Barn är väldigt spontana och fyllda av fantasi.  De har många gånger 
svårt att skilja på fantasi och verklighet, eftersom de engagerar sig så 
starkt.  De utför därför sam ma handling som de sett på exempelvis TV. 
utan tanke på att  i många länder utsätts  andra  barn på fullt allvar för 
liknande situationer.
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Barn indragna i leksakskrig har  sällan möjlighet att  p rata  ut om sina 
känslor med någon vuxen. Ska krigsleksakerna vara fö rsvarbara  i sjukvår
dens terapiarbete  på  bekostnad  av att barnen ska  få gå omkring med sin 
ångest, oro och sina funderingar?? Svaret blir utan tvekan nej.

Krigsleksaker st imulerar barnen till våldshandlingar. Vi vuxna måste ta 
vårt ansvar och skydda barnen  mot våldsinslag i stället för a tt u tsä tta  dem 
för frestelser i form av prylar som u ppm untra r  till slagsmål och våld.

Vi p ra tar  om fred och nedrustning. Om vi m enar  något med de orden kan 
vi inte tillåta att  folk ska få fo r tsätta  att tjäna pengar på att våra barn lär sig 
att kriga med naturtrogna krigsprylar.

För  oss inom IO G T-N TO :s jun iorförbund, som arbetar  för ett bättre 
samhälle, med bl. a. internationell förståelse på programmet, är det själv
klart att sluta upp bakom SÖs förslag.

F ö r  barnens skull -  förbjud dessa  krigsleksaker.

Sigrid  Söderholm  
Förbundsordförande i IOGT-NTO:s juniorförbund

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1985









N O R D ISK A  R Å D E T
33:e sessionen 1985

A 685/t
S U P P L E M E N T

Medlemsförslag

om nordiskt samarbete beträffande 
handelssjöfarten

(V äckt av R une G ustavsson , G uðdrún H elgadóttir , Ole H enriksen, Elsi 
H etem äki-O lander, O lo f Jansson , G unnel Jonäng , P e ter M uurm an, Påll 
P étursson, Jens S te ffen sen , P är S tenbäck , Karin Söder, P etter Thom as
sen, H ans O lov Tungesvik, P ekka Tuom inen, O dd With och M arjatta  
V äänänen )

B IL A G A

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordisk Råd, Økonomisk utvalg:

Innledningsvis vil utvalget bemerke at det er positivt at skipsfartspoli- 
tiske spørsmål tas opp i Nordisk  Råd. Skipsfarten e r  en viktig næringsgren 
i flere av de nordiske land, inklusive de selvstyrende om rådene. Videre har 
skipsfartsnæringen hatt betydelige vansker  i de siste 10 år p .g .  a. de 
internasjonale lavkonjunkturer. Dette  har ført til store omstillinger. L ike
vel har en rekke arbeidsplasser og betydelige kapita lm engder gått tapt.

I medlemsförslaget foreslås det å utvide det nordiske samarbeid om 
handelssjøfarten for å motvirke problemene. Ø konomisk utvalg er enig i at 
et utvidet sam arbeid kan bidra til å  styrke skipsfartsnæringen og ønsker  å 
knytte noen bemerkninger til de tre enkeltforslag i medlemsförslaget.

Til punkt 1, samordning og stimulering av forskning og utvikling.
Utvalget m ener  at det særlig e r  på feltet teknisk og økonom isk forskning 

og utvikling (FoU ) at det e r  mulig å øke det nordiske samarbeidet vesen t

lig-
Det tekniska FoU -arbeidet  kan deles i en foretaksspesifikk og en gene

rell del. Foretaksspes ifikk  F oU  bygger på et nært tillitsforhold mellom 
oppdragsgiver og forskningsorgan. Slike ti ll itsforhold bygges opp over  en 
lang periode og det er forståelig at rederier i de nordiske land har fo re truk
ket å etablere kontakt med innenlandske forskningsinstitusjoner/skips
verft.



Økonomisk utvalg m ener  imidlertid at dette ikke er en ideell situasjon. 
Man bør arbeide for å legge forholdene slik til re tte at tillitsforhold også 
kan bygges opp på tvers av landegrensene i N orden. Dette kan gi en bedre 
ressursutnytting.

Utvalget tror at et viktig bidrag til bedrete tillitsforhold vil være å få 
istand utvidet samarbeid om den mer generelle  FoU -virksom heten . Dette 
samarbeidet er, e t te r  opplysninger utvalget har innhentet,  meget sporadisk 
og på et generellt informativt nivå. Samtidig virker det som om det finnes 
interesse og forutsetninger for et økt nordisk samarbeid. Nordisk Minister
råd bør kontakte  de ulike skipsforskningsinstitusjoner, samt næringslivets 
parter  for å finne fram til egnede samarbeidsformer. Et mål må være å 
identifisere forskningsprosjekter som med fordel kan utføres ved nordisk 
samarbeid. I den forbindelse må også finansieringsformer drøftes.

Til punkt 2, nordisk opptreden  internasjonalt.
Nordisk  samarbeid i internasjonale fora er viktig fordi de enkelte nordis

ke land er så små at det er vanskelig å  få gjennomslagskraft for synspunk
ter og argumenter. D ersom de nordiske land står sammen får synspunkte
ne større tyngde. Dette gjelder særlig i skipsfartssammenheng. fordi de 
nordiske land tilsammen kontrollerer en betydelig del av verdens samlede 
tonnasje.

Av rem issvarene framgår at det nordiske samarbeidet internasjonalt er 
godt utviklet. Det foregår en uts trakt samordning og koordinering forut 
for internasjonale møter. Økonomisk utvalg m ener at det e r  ønskelig å 
videreføre dette arbeidet. Utvalget tror at større slagkraft i internasjonale 
fora kan oppnås dersom  man fra nordisk side kan opptre  med felles 
ta lsmenn. Ministerrådet oppfordrer derfor til å vurdere  dette og å bes tem 
me i hvilke fora de nordiske land kan ha størst nytte av å la seg foretrede av 
samnordiske talsmenn.

Til punkt 3, nordisk forum for skipsfartspolit iske spørsmål.
Ø konom isk utvalg har merket seg at man allerede idag har et vel funge

rende nordisk skipsfartspolitisk sam arbeide. Det er vanskelig å se grunner 
till at dette sam arbeidet skal p resses inn i formelle rammer, selv om det 
nok hadde vært en fordel om N ordisk Råd i større grad fikk informasjon 
om utviklingen på dette  viktige sam arbeidsområdet.

U tvalget vil imidlertid påpeke at det virker uhensiktsmessig å unnlate å 
benytte  seg av den ressurs som arbeidstakersiden utgjør i denne sam m en
heng. Utvalget m ener  at arbeidstakersiden har synspunkter på de skips
fartspolitiske spørsmål som klart bør få komme fram i de nordiske disku
sjoner.

U tvalget går derfor inn for at skipsfartens arbeidstakere  kan bli repre
sentert ved de nordiske skipsfartspolitiske møter.

Helsingør 13. d esem ber 1984
G unnar N ilsson  

Formann
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Nordisk komité for transportforskning (NKTF):
I lys av at alle de nordiske land har store sjøfartsmiljøer, synes N K T F  at 

medlemsförslaget er interessant.
N K T F  m ener imidlertid at dette  ligger utenfor sitt a rbeidsområde, og er 

derfor ikke kom petent til å  svare på forslaget.
Spørsmålene e r  kompliserte, og et forslag fra N K T F  er  at Nordisk  Råd 

burde arrangere en konferanse hvor disse spørsmålene blir tatt opp til 
diskusjon.

Oslo, 25. juni 1984

F or  N K T F s  formann Steinar Killi

K atrine Ncess K jør s t ad  
N K TFs sekretær

Nordens fackliga samorganisation (NFS):

Förslagsställarnas beskrivning av situationen för den nordiska sjöfarten 
visar en näring i stagnation med överkapacite t och låg lönsamhet. O rsa 
kerna till denna utveckling beskrivs utifrån flera aspekter.  Förslagsställar
nas konstaterande att bem anningskostnaderna  är en central verksamhets- 
förutsättning kan dock ge en felaktig bild av den pågående struk tu rom 
vandlingens verkliga problem. Personalkostnaderna  svarar to talt för 6 — 
8 %  av ett fartygs driftkostnader. Kapital och finansieringsfrågor är mer 
centrala verksam hetsförutsä t tn ingar än bem anningskostnaderna  liksom ef
fektivitet och investeringsvilja i ny, ändamålsenlig utrustning. Ett grund
läggande problem är naturligtvis även den överkapaci te t  som handelssjö- 
farten har samt utf laggningen till bekvämlighetsflagg och osund konkur
rens. T illsammans med en ökande protektionism från några stora sjöfarts
nationer ger detta  förödande konsekvenser  för sjöfartsnäringen i de nordis
ka länderna.

N F S  anser  att ett nordiskt sjöfartspolitiskt sam arbete  ä r  väsentligt och 
välmotiverat. N ordisk  fackföreningsrörelse har  e tt etablerat sam arbete  
inom 4 olika nordiska yrkessekre taria t på sjöfartens område.

Förslagsställarna hemställer i sitt medlemsförslag till N ordiska rådet 

om:
att inom N orden  sam ordna och stimulera forskning och utveckling av 

sjöfartsteknologiska och övriga drif tsekonomiska vinningar för u tveck
landet av en konkurrenskraftig  nordisk handelssjöfart. 

att verka för ett enhetligt nordiskt uppträdande internationellt i frågor av 
gemensamt nordiskt intresse inom handelssjöfarten



4

att upprätta  ett gem ensam t nordiskt forum för samordning och utveckling 
av sjöfartspolitiska frågor

N F S  stöder förslaget om inrättandet av ett särskilt nordiskt organ för 
samordning och utveckling av sjöfartspolitiska frågor. Ett sådant organ är 
väsentligt för en perm anent dialog mellan regeringarna, rederierna och de 
anställdas organisationer. S jöfartsnäringen s tår  inför en svår utvecklings
period. Internationella t ransportsys tem  såsom sjöfarten, flyg- och land
transporte r  är om råden  som successivt genom går en reell in ternationalise
ring i den meningen att verksam heten  organiseras likartat överallt ,  anställ
da av olika nationaliteter arbe ta r  sida vid sida och ägarförhållandena 
internationaliseras genom delägarskap och multinationella koncerner. 
Denna utveckling framtvingar sannolikt en ökad standardisering och sam 
ordning även av regler och avtal. Ett perm anent partssam m ansa tt organ 
för samordning och utveckling av sjöfartspolitiska in tressen kan bli ett 
viktigt forum för ett ökat sam arbete  inom sjöfarten i Norden.

Ett nordiskt sjöfartspolitiskt råd kan dock inte ersätta  det samarbete 
som redan bedrivs nordiskt och/eller bilateralt mellan regeringar och 
intresseorganisationer inom sjöfartens område. Förslagsställarnas hem 

ställan om:
att inom N orden  sam ordna och stimulera forskning och utveckling av 

sjöfartsteknologiska och övriga driftsekonomiska vinningar för u tveck
landet av en konkurrenskraftig  nordisk handelssjöfart 

att verka för ett enhetligt nordiskt uppträdande internationellt i frågor av 
gem ensam t nordiskt intresse inom handelssjöfarten 

ti llgodoses redan i s tor uts träckning genom  existerande sam arbetsform er 
och konsultationer. De anställdas organisationer har dock inte i tillräcklig 
u ts träckning givits möjlighet att m edverka  i denna process. Ett nordiskt 
sjöfartspolitiskt råd med representation  även från de anställdas organisa
tioner skulle aktivt kunna bidra med förslag till åtgärder för en livskraftig 
sjöfartsnäring i Norden.

Stockholm den 14 augusti 1984

Sune Alilén  
G eneralsekreterare

Nordiska transportarbetarefederationen:

Medlemsförslaget fra en del borgerlige m edlem m er i Nordisk  Råd inne
holder innledningsvis en kort beskrivelse av utviklingen innenfor verdens
økonomien og dennes betydning for nordisk skipsfart.  N T F  kan slutte seg 

til denne si tuasjonsbeskrivelsen, men er uenig i store deler av årsaksanaly
sen og forslagene til tiltak og virkemidler.



A nalyser

Det er riktig at stagnasjonen i verdensøkonom ien  og verdenshandelen  og 
en økt proteksjonisme har innvirkninger på situasjonen i internasjonal 
skipsfart. Skipsfartens problemer må imidlertid vurderes  på et bredere 
grunnlag.

1. Problemene kan delvis skyldes at landverts  transportform er har økt 
sin relative andel av transportvolum et.

2. Overkontraheringsbølgen på begynnelsen av 1970-tallet har vært med 
på å skape stagnasjonen i verdensøkonom ien , og overkontraherin- 
gene er kanskje hovedårsaken  til skipsfartens nåværende problemer.

3. 1 dag er ca. 1/3 av verdensflåten registrert under  bekvemmelighets- 
flagg. og andelen er voksende. Denne veksten  utgjør en sterk trussel mot 
maritim virksomhet som både er registrert i og drives fra de nordiske land.

Nordiske rederier har en stor del av deres  tonnasje i s tater med slike 
åpne registre, og dette p resser fraktratene nedover  hvis resultat er fo rver
ret konkurranseforhold for far tøyer registrert i N orden.

Systemet med bekvemmelighetsflagg har videre negative sosiale og sik
kerhetsmessige konsekvenser: Sjøfolk, særlig fra den 3. verden, utbyttes 
og bekvemmelighetsflaggstatene har ikke appara te r  til å kontrollere at 
internasjonale sikkerhetskrav  overholdes. Ulykkesfrekvensen er derfor 
vesentlig høyere for far tøyer som fører bekvemmelighetsflagg. Utflagging 
av nordisk skipsfart til slike registerland vanskeliggjør også skatte- og 
valutakontroll,  noe som ram m er nasjonaløkonomiene generelt og sjøfolk 
spesielt.

4. M arkedsadgang, frak tra ter  og rederienes kostnadsnivå  er viktige fak
torer for skipsfartens framtidige stilling. Men bem anningskostnadene alene 
har ikke den sentrale betydning som det hevdes i medlemsförslaget da 
disse kostnadene i g jennomsnitt utgjør ca. 5 %  av skipenes driftskostnader. 
Lønnsnivået på britiske far tøyer er langt lavere enn f. eks. norske løn
ninger. Tross  dette  er den britiske handelsflåten blitt redusert til ca. 40%  
av flåtens størrelse 1975/76. En bør derfor i sterkere grad fokusere på 
kapita lkostnadene, rederiledelse og evne til omstilling.

Virkem idler og tiltak (åtgärder)

Forskning og utvikling av ny teknologi bør alltid være en kontinuerlig 
arbeidsoppgave for sam funnet,  og staten har i denne sam menheng et 
spesielt ansvar. Men forskningen og dens anvendelse  må også ta hensyn til 
samfunnet som helhet og de ansatte  ombord -  sjøfolkene. Dette betinger 
derfor at den sosialvitenskaplige forskningen gis en større andel av forsk
ningsmidlene. og at ny teknologi skal ti lpasses de ansattes  kompetanse  og 
helse.

Et godt utbygd maritimt utdanningssystem er en av de viktigste forutse t
ninger for å bevare de nordiske  lands skipsfartsnæringer. Dette er nødven
dig for å sikre nyrekruttering  og bevare  skipsfartsmiljøene. Men samtidig
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må det gis plass for rekrutteringsstillinger i handelsflå ten slik at nyutdan
nede sjøfolk kan få arbeid i næringen.

N ordiske far tøyer har i dag verdens laveste og mest rasjonelle bem an
ninger, og nedbemanningen e r  ut fra dagens teknologi gått så langt at det 
g renser til rovdrift på sjøfolkene. De nordiske lands m yndigheter bør 
derfor undersøke konsekvensene  av de gjeldende bemanningsforskriftene, 
hva angår overtidsbruk, helse og sosiale forhold, før nye nasjonale regler 
blir vedtatt.

N T F  vil s tøtte et utvidet nordisk samarbeid av skipsfartsspørsmål både 
på  nordisk nivå og når det gjelder N orden  som enhet i internasjonale 
sam menhenger .  Et sådant samarbeid kan gi de nordiske land styrke til 
bedre  å kunne løse årsakene  til internasjonal shippings hovedproblem er -  
overkontrahering , bekvemmelighetsflaggsystemet og proteksjonismen. 
Skipsfartens problem er kan bare  løses ved samarbeid og ikke ved en 
kostnadsdrepende konkurranse  som foru tse t ter  utbytting av sjøfolk.

Det finnes i dag et særskilt skipsfartspolitisk forum i N orden  -  det 
nordiske skipsfartsministermøtet. I dette forum deltar også rederiorgani- 
sasjonene, men ikke sjøfolkenes organisasjoner. N T F  ser det derfor som 
viktig at det oppre t tes  et nordisk sjøfartspolitisk råd med allsidig rep resen
tasjon og med mer forpliktende oppgaver  enn den nåvæ rende sam arbeids
ordningen. Som det sam lende  nordiske yrkessekretaria te t på  sjøfartens 
område bør N T F  ha en særskilt plass i et nordisk sjøfartspolitisk råd.

Oslo, 28. juli 1984

N ord iska  transportarbetarefedera t ionen 

H enrik A a  s arød

Nordiska maskinbefälsfederationen:

Förslagsställarna pekar  på olika å tgärder för att stärka konkurrenskraf
ten för de nordiska ländernas handelsflottor. I första hand anser  man att 
bemanningskostnaderna  måste åtgärdas.

N M F  anser  dock att förslagsställarna angriper konkurrensproblem et på 
fel sätt.  Det största  hotet mot fartyg u nder  nordisk flagg ä r  den osunda 
konkurrensen  från fartyg under  bekvämlighetsflagg, vilket nämns endast 
parentetiskt. Än mindre anges hur man sam ordnat skall m otverka  bruket 
av bekvämlighetsflagg.

N M F  vill påpeka att det ofta är nordiska redare som driver fartyg under 
bekvämlighetsflagg och som därigenom m edverkar till fraktdumpning och 
besvärligare konkurrensförhållanden för nordiska fartyg. Som exempel 
kan näm nas att norska  redare enligt egna uppgifter äger 237 fartyg under
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utländsk flagg, varav m erparten  under bekvämlighetsflagg. Samtidigt 
chartrar  norska redare in ca 300 utländska fartyg.

N M F  anser  att de nordiska länderna mer aktivt och sam ordnat i första 
hand borde inrikta sig på att bekäm pa bruket av bekvämlighetsflagg i 
Norden. En bättre tillämpning av 'M em orandum  of  Port State C on tro l"  
skulle automatiskt innebära, u töver  förbättrad sjösäkerhet, även en sun
dare konkurrens med ökade möjligheter även för nordiska fartyg att kon

kurrera.
U N C T A D  arbe ta r  för närvarande med att skärpa registreringsreglerna 

för fartyg i syfte att minska användandet av bekvämlighetsregister. N M F  
måste tyvärr notera att de nordiska länderna i denna fråga anslutit sig till 
den gruppering (grupp B) som med alla medel försöker brom sa genomfö
randet av strängare registreringsregler. N M F  anser att de nordiska län
derna bör visa en självständig hållning gentemot grupp B och mer aktivt 
arbeta för lösningar som innebär att bekvämlighetsregistren upphör.

B em anningskostnaderna  på nordiska fartyg ä r  jäm fört  med problemen 
med bekvämlighetsrgistren av mindre intresse. N M F  vill dock framhålla 

att de nordiska fartygen idag har världens lägsta och mest rationella b e 
manningar. Rationaliseringspotentialen är i princip förbrukad på nordiska 

fartyg.
Det är obekant för N M F  vad förslagsställarna avser  med " E t t  utbild

ningssystem som är anpassat till framtidens avancerade  drif tsm etoder" .  
Allmänt gäller dock att de grundläggande kraven för befälsutbildning finns 
angivna i ST CW -konventionen av år 1978. vilken trädde ikraft den 28 april 
1984. De nordiska länderna har även att ta hänsyn till IMO-Resolution A- 
481 (XII) "Princip les  on safe m anning" .  Utbildningssystemen i Norden 
måste även i framtiden vara baserade på nämnda IMO-regler.

Det största  problemet i de nordiska utbildningssystemen för maskinbefäl 
är bristen på praktiskt driftsarbete. En ökad användning av maskinrumssi- 
mulatorer i utbildningen är därför nödvändig för att kom pensera  blivande 
maskinbefäl för bristande driftserfarenheter. Vidare kan maskinrumssimu- 
latorer ge möjlighet att på den högre nivån i utbildningssystemen utprova 
avancerade  driftsmetoder.

N M F  kan i och för sig ansluta sig till förslagspunkt I om satsning på att 
sam ordna och stimulera forskning. Enligt N M F s mening kom m er forsk
ning som bara ta r  hänsyn till kapitalkrafternas in tressen inte att vara till 
gagn för samhället och de ombordanställda. Forskningen bör därför ske i 
sam arbete  med alla berörda  sjömans- och redareorganisationer.

N M F  ins täm m er i att man bör verka för ett sam ordnat nordiskt uppträ 
dande internationellt i frågor av gemensamt intresse. En samordning av de 
nordiska ländernas s tåndpunk te r  är av s tor betydelse för att nordiska 
in tressen skall beak tas  i större utsträckning.

N M F  ser det som fördelaktigt om det upprättas  ett nordiskt forum för 
samordning och utveckling av sjöfartspolitiska frågor. Enligt N M F s m e
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ning har de nordiska yrkessekretaria ten  på sjöfartens område en naturlig 
plats i ett sådant forum.

Oslo. 13. august 1984

Nordiska maskinbefälsfederationen

Frode Gross 
President

D a n m a r k  

Industriministeriet:

I denne anledning skal man meddele, at der  i dag pågår et relativt tæt 
samarbejde mellem de nordiske skibstilsynsmyndigheder, såvel gjennem 
jævnlige m øder mellem de respektive d irek tøre r som gennem nedsættelse 
af arbejdsgrupper med henblik på udarbejdelse a f  ensartede nordiske 
regler, såvel som ensartede nordiske fortolkninger og holdninger til inter
nationale regler og spørgsmål.

Dette samarbejde tilsigter ogås ved ensar tede  afprøvnings- og godken- 
delsesregler at lette anvendelsen  i ét land af udstyr produceret i et andet 
land.

Der synes således ikke inden for skibstilsynets ansvarsom råde at være 
behov for et mere formaliseret samarbejde.

For  så vidt angår spørgsmålet om en egentlig samordning af forskning i 
N orden  på skibsfar tsom rådet har man fo r t id en  kun sporadisk kendskab til 
sådan forskning og kan derfor ikke med nogen vægt udtale sig om fordele 
ved en samordning.

I forslaget til rekom m andation til N ordisk  Ministerråd henstil les under 
pkt. 2) og 3) dels , at man fra nordisk side internationalt op træ der  med en 
fælles holdning, hvor der er tale om spørgsmål a f  fælles nordisk interesse 
indenfor skibsfarten, dels at man opre t ter  et fælles nordisk forum for 
koordinering a f  skibsfartspolitiske spørgsmål.

Industriministeriet skal i den anledning anføre, at de nordiske skibsfarts
politiske myndigheder og de nordiske rederorganisationer allerede har en 
meget tæt koordination a f  deres  skibsfartspolitiske synspunkter.  En stor 
del af de internationale skibsfartspolitiske drøftelser finder sted i OECD , 
hvor de vestlige industrilande b l .a .  koordinerer deres holdning til spørgs
mål, der tages op i U N C TA D . Forud for hvert møde i O E C D 's  skibsfarts
politiske komité (MTC) afholdes et nordisk skibsfartspolit isk mode, hvori 
deltager cheferne for de skibsfartspolitiske myndigheder og repræsen
tanter for de nordiske rederorganisationer. På disse m øder drøftes også
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spørgsmål med relation til IMO samt protektionistiske tiltag fra 3. landes 

side.
På baggrund a f  den  om fattende koordination på det skibsfartspolit iske 

område, der allerede finder sted, er det industriministeriets opfattelse, at 
der  næppe er behov for at etablere et yderligere nordisk forum for skibs- 
fartspolit isk koordination som foreslået under pkt.  3) i rekom mandations- 
forslaget. Industriministeriet finder ligeledes, at rekommandationsforsla- 
gets pkt. 2) allerede opfyldes.

K øbenhavn, den 5. sep tem ber 1984

P. m. v.

Tage M adsen  
Afd. chef

J. B redholt 
Kontorchef

Grosserer-Societetet:

Grosserer-Societetet kan principielt tilslutte sig ethvert  tiltag, der m od
virker protektionism en og b evarer  den frie internationale konkurrence  for 
skibsfarten.

Vi kan ligeledes tils lutte os den refererede fremstil ling a f  udviklingen i de 
senere år inden for den internationale skibsfart.

H vad angår de foreslåede rekom m endationer,  er det imidlertid vor op
fattelse, at det nordiske sam arbejde på det skibsfartspolitiske område 
allerede er ti lfredsstil lende udbygget, såvel rederiorganisationerne imellem 
som mellem m yndighederne i de nordiske lande.

Efter nærmere foretagen høring m ener vi derfor ikke, at de r  er umiddel
bart behov for at gennemføre de t f rem satte  forslag.

K øbenhavn, den 20. juli 1984

Grosserer-Societetet

E .b .

Vagn Jensen  
Kontorchef

Københavns Havnevæsen har i skrivelse den 8 ju n i 1984 fö rk la ra t sig  
tillstyrka m ed lem sförslaget.
11 -  A 685/t Supplement
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Sammenslutningen af danske Havne m eddelar i skrivelse av den 27 augusti 
att nian inte liar några bem ärkningar i anledning av m edlem sförslaget.

D anmarks Rederiforening:

D anmarks Rederiforening har med stor interesse noteret sig. at der i 
Nordisk Råd også er intresse for de nordiske handelsflåders vilkår, og 
finder, at der i det fremlagte forslag e r  fremhævet en række centrale 
problemstil linger, der vil være afgørende for de nordiske handelsflåders 
fremtidige konkurrenceevne. Dette gælder ikke mindst bemandingsregler, 
bekæmpelse a f  flagdiskrimination og bestræ belser på at modvirke yderli
gere uligevægt mellem udbud og efterspørgsel efter tonnage, ligesom en 
stadig teknologisk udvikling e r  nødvendig for at imødegå vort høje lonni- 

veau.
På en række af disse om råd er  er det som fremhævet vigtigt, at der 

foregår et nært nordisk sam arbejde. Dette gælder navnlig i relation til 
internationalt sam arbejde på det skibsfartspolitiske og teknologiske/sik
kerhedsmæssige område. En forudsætning for at de nordiske lande kan 
sikre sine in teresser og gøre sin indflydelse gældende er, at man optræder 
koordineret -  hvadenten  det er i O EC D , U N C T A D  eller 1MO.

U anset at der ikke eksis terer noget formelt nordisk søfartspolitisk råd. 
er der  imidlertid grund til at understrege, at der allerede i en årrække har 
eksisteret et nært sam arbejde på embedsm andsniveau . Konkret modes 
man flere gange årligt for såvel at koordinere synspunkter forud for inter
nationale m øder som at udveksle informationer etc. om udviklingen i de 
nordiske lande. Dette samarbejde vurderes  afa l le  parter  som yderst værdi
fuldt, og det kan eksem pelvis nævnes, at de nordiske lande på en række 
søfar tsom råder  har en fælles lovgivning.

Vi vil endvidere understrege, at der finder et ti lsvarende samarbejde 
sted mellem nordiske rederiinteresser. H erudover eksis terer der mellem 
en række frem trædende nordiske rederier  et nært kommercielt samarbejde 
i såkaldte ” k o nso r t ie r" ,  hvor der også arbejdes med udvikling af nye 
koncepter,  der skal styrke konkurrenceevnen.

På denne baggrund ser vi ingen grund til at etablere et egentligt nordisk 
søfartspolitisk råd.

K øbenhavn ,  den 6. sep tem ber 1984

D anm arks Rederiforening 

P .d .  v.

P eter B jerregaard



Sam m enslutningen a f Havne- og K øbm andsorganisationer i D anm ark:

Sammenslutningens medlem skreds er ladningsejere, skibsmæglere, spe
ditører og s tevedorer  og e r således ikke d irekte engageret i rederidrift .

Som købere og formidlere a f  sø transport kan vi imidlertid anbefale 
rådets tre forslag.

Fragtindtægten e r lig for alle nationers skibe, hvorfor skibe fra lande, der 
beskytter  egen tonnage og/eller yder økonomisk ti lskud til egen skibsfart,  
e r  således mere konkurrencedygtig  i pris.

N ordiske landes skibe må derfor konkurrere  på kvalitet, service og 
pålidelighed, hvorfor vi særligt kan støtte forslagets afsnit om forskning, 
udvikling og uddannelse ,  og for s idstnævnte med det mål at nå en enheds- 
bemanding dæk- og maskinbesætning.

K øbenhavn, den 12. jun i 1984

Christen Brock

Rederiforeningen for mindre Skibe har i skrivelse den 4 sep tem ber 1984 
fö rk la ra t sig icke ha någo t a tt anföra i an ledning av m ed lem sförslaget.

F i n l a n d

Handels- och industriministeriet:

1 många frågor som angår handelssjöfarten har de nordiska sjöfartsmyn- 

digheterna tradit ionellt haft ett nära sam arbete  och åsiktsutbyte . Som 
exempel kan näm nas den sam nordiska  beredningen av sjölagen, sjöfarts- 
myndigheternas regelbundna sam ordningsmöten 2 - 3  gånger om året innan 
internationella  sjöfartspolitiska frågor tas upp i internationella sam m an
hang (i O E C D , U N C T A D , CSG osv.) , det finsk-svenska sam arbetet be
träffande isbrytarnas ass is tansverksam het .  De nordiska delegationerna har 
även i mån av möjlighet försökt verka i sam arbete  på internationella fora 
och stöda varandras åsikter.

Handels- och industriministeriet anser  att ett sådant sam arbete  behövs 
och att det ä r  nyttigt för den finländska handelssjöfarten. Ministeriet är 
positivt till förslag som syftar till en vidareutveckling av det nordiska 
sam arbetet och på detta  sätt även befäster den finländska handelssjöfar- 
tens ställning.

Samtidigt vill ministeriet dock fästa uppm ärksam he t vid att sjöfartspoli
tiska målsättningar och intressen kan vara olika i de olika nordiska län
derna. Särskilt när det gäller Finland skall konsta teras ,  att  huvuddelen av
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vår rederinäring har koncentrera ts  till transporterna  inom den finländska 
u trikeshandeln och inte, såsom särskilt i Norge och Danmark, till transpor
terna mellan tredje länder (cross-trade). Helt allmänt kan konsta teras  att 
Finland mera betonar de nationella frågorna i förhållande till de internatio
nella i sin sjöfartspolitik än de övriga nordiska länderna. Det bör också 
beaktas att rederinäringens relativa betydelse med tanke på hela national
ekonomin i Finland är avsevärt mindre än t. ex. i Norge. Detta kan vara av 
betydelse när det gäller vissa frågor som anslu ter sig till den nationella 
ekonom iska  politiken (t. ex. tillgång till kapital). Därför kan det vara p ro
blematiskt att finna en sam nordisk linje i vissa frågor.

I medlemsförslaget ingår även flera sådana förslag (t. ex. samordningen 
av forskningsresurserna, bekämpningen av de protektionistiska tenden
serna och överproduktionen  inom skeppsbyggnadsindustrin) där man ge
nom ökningen och effektiviseringen av det nordiska sam arbetet kunde 
vinna betydande fördelar med tanke på den finländska sjöfartsnäringen. Å 
andra sidan ä r  en del av dessa  frågor av sådan natur att de redan behandlas 
i vidare sam m anhang  (t. ex. i O EC D ) än på nordisk nivå.

Med hänvisning till det som ovan framförts kom m er handels- och indu
striministeriet att förhålla sig reserverat till N ordiska rådets medlemsför- 
slag och anser  att innan beslutet i frågan fattas bör det närmare utredas 
vilka uppgif ter och  vilken s ta tus ett sam arbetsorgan, som eventuellt till
sätts, kom m er att ha samt organets förhållande till de nationella 
s jöfartsmyndigheternas arbete .  Redan i dag präglas sjöfarten av ett rikligt 
internationellt sam arbete  och därför måste det finnas synnerligen vägande 
skäl för skapandet av nya organisationer.

Helsingfors den 15 augusti 1984

H akon G uvenius  
Avdelningschef

H arry Favorin  
Föredragande

Centralhandelskammaren:

-------- Efter att ha inbegärt handelskam rarnas utlåtanden och efter att ha
överlagt med F inlands rederiförening  framför C entralhandelskamm aren 
som sin åsikt vördsam t följande.

C entra lhandelskam m aren  uppskat tar  det, att man inom N ordiska rådets 
krets visar intresse för u tvecklandet av verksamhetsförutsättn ingarna för 
den för alla de nordiska länderna viktiga näringsgrenen, sjöfarten. I moti
ven till medlemsförslaget pekar  man på det faktum, att den kris, som sedan 
länge rått inom sjöfarten, väsentligt försvagat rederiernas verksamhetsför-
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utsättningar och flera länder har dessu tom  i allt högre grad börjat tillämpa 
protektionism i sin handelssjöfart.  På grund härav har undertecknarna  av 
medlemsförslaget beslutat att hos N ordiska rådet hemställa om åtgärder 
för att effektivera de nordiska ländernas gem ensam m a sjöfartspolitik.

Centra lhandelskam m aren  förenar sig om motiven till medlemsförslaget 
såtillvida, att under de senaste åren har krisen inom sjöfarten rätt kraftigt 
minskat även de finländska rederiernas lönsamhet. En effektivering av de 
sam nordiska å tgärderna för att trygga verksamhetsförutsättn ingarna i de 
nordiska ländernas sjöfartsnäring ä r  värd att unders tödas. De i m edlems
förslaget uppräknade åtgärderna kan emellertid inte anses som u ttöm 
mande, varför Centra lhandelskam m aren  önskar  att i detta  sam manhang 
betona behovet av ett snabbt genomförande av speciellt två grupper av 
åtgärder.

1. Man borde inom sjöfarten utan dröjsmål förbättra  förutsättningarna 
för en internationalisering genom att öka möjligheterna att etablera rederi

verksamhet utomlands.
2. Enligt internationell praxis borde man utan dröjsmål öka möjligheter

na att på konkurrenskraftiga lånevillkor erhålla  krediter  för anskaffning av 

nytt tonnage.
I medlemsförslaget föreslås, att N ordiska rådet rekom m enderar  N ord is

ka ministerrådet
1. att inom N orden  sam ordna och stimulera forskning och utveckling av 

sjöfartsteknologiska och övriga driftsekonomiska vinningar för u tvecklan
det av en konkurrenskraftig  nordisk handelssjöfart.

2. att verka för ett enhetligt nordiskt uppträdande internationellt  i frågor 
av gemensamt nordiskt intresse inom handelssjöfarten.

3. att upprä tta  ett gem ensam t nordiskt forum för samordning och u t
veckling av sjöfartspolitiska frågor.

Beträffande dessa förslag konsta te ra r  Centra lhandelskam m aren , att re
dan för närvarande har de nordiska länderna intimt sam arbete  inbördes i 
olika sjöfartspolitiska frågor på många n ivåer såväl inom stadgeenliga och 
organiserade former som helt spontant allt efter behov. Sam arbete ,  infor
mationsutbyte  och koordineringsverksam het bedrivs myndigheterna, re 
deriföreningarna och fackföreningarna emellan samt de privata rederierna 
emellan. Även vid de nordiska handelskamm arins ti tu tionernas och indu
striförbundens gem ensam m a möten behandlas tidtals sjöfartspolitiska frå
gor. O vannäm nda sam arbe tsform er förefaller att fungera utmärkt och 
inom alla olika in tressekre tsar i de nordiska länderna är man väl medveten 
om svårigheterna och problemen inom sjöfarten.

Med hänvisning till vad som ovan anförts  är C entralhandelskam m aren 
av den åsikten att något nytt forum inte behövs för att förbättra  lönsam he
ten inom sjöfarten och för att lösa rådande problem inom denna. Däremot 
krävs politisk vilja och beslu tsam het att snabbt genomföra de förslag och
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stödåtgärder,  som under  de senaste  åren framförts i olika sjöfartspolitiska 
program och betänkanden  i alla de nordiska länderna.

Helsingfors den 4 sep tem ber 1984

C entra lhandelskam m aren

Ålands landskapsstyrelse:

-------- att landskapsstyrelsen  finner det angeläget att medlemsförslagets
rekom m endationer  om nordiskt sam arbete  beträffande handelssjöfarten 
snabbt förverkligas genom att inom N orden  sam ordna och stimulera fo rsk
ning och utveckling av sjöfartsteknologiska och övriga driftsekonomiska 
vinningar för u tvecklandet av en konkurrenskraftig  nordisk handelssjöfart 
och att verka för ett enhetligt nordiskt uppträdande internationellt i frågor 
av gem ensam t nordiskt intresse inom handelssjöfarten.

Mariehamn den 30 juli 1984

G unnevi N ordm an  
Vicelantråd

Finlands hamnförbund:

-------- anser  förslagets innehåll vara synnerligen betydelsefullt för han-
delssjöfartens framtid samt hoppas att förslaget snart kom m er att reali

seras.

Helsingfors den 10 augusti 1984

Finlands hamnförbund

Jaakko  Lassila  
Ordförande

Sakari Yrjönen 
Verkställande direktör

Tor M attsson  
Avdelningschef

G unnar Sm eds  
Styrelseordförande

A lpo N aski 
Verkst. direktör
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Finlands rederiforening:

Rederiföreningen uppskat tar ,  att man i N ordiska rådets krets visar in
tresse för en för samtliga nordiska länder viktig näringsgren, sjöfartsnä
ringen. som redan under flera års tid fått arbeta  i en ytterst svår internatio
nell konkurrenssituation. Alla förslag till å tgärder, som syftar till att be 
främja den nordiska handelssjöfartens verksam hetsförutsä t tn ingar i rå 
dande läge är välkomna.

Den lägesbeskrivning, som ges i medlemsförslaget ä r  riktig och förening
en kan även helt omfatta de förslag till konkreta  åtgärder som framförs i 
motiven till den egentliga hemställan till N ordiska ministerrådet. U ppräk
ningen av olika åtgärdsförslag bör säkert inte uppfattas såsom u ttömm ande 
varför föreningen i detta  sam m anhang vill unders tryka  behovet av ytterli
gare två viktiga åtgärder,  vilka med det snaraste  borde genomföras:

a) förbättrade möjligheter till internationalisering genom utvidgad frihet 
till etablering av rederirörelse utom lands och

b) med internationell praxis mera jäm bördiga  kreditvillkor för erforder
ligt lånekapital vid anskaffning av tonnage.

Medlemsförslaget u tm ynnar i en hemställan om att N ordiska rådet skul
le rekom m endera  N ordiska ministerrådet

1) att inom N orden  sam ordna och stimulera forskning och utveckling av 
sjöfartens teknologiska och övriga driftsekonomiska vinningar

2) att verka för ett enhetligt nordiskt uppträdande internationellt i frågor 
av gemensamt nordiskt intresse inom handelssjöfarten

3) att upprä tta  ett gem ensam t nordiskt forum för samordning och u t
veckling av sjöfartspolitiska frågor.

Till detta kan sägas, att det redan i dag mellan de nordiska länderna 
bedrivs ett nära och intensivt sam arbete  i olika sjöfartspolitiska frågor på 
flera nivåer både under  mera formella regelbundet å terkom m ande former 
och helt spontant allt efter behov. Informationsutbyte ,  sam arbete  och 
koordinationsverksam het bedrivs såväl på myndighetsplan som mellan 
rederiföreningar, fackföreningar och enskilda rederier. Dessa arbetsform er 
synes fungera väl och kännedom en om handelssjöfartens svårigheter och 
problem i respektive nordiskt land torde vara för alla ovannäm nda instan
ser och organ välbekanta.

Det som nu krävs för att förbättra  och om möjligt återstä lla den nordiska 
sjöfartens intarnationella  konkurrenskraft ä r  inte upprä t tande av nya dis
kussionsfora utan politisk vilja och beslu tsam het att snabbt förverkliga de 
förslag till s tödåtgärder som framförts i olika sjöfartspolitiska program och 
betänkanden i samtliga nordiska länder under  de senaste åren.

Helsingfors den 17 augusti 1984

Finlands rederiförening r. f.

Per F orsskåhI 
Verkställande direktör
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Ålands redarförening r . f.:

Ålands redarförening noterar med stor uppskattning att i N ordiska rå 
dets krets har u ttryckts positivt intresse för sjöfarten i Norden och u ta rbe
tats konkreta  förslag till tryggandet och främjandet av denna viktiga nä
ringsgren. På Åland har som bekant yrkesmässigt bedriven sjöfart sedan 
länge utgjort en mycket viktig basnäring, vars funktioner är av avgörande 
betydelse för regionens ekonomi, sysselsättning och levnadsstandard . Alla 
åtgärder som syftar till sjöfartspolitiska riktlinjer, bestäm m elser och kon
kreta handlingsprogram avsedda att verksamt främja sjöfartens verksam- 
hetsförutsättn ingar är med beak tande av det nu rådande läget och aktuella 
u tvecklingstrender inom den internationella sjöfarten av vital betydelse. 
Inom Ålands handelsflotta har  speciellt lastfartygen stora svårigheter, och 
for tsatta  decimeringar av tonnaget är inom denna sektor av allt att döma 
oundvikliga.

Medlemsförslaget vittnar om goda insikter i den nordiska handelsflot
tans förhållanden och om åtgärder för dess främjande. Beträffande uppgif
terna om handelsflottan i de nordiska länderna kan tilläggas, att för Ålands 
del lastfartygens medelålder ä r  betydligt högre än i de övriga regionerna, 
vilket beror på begränsad tillgång till kapital och avtagande möjligheter till 
finansiering av nyanskaffningar genom driftsöverskott.  Vad beträffar för
slagen till åtgärder kan redarföreningen fullständigt ansluta sig till de sju 
punkterna  i medlemsförslagets text i slutet av andra och början av tredje 
sidan. Med anledning av att sjöfarten allt mera internationaliseras måste 
dock dessa  åtgärder u tökas med förbättrade möjligheter för de nordiska 
rederierna att s tärka sin konkurrensförm åga också genom etableringar av 
rederirörelse utomlands.

Medlemsförslaget innehåller även synpunkter  och förslag beträffande 
samordning mellan de nordiska länderna i olika sjöfartspolitiska frågor och 
projekt.  I detta sam m anhang kan konsta teras ,  att de nordiska länderna 
redan har utvecklat ett sådant sam arbete  på förvaltnings- och ämbetsman- 
naplan, mellan redarföreningarna och mellan enskilda rederier, och flera 
nordiska samordningsmöten förekom m er varje år med tonvikt på sjöfarts
politik. Uppenbarligen fungerar den nordiska sjöfartspolitiska samordning
en väl, och ingenting tyder på en framtida försämring i dessa avseenden.

Mariehamn den 15 augusti 1984

Ålands redarförening r. f.

Ju stu s H ärberg
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I s l a n d  

Islands rederiförening (SÍK)':

1 medlemsförslaget anförs med rätta att krisen i den internationella  
handeln u nder  senare å r  ha r  påverkat rederinäringen i västvärlden, bl. a. i 
N orden. Handelsf lo ttans minskning beror  dock inte enbart  på den in terna
tionella handelns lågkonjunktur. Rederier i denna del av världen har  i ökad 
omfattning tvingats registrera sina fartyg i länder där myndigheterna är 
mindre restriktiva i registrerings- och bemanningsfrågor än de är här.  Vad 
beträffar bemanningen bör det påpekas att de allra flesta fartyg som ägs av 
nordbor har nordisk besättning.

Islands rederiförening (SÍK) m enar a tt myndigheterna i varje land bör se 
till att rederierna inte påläggs sådana  bö rdor  i form av ska t te r  och beman- 
ningsregler att de u tkonkurreras  av u tländska rederier.

I alla de nordiska länderna har rederierna bildat föreningar, i is land SÍK. 
Dessa föreningar sam arbe ta r  informellt bl. a. genom att informera varand
ra om utvecklingen vad beträffar lagstiftningen om bl. a. handelsflottan. 
Syftet med detta  är faktiskt harmonisering av lagstiftning på området.

Vad beträffar den del av medlemsförslaget som om fattar  de nordiska 
ländernas gem ensam m a upp trädande i in ternationella fora, som behandlar 
internationella  regler o .d . ,  har de nordiska rederiföreningarnas sam m an
slutning bl. a. den rollen att behandla  sådana frågor och att sträva efter 
gemensam ståndpunkt.

Medlemsförslaget om fattar  sam arbete  på teknikens och forskningens 
område. Med anledning därav bör det påpekas att verksamhet på dessa 
om råden pågår inom N ordforsk  och med stöd från bl. a. N ord iska  industri
fonden. Det är därför svårt att se att något behov föreligger att upprätta  ett 
nytt institut för forskning och utveckling inom skeppsbyggnadsindustrin . 
Man kunde i stället tänka  sig ökade anslag till det arbete som redan pågår 
om så anses nödvändigt.

Med hänsyn till det ovan anförda anser  SÍK  att behov inte föreligger att 
stödja medlemsförslaget men ej heller att direkt m otsä tta  sig det.

Reykjavik den 28 augusti 1984

För Islands rederiförening

Snorri P étursson

' Y ttra n d e t ö v e r s a t t  fr å n  is lä n d sk a .
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Eimskipafélag Is lands (Islands ångfartygs förening)1:

Islands rederiförening kom m er att y ttra  sig över förslaget på  vägnar av 

rederierna.
K ortfatta t kan det näm nas att  rederierna sins emellan har olika sam m an

slutningar för att  behandla  frågor av intresse för rederierna. Dessutom 
håller vissa av rederierna däribland Eimskipafélag Islands kontakt med 
myndigheterna och andra  inhem ska och utländska organ om företagets 
drift och löpande intressen.

Eimskipafélag Islands ser  därför inget behov av att denna fråga tas upp i 
N ord iska  rådet men ins täm m er i merparten  av de frågor som tas upp i 
förslaget, eftersom de redan ä r  väl kända bland rederier. I övrigt hänvisas 
till Islands rederiförenings rem issvar över  medlemsförslaget.

Reykjavik den 27 augusti 1984

Eimskipafélag Islands 
Planeringsavdelningen

Porkell S igurjönsson

N o r g e

Departementet for handel og skipsfart:

P unkt I . Sam ordning  av fo rskn in g  og utvikling

Det kan i denne forbindelse bem erkes at det allerede i dag på direkto- 
ratsnivå foregår et uts trakt både formelt og uformelt samarbeide mellom de 
nordiske land. Som eksempel kan nevnes at S jøfartsdirektoratet jevnlig 
deltar i nordiske m øter vedrørende maritim utdanning og spørsmål om 
felles nordiske regler for fritidsbåter.

Videre kan også nevnes at sjøfartsdirektørene i de nordiske land av
holder ett til to m øter  i året der  forskjellige sjøsikkerhetsspørsmål diskute-

Det norske skipsforskningsmiljø på den tekniske siden  er forøvrig rela
tivt stort, og rederiene klarer i s tor uts trekning å utnytte resultatene fra 
denne forskningen. Følgelig er det neppe mye å vinne for norsk skipsfart 
ved en nordisk samordning på dette felt.

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  is lä n d sk a .
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N år det gjelder forskning som omfatter  rederienes markedstilpasning. 
økonomisk planlegging og styring, e r  forskningsmiljøet i Norge mye mind
re. Denne forskningstype vil trolig være av stor interesse for rederiene. 
Problemet på dette  felt er at det er mangel på miljøer som i tils trekkelig stor 
grad u tnytter  den kompetanse  som allerede finnes. Som en følge av at 
miljøet er så lite, vil kontaktflaten til rederiene også bli liten.

På denne bakgrunn vil et nordisk samarbeid på dette område være 
interessant, ikke minst fordi dette  vil kunne skape en bredere  basis for 
rekruttering til forskningsmiljøet. Grunnlaget for økonomiske beslutninger 
og vurderinger i rederiene vil således kunne styrkes. Imidlertid vil en 
vesentlig forutsetning for en slik styrking av det norske forskningsmiljøet i 
nordisk samarbeid være at det blir gitt økte statlige bevilgninger for dette 
formål.

P unkt 2. Felles nordisk opptreden  i in ternasjonale skipsfartsspørsm ål

I denne forbindelse kan nevnes at det foreligger et u ts trakt nordisk 
samarbeide i internasjonal sammenheng.

For det første har de nordiske land et uformelt, men meget nært sam ar
beid i IM O . Som et eksempel kan nevnes at på d ip lomatkonferansen i mai 
1984 om transport  av visse farlige stoffer ble det avholdt et forberedende 

møte i K øbenhavn  før konferansen. U n der  konferansen var det daglig 
kommunikasjon mellom de nordiske land for å sam ordne og eventuelt 
diskutere d ivergerende standpunkter.

Videre kan nevnes sikkerhet for fiskefartøyer, hvor det har vært et 
særlig fruktbart samarbeid. Også i andre s jøsikkerhetsspørsmål e r  sam ar
beidet og komm unikasjonen god, selv om de nordiske land på skipsfartens 
om råde ikke alltid har helt sammenfallende in teresser og følgelig ikke alltid 
følges ad ved voteringer over  substansielle spørsmål i IM O 's  komiteer.

Imidlertid har Norge som eneste  nordiske land i IM O 's  Council også i 
oppgave å ivareta de øvrige nordiske lands in teresser på dette nivå, og 
påser i denne forbindelse at de nordiske fellesinteresser ivaretas.

Videre kan nevnes at det regelmessig avholdes nordiske skipsfartspoli- 
tiske møter. Det siste fant sted i K øbenhavn  28. og 29. mai 1984. N este  
møte avholdes 12. og 13. novem ber i Helsingfors. På disse m øter koordi
neres de nordiske lands s tandpunk te r  i internasjonale skipsfartsspørsmål. 
Dette omfatter  bl a. spørsmål som behandles i O E C D 's  Sjøtransportko- 
mité. U N C T A D . Consulta tive Shipping G roup  (herunder CSG-USA-dialo- 
gen) og E F  og også spørsmål om felles nordisk opptreden overfor tredje
lands diskriminerende og restriktive tiltak innen skipsfart.  Videre u t
veksles informasjon om de beslutninger av skipsfartspolitisk betydning 
som foretas i de nordiske land.

Dagsorden og referat fra mötet i K øbenhavn 28. og 29. mai 1984 v ed
legges til o r ien ter ing .1

1 H iir e j  tryckt.
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På denne bakgrunn kan det konkluderes med at det allerede i stor 
uts trekning er e tablert en slik felles nordisk opptreden i internasjonale 
skipsfartsspørsmål som omtales i forslaget. En ytterligere formalisering 
synes ikke å være nødvendig.

P unkt 3. E t fe lle s  nordisk fo ru m  fo r  sam ordning og utvikling av sjøfarts- 
politiske spørsm ål

Det kan bem erkes at det allerede i dag foregår et uts trakt nordisk 
samarbeid på de om råder  innen sjøfartspolitiske spørsmål som naturlig 
peker  seg ut for et slikt samarbeid. Det er en viss fare for at etablering av et 
felles nordisk forum vil medføre oppbygging av et apparat og bruk av 
ressurser som ikke er helt nødvendig i lys av eksisterende sam arbeidsord
ninger. Dersom et slikt forum skulle være aktuelt,  må man trolig først 
avgjøre hvilken status og funksjon dette  eventuelt vil få innen det nordiske 
sam arbeidsapparat .

Oslo, 31. august 1984

E tte r  fullmakt

L e i f  A sb jørn  N ygaard  
Ekspedisjonssjef

S teinar B. K ringlebotten  
Byråsjef

Norges rederiforbund:

Innledningsvis vil Norges rederiforbund gi uttrykk for sin store ti lfreds
het med at man innen N ordisk  Råd har  tatt opp sentrale spørsmål, hvis 
løsninger vil være helt utslagsgivende for skipsfartsnæringen i de nordiske 
land. Selv om det lenge har eksistert et nært og omfattende samarbeid 
mellom de nordiske land på dette  felt, både på myndighets- og nærings
plan, anser vi det som viktig og verdifullt at dette også tas opp i Nordisk 
Råd.

Som det fremgår av prem issene for medlemsförslaget har skipsfarts
næringene i de nordiske land gjennomgått en dram atisk reduksjon i de 
senere år. Selv om utviklingen varierer fra land til land. befinner nordisk 
skipsfart seg generelt i en situasjon preget av:
— Svak egenkapitalbase med svekkede muligheter til nykontrahering og 

strukturomlegging.
-  Øket internasjonal proteksjonisme begrenser markedsadgangen.
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-  En høykostposis jon som innebæ rer sterkt redusert konkurransedyk
tighet på deler av de internasjonale fraktmarkeder.

-  En generell overkapas ite t  på m arkedene som følge av en omfattende 
internasjonal subsidiering av nasjonal skipsbyggingsindustri.
Vi anser til tross for dette at nordisk skipsfart har gode forutsetninger til 

fortsatt å kunne hevde seg i internasjonal skipsfart.  S jøtransport er en 
vekstnæring, og de nordiske land har en høyt utviklet ekspertise  og kom pe
tanse både på sjø- og landsiden. Foru tsa tt  en nasjonal skipsfartspolit ikk 
som stimulerer rederienes muligheter til effektiv og konkurransedyktig  
drift gjennom en løpende tilpasning av bemannings- og driftssystemene til 
den teknologiske utvikling, økt internasjonalisering og styrkelse av kapital
grunnlaget. vil nordisk skipsfart kunne bli en vekstnæring. Samtidig må det 
også satses på økt internasjonalt engasjement for å sikre markedsadgangen 
og en reduksjon av overkapasite ten  i skipsbyggingsindustrien.

Vi vil på denne bakgrunn gi vår fulle tilslutning til de konkrete  forslag til 
et utvidet nordisk skipsfartssamarbeid som medlemsförslaget inneholder 
med unntak av punkt 3. Vi er usikre på formålstjeneligheten av en formali
sering av det nordiske sam arbeidet gjennom opprette lse  av et felles nor
disk forum for samordning og utvikling av skipsfartspolitiske spørsmål. 
Som før nevnt eksis terer det allerede et veletablert og omfattende sam ar
beid på dette felt. Vi tror ikke at en slik ytterl igere formalisering av dette 
samarbeidet vil medføre en øket effektivitet eller en bedre koordinering 
mellom de nordiske land.

Oslo. 31. juli 1984

Norges rederiforbund 

R o lf  Stether

Sver i ge

Kommerskollegium:

R ekom m enda tion  I : att N ordiska ministerrådet inom N orden  sam ordnar 
och stimulerar "forskning och utveckling av sjöfartsteknologiska och övri
ga driftsekonomiska vinningar för utvecklandet av en konkurrenskraftig  
nordisk handelssjöfart .”

K om m entar. Bättre utnyttjande av tillgängliga fartyg ger mer lättköpta 
konkurrensfördelar än utveckling av nya fartygstyper emedan de senare 
blir tillgängliga också  för konkurren ter  i andra  länder. Klar prioritet bör 
därför ges åt å tgärder som stimulerar forskning rörande driftsekonom iska  
frå g o r  i vid  m ening . Hit hör frågor rörande rederiets  val av fartygstyp,
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storlek, bemanning och hastighet men även — och i synnerhet -  dess 
beslut om transportnätverk ,  integrerade transportsystem  och marknadsbe- 
teende. Strategisk planering i dessa  avseenden  sker givetvis redan på 
företagsnivå i den löpande rederiverksam heten . Forskning om sam hälls
ekonom iska  aspek te r  på dessa  frågor behövs emellertid också. Variabler 
som är  givna för det enskilda företaget men inte för branschen, stat eller 
kom m un kan därvid analyseras: t. ex. hamnavgifter, linjetransporträttighe- 
te r  och reglerade priser.

Kollegiet ins täm m er sålunda i rekom m endationen  till ministerrådet att 
stimulera driftsekonom isk  forskning om nordisk handelssjöfart.

I vilken uts träckning denna forskning även skall sam ordnas  inom N o r
den vill kollegiet inte ta  ställning till u tan pekar  på två alternativ. En 
möjlighet ä r  att etablera  ett N ord isk t institut för sjöfartsekonomisk forsk
ning liknande det exis terande N ord iska  institutet för sjörätt i Oslo. En 
motsvarighet på sam m a om råde utom lands finns i Rotterdam: ” National 
foundation for the co-ordination o f  maritime research  in the N eth e r land s” 
med ingående institutioner som ” Maritime E conom ic Research  C en te r” . 
V erksam heten  finansieras gem ensam t av b ransch, stat och komm un. E rfa
renheterna  från N ederländerna  bör prövas innan ställning tas.

En annan möjlighet är att basera  verksam heten  vid någon exis terande 
institution i N orden. F räm st på om rådet är Skipsfartsøkonomisk institutt 
vid Norges Handelshøyskole ,  Bergen. D enna skulle kunna tjäna som sam 
lingspunkt för ökade insatser på nordisk sjöfartsekonomisk forskning 
(t. ex. genom att ta emot gästforskare,  anordna utbildningskurser, be
främja tvärkontak te r  på handelssjöfartens område).

R ekom m enda tion  2: att N ordiska ministerrådet verkar för ett ” enhetligt 
nordiskt uppträdande internationellt i frågor av gem ensam t nordiskt intres
se inom handelssjö farten .”

K om m entar. Kollegiet delar förslagsställarnas uppfattning om vikten av 
att de nordiska länderna intensifierar sina ansträngningar för att motverka 
protektionism och konkurrensinskränkande omständigheter internatio
nellt. Ett enhetlig t nordiskt uppträdande i detta  syfte skulle troligen vä
sentligt öka  uts ikterna till framgång för varje land för sig p .g . a .  de ökade 
tendenserna  till bilateralism i sjöfarten och de protektionistiska förslag 
som redan sanktionera ts eller är under behandling i internationella fora. 
Sam verkan ökar de nordiska ländernas samlade förhandlingsstyrka i bila
terala och multilaterala sammanhang.

Den eftersträvade enhetligheten i uppträdandet kan åstadkom m as på 
ämbetsm annanivå  eller på politisk nivå. F ö r  närvarande finns en nordisk 
ämbetsm annakom m itté  för transportfrågor. De nordiska länderna har  möj
lighet att inom denna grupp sam ordna uppträdandet i sjöfartspolitiska 
frågor om äm betsm ännen  bedöm er detta  önskvärt.

För att ge större tyngd åt sam arbetssträvandena inom handelssjöfartens 
område kunde alternativt ett nordiskt sjöfartspolitiskt råd bildas direkt 
underställt de politiskt ansvariga ministrarna i Norden.
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R ekom m enda tion  3: att N ordiska ministerrådet upprä t tar  " e t t  gem en
samt forum för samordning och utveckling av sjöfartspolitiska frågor .”

K om m entar: En förutsättning för ett enhetligt nordiskt uppträdande är 
att en relativt bred nordisk samhällsekonomisk in tressegem enskap förelig
ger på sjöfartens om råde. In tressegem enskapen  måste baseras på likartade 
konkurrensbetingelser för de nordiska ländernas rederinäringar. B etydan
de vinster kan sannolikt göras genom standardisering av konkurrensvil l
koren.

Hinder inom N orden  för utförande av transport t jänster  och för förflytt
ning av produktionsfaktore r inom rederinäringen över nationsgränser för
svårar skörden av de rationaliseringsvinster som blir följden av ett enhet
ligt nordiskt uppträdande. Kollegiet vill därför kraftigt unders tryka  beho
vet av att det föreslagna gem ensam m a nordiska forumet får till uppgift att 
se över handelssjöfartens villkor i N orden. Det bör gå igenom behörighets- 
och bemanningsregler, tekniska föreskrifter och säkerhetsbes täm m elser 
för fartyg i syfte att etablera  enhetliga nordiska bestämmelser. Vidare bör 
föreskrifter i något nordiskt land som diskriminerar mot fartyg eller besä t t
ning från annat nordiskt land identifieras i syfte att avlägsnas.

Stockholm den 13 augusti 1984

Enligt kommerskollegiets beslut. 

Per M agnus W ijkm an

Sjöfartsverket:

Sjöfartsverket har av kom m unikat ionsdepartem ente t anm odats  att till 

N ordiska rådet avge yttrande över rubricerade medlemsförslag. Med an 
ledning härav får sjöfartsverket anföra följande.

G rundtanken i medlemsförslaget om okat nordiskt sam arbete  på sjöfar
tens område är själfallet beaktningsvärd. Mot förslaget att N ordiska rådet 
rekom m enderar  N ordiska ministerrådet att verka för sam ordnad forskning 
och utveckling samt för ett enhetligt nordiskt uppträdande internationellt i 
frågor av gem ensam t nordiskt intresse inom handelssjöfarten. torde knap
past vara något att erinra. Möjligen kan dock ifrågasättas om inte dessa 
intressen av nordisk sam verkan  redan är tämligen väl tillgodosedda.

H uvudpunkten  i medlemsförslaget är upprä ttandet av ett gemensamt 
nordiskt forum för samordning och utveckling av sjöfartspolitiska frågor. I 
och för sig låter detta  bestickande. Men det sägs föga om det föreslagna 
organets uppgifter och verksam hetsform er. Det förefaller tveksamt om 
inte dessa frågor bör s tuderas  och utvecklas närmare innan man skapar ett 
nytt organ. Många av de punkter där organet skulle kunna tänkas ha att
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verka, ä r  redan föremål för nordiskt sam arbete  i enkla och oreglerade, men 
därför ej mindre effektiva former. Såväl departem ent ,  myndigheter, redar- 
organisationer som individuella redare har nära kontakter med sina m ot
svarigheter i de övriga nordiska länderna.

Vissa i förslaget berörda  aspek te r  ä r  och m åste  vara nationellt reglerade. 
Det gäller t. ex. bemanningsreglerna, säkerhetsföreskrifter av skilda slag 
och kanske i synnerhet sjömansbeskattningen.

Uttalandet i medlemsförslaget att  bemanningsbestämm elserna uppvisar 
väsentliga olikheter i de nordiska länderna torde vara överdrivet. De 
jäm före lser  sjöfartsverket kunnat göra  det senaste året tyder  på att beman- 
ningspraxis i N orden  ä r  tämligen likartad bortse tt  från Finland där kraven 
på bemanningens storlek synes större än i de övriga länderna. Samtliga 
nordiska länder har  ratificerat STCW -konventionen som trädde i kraft den 
28 april i år. E n  annan ” likriktare”  torde den av IMO (International 
Maritime Organization) antagna Resolutionen A.48I(XII) ” Principles f o r a  
safe manning” utgöra.

S äkerhetsföreskrifterna bygger i alla de nordiska länderna på internatio
nella regleringar av olika slag. 1 de tta  internationella regleringsarbete sker 
av hävd ett nära sam arbete  i enkla men effektiva former mellan de nordis
ka ländernas delegationer. En central styrning genom ett nytt forum av 
detta  praktiska sam arbete , torde svårligen kunna antas medföra några 
förbättringar.

Emellertid  fö rekom m er i alla de nordiska länderna vissa nationella före
skrifter som kom pletterar de minimikrav som följer av allmänt accepterade  
internationella  regler. Dessa nationella ” ti lläggsföreskrifter” kan vara oli
ka i de nordiska länderna, vilket bl. a. kom m er till uttryck om ett fartyg 
försäljs från ett nordiskt land till ett annat eller inköps till ett nordiskt land 
från ett icke-nordiskt. Det ä r  en i sam m anhanget väsentlig uppgift att dessa 
nationella särregler kartläggs och att diskussionerna mellan berörda m yn
digheter i de nordiska länderna om möjligheterna att sam stäm m a och om 
möjligt begränsa sådana särregler vidmakthålles.

Vid sidan av kapitalutgifterna är, som påpekas i medlemsförslaget, be- 
manningskostnaderna av väsentlig betydelse för en redares konkurrensför
måga på den internationella marknaden. En väsentlig del av bemannings- 
kostnaderna  ä r  s jömansskatt och andra  sociala avgifter. På detta  område 
förekom m er mer eller mindre preliminära överväganden inte bara i Sverige 
utan även i andra nordiska länder. I princip torde inte vara möjligt att i 
dessa avseenden nå en gemensam nordisk lösning. Idéer och målsättningar 
kan dock möjligen diskuteras gemensamt mellan de nordiska länderna 
även om det måste antas a tt varje land förbehåller sig att slutligen reglera 
frågorna efter egna bedömningar.

I såväl Norge som Finland (Åland) har under senare tid från enskilda 
näringsidkare förts fram tankar om någon form av nordiska "bekvämlig- 
hetsregis ter” . Dessa tankegångar -  och då i synnerhet den norska s .k .
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N Æ SS-Planen , torde vara  värt  ett  sam ordnat nordiskt studium på d eparte 
mentsnivå. E tt  sådant studium bör också  sam m ankopplas  med ett even tu 
ellt u tvecklande av de avtal som träffats mellan Sveriges redareförening 
och de ombordanställdas  organisationer om löne- och andra  frågor vid 
utlandsregistrering av svenskt fartyg.

Av det här sagda torde framgå att det finns m ånga och synnerligen 
angelägna och b rådskande  frågor som lämpligen kan övervägas och bely
sas närm are i nordiskt sam arbete .  H uruvida  det i medlemsförslaget föror
dade nordiska forumet ä r  den lämpligaste formen för sådana konsulta
tioner kan emellertid ifrågasättas. Enklare  och mera  effektivt torde vara 
direkta kontak ter mellan berörd departem ent och eventuellt  andra  myndig
heter i de nordiska länderna.

Norrköping den 2 juli 1984

K  Janérus
I-B E ricsson

Svenska hamnförbundet:

De nordiska handelsflottorna har fått se sin m arknadsandel av världssjö- 
farten kraftigt minskad u nder  de sista decennierna. I absoluta tal har dock 
D anm ark  men även Finland hävdat sig väl. De största  förlusterna har 
drabbat den svenska  handelsflottan. Intet land i världen torde för övrigt 
under  denna tid ha fått v idkännas så kraftiga förluster som Sverige.

Denna utveckling måste  ses mot bakgrunden av den situation som rådde 
efter andra  världskriget fram till 1970-talet. U nder denna  tid kunde de 
nordiska handelsflottorna till följd av olika gynnsam m a om ständigheter -  
gynnsam m ast för Sverige -  snabbt bygga upp sina handelsflottor till att 
omfatta en betydande del av den totala världshandelssjöfarten. Denna 
andel stod dock på intet sätt i relation till de nordiska ländernas u tr ikeshan
del, befolkningstal eller industriell produktion  utan var till allra största  
delen bestående av internationella frakter, s. k. cross-trading.

Situationen ändrade  sig emellertid m ycket snabbt på 1970-talet. O rsa 
kerna till detta  är många varav några nämns i den in ledande delen av 
medlemsförslaget. En anledning till skeppsbyggeriets  överförande till 
länder utanför de väsentliga industri länderna torde vara att tekniken att 
bygga fartyg ä r  förhållandevis enkel så länge man håller sig till s tandardfar
tyg och denna teknik kunde förhållandevis lätt in troduceras i lågkostnads- 
länder, som t. ex. Korea, Taiw an och Japan. Den sistnäm nda nationen får 
dock i detta  sam m anhang i första  hand räknas till de västliga industrilän
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derna  och har också  förlorat m arknadsandelar  på senare år. Att driva och 
bem anna  de nybyggda fartygen var  också  en teknik som kunde överföras 
till länder vars industriella utveckling medgav och vars kostnadsläge var 
gynnsamt.

Därtill kom m er de välkända protektionistiska s trömningarna över  värl
den: inom handelssjöfarten manifesterade i uppbyggnad av statligt ägda 
eller subventionerade  handelsflottor i en rad länder, t. ex. i Sydamerika. 
De nordiska handelsflottorna har o ckså  fått en allt kraftigare konkurrens 
från olika ös ts ta te r  som till följd av annan syn på ekonomisk lönsamhet, 
lägre leveransstandard  och strävan att  nästan  till varje pris förtjäna västliga 
valu tor har  medfört en ytterligare skärpning av konkurrensen. Handeln 
mellan Sverige och  Sovjet går num era  enbart på sovjetiska kölar.

Det var  inte rimligt att  vän ta  att den förmånliga situationen som den 
svenska handelsflottan befann sig i i slutet av 60-talet skulle bestå  mot 
bakgrund av vad här ovan  sagts. En sm ärtsam  omvandling och nedskär
ning har därför fått ske, vilket resulterat i betydande svårigheter och stor 
arbetslöshet. Tekniskt har  emellertid både den nordiska varvsindustrin 
och sjöfartsnäringen legat i tä ten  och inom åtskilliga m arknadsom råden 
varit ledande. Hit hör bl. a. sys tem för bil-, kyl- och frystransporter  och 
u tvecklandet av ro-ro tekniken, vilket senare fortfarande utgör en de 
nordiska ländernas specialitet.

De nordiska länderna har efter  andra  världskriget varit ledande när det 
gäller väls tåndsutveckling och detta  gäller särskilt Sverige. Detta  har m ed
fört en kostnadsnivå  för sjöfarten högt över  utvecklingsländerna och m ed
fört överflyttningen av tonnage till sådana  länder. Man kan emellertid 
knappast klandra det svenska sjöfolket eller de svenska redarna för att de 
måst följa med i den nationella inkomstutvecklingen: det vore uppenbart 
orimligt om en kategori av landets medborgare  till följd av att de internatio
nella konkurrensbetingelserna  ä r  relativt ogynnsam m a skulle ha en lev
nadss tandard  som ligger u nder  övriga befolkningsgruppers. Man kan bara 
konsta tera  fakta: det höga kostnadsläget i N orden  i förening med att 
effektivitet och tekniska kunskaper  ökat i de icke traditionella sjöfartslän- 
derna har  varit de främsta  orsakerna  till den kraftiga tillbakagång främst 
Sverige varit u tsatt  för på handelssjöfartens område.

Såsom förslagsställarna framhåller ä r  i detta  läge ett gemensamt nordiskt 
uppträdande och sam arbete  i många stycken naturligt. Det skall erinras om 
att sam arbetet mellan de nordiska rederikonstellationerna i både fjärran 
trafik och närtrafik pågår sedan lång tid och att man därigenom inom vissa 
linjekonsortier fortfarande kunnat behålla en väsentlig del både av hem- 
landstrafik och cross-trading. H am nförbundet åberopar  då bl. a. de kända 
konstellationerna S C A N C A R R IE R . S C A N D U T C H  och A CL. även om i 
dessa företag även finns in tressen utanför de nordiska länderna. Det före
kom m er nordiskt sam arbete  också  i den transocena trafiken på N ordam e
rikas västkust,  på Sydamerikas båda kuster och i Medelhavet mellan
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nordiska redare med starkt in tegrerad verksam het.  Det finns alltså ett 
mycket intimt nordiskt sam arbete  i konkurrens med omvärlden och ham n
förbundet har uppfattningen att s tärkandet av sådant sam arbete  är den 
mest framkomliga och realistiska väg som för närvarande finns att beträda 
för att stärka de nordiska intressena.

Det ä r bara  inom de privata rederikonstella tionerna som nordiskt sam ar
bete förekommer. H am nförbundet vill erinra om den nära sam verkan som 
sker mellan de nordiska ländernas s jörä ttskom m ittéer vid behandling av 
konventionsförslag när det gäller ändringar och tillägg gällande sjölagar. 
Förbundet vill o ckså  erinra om det utomordentliga sam arbete  på detta 
viktiga område som sker genom nordiska sjörättsinstitutet i Oslo. Fler 
exempel kan nämnas.

H amnförbundet bedöm er mot denna bakgrund de förslag som på  sidan 2 
och 3 i medlemsförslaget framföres som nödvändiga för de nordiska län
dernas sjöfart. Förbundet kan i princip ställa sig bakom  dessa. Såsom 
påvisats pågår dock redan nu intimt sam arbete  inom de flesta om råden i 
synnerhet när det gäller att m otverka  protektionism och slå vakt om 
havens frihet. Beträffande skeppsbyggnadsindustrin  vill hamnförbundet 
erinra om att i synnerhet den svenska skeppsbyggnadsindustrin  mycket 
kraftigt skurits ner  under  senare  år och att denna sm ärtsam m a procedur 
hunnit längre i Sverige och N orden  än i de västliga industri länderna i 
övrigt. Vad beträffar m oderna  bemanningsregler ä r  situationen likartad. I 
Sverige råder  synnerligen liberala regler och fartyg kan drivas med färre 
antal besä t tn ingsm edlem m ar än i något annat land, men därem ot är t jänst
göringstiderna för de svenska sjömännen kortare  och förändrar bilden. 
Detta är dock knappast ett förhållande man kan ändra  på genom ytterl igare 
rationaliseringar. Den nordiska rederinäringen har emellertid stått i spe t
sen i världen när det gäller rationell drift och torde i vissa avseenden vara 
marknadsledande. Om man kan m otverka  överproduktion av tonnage ge
nom insatser från de nordiska länderna synes tveksamt: så länge som det 
går att bygga fartyg billigare med teknisk godtagbar standard  i en rad 
länder med låga kostnader torde detta  förhållande bestäm m a produk

tionen.
H am nförbundet har i denna skrivelse försökt visa att de nordiska län

derna inom sjöfartsnäringens om råde vidtagit många åtgärder för att hävda 
sig och för att skydda sina intressen. Detta har skett både i sam verkan 
internationellt mellan de nordiska länderna och enskilt. H uruvida  en y t te r 
ligare samordning av resurserna  skulle gagna den nordiska sjöfarten är en 
svårbedömd fråga, eftersom också  en viss konkurrens om m arknader  och 
inflytande mellan de nordiska länderna föreligger. Ett enhälligt nordiskt 
internationellt upp trädande är dock av största  vikt och sannolikt kan ett 
sådant få en viss effekt.

Av vad ovan anförts framgår att hamnförbundet verifierar punkterna  I 
och 2 i förslaget att sam ordna och stimulera forskning och att verka för ett
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enhetligt nordiskt uppträdande internationellt i frågor av gemensamt no r
diskt intresse inom handelssjöfarten. F örbundet anser dock att detta  kan 
åstadkom m as inom ramen för exis terande  sam arbetsform er och att därför 
en ny organisation, ett nytt gem ensam t forum för samordning och u tveck
ling av sjöfartspolitiska frågor, ä r  obehövligt.

Helsingborg den 27 jun i 1984

Svenska hamnförbundet 

Birger R osqv is l

Sven  Linde

Sveriges redareförening:

Med hänvisning till det rem itterade medlemsförslaget vill Sveriges redare 
förening inledningsvis u tt rycka  uppskattning över  det intresse för och den 
insikt i den nordiska handelssjöfartens situation som förslaget speglar. 
Föreningen kan i allt väsentligt anslu ta  sig till den beskrivning av u tveck
lingen som lämnas i förslaget, dock att för svensk del tonnageminskningen 
icke medfört minskade fraktintäkter. Dessa intäkter har i stället ökat 
genom att svenska sjöfartsföretag i allt s törre omfattning börjat använda 
inhyrda utländska fartyg i sin verksamhet.

Redareföreningen anslu ter sig fullt ut till de förslag till åtgärder som 
anges i medlemsförslaget nederst på s. 2 och överst på s. 3. Till följd av 
världssjöfartens allt mera långtgående internationalisering måste emeller
tid till dessa  å tgärder läggas förbättrade möjligheter för nordiska rederier 
att s tärka konkurrenskraften  också  genom etableringar utomlands av re 
derirörelse. Behovet av en sådan internationalisering har i Sverige även 
vunnit e rkännande hos de sjöfackliga organisationerna som tillsammans 
med Redareföreningen i ok tober  1983 undertecknade det s. k. internationa- 
liseringsavtalet som bl. a. möjliggör drift av svenskkontrollera t tonnage 
under utländsk flagg med svensk bemanning.

Medlemsförslaget behandlar också behov av nordisk sam verkan på det 
sjöfartspolitiska området.  I d enna del vill föreningen fästa uppm ärksam he
ten vid att ett utbyggt sådant sam arbete  redan förekom m er både på myn- 
dighetsplan, mellan redareföreningar och mellan enskilda rederier. Således 
förekom m er årligen flera nordiska samordningsmöten med tonvikt jus t på 
sjöfartspolitiken och de nordiska redareföreningarna har etablerat ett rul
lande sam ordningssystem enligt vilket varje år en namngiven redareför
ening har ansvaret för samordningen i främst internationella  sjöfartspoli
tiska frågor. Med hänsyn härtill och till de ofta å terkom m ande ämbetsman- 
namötena kan det ifrågasättas om en formalisering -  t. ex. i form av det 
föreslagna nordiska sjöfartspolitiska rådet -  är erforderlig eller ens önsk



29

värd. Enligt Redareföreningens uppfattning fungerar den nordiska sam ord
ningen synnerligen väl och på samtliga plan inom det sjöfartspolitiska 
fältet. Då alla skäl talar för att de tta  sam arbete  kom m er att for tsätta  även i 
framtiden saknas i jus t denna del anledning till ytterligare initiativ för 

närvarande.

Göteborg  den 29 jun i 1984

Sveriges redareförening 

Erik N ordström

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1985
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Yttranden över medlemsförslaget 

Nordisk Råd, Den danske Delegation:

Delegationen har  i sine synspunkte r  a f  22. marts 1984 vedrørende kon
klusionerne i kapitel 13 i rappor ten  om arbejdsform erne  i nordisk sam ar
bejde (N U  1983:9) unders treget,  at delegationen i særlig grad lægger vægt 
på en udbygning a f  par t isam arbejdet i overensstem m else  med rapportens 
pkt. 13.2.2.

Delegationens flertal bestående af m edlem m er fra Socialdemokratiet,  

Socialistisk Folkeparti ,  Det radikale Venstre  og Kristeligt Folkeparti  er 
enig med forslagsstillerne om behovet for en økonom isk  s tøtteordning til 
fremme af  den partipolitiske udvikling i N ordisk  Råd. Man er ligeledes enig 
i de forudsætninger ,  der foreslås som grundlag for tildeling af nordisk 
partistøtte og i opdelingen i grundbidrag og m andatbundet bidrag.

Man er endvidere enig i, at det ved oprette lse  og udbygning a f  nordiske 
part igruppesekre taria ter  bør vurderes ,  i hvilket omfang nationale partisek
retaria ter  vil kunne stille ressourcer  til rådighed som et naturligt led i 
part iernes nordiske engagem ent.  M an skal samtidig unders trege, at ud 
bygning af partigruppernes sekre taria ter  og bevilling a f  økonomiske midler 
hertil ikke må indskrænke ressourcerne  til N ordisk  Råds egne sekre ta
riater.

A f  forslaget fremgår, at nordisk partistøtte  bø r  ti ldeles partigrupperne 
uden begrænsning med hensyn  til anvendelsen . I den danske delegation er 
den opfattelse frem herskende, at det nøje bør overvejes,  om ikke parti
g rupperne vil være bedst tjent med, at der opstil les visse retningslinjer for 
partistø ttemidlernes anvendelse.

Et mindretal bestående a f  m edlem m er fra Det konservative Folkeparti 
og Venstre  ønsker  ikke, at det nordiske partipolitiske sam arbejde skal 
finansieres ved offentlige midler ud over  de midler, der  allerede afsættes til 
delegationernes deltagelse i m øder m.v. som led i eller i ti lslutning til 
N ordisk  Råds arbejde, og kan derfor ikke anbefale forslaget.

K øbenhavn , den 17. maj 1984

A n ker Jørgensen
A y C>/
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N ordiska råde t, F inlands delegation:

Delegationen ser den i medlemsförslaget behandlade frågan och försla
get om införande av s. k. partistöd i N ord iska  rådet som en del av en större 
helhet, som syftar till att  öka  part iverksam heten  i rådet. Ä ven Finlands 
delegation har stött denna  linje i dess hittillsvarande utformning bl. a. när 
man beslu tat att  anordna m öten mellan partigrupperingarna i rådet vid 
sessioner och i sam band med utsko ttsm öten .

Frågan om den framtida omfattningen av part iverksam heten  har tagits 
upp också  i B enkow-kom m itténs betänkande och är i det sam m anhanget 
föremål för prövning även i Finlands delegation. Delegationen har intagit 
en i princip positiv inställning till denna  fråga, dock under  den föru tsä t t
ningen att politiseringen av sam arbete t inte får reducera  det nationella 
inflytandet.

Med hänvisning till de ovan framförda principiella ställningstagandena 
har majoriteten i delegationen anset t  sig kunna fö rorda  an tagandet av 
medlemsförslaget, dock med följande preciseringar. Delegationen är redo 
att  godkänna kansli- och reseunders töd  för partigrupperingarna att använ
das för deras  gem ensam m a sekretaria ts  verksamhet.

En medlem (Riihijärvi, Smp) har  meddelat a tt han m otsä t te r  sig m ed
lemsförslaget under  den motiveringen att han ej anser  det motiverat att 
utveckla  de inom N ord iska  råde t verksam m a politiska sekretaria ten  utöver  
det nuvarande.

Helsingfors den 23 maj 1984

För Finlands delegation i N ord iska  rådet

E lsi H etem äki-O lander  
Ordförande

H åkan B randers 
Generalsekreterare

Norðurlandaráð, íslandsdeild:

Med anledning härav har Is lands delegation behandla t medlemsförslaget 
vid möte den  29 maj 1984. Delegationen beslöt vid m ötet avs ty rka  förslaget 
om införande av partistöd i N ord iska  rådet. M ot beslu tet reserverade  sig 
E iður G uðnason  (A).

Reykjavik den 5 jun i 1984

För  N ord iska  rådets Island delegation

Snjó laug  O lafsdóttir
Sekreterare för Nordiska rådets 

Islands delegation
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Delegasjonen har  i sin foreløpige uttalelse om arbeidsform ene i nordisk 
samarbeid, avgitt den 9. april 1984, stilt seg positiv til å  arbeide for bedre 
arbeidsmuligheter for partigruppene, og viser til de synspunk te r  som ble 
presisert i uttalelsen.

Om partigruppenes økonom iske  arbeidsvilkår vil den norske delegasjon  
vise til at delegasjonene i dag aksep te re r  utvidete reiseregninger når g rup
pem øter holdes i ti lknytning til Rådets  møter. Delegasjonen vil anbefale at 
denne praksis blir beholdt,  både  fordi den er enkel og ubyråkratisk , og 
fordi den ligger i forlengelsen av gjeldende praksis i eget parlament.

Medlemsförslaget om innføring av partigruppestø tte  finansiert over  p re 

sidiets budsjett ,  har fått ti lslutning fra delegasjonsm ed lem m ene fr a  A rb e i
derpartiet, K ristelig  F olkeparti, S en terpartie t og Sosia listisk  V enstreparti.

D isse m ed lem m er  legger vekt på  at en stø tteordning til de parlam enta
risk sam m ensat te  partigrupper bør etableres for å gi gruppene bedre mu
ligheter til å delta i Rådets  initiativtagende funksjoner og under  saksbe
handlingen i utvalgene og plenarforsamlingen. Det vil bidra til vitaliserin- 
gen av Råds-arbeidet at partigruppene kan arbeide kontinuerlig, med grup- 
pes tyrem øter  mellom gruppem øtene  og med den sekretaria tsassistanse 
som er nødvendig. Sekretaria tene bør også ha muligheter til å forberede 
gruppeinit iativ gjennom en koordinert utredningsvirksomhet.

Det bø r  derfor, e t te r  disse m ed lem m ers  oppfatning, parallelt med be
handlingen av fem m annskom iteens rapport,  utarbeides et konkret forslag 
om en stø tteordning for partigruppene innen N ordisk  Råd, slik at det kan 

vedtas under  33. sesjon.
Ordningen bør baseres  på en g runnstø tte ,  like s tor for hver støtteberetti-  

get gruppe, og en tilleggsstøtte som varierer med antall gruppem edlem mer.
M edlem m ene  fr a  Sen terpartie t og K ristelig  F o lkeparti vil i tillegg til det 

ovenstående pres isere  at grunnstø tten  må være betydelig i forhold til 
ti lleggsstøtten, e t te rsom  enhv er  gruppe, uanset t s tørrelse, ha r  de samme 
basisutgifter.

D elegasjonens m ed lem m er fr a  H øyre  e r  ikke uvillige til å  drøfte tiltak 
for å bedre partigruppenes arbeidsvilkår i N ordisk  Råd.

Det foreliggende medlemsförslag åpner  imidlertid for en generell ordning 
med nordisk partistø tte .  D ette  re iser såvidt mange spørsmål av prinsipiell 
og praktisk art at d isse  m ed lem m er  for sin del ikke finner å kunne gå inn på

D isse m ed lem m er  anbefaler  derfor at det i s tedet arbeides videre med 
praktiske ti ltak for å lette part igruppenes arbeid i Rådet.

F rem skrittspartie ts m ed lem  vil av prinsipielle g runner gå imot forslaget.

Oslo, 8. juni 1984

F or  delegasjonen

Nordisk R åd, Den norske delegasjon:

G udvin L åder Ve
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N ordiska råd e t, svenska delegationen:

N ord iska  rådets  svenska  delegation ha r  med anledning härav behandla t 
näm nda  medlemsförslag vid m öte  den  10 maj 1984. Delegationen beslöt 
härvid u tta la  sin positiva inställning till förslaget om  införande av en 
ekonomisk s tödordning för part igrupperna  i N ord iska  rådet. M ot detta 
beslut rese rverade  sig H ans  N yhage (m), Birgitta Rydle (m) och Sten 
Svensson  (m). Delegationen ansåg vidare att frågan borde behandlas  i 

sam band med den  s. k. fem m annakom m itténs  rapport och att presidiet 
borde ges i uppdrag att  framlägga förslag till rådets 33:e session i R eyk
javik.

S tockholm  den 18 maj 1984

F ö r  N ord iska  rådets  svenska  delegation 

C hrister Jacobson

Nordiska rådets socialdemokratiska partigrupp:

Partigruppen, som aktivt ti llskyndat medlemsförslaget, har redan tidi
gare ställt sig bakom  de redovisade motiven och principerna för införande 
av part is töd  och kan därför i stort sett  begränsa sig till att ånyo  unders tryka  
sitt tidigare ställningstagande.

Vad beträffar  b idragskonstruktionen vill partigruppen, u töver  vad som 
skisseras i medlemsförslaget, göra  två  påpekanden.

För  det första  bö r  vid avvägningen mellan grundbidrag och m andatb i
drag uppm ärksam m as att det förra inte sätts  så högt att det främjar en 
uppsplittring av det part ig ruppsystem  som nu etablerats .

F ö r  det andra  bö r  övervägas att i regelsystemet föra in någon b es täm 
melse som däm par effekterna av kraftiga förskjutningar i fördelningsunder- 
laget, dvs. mandaten . Föreb ilder för sådana  in- respektive uttrappnings- 
regler finns i några av de exis terande  nationella partis tödssystem en.

I övrigt fö ru tsä t te r  partigruppen att  det slutgiltiga förslaget föregås av 
överläggningar mellan part ie rna  inom rådets presidium.

G unnar N ilsson

Stockholm den 29 maj 1984

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1984
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Yttranden över medlemsförslaget 

Nordisk Råd, Juridisk udvalg:

Juridisk udvalg kan ti lslutte sig, at udviklingen på da taom råde t fo r tsæ t
ter efter de retningslinjer,  som Nordisk  Råd og Nordisk  Ministerråd i 
fællesskab har udstukket,  og ser det foreliggende medlemsförslag som et 
bidrag hertil. Som sådant har juridisk udvalg ikke bemærkninger til forsla
get, men vil i ti lslutning til tidligere udtalelser om samarbejdet omkring 
datateknologien unders trege, at øget anvendelse ,  samkøring og overførsel 
over landegrænserne a f  dataregis trerede personoplysninger skal ledsages 
a f  styrkede forholdsregler mod risikoen for krænkelser a f  den  personlige 
integritet. Juridisk udvalg anbefaler i så  henseende, at der i det fortsatte 
udvalgsarbejde ofres særlig opm æ rksom hed på medlemsforslagets pkt. I, 
c, om udviklingen a f  s ikkerhedssystem er.

Helsingør, den 14. novem ber 1984

Nordiska rådet, kulturutskottet:

K ulturutskotte t konsta te ra r  att medlemsförslaget har  anknytning till 
N ord iska  ministerrådets handlingsplan på datateknologiområdet (rek. nr 2/ 
1984). 1 förslaget framförs synpunk te r  på frågor som borde konkretiseras  i 
det vidare arbete t  med handlingsplanen.

U tskottet anläggar i det följande synpunk te r  på de delar  av medlemsför-

B ernhardt Tastesen  
Formand



slaget som gäller utbildning och forskning på dataom rådet.  Dessa frågor 
tas inte explicit upp i det rekom mendationsförslag som ingår i m edlems
förslaget. En ökad satsning på utbildning och forskning måste dock ses 
som grundläggande förutsättn ingar för möjligheterna att förverkliga 
intentionerna i medlemsförslaget.

Det konkreta  innehållet i minis terrådets handlingsplan inriktas på kultur
om rådet i första hand på ett sam arbete  kring grundutbildning och special
utbildning på dataom rådet ,  och på sam arbete  om dataforskning. K ulturut
skottet har uttalat stöd för det projekt som har igångsatts på kulturavtalets 
område. U tskottet har  särskilt betonat att frågan om vidareutbildning av 
lärare bör ges uppm ärksam het i konkretiseringen av handlingsprogram
met. D enna fråga berördes senast vid de gem ensam m a överläggningarna 
mellan kulturutskotte t och N ordiska ministerrådet (kultur- och undervis
ningsministrarna) i sep tem ber 1984 i K öpenhamn. U nder  överläggningarna 
framgick att även ministerrådet fäster stort avseende vid denna fråga.

I medlemsförslaget betonas bl. a. betydelsen av att programvara produ
ceras  inom N orden  för att nordiska behov i tillräcklig uts träckning skall 
kunna beaktas i framtiden. Utskottet unders tryker  särskilt betydelsen av 
att p rogramvara produceras  på nordiska språk. Ett intressant område för 
nordiskt sam arbete  på skolområdet ä r  enligt utskottet produktionen av 
programvara för dataundervisningen. U tskotte t noterar även att frågan om 
användningen av datorer  för utbildningsändamål närmare kom m er att 
g ranskas i anslutning till ett projekt på handlingsplanen som berör insam
ling, analys och utbyte av information om mjukvaror som används i under
visningen i de nordiska länderna. Beträffande produktionen av program
vara och användningen av d a to re r  i utbildningen framhåller utskottet att 
man inom det nordiska sam arbete t på da taom rådet bör uppm ärksam m a 
yrkesutbildningens behov i större u ts träckning än för närvarande.

Medlemsförslaget fäster s tor uppm ärksam het vid det ensidiga beroende 
av den internationella utvecklingen på dataom rådet som hotar att uppstå 
om de nordiska länderna inte för en tillräckligt aktiv politik på detta 
om rådet och visar den beredskap  som är  nödvändig till satsning på forsk
ning och utvecklingsarbete. K ulturutskotte t fäster i detta sammanhang 
uppm ärksam het vid de kulturpolitiska konsekvenser en ensidig använd
ning av engelskan inom databehandlingen kan ge upphov till. Utskottet 
no terar med ti llfredsställelse att N ord iska  forskningspolitiska rådet har 
tagit upp  denna problematik och avsatt medel för att främja samarbetet 
inom datalingvistiken. U tskotte t  anser  att även denna fråga bör uppm ärk
sam mas i de t  for tsatta  arbetet på datateknologiområdet. Utskottet befarar 
att  datoriseringen kan leda till en långtgående kulturell likriktning och en 
utarmning av de nordiska språken om åtgärder inte i tid vidtas för att 
m otverka  denna utveckling.

U tskotte t  anser  dock att det ä r  betydelsefullt att ungdomarna inte står 
främ m ande för det internationella dataspråket med tanke på de uppgifter
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de kom m er att möta i arbetslivet. U tskotte t  anser  därför att man i konkreti
seringen av sam arbetsprogram m et på dataom rådet bör fästa vikt vid att 
inte språkliga hinder uppstår  vid arbetet med datorer.

Med hänvisning till ovanstående förordar kulturutskottet att de syn
punkter och förslag som aktualiseras i medlemsförslaget beak tas  i det 
fortsatta  arbetet på en konkretisering av N ord iska  ministerrådets hand
lingsprogram på datateknologiområdet.

Helsingör den 13 novem ber 1984

För N ord iska  rådets kulturutskott

E idur G itdnason  
Förman

Nordiska rådet, social- och miljöutskottet:

Medlemsförslaget utgör en uppföljning av det handlingsprogram på da ta 
teknologiområdet som ministerrådet antagit i enlighet med N ord iska  rådets 
rekom m endation  nr 211984. U tskotte t finner, att medlemsförslaget har en 
stark inriktning på det teknologisk-industriella om rådet att det mest berör 
social- och miljöutskottets område vad beträffar arbetsmiljön. Det kan 
därför vara på sin plats att erinra om utskotte ts  uttalande i anledning av 
ministerrådets förslag till handlingsplan inför sessionen om vikten av att 
den ergonom iska aspekten på arbetet vid och med datorerna  studeras 
liksom även hur da torerna  påverkar  arbetskvalite t ,  inflytande och m edbe
stämm ande. En viktig utgångspunkt måste vara att alla berörda så långt 
som möjligt skall ha kunskap om hur tekniken skall användas. Detta ställde 
nya krav pä utbildning och kunskap.

Inte minst från sistnäm nda synpunkt -  att kunskapen om den nya 
teknikens användning bör spridas till alla berörda -  finner utskottet det 
nya medlemsförslaget positivt.  Utvecklingen av nordisk programvara, 
" m ju k v a ra "  bör ge användare  i N orden  större möjligheter att lära sig 
datatekniken då de kan kom m unicera  med d a to re r  på sitt eget språk och 
utan att alltid behöva lära sig rutiner m. m. u tformade i helt andra miljöer 
än den de a rbetar  i och därför ibland svårförståeliga. En användarvänligare 
"m ju k v a ra "  bör sålunda vara en klar fördel för arbetsmiljön, särskilt den 
psykosociala.

Medlemsförslagets andra delpunkt, som tar sikte på standardisering av 
datauppgifter torde närmast avse effektivitetsvinster och vinster för kom 
munikation mellan olika sys tem och över gränser, men kan även ha posi
tiva effekter för arbetsmiljön genom att arbetet underlättas och en hel del 
stressmoment försvinner. Den lättare tillgången till stora mängder registre-
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rade uppgifter är av betydelse för miljöer som bibliotek och forskningsin
stitutioner.

Vad slutligen gäller u tvecklandet av nödvändiga säkerhetssystem  för att 
da takom m unikation  över  landgränser skall kunna tillåtas anser  utskotte t 
att  sådana  sys tem kan utgöra en komplikation i arbetsmiljön. Vid arbetet 
med att utveckla  säkerhetssystem  och -rutiner måste det därför beaktas  att 
dessa  inte nödvändigtvis medför o lägenheter i arbetsmiljön för dem som 
skall använda datauppgifter.

Stockholm den 22 novem ber 1984

F ör  social- och miljöutskottet

Jo  B enkow  
Förman

Nordiska rådet, trafikutskottet:

Medlemsförslaget, som utgör en uppföljning av den handlingsplan på 
datateknologiområdet som ministerrådet u tarbetat i enlighet med Nordiska 
rådets rekom m endation  nr 211984, u tm ynnar  i ett tvådelat förslag till re 
kommendation.

1 den ena delen önskar förslagsställarna att N ordiska ministerrådet i sitt 
vidare arbete  med handlingsplanen på datateknologiområdet
— utarbetar ett  program för utveckling av nordisk ” m jukvara” ,
— verkar  för standardisering av datauppgifter,
— utvecklar ett säkerhetssystem  som möjliggör ökad datakom munikation  i 

Norden samt
i den andra delen
— vidtar åtgärder för att inventera  N ordens samlade förutsättningar för 

utveckling på da taom råde t både vad gäller ” hå rdvara”  och ” mjuk
v a ra” .

Trafikutskotte t anser  att  eftersom datateknologins utveckling kom 
mer att ha enorm a effekter på praktiskt taget alla samhällssektorer, är 
det angeläget att de nordiska länderna intensifierar sitt sam arbete  på 
området.  Trafikutskotte t tillstyrker därför alla å tgärder som syftar till 
att sam ordna de nordiska ländernas resurser i för dem gynnsam ma 
åtgärder.

På grundval av detta  beslöt utskotte t vid sitt möte den 12 november 
1984 att stödja förslaget.

Stockholm den 30 novem ber 1984

M arjatta  Väänänen  
Förman

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1985
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B IL A G A  4

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordisk Råd, Den danske Delegation:

Delegationen ha r  tidligere (22. marts 1984) til præsidiet fremført generel
le synspunkte r  vedrørende konklusionerne i kap. 13 i rappor ten  om ar
bejdsformerne i det nordiske sam arbejde, og i udtalelse a f  11. decem ber i 
år ytrer delegationen sig om  Nord isk  Ministerråds forslag B 55lj om sam ar
bejdsformerne. Vi henviser til disse udtalelser.

Indledningsvis skal det bem æ rkes , at delegationen generelt kan tilslutte 
sig sigtet med de foreslåede ændringer i medlemsförslag A 692/j, som 
indebærer en effektivisering a f  rådets arbejde gennem en styrkelse af 
præsidiet, a f  det partipolitiske arbejde og a f  budgetsam arbejdet med N o r

disk Ministerråd.
Om de fremlagte forslag til ændringer i Helsingforsaftalen og i Arbejds- 

ordningen for N ord isk  Råd kan delegationen udtale:

Om fo rsla g en e  til æ ndringer i H elsing forsa fta len

Delegationen kan tils lutte sig, at N ordisk  Råds præsidium udvides til at 
omfatte 10 m edlem m er (artikel 52). Delegationen kan ligeledes tilslutte sig, 
at den  nuvæ rende ordning med faste suppleanter for præsidiemedlem- 
merne bortfalder og ers ta ttes  a f  en ordning, hvoref ter  det lands delegation, 
som et præsidiemedlem tilhører, i tilfælde a f  p ræsidiem edlem mets forfald i 
hvert enkelt tilfælde udser  en stedfortræ der (forslaget til ny § 18 i rådets 
arbejdsordning); derved  skulle hensigten med bestem m elsen  ” Såvidt m u
ligt bør forskellige politiske meningsretninger være repræsentere t  i præsi
d ie t”  (Helsingforsaftalens art. 52, 3. punktum ) endnu bedre kunne tilgo

deses.
Delegationen kan ti lslutte sig forslaget til ændring af  artikel 54 om rådets 

præsidiesekretaria t og sekretærkollegium, når denne tydeliggørelse ses i 
lyset a f  forslaget til nye §§ 3 3 -3 5  i rådets arbejdsordning.
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Om fo rsla g en e  til æ ndring i arbejdsordningen fo r  N ordisk  R åd

Vedrørende ny § 15: Delegationen konsta tere r,  at bestemm elsen om 
tidsbegrænsning ved forelæggelse a f  spørgsmål for rådets plenarforsamling 
til en regering eller minis terrådet e r  bortfaldet. Delegationen kan tilslutte 
sig denne ændring under forudsætning af, at dette indebærer, at den 
mundtlige forelæggelse a f  et spørgsmål fortsat kan ledsages a f  en kort 
motivering, og at taletidens længde ved denne forelæggelse fastlægges i 
tilknytning til de pågældende forhandlinger, jfr.  også § 15, 3. og 5. punk
tum.

Delegationen finder fortsat, at det bø r  være muligt også for andre m ed
lem m er at indgå i spørgsmål — svar debatten . Det henstil les derfor, at 
forslagets ” D ärefter  kan frågeställaren få o rdet för korta  tilläggsfrågor.” 
ændres til: ” Därefter kan frågeställaren och andra m ed lem m ar av rådet få 
o rdet för korta tilläggsfrågor.”

I denne forbindelse skal det dog betones , at det fremlagte forslag ikke 
im ødekom m er delegationens tidligere fremførte ønske om, at de r  etableres 
en ordning, som giver rådsm edlem m erne  adgang til i tiden mellem to 
sessioner at få besvaret spørgsmål, der  stilles skriftligt til ministerråd og 
regeringer. En sådan ordning ville klart kunne forbedre Nordisk  Råds 
mulighed for at følge rekom m andationer  m. v. op.

Vedr. ny § 19, sidste punktum : Delegationen henstil ler,  at rimeligheden 
a f  en bestemm else om særlig indflydelse for præsidenten  overvejes endnu 
engang, da d e r  jo  vil kunne fo rekom m e tilfælde, hvor det vil være be tæ nke
ligt at anvende en sådan bestemm else.

Vedr. ny § 20: Delegationen e r  tilfreds med, at det politiske ansvar for 
rådets informationsvirksomhed placeres som foreslået, og at informations- 
komiteens hidtidige politiske forpligtelser derved  knyttes direkte til præsi
diet.

Vedr. ny § 24: Delegationen kan tilslutte sig forslaget til ændringer i 
antallet a f  m edlem m er i kulturudvalget og økonom isk udvalg. Delegatio
nen kan desuden tilslutte sig forslaget om oprettelse a f  et budget- og 
kontroludvalg til afløsning a f  budgetkomiteen. Samm enholdt med Nordisk 
Ministerråds forslag om sammenlægning a f  de nordiske budgetter  til et 
samlet budget ser delegationen forslaget som en mulighed for at prioritere 
friere og med bedre overblik i det samlede nordiske samarbejde; jfr. 
desuden delegationens udtalelse om ministerrådsforslag B 55/j, specielt 
afsnittet om fælles budget. Samtidig ønsker delegationen dog at under
strege, at oprette lsen  a f  budget- og kontroludvalget ikke m å indebære 
indskrænkning i de øvrige udvalgs muligheder for at d isponere og priori
tere inden for udvalgs arbejdsområder.

For  at sikre yderligere formel ligestilling mellem budget- och kontro lud
valget og rådets øvrige udvalg kan delegationen anbefale, at det overvejes 
at ændre forslagets § 24, sidste punktum , til en generel bestemm else o m 
fattende alle udvalgene: ” Præsidiet kan fastsætte arbejdsordninger for 
udvalgene .”
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Vedr. ny § 27, sidste afsnit: Delegationen henstil ler,  at det overvejes at 
ændre formuleringen til: ” P res id iesekreteraren , sekreterarkollegiets övri
ga medlemm ar och utsko ttssekre te ra ren  har norm alt rätt att närvara  och 
yttra sig vid u tsko tte ts  överläggningar.”  Baggrunden for dette er, at der 
kan forekom m e tilfælde, hvor parlamentarikerne ønsker at være alene.

Vedr. ny § 31: Delegationen kan anbefale, at redaktionskom iteen for 
Nordisk  K ontak t skal omfatte 10 medlemmer. Delegationen vil under
strege, at forskellige politiske meningsretninger bør være repræsentere t  i 
redaktionskom iteen, og går ud fra, at bestem m elser  herom  vil indgå i den 
arbejdsordning, præsidiet fas tsæ tter  for redaktionskomiteen.

Vedr. ny § 32: På baggrund a f  de senere års erfaringer og på baggrund af 
den foreslåede udvidelse a f  præsidiet fra fem til ti medlemm er kan delega
tionen tilslutte sig forslaget om, at a rbejdsudvalgenes opgaver vedrørende 
organiseringen a f  rådets v irksomhed og som valgkomité overgår til præsi
diet.

Vedr. nye §§ 3 3 -3 5 :  Delegationen kan tilslutte sig tydeliggørelsen af 
bestemm elsen for rådets sekretatariat .  Delegationen ønsker dog i forbin
delse med styrkelsen a f  præ sidiesekre tæ rens stilling ved at denne gøres til 
leder a f  sekretærkollegiet at f remhæve, at det fortsat er sekretærkollegiet 
med delegationernes genera lsekre tæ rer som præsidiem edlem mernes næ r
meste m edarbejdere,  der er det organ, som synes mest velegnet til at 
varetage ansvare t for forberedelsen a f  præsidiets forhandlinger og beslut
ninger, idet sekretærkollegiet har  særlige forudsætninger for at koordinere 
rådets og delegationernes sekretariatsarbejde.

Vedr. ny § 37: Delegationen hilser med ti lfredshed, at det partipolit iske 
arbejde i Nordisk  Råd nu får en formel placering, og anser  det fremlagte 
forslag som en mulighed for  styrkelse a f  rådets virksomhed.

K øbenhavn, den 12. decem ber 1984

A nker Jørgensen

Nordiska rådet, Finlands delegation:

Delegationen hänvisar till sitt y ttrande av 1.6.1984 om det nordiska 
sam arbetets  arbetsformer. I detta  motsatte  sig delegationen en alltför stark 
centralisering av organisationen och förordade en spridning av funktioner
na mellan länderna. Delegationen motsatte  sig också  de i Benkow-kommit- 
téns be tänkande framlagda förslagen om en sammanslagning av minister- 
rådssekretaria ten  och -budgeterna. Den socialdem okratiska gruppen i F in
lands delegation anmälde i en till y ttrandet fogad avvikande mening en 
motsatt uppfattning och omfattade förslagen om sammanslagning av sekre-

1+-33 sess A 692/j
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tariat och budgeter samt förenade sig även i övrigt om komm itténs förslag.
Efter förnyad behandling finner delegationen anledning konsta tera ,  att 

de nu föreliggande förslagen till organisatoriska lösningar under mellanti
den undergått så betydande förändringar och modifieringar, att de kan 
läggas till grund för den fortsatta  behandlingen. Delegationen förutsätter , 
att det praktiska genomförandet av de föreslagna å tgärderna sker på ett 
sådant sätt a tt en av Benkow-kommitténs huvudintentioner förverkligas, 
att det parlamentariska inflytandet i sam arbetet stärks både nationellt och 
på det nordiska planet. Detta be trak ta r  delegationen som en grundläggande 
förutsättning för ett  framgångsrikt resultat av hela organisationsreformen. 
S amarbetet måste också  i framtiden ha sin politiska förankring i de folk
valda nationalförsamlingarna.

Betr. A  692lj

Delegationen kan omfatta  de förslag, som går ut på att förstärka såväl 
rådspresidiets  som rådssekre taria te ts  effektivitet och handlingsförmåga. 
Det ä r  dock viktigt att unders tryka ,  att den centrala kom ponenten i N o r
diska rådets  organisation, de nationella delegationerna och deras inflytan
de inte får försvagas.

Delegationen kan förena sig om den föreslagna utformningen för presi
diet med 10 fullvärdiga m edlem m ar samt förslaget om att vid förfall för 
någon av dessa  respektive delegation u tser en tillfällig ersättare . Ett på så 
sätt utbyggt presidium bö r  ha bättre  möjligheter att motsvara de ökade 
krav som kom m er att ställas på presidiet. Dessutom kan det förväntas bli 
politiskt mera  representativ t än vad som hittills har varit möjligt.

I fråga om  sekretariatsorganisationeii kan delegationen accep tera  den 
utformning som föreslås och som i stort går ut på att de nationella sekre ta
riatens position inom organisationen bibehålls samtidigt som presidiesek- 
retariatet förstärks.  Delegationen finner det betydelsefullt att sekreterar- 
kollegiets s ta tus och därm ed dess möjligheter att verka som ett centralt 
sam ordnande organ på sekretaria tsplanet inom rådsorganisationen bibe
hålls. Delegationen no terar  med tillfredsställelse, att det från delegationens 
sida framförda förslaget om  att det tekniska ordförandeskapet inom kolle
giet skall å tergå till pres id iesekre teraren  ha r  godkänts . Delegationen kon
sta tera r  i de tta  sam m anhang, att sekreterarkollegiet såsom kollegium, dvs. 
sam m ansat t av 6 likvärdiga m edlem m ar äger de bästa  förutsättningarna att 
fö rbereda  presidiets möten och beslut.

D elegationen vill fö rnya  sitt påpekande om att inom en organisation av 
N ord iska  rådets ar t  är in form ationsverksam heten  mycket central. Då de 
av delegationen tidigare i d enna punkt framförda synpunkterna  inte vunnit 
genklang vill delegationen framhålla, att informationsverksam heten inom 
N ord iska  rådet måste ägnas större  uppm ärksam het än hittills dels från 
presidiets sida och dels inom sekretariatsorganisationen. Samtidigt bör
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man tillse att den in form ationsverksam het som bedrivs av och är betingad 
av de nationella delegationernas verksam het ägnas tillräcklig uppm ärk
samhet och erbjuds gynnsam m a betingelser inom organisationen. Frågan 
om gränsdragningen i förhållande till m inis terrådssidan förtjänar uppm ärk
samhet. Även om en långtgående integrering av in form ationsverksam he
ten kan vara nyttig exempelvis i fråga om utarbetande av gemensamt 
informationsmaterial synes vägande skäl o ckså  tala för att N ord iska  rådet 
även i framtiden har  skäl att bedriva en u tvecklad egen informationsverk
samhet utgående från arbete t inom N ord iska  rådet.

Delegationen förenar sig om förslaget om upprät tande  av ett budget- och 
kontrollutskott.  Delegationen vill dock i de tta  sam m anhang unders tryka , 
att det nya budget- och kontrollutskotte t inte får medföra en inskränkning 
av de övriga fackutsko ttens möjligheter att inom sina verksam hetsom rå
den företa prioriteringar och överhuvud  av deras  ställning. Delegationen 
konsta tera r  att den redan ibruktagna nya budgetm etoden visat sig än da

målsenlig.
Delegationen önsk a r  framhålla vikten av att de under  senare å r  u tveck

lade form erna  för s am arbete  med organisationslivet for tsätts  under  liknan
de former som hittills. Därvid vill delegationen särskilt unders tryka  be ty 
delsen av sam arbete t  med Föreningarna N orden , vilkas betydelse såsom 
opinionsbildare till förmån för det nordiska sam arbete t och såsom en 
färdigt utvecklad fältorganisation ä r  stor.  Det ä r  förenligt med den offi
ciella sam arbetsorganisationens in tressen att så långt som möjligt tillgodo
göra sig N orden-Fören ingarnas sakkunskap  i arbete t  ej minst inom den till 
vida fo lkkretsar riktade informationsverksam heten .

Delegationen konsta tera r ,  att de självstyrda om rådenas  ställning inom 
rådsorganisationen redan i e tt tidigare sam m anhang har funnit sina former 
och har  förstärkts. Delegationen önskar  dock framhålla , a t t  i sam band med 
de nu förestående organisatoriska omställningarna sådana åtgärder som är 
av behovet påkallade bör vidtas så att de självstyrda om rådena  på bästa 
sätt skall kunna ta del i rådsarbetet .

Helsingfors den 19 d ecem ber 1984

På vägnar av Finlands delegation i N ord iska  rådet

Elsi H etem äki-O lander  
Ordförande

H åkan B randers 
Generalsekreterare
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Norðurlandaráð, íslandsdeild:

/ .  Inledning

Till Islands delegation har för yttrande hänvisats medlemsförslag A 692/j 
om arbetsform erna  i det nordiska sam arbetet och ministerrådsförslag 
B 55/j om sam arbe ts tb rm erna  i det nordiska sam arbetet.  Delegationen 
behandlade utredningen vid möte den 17 decem ber 1984 och beslöt anlägga 
följande synpunkter  på utredningen.

Delegationen yttrade sig till presidiet över  utredningen om arbetsfor
m erna i det nordiska sam arbetet (N U  1983:9) och framlade synpunkter  på 
bl. a. de förslag som berör  informationskomm itténs nedläggning, det före
slagna budgetutskotte t ,  sekreterarkollegiets  funktion och sam manslag
ningen av den allmänna budgeten  och kulturbudgeten. Delegationen ansåg 
dock merparten av utredningens förslag vara ändamålsenliga och ägnade 
att  effektivisera samarbetet.

2. M edlem sförslag  A  692/j

Delegationen konsta te ra r  inledningsvis att den i princip kan förena sig 
om medlemsförslaget så som det nu har utformats. Delegationen noterar 
med ti llfredsställelse att det i medlemsförslaget föreslås att utskottsord- 
förandena skall ingå som m edlem m ar i budget- och kontrollutskottet ut
över  de nio oavhängiga medlem m arna. Delegationen finner det vidare 
naturligt att det nya budget- och kontrollu tskotte ts  uppgift skall begränsas 
till att bedöm a de budgetmässiga prioriteringarna mellan de övriga u tsko t
ten medan de själva skall företa prioriteringar inom sina områden.

Vad beträffar rådets  informationsaktivite ter finner delegationen det än 
damålsenligt att informationskomm ittén  nedläggs och att ansvaret för in- 
formationsaktiv ite terna läggs direkt på presidiet men att två av presidiets 
m edlem m ar skall få i uppdrag att följa det praktiska informationsarbetet 
inom rådet.

Vad beträffar sekretaria tsorganisationen kan delegationen accep tera  den 
ordning som föreslås, att de nationella sekretaria tens position bibehålls 
och att presid iesekretaria tet förstärks. Delegationen lägger vikt vid att 
sekreterarkollegiets status bibehålls och att sekreterarkollegiet även fort
sättningsvis skall vara ett rådgivande organ för presidiet som förbereder 
presidiets möten. Delegationen har inget att erinra mot att det tekniska 
ordförandeskapet i sekreterarkollegiet återgår till pres idiesekreteraren.

Reykjavik den 4 januari 1985

F ör  N ord iska  rådet 
Islands delegation

P åll P étursson
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Den norske delegasjon till Nordisk  Råd har  i sin uttalelse av 09.04.1984 
gitt u ttrykk for foreløbige synspunkte r  i ti lknytning til Benkow-komiteens 
rap po r t .

Foran den avslu ttende behandling av de to  forslag som senere har 
foreligget, A 692lj og B 55lj. vil delegasjonen gi uttrykk for at den i alt 

vesentlig er enig i de reformer som blir foreslått.
Delegasjonen konsta te re r  at det parlamentarisk initierte forslag og mi- 

nisterrådsforslaget i sum vil gi en indre s truk tur  som bedre enn tidligere 
åpner for et målrettet samarbeid. Dette er i overensstem m else  med det 
mandat som presidiet og sta tsm inistrene i novem ber 1982 fastla for komi- 
teoppdraget. Et vesentlig element var å drøfte "h v o rd an  en større grad av 
konsentrasjon om hovedoppgavene kan o p p n å s" .

På sammenfallende prem isser har presidiets m edlem m er og samarbeids- 
ministrene i sine forslag fulgt opp rapportens drøftelser på dette punkt. 
Spesielt viktig e r  forslaget til endring av artikkel 64 i Helsingforsavtalen. 
der Ministerrådet pålegges til de ordinære ses joner å redegjøre for planene 
for det fortsatte samarbeid, sam men med forslag til budsjett .

Delegasjonen ser denne avtaleendring som et nytt viktig skritt i retning 
av de spilleregler som preger parlam entenes arbeidsform i de nordiske 
land. Den praksis som nå tillempes. forutse t ter  oppfølgning også på parla
mentarisk side.

Utvidelsen av presid iet vil sette det bedre i stand til å samordne Rådets 
løpende virksomhet. Spesielt i kontakten  med samarbeidsministrene e r  det 
viktig at presidiet kan opptre  på Rådets vegne.

De fem  fa g u tva lg  vil here t ter  få et langt bedre utgangspunkt for tilrette
leggelsen av drøftelser og beslutninger i plenarforsamlingen. Delegasjonen 
vil arbeide for at fagutvalgene skal benytte de utvidede muligheter til å 
påvirke det fremtidige sam arbeid, ved i s tørre grad å konsentrere  sitt eget 
arbeid om hovedoppgavene.

Uten å rokke ved enkeltm edlem m enes rett till å reise forslag, vil det 
fortsatt være delegasjonens oppfatning at medlemsförslaget ikke er det 
mest hensiktsmessige instrument for intensjonserklæringer. Behandlingen 
av medlemsförslag bør således i større grad ta sikte på konkrete  og realis
tiske tiltak fra regjeringenes side, mens forslag og beretninger fra Minister
rådet åpner  for almenpolitiske uttalelser.

Endelig vil delegasjonen sterkt unders treke  betydningen av at fagutval
gene konstruktivt sam arbeider med B udsjett- og kon tro llu tva lget, såvel i 
spørsmål som angår minis terrådsbudsjette t som når det nye utvalgs sam-

Nordisk R åd, Den norske delegasjon:



mensetning ellers kan b idra  til effektivitet i den samlede parlamentariske 
innsats.

Oslo, 18. desem ber 1984

For delegasjonen

Jo  B enkow  
Nestform ann

Nordiska rådet, svenska delegationen:

I sam band med behandlingen av N ord iska  rådets svenska delegations 
rem issyttrande ö ve r  ministerrådsförslaget om sam arbetsform erna  i det 
nordiska sam arbete t (B 55/j) har delegationen även d iskuterat vissa i m ed
lemsförslaget om arbetsform erna  i det nordiska sam arbete t (A 692lj) ak tua
liserade frågor.  Med anledning härav får delegationen anföra följande.

Delegationen ha r  i sitt y ttrande den 22 mars 1984 till presidiet över  den 
s .k .  B enkowkom m itténs rapport (N U  1983:9) ti llstyrkt komm itténs för
slag om ett budget- och kontro llu tskott med nio medlemm ar, som inte 
ingår som m edlem m ar i rådets  fackutskott .  Presidiets m edlem m ar har 
föreslagit,  för att få en fast anknytning till rådets  fackutskott ,  att antalet 
m edlem m ar skall u tökas med fackutsko ttens ordföranden, vilket innebär 
a tt budget- och kontrollutskotte t får 14 medlemmar. Delegationen kan inse 
de fördelar som ordförandenas deltagande i budget- och kontrollutskottet 
medför och ti llstyrker därför presidiets förslag i denna del.

Delegationen anser  liksom förslagsställarna att  det nya u tskotte ts  upp
gift skall begränsas till att bedöm a de budgetmässiga prioriteringarna mel
lan fackutskotten , medan fackutskotten  själva skall företa prioriteringar 
inom sina om råden. Delegationen önska r  därm ed unders tryka  att detta  nya 
budget- och kontrollutskott inte får anta  formen av ett rådets ” överu t
sk o t t’'.

Delegationen vill vidare erinra om sin i det tidigare yttrandet framförda 
uppfattningen om att redaktionskom m ittén  för N ordisk  K ontak t for tsätt
ningsvis bör bestå  av tio medlemm ar. Härigenom bör möjligheterna att 
uppnå  en partipolitisk balans i komm ittén, vilket bedöm s som betydelse
fullt för komm itténs arbete ,  vara större än med endast fem medlemmar.

I sitt tidigare y ttrande har delegationen framfört att o rdförandeposten  i 
sekreterarkollegiet liksom hittills skulle cirkuleras mellan de nationella 
delegationernas sekreterare .  Delegationen m otsä t ter  sig emellertid inte att 
de tta  uppdrag överförs p å  pres id iesekreteraren  i enlighet med förslaget.

F ör  Nord iska  rådets svenska delegation 

G unnar N ilsson
C hrister Jacobson

Stockholm  den 18 decem ber 1984
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Presidiet

I medlemsförslaget sägs att presid icm edlem marna i likhet med Benkow- 
kommittén, anser  att presidiet måste spela en mer aktiv roll som ett 
ledande och koordinerande organ i rådsarbetet .  Vidare säger förslagsstäl
larna att det ä r  väsentligt för det nordiska sam arbete t att presidiets ställ
ning styrks. Ålands delegation om fattar  dessa synpunkter,  men kan samti
digt konsta tera  att det innebär att de självstyrande om rådena i större 
utsträckning än hittills kom m er att ställas utanför viktiga delar av det 
arbete som bedrivs inom rådet.

Som ett konkret exempel på uppgif ter som flyttas över till presidiet kan 
nämnas den valberedning som nu handhas av de samlade arbetsutskotten . 
Åland har sedan flera å r  tillbaka haft en plats i Finlands delegations 
arbetsutskott och således kunnat delta i de samlade arbetsu tsko ttens m ö
ten men lämnas nu utanför.

Ålands delegation har konsta tera t att det visat sig finnas ett klart behov 
för de självstyrande om rådena av att ha d irekta kanaler till presidiet. Med 
anledning härav framförde landstingsman Olof Jansson den åsikten, vid 
sessionen i S tockholm, att det bör vara en naturlig sak att de självstyrande 
om rådena får konsulta t ionsrätt  på sam m a sätt som vad gäller utskotten. 
Även vid jur idiska u tsko tte ts  möte i Dragör den 21 juni 1984 framförde 
landstingsman Olof Jansson  de sjä lvstyrande om rådenas  önskemål om en 
reglerad möjlighet till d irekta kontak ter med presidiet.

I sam manhanget kan också  näm nas att de självstyrande om rådena fått 
en formaliserad (Helsingforsavtalet.  art. 60) rätt att delta i ministerrådets 
arbete.

Ålands delegation föreslår med hänvisning härtill att de självstyrande 
om rådena ges en reglerad rätt att delta i arbete t  i N ord iska  rådets presi
dium enligt sam m a modell som vad gäller för rät ten att närvara  i de utskott 
där de saknar  egna medlemmar. Nämligen rätt att på  konsultationsbasis 
delta i arbetet (arbetsordningen 27 § andra stycket).

B udget- och kon tro llu tsko tte t

Det ä r  med tillfredsställelse som delegationen konsta tera r  att de upp
gifter som nu ank om m er på budgetkom mittén  i fortsättningen skall hand
has av ett särskilt u tskott ,  eftersom det innebär att de självstyrande om rå
dena får rätt att delta i arbetet i enlighet med bestäm m elserna  i a rbe tso rd 
ningens 27§. andra stycket.

N ärvarorä tten  i u tsko tten

I det slutgiltiga medlemsförslaget har  införts en ändring av a rbe tso rd 
ningen (27 §. tredje stycket) som inte fanns upptagen i det sista utkastet (P 
l92b/84) till medlemsförslaget.

N ordiska rådet, Ålands delegation:



10

Enligt if rågavarande bestämm else har sekretaria tets  medlemm ar och 
u tsko ttssekre teraren  rätt att närvara  och y ttra  sig vid u tskotte ts  överlägg
ningar. Den nu föreslagna ändringen går ut på att klargöra betydelsen av 
det oklara begreppet ” sekretaria te ts  m ed lem m ar” genom att säga att här
med avses ” pres id iesekreteraren , sekreterarkollegiets övriga medlem

m ar” .

Ålands delegation har inget att invända mot att man vill klargöra begrep
pet men måste samtidigt konsta tera  att konsekvensen  blir att de självsty
rande om rådenas  sekre terare  inte längre kan fritt närvara  och yttra sig 
eftersom de inte ä r  m edlem m ar av sekreterarkollegiet. I sam manhanget 
kan nämnas att de självstyrande om rådenas ställföreträdare fått m edlem
skap i s tä llföreträdarkommittén (arbetsordningen för N M R , 13 §).

Eventuellt ä r  det möjligt för sekre terarna  vid ländernas delegationer och 
de ställföreträdande pres id iesekre terarna  att delta och yttra sig utan sär
skilt beslut i u tskotte t genom att de respektive sekretaria tens in terna regler 
för delegering av arbetet medger detta. F ö r  de självstyrande områdenas 
sekreterare  finns inte den möjligheten i och med att dessa uttryckligen 
getts en självständig ställning (Helsingforsavtalet,  54 § andra stycket,  in 
fine).

Den nuvarande oklara utformningen av bestäm m elsen har i praktiken 
lett till en ganska liberal til lämpning men genom den föreslagna klargö
rande formuleringen kom m er det inte längre att finnas någon tidigare 
praxis att  hänvisa till.

Ålands delegation föreslår med anledning härav att tex ten  ändras  så att 
också sekre terarna  från de självstyrande om rådenas delegationssekretariat 
har rätt att närvara  och y ttra  sig vid rådets  u tskottsm öten, vilket också 
måste  anses vara i konformitet med den utökade rätten att delta i utskotts- 
arbetet.

Slutligen vill delegationen göra ett tekniskt påpekande beträffande ut
formningen av 54 § första stycket i Helsingforsavtalet.  Enligt den sys tem a
tik som hittills använts  i Helsingforsavtalet avses med ordet ” delegation" 
samtliga delegationer. De fall dä r  endast ländernas delegationer avses finns 
särskilt angivna i 48 § tredje s tycket,  vari bland annat näm ns 54 § första 
stycket. G enom  att som föreslagits i medlemsförslaget skriva ut ordet 
" l a n d s ”  i 54 § första stycket bryts den nu använda systematiken.

O lo f Jansson  
Ordförande

Elisabeth N anclér  
Sekreterare

M arieham n den 18 ok tober 1984



11

Gemensamt uttalande av de självstyrande områdena Färöarna, Grönland 
och Åland:

Samtliga rep resen tan te r  för delegationerna anser
-  att Färöarnas,  G rönlands och Ålands delegationer bör få formaliserad 

rätt att delta i a rbete t i N ord iska  rådets presidium och

-  att Färöarnas,  G rönlands och Ålands delegationssekreterare ,  på samma 
sätt som för närvarande, skall ha rätt att  u tan särskilt beslut delta i 
u tskottens sam m anträden  (27 § tredje stycket).
Vidare konsta terade  man att de uppgifter som nu ankom m er på budget

kommittén i fortsättningen skall handhas av ett särskilt u tskott ,  vilket 
innebär at Färöarnas ,  G rönlands och Ålands rep resen tan te r  får rätt att 
delta i arbetet i enlighet med bestäm m elserna  i arbetsordningens 27 §, 
andra stycket.

Helsingör den 12 novem ber 1984

(E j sign.)

Nordiska rådet, kulturutskottet:

--------och anlägger i det följande synpunkter  på frågor som har direkta
beröringspunkter med utsko tte ts  verksamhet.

U tskotte t  k onsta te ra r  a tt något ministerrådsförslag om arbetsform erna  i 
det nordiska sam arbete t  ännu inte föreligger. U tskotte t  anser  att medlem s
förslaget och ett eventuellt ministerrådsförslag om arbetsform erna  i det 
nordiska sam arbete t  b ö r  ses som en helhet, och att u tskotte t således på 
vissa punkte r  kan ta slutlig ställning till medlemsförslaget först når minis- 
terrådsförslaget föreligger. U tskotte t  kom m er därför vid behov att i sitt 
y ttrande över  det eventuella  m inisterrådsförslaget även anlägga kom plette
rande synpunk te r  på medlemsförslaget om arbetsform erna  i det nordiska 

samarbetet.

Å tgärder som  inte kräver ändringar i av ta l och arbetsordningar

U nder ovanstående rubrik framläggs i medlemsförslaget förslag som 
allmänt syftar till att effektivera rådsarbete t ,  förenkla behandlingsproces
sen och utveckla rådets kontrollfunktion och vidare anläggs synpunk te r  på 
sam arbetet med organisationerna. K ulturutskotte t konsta te ra r  med till
fredsställelse att presidiet redan har igångsatt ett arbete  som syftar till att 
förenkla dokum enta tionen  inom rådet och att göra den mera översiktlig 
och enhetlig. U tskotte t ä r  för sin del redo att med presidiet närmare 
diskutera u tskottens verksam hetsform er och eventuella riktlinjer för detta 
arbete. Beträffande en förenkling av behandlingsproceduren anser  u tsko t
tet att det på kulturom rådet framför allt bör vara möjligt att rationalisera 
behandlingen av berättelser.
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U tskottet ins täm m er i presidiets bedömning av att det inte är ändam åls
enligt a tt införa nya och detaljerade regler för behandlingen av förslag, 
eller tidsfrister för beslut om avskrivning av rekom mendationer.  Utskotte t 
strävar till att så effektivt som möjligt behandla  m eddelanden om rekom 
m endationer på kulturavtalets  om råde. U nder  de senaste åren har det även 
varit möjligt att s lutbehandla rekom m endationer  i väsentligt snabbare takt 
än tidigare. U tskottet u nd ers tryker  emellertid att N ordiska rådet i sista 
hand avgör om en rekom m endation  kan avskrivas eller inte, och att denna 
bedömning bö r  göras fritt u tan några tidsbegränsningar.

U tskotte t  ins täm m er även i presidiets uppfattning om att rådet bör stå 
fritt till a tt ta initiativ i alla frågor av intresse för det nordiska sam arbetet på 
om råden som faller inom ram en för de grundläggande samarbetsavtalen. 
Enligt kulturutskotte ts  uppfattning har u tskotten , som rådets berednings
organ, ett särskilt ansvar  för att nya samarbetsinitiativ förs vidare inom 
rådsorganisationen och i förhållande till berörda  ministerråd.

F örslag som  kräver ändringar i H elsing jbrsavla le l eller rådets arbetsord 
ning

B u dgetkom m ittén  och in form ationskom m ittén

Frågan om inrättandet av ett nytt organ för behandling av budget- och 
kontrollfrågor kan enligt u tskotte t slutligt avgöras först när ett eventuellt 
förslag från ministerrådet angående ministerrådets budgethandläggning fö
religger. I sitt y ttrande över B enkow-kom m itténs rapport, som avgavs till 
presidiet den 6 maj 1984, har kulturutskotte t emellertid avvisat förslaget 
om ett oavhängig t budget- och kontrollutskott.

Utskotte t önskar  dock redan i detta  skede anlägga synpunkter på vissa 
frågor i anslutning till förslaget. U tskotte t konsta tera r  att frågan om det 
föreslagna budget- och kontro lorganets p lanerade kontrollfunktioner inte 
har varit föremål för någon närmare utredning. Kulturutskotte t anser  att 
denna kontrollfunktion närm are bör preciseras i den fortsatta behandling
en av medlemsförslaget, och utgår i detta sam m anhang från att det bör 
vara en självklar uppgift för de nuvarande u tskotten  att följa upp den 
verksam het som bedrivs av institutionerna på utskottens områden. U t
skottet fäster vidare uppm ärksam he t vid att man i medlemsförslaget för 
det föreslagna budget- och kontrollorganet använder  benämningen utskott.  
Någon skillnad mellan de nuvarande fem utskotten och det föreslagna nya 
sjätte utskottet görs inte i den föreslagna utformningen av 24 § I mom. i 
arbetsordningen för Nord iska  rådet. De regler i arbetsordningen som gäller 
för de övriga u tskotten  avses även gälla för det föreslagna budget- och 
kontrollorganet i den mån annat inte foreskrives.

1 motiveringarna till medlemsförslaget sägs att rådet bör ha fem fackut
skott.  Av den föreslagna utformningen av 24 § 7 mom. i arbetsordningen 
framgår vidare att presidiet fastställer a rbetsordningen för det föreslagna 
budget- och kontrollutskottet.  Någon motsvarande bestämm else finns inte
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för rådets  nuvarande fem utskott .  F ö r  a tt det därför klart skall framgå att 
det föreslagna nya organet inte ä r  något utskott i egentlig mening föreslår 
kulturutskotte t att detta  organ, för den händelse rådet fattar beslut om att 
inrätta det, skall heta  budget- och kon tro llkom m ittén .

U tskottet har inga invändningar mot den föreslagna sammansättn ingen 
av det föreslagna budget- och kontrollorganet och noterar att presidiets 
förslag samtidigt innebär att antalet m edlem m ar i kulturutskotte ts  minskar 
med fem. U tskotte t konsta tera r  med tillfredsställelse att u tskottsordföran- 
dena föreslås bli fullvärdiga m edlem m ar av organet.

I motiveringarna till medlemsförslaget konsta teras  a tt det nya utskotte t 
bör kunna behandla  medlems-, ministerråds- och regeringsförslag, m edde
landen samt berä t te lser av budgetmässig karaktär,  som presidiet har hänvi
sat till budget- och kontro llu tskotte t för behandling. U tskotte t anser  em el
lertid att det föreslagna nya organets verksam het bör begränsas till be 
handlingen av frågor som är  av enbart budgetmässig karaktär.  Förslaget 
innebär i annat fall att det nya budgetorganet u töver  beredningen av 
ministerrådets budgetförslag, på sam m a sätt som rådets utskott ,  kan bli ett 
organ för beredning av medlems-, ministerråds- och regeringsförslag, m ed
delanden och berätte lser.  U tsko tte t  anser  att beredningen av ovannäm nda 
saker fortsatt bör förbehållas rådets nuvarande utskott. Medlemsförslaget 
leder, enligt u tskotte t,  enbart till dubbelarbete  inom rådet,  till dröjsmål och 
till ökad byråkrati och skapar  därtill oklara ansvarsförhållanden för b ered 
ningen av saker. U tskotte t  finner det därem ot naturligt att u tskotten vid 
behov ges möjligheter att av det eventuella nya budgetorganet inbegära 
yttranden om de budgetmässiga konsekvenserna  av olika frågor som är 
under  behandling i utskotten . U tskotte t  anser  vidare att det föreslagna 
budget- och kontrollorganet vid behov och på initiativ av u tskotten  vid sina 
kontakter med N ord iska  ministerrådet även skall kunna ta upp saker som 
är under  behandling i u tsko tten  och som är av betydelse för rådets och 
ministerrådets budgetarbete .  U tskotte t  fö ru tsä t ter  att e tt förslag till a rb e ts 
ordning för det föreslagna nya organet föreläggs rådets u tskott för yttrande 
innan behandlingen av frågan slutförs.

K ulturutskotte t föru tsä t ter  att u tsko tte t ,  även om det nya budgetorganet 
inrättas, i varje händelse liksom hittills har d irekta överläggningar med 
N ordiska ministerrådet i sam mansättn ingen kultur- och undervisningsmi
nis trarna, om utformningen av och prioriteringen inom det nordiska kultur
sam arbetet.  D enna principiella s tåndpunkt synes även vara inskriven i 
motiveringarna till medlemsförslaget. U tskotte t utgår härvid från att kul
tur- och undervisningsministrarna har ett direkt inflytande över  dessa 
frågor även efter en eventuell omorganisering av a rbetsform erna  inom det 
nordiska samarbetet.

1 medlemsförslaget konsta teras  att det föreslagna nya budget- och kon
trollorganet kan vara ett ändamålsenligt organ för att på uppmaning av 
presidiet förbereda behandlingen av tvärfackliga frågor i utskotten.
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Kulturu tsko tte t  anslu ter  sig i princip till d enna  bedömning men anser  att 
erfarenheterna  från arbete t i den  tillfälliga tvärfackliga arbetsgrupp som 
presidiet ti llsatte i jun i 1984, och som kom m er att  slutföra sitt a rbete  under  
innevarande verksam hetsperiod , bör beaktas  innan definitivt beslut i d en

na fråga fattas.
Ett förslag om en rationalisering av behandlingen av informationsfrågor 

läggs fram i medlemsförslaget. U tskotte t  k onsta te ra r  emellertid att  någon 
närm are  analys av informationsarbetet inom rådet och ministerrådet inte 
har gjorts och att några förslag som direkt skulle kunna innebära en 
förstärkning av informationsarbetets organisation inom rådet och minister
rådet inte har framlagts. K ultu ru tsko tte t  hänvisar i detta  sam m anhang till 
u tsko tte ts  betänkanden  om N ord iska  ministerrådets berätte lser rörande 
det nordiska sam arbete t från 1983 och 1984 (C 1/1983, bilaga 23 och C 
1/1984, bilaga 9). På  förslag av ku lturutskotte t yttrade N ord iska  rådet vid 
senaste sessionen ” att informationen om det officiella nordiska sam arbetet 
bör sam ordnas bättre  såväl på nordiskt som på nationellt p lan”  (yttrande  
nr 611984). U tsko tte t  be tonar  att det förslag som nu läggs fram angående 
informationsarbetet endast  får ses som ett första steg i riktningen mot en 
förstärkning av in form ationsverksam heten inom de officiella samarbetsor- 
ganen. K ulturu tsko tte t  anser  därför att presidiet bör uppm anas  att i sina 
kontak ter  med N ord iska  ministerrådet verka för att en starkare och i högre 
grad integrerad organisation för rådets och ministerrådets informationsar
bete kan byggas upp.

U tskotte t  om fattar  förslaget om att tidskriften ” N ordisk  k o n tak t"  även i 
framtiden skall ha en särskild parlamentarisk t sam m ansat t  redak tionskom 
mitté.

R ådets sekre taria tsfunktioner

U tskotte t  hänvisar i denna fråga till sitt y ttrande om Benkow-kommit- 
téns rapport. I y tt randet förhåller sig u tskotte t positivt till förslaget om att 
p res id iesekreteraren  bö r  ges möjlighet att u tnyttja  den resurs som utskotts- 
sekre terarna  innebär för presid iesekretaria tet i beredningen av saker  för 
presidiet, dock med förbehåll om att de tta  inte får inkräkta  på u tskottssek- 
reterarnas ordinarie uppgifter.  U tskotte t  föru tsä t ter  att denna princip även 
klart kom m er till u tt ryck i arbetsordningen för rådets sekretariat.

F ö r  N ord iska  rådets  kulturutskott

E iður G uðnason  
Förman

G ny L indström  
Sekreterare

Stockholm  den 27 sep tem ber 1984
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Social- og miljøudvalget/Nordisk Råd, Den danske Delegation:

Till social- og miljøudvalgets udtalelse om medlemsförslag A 692/j 
ønsker folketingsmedlem M argrete A uken at anføre:

Som det fremgår a f  protokollen for social- och miljøudvalgets møde den 
13. novem ber 1984, har udvalget på form andens foranledning ikke haft 
lejlighed til at drøfte det fremsatte  medlemsförslag generelt. D erfor kan der 
ikke i udvalget være vedtaget ti lslutning til oprette lse  a f  et budget- og 

kontroludvalg.
Hvis vedtagelsen fastholdes, ønsker  folketingsmedlem Margrete Auken 

at reservere sig, fordi der  ikke har været lejlighed til at drøfte forslaget i sin 
helhed.

K øbenhavn, den 7. decem ber 1984

H enrik H agem ann

Nordiska rådet, trafikutskottet:

Trafikutskotte t beslutade att icke yttra sig om förslaget och hänvisar till 
u tskotte ts  brev till presidiet av den 2 juli 1984 (Jnr 490/1984) om femmanna- 
kommitténs u tvärderingsrapport "A rb e ts fo rm ern a  för nordiskt sam arbe
te "  (N U  1983:9). Av brevet framgår att trafikutskotte t vid sitt möte i 
Island den 1 8 -2 0  jun i 1984 beslutade att endast yttra sig om de delar av 
rapporten  som behandlar rådets  budget- och kontrollfunktion och att till
styrka budgetkom m itténs uttalande i saken.

Stockholm den 26 novem ber 1984

M arjatta  Väämiinen 
Trafikutskottets ordförande

Nordisk Räd, Økonomisk utvalg:

Utvalget e r  også tilfreds med forslaget om å oppre tte  et Budsjett-  og 
kontrollutvalg. Dette vil gi Rådets samlede budsjettforslag et mer helhetlig 
preg. Ø konom isk utvalg onske r  å gjore oppm erksom  på at det i framtiden 
kan oppstå  konflikter om kompetanse-grensene  mellom det nye utvalg og 
Rådets øvrige utvalg. Ø konom isk utvalg tror likevel at slike framtidige 
problemer ikke vil overskygge de klare fordeler ved det nye utvalg.

Ø konomisk utvalg er tilfreds med at man i medlemsförslaget foreslår å 
redusere antallet m edlem m er i Økonomisk utvalg. Utvalget tror at et
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lavere medlemsantall vil stimulere til mer inngående debatter  om de ulike 
saker. Dette kan bety en effektivisering av utvalgets arbeid.

U tvalget er svært fornøyd med at man i medlemsförslaget peker  på 
nødvendigheten av å gjøre Rådets  saksdokum entas jon enklere og mer 
oversiktlig. U tvalget e r  selvsagt villig til når som helst å  sam råde med 
Presidiet om hvordan man skal gjøre utvalgets innstillinger til p lenarfor
samlingen mer oversiktlig.

Stockholm, 18. d esem ber 1984

G unnar N ilsson  
Utvalgsformann

Nordisk råd, Budsjettkomiteen:

Komiteen har den 15. mai 1984 avgitt foreløpige synspunkter om hvor
ledes arbeidsformene i det nordiske samarbeid bør utvikles.

Komiteen har den 27. novem ber 1984 drøftet medlemsförslaget A 692/j 
forsåvidt som Budsjettkomiteen er berørt. Komiteen slutter seg til forsla
get om opprette lse  av et Budsjett-  og kontrollutvalg bestående av 9 m ed
lemmer som ikke e r  med i ånnet utvalg samt formennene i Rådets øvrige 
utvalg. Komiteen har ingen innvendinger mot at alle fjorten medlemm er 
har stemmerett .

1 likhet med forslaget anser  komiteen at det nye budsjettorgan skal se på 
den budsjettmessige prioritering mellom de ulike sektorer,  mens det er 
fagutvalgene som bør foreta prioriteringen innen sine respektive sektorer.

Komiteen er tilfreds med at det nye organ foreslås betegnet utvalg og 
dermed får de sam me rettigheter og plikter som øvrige utvalg i Rådet.  
Komiteen foreslår at siste setning i den foreslåtte § 24 i Rådets arbeids
ordning utgår, og ers ta ttes  med et nytt ledd: ” Presidiet kan fastställa 
arbetsordning för u tsk o tten ” .

Komiteen vil peke på at Rådel derm ed får et mer fleksibelt apparat til 
rådighet,  og kan unngå å benytte  unntaksregler som tilfellet er i dag når det 
gjelder behandlingen av ministerrådets budsjettforslag.

Komiteen deler forslagsstillernes oppfatning at det nye budsjettorgan vil 
være et hensiktsmessig organ for å forberede behandlingen av tverrfaglige 
spørsmål i utvalgene. Komiteen vil vise til at det nye budsjettorgan -  hvor 
alle utvalgsformenn er m edlem m er -  vil gi en fast institusjonell ramme for 
forberedelse av behandlingen av slike spørsmål.

Stockholm, 27. novem ber 1984

Bjarne M ørk Eidem  
Formann for Budsjettkomiteen
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Nordisk R åd, Inform ationskom m itéen:

Komiteen e r  enig med medlemsförslaget i, at der e r  et klart behov for at 
øge kendskabet til det nordiske sam arbejde både blandt politisk aktive og i 
den almene befolkning. K om itéen er også enig med forslaget i, at rammen 
for v iksomheden bø r  fas tsæ ttes  a f  politiske organer.

Komitéen s tø tter  forslaget om nedlæggelse a f  Informationskomitéen og 
om at placere ansvaret for informationen d irekte under præsidiet, som skal 
fastsætte særlige retningslinjer for dette arbejde.

Komitéen ønsker  at understrege, at det ikke kun er vigtigt, at Rådets  og 
Ministerrådets informationsvirksomhed koordineres tæt; et tæt koordine
ring med delegationssekretaria ternes informationsvirksomhed er mindst 
lige så vigtig, hvis alle ressourcer  skal udnyttes  effektivt og rationelt.

Redaktionskomitéen bør fortsat bestå a f  10 rådsm edlem m er, 2 fra hvert 
land, for at bevare den parlamentariske bredde som grundlag for Nordisk 
Kontakt.

K øbenhavn, den 22. ok tober  1984

G itdnin  H elgudóttir  
Formand

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1985
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Medlemsförslag

om Norden som hemmamarknad för fonogram 
med nordisk musik
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H etem äki-O lander, H åkon  R anda l, G unvor Schn itler och Jens S te ffen sen )

Yttranden över medlemsförslaget

NOMUS — Nævnet for nordisk Musiksamarbejde:

N O M U S  vil uttale at man ser det som positivt at N ordisk  Råd har 
fremmet ovennevnte  forslag.

Med hensyn til medlemsförslagets konklusjon  stø tter  N O M U S  helt for
slaget om å legge vekt på fe l le s  m arkedsføring  både i og u tenom  N orden  og 
også forslaget om å gi ekspor ts tø tte  u tenom  N orden  til fonogram innehol
dende nordisk musikk, støttes. Det e r  derimot tvilsomt om det e r  behov for 
en felles nordisk produksjon av fonogram.

Produksjonskapasite ten  på nordisk basis virker tilfredsstil lende, og å rsa
ken til at det ikke produseres  flere fonogrammer med nordisk musikk ligger 
ikke i at produksjonsleddet ikke fungerer, men at dis tribusjonen er så 
dårlig/tilfeldig at få p rodusen te r  tø r  satse på slike utgivelser uten en økono
misk garanti enten  i form av produksjonss tø tte  eller et garantert salg som 
kan dekke produksjonsutgiftene. Det er derfor av s tor betydning at man 
vurderer  en felles nordisk markedsføring og dis tribusjon hvor det legges 
vekt på at det potensielle marked tilføres opplysninger om hva som eksis
te re r  av nordisk musikk innspilt på  fonogram og hvordan dette materialet 
kan skaffes.

På bakgrunn av ovenstående vil N O M U S  også støtte forslaget om en 
samnordisk katalog, men påpeker  at det i tillegg må iverksettes tiltak som 
gjør at fonogram m ene blir lettere tilgjengelige. I katalogen “ Music from 
S candinav ia"  (1982) er  det henvist til en rekke dis tributører. N oen  av disse 
fungerer godt mens andre ikke fungerer særlig bra. Det er derfor behov for 
et felles nordisk d is tribusjonsapparat . H vordan  dette skal organiseres bør 
utredes, men det er for eksempel nærliggende å tenke seg at flere mindre 
dis tributører går sam men om å etablere et felles kontor  med ansvar  for 
distribusjonen. 1 den forbindelse kan nevnes at N orsk  Kulturråd har gått 
inn for at det med støtte fra N orsk  K ulturfond, oppre t tes  et felles o rd re 
kontor for dis tribusjon av norsk musikk hvor igjennom en rekke mindre 
plateselskaper får markedsført sine innspillinger.
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N O M U S  vil imidlertid opplyse at det i medlemsförslaget fo rekom m er 
direkte feilopplysninger og misforståelser, men regner med at de enkelte 
lands rem iss instanser vil påpeke dette  for sitt hvedkom m ende og vi nøyer 
oss derfor med å nevne noen eksempler:

1. Priser på  innspilling av musikk på  gram mofonplate/kassett.  Det fore
kom m er en misforståelse i bakgrunnsbeskrivelsen med hensyn til priser på 
innspilling av musikk på gram mofonplate  kontra  pris på innspilling av 
” kasse t te r” . Selve innspillingen av en ” m as te r tap e”  koster stort sett det 
samme. Det som faller rimeligere e r  produksjonskostnadene av en kassett,  
men med en dårligere kvali tet, bl. annet ved økt slitasje, kan ikke dette sies 
å være noe godt alternativ til p lateproduksjon. Det forekom m er videre en 
sam menblanding av ” dig italskivor”  og ” kom pak tsk ivor” . Digitalinnspil- 
linger gjøres også på  vanlige gram m ofonpla ter  til ” norm al”  pris.

2. Oversikt over  ” sm ärre  bolag som ägnar sig åt att ge ut mer sällsynt 
reper toar” .

O versikten over  slike bolag synes å være tilfeldig valgt og kan ikke sies å 
være representativ .

3. S tøtteordninger for den ” sm ale”  fonogramutgivelsen.
Dette bø r  klargjøres i større grad enn gjort hva angår de enkelte lands 

støtteordninger. Som eksem pel kan nevnes at det i Sverige siden I. juli 
1982 finnes et om fattende s tø ttesystem  for fonogramproduksjon. Det for
deles årlig ca. S E K . 5 0 0 0 0 0 0 , -  til mer enn hundre produksjoner.  Videre 
kan nevnes at det er N o rsk  K u ltu rråd , med penger fra N orsk  Kulturfond, 
som utgir serien med norsk klassisk musikk.

4. “ Music from Scandinav ia” .
Denne katalog er utgitt av N ordisk  Ministerråd e tte r  initiativ fra NO- 

M U S og i samarbeid med de nordiske musikkinformasjons sentrene og 
ikke av en amerikansk ekspert.  A merikaneren  J. H. Yoell’s befatning med 
prosjektet var a t han påtok seg å skrive forordet i katalogen. Han utga for 
øvrig i 1974 en oversikt over  nordisk musikk under  ti ttelen "T h e  Nordic 
S ou nd ” .

Oslo, 30. desem ber 1984

Joste in  S im ble  
Generalsekretær
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D a n m a r k

M inisteriet for kulturelle anliggender:

U nder  henvisning hertil skal m an  meddele ,  at det nævnte forslag ikke på 
nuværende t idspunkt giver kulturministeriet anledning til bemærkninger.

K øbenhavn , den 18. ja n u a r  1985

P. m. v.
E .b .

B eng t von L instow  
Fuldmægtig

Danmarks Radio:

De følgende synspunk te r  e r  basere t på erfaringer med gram mofonudgi
velser a f  D anm arks  Radios orkester-  og korindspilninger, som jeg  forestod 
indførelsen a f  og var  ansvarlig for i en årrække, fra mit arbejde i s tatens 
musikråd, og på det kendskab  til fonogram m arkedet jeg  har  fra min delta
gelse i det in ternationale radio- og T V-samarbejde inden for E B U  og 1MZ.

D er e r  to grunde til at s tøtte tanken  om et nordisk fonogramsamarbejde. 
F or  det første kan de nationale fonogram produktioner få større slagkraft 
både i og uden for N orden  hvis de sam ordnes, for det andet kan en fælles 
v irksomhed på  dette  om råde  stimulere det nordiske musiksamarbejde i 

almindelighed.
Men sam arbejdet må  koncentreres  om al fono-publikations svageste led, 

distributionen. En effektiv dis tribution gør produktionen  mere rentabel, 
øger dens musikkulturelle rækkevidde og fremmer dermed tilgangen af 
private og offentlige midler til selve produktionen.

H vad  den prim æ re m usikproduktion  angår skulle musiklivet i de nordis
ke lande derimod være tils trækkeligt omfattende som grundlag for en 
alsidig fonogramproduktion  a f  rimeligt omfang. De midler der  fra tid til 
anden bruges til at honorere  særskilte fonogramindspilninger ville i mange 
tilfælde være bedre anvendt som støtte til d istributionen. Det vil ofte være 
let at få radiofonier og andre offentlige m usikvirksom heder til at tage det 
repertoire og som ønskes udgivet, helt eller delvis på egen regning, i stedet 
for at bekoste  eks traproduktion . Hvis fonogramindspilninger a f  nordisk 
musik kædes sam m en med levende opførelser forbedres  indspilningernes 
kunstneriske kvalitet samtidig med at koncertreperto ire t beriges.

Indspiln inger  a f  høj kvalitet kan efterhånden foretages de Heste steder til 
udgifter der er ubetydelige i forhold til selve opførelsesomkostningerne.
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Det vil derfor være rimeligt at musikopførelser der modtager nordisk eller 
national støtte indspilles under eller i umiddelbar tilknytning til koncert
fremførelsen, således at de kan stilles til rådighed for videre udnyttelse i 
radio og som fonogram. Et samarbejde herom bør etableres mellem kon
certinstitutioner, radiofonier og musikinformationscentre.

Hvilke former for m angfold iggørelse  der  er mest hensigtmæssige -  
kassetter ,  p lader, com pac tdiscs  -  afhænger a f  repertoiret og dets afsæt
ningsvilkår. På dette område foregår der  en hastig udvikling betinget af 
skiftende produktions- og markedsforhold, der må følges nøje. Dette led i 
produktionskæ den  er uløseligt forbundet med distributionsleddet og må 
derfor indgå i et nordisk sam arbejde herom.

Modellen for et nordisk fonogramsam arbejde bør således ikke være en 
central styring a f  repertoire og økonomi, men må bestå af et fælles organ 
for mangfoldiggørelse og distribution i samarbejde med nationale kon tak t
grupper, der  hver for sig sam ordner  fonogramplaner og -projekter på en 
sådan måde at lokale initiativer opm untres  og sådan at der opstår en 
frugtbar vekselvirkning mellem levende musikfremførelser og fonogram
udgivelser.

Jeg står gerne til rådighed for uddybelse a f  disse synspunkter.

K øbenhavn, den 2. jan u a r  1985

M ogens A ndersen

Danmarks Biblioteksforening:

Da det ikke er muligt inden svarfristen at forelægge hovedbestyrelsen  
Deres henvendelse , tillader jeg mig at fremsende en reaktion fra forening
ens biblio teksfaglige gruppe  jfr. nedenstående:

Vi kan være i tvivl om, i hvor høj grad der eksis terer et fællesnordisk 
marked -  eller blot et nationalt og et internationalt marked -  så man skal 
nok ikke forvente for meget af en fællesnordisk produktion a f  speciel 
musik som p . t .  ikke kan bære omkostningerne ved en udgivelse. Men et 
sådant marked kan efterhånden skabes. N ord bo er  ville formentlig købe 
norske indspilninger a f  Grieg, danske indspilninger a f  Carl Nielsen, nordis
ke jazzp lader  og nordisk folkemusik osv .,  hvis de stod på pladeforretning
ernes hylder, eller let kunne skaffes. H er  er det en stor fejl, at der savnes 
en fællesnordisk grammofonplade/bånd katalog. Der findes nationale 
danske og svenske årligt udgivne pladefortegnelser (hvem slår et slag for 
pligtaflevering af gram mofonplader i D anm ark i lighed med Sverige?),  men 
det er vor opfattelse, at de kun findes i de største pladeforretninger og at 
nordiske plader i dag generelt ikke markedsføres af den simple grund, at 
man ikke har kendskab til dem. Dette er formentlig også tilfældet uden for 
Norden.

Større musikbiblioteker har  de nationale fortegnelser, men Norge 
mangler, så en nordisk katalog vil være et kæ rkom m ent hjælpemiddel.
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Ideen med statss tø tte  til projektet i s tedet for selskaber er indlysende. 
Støtte til selskaber kan let virke som en "pens ionso rdn ing” .

Forslaget synes at have en hældning til den klassiske musik. Det er helt 
givet at også andre genrer som jazz ,  rock, folkemusik og spillemandsmusik 
lider under samme problematik.

Det nævnes ikke direkte i forslaget, men hvis kom paktp lader  vinder 
frem, vil problematikken i høj grad forstærkes, idet dette medie k ræ ver 
yderligere stordrift.

Der mangler måske lidt jordforb indelse r i retning a f  konkrete praktiske 
forslag, men det skal den foreslåede arbejdsgruppe måske tage sig af.

I denne arbejdsgruppe vil det være naturligt at placere en musikbibliote
kar.

København, den 17. decem ber 1984

F lem m ing  E ttrup  
Direktør

Landssekretariatet for dansk Amatørmusik:

-------- skal vi meddele, at L andssekre tar ia te t  som sådant alene e r  et
serviceorgan for de tilsluttede am atørm usikorganisationer samt sekretariat 
for SA M N A M  — Sam rådet for nordisk amatørmusik.

Det vil antageligt være vanskeligt at udtale os eller komme med supple
rende oplysninger til det fremsendte materiale, blot kan vi udtrykke vor 
interesse i, at fonogram m er med nordisk musik vil have stor betydning for 
amatørmusiklivets udøvere , ikke mindst den del a f  am atørm usikken, som 
især focuserer på ny nordisk musik, og vi kan give vor støtte til at der 
finder den bedst mulige samordning sted, som giver den bredeste  mulighed 
for at udbrede kendskabet til den nordiske musik.

Vi kan endvidere  tilsige støtte til at videreinformere om de resultater, 
der måtte  komme ud a f  udvalgets arbejde, såvel til vore danske organisa
tioner, som de am atørm usikorganisationer ,  der  via S A M N A M , informeres 
gennem L andssekre tar ia te t  for dansk A matørmusik.

Århus, den 30. decem ber 1984

M usse  M ath iasen
Sekretariatschef, 

sekretæ r for SAMNAM

Samfundet til Udgivelse af dansk Musik:

1. Efter vores opfattelse er det største  problem i forbindelse med fono
gram produktion distributionen. S A M F U N D E T  udgiver i følge sin formåls-
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paragraf stort set ude lukkende musik på ikke-kommerciel basis, og det er 
noget nær umuligt at trænge igennem med vores p roduktioner på et gen- 
nemkom mercialiseret pladem arked. K un de største pladeforretninger, som 
f. eks. F O N A  på strøget, har overhovede t enkelte a f  vores  p lader til salg, 
og det indenlandske salger i det hele taget stagnerende. (Afsætningen til 
musikbibliotekerne er trist nok også vigende, formodentlig p .g . a .  ned
skæringer, der  altså på dette  punkt virker kulturfjendtligt). Det kan fore
komme uforståeligt, at der  ikke findes en lovgivning, der påbyder pladefor
retninger a f  en vis størrelse at have et eksem plar af  danske udgivelser med 
dansk  musik vedvarende på  lager. Mig bekendt er det altid muligt at 
opdrive nyudgivne digtsamlinger hos boghandlerne — og digtsamlinger kan 
i høj grad sammenlignes med vore produktioner.  Muligvis er den eneste 
løsning på  dette problem en egentlig statslig distribution.

2. Vi har i de senere år haft held til at udgive det meste a f  den musik vi 
har  haft lyst til -  med een undtagelse: O rkesterm usik . I teorien skulle det 
være både nemt og billigt at udgive o rkes terproduktioner  fra D anm arks 
Radio, i praksis viser det sig at være noget nær umuligt. Således har  vi 
f. eks. endnu ikke kunnet udgive Pelle G udm undsen-H olm greens ” Symfo
ni-Antifoni’ ’, der vandt N ordisk  Råds Musikpris for en del å r  siden -  hvad 
vi primært ti lskriver Statsradiofoniens bureaukratiske  muddermaskiner.  
Jag mener, at dette  punkt må have interesse når  man skal diskutere punkt 
a) i N ordisk  Råds forslag: E n  samordning a f  udgivelsen af  nordisk musik — 
med henblik på at ” udfylde huller”  -  er kun mulig hvis produktionsfacili
te terne er til stede. Det kan m an som nævnt godt have sin tvivl om, at de er 
for o rkes term usikkens vedkom m ende.

3. I øvrigt kan vi støtte de tanker  som gives udtryk for i forslaget.

K øbenhavn , den 14. ja n u a r  1985

S teen  Pade  
Formand

Nordisk copyright bureau (ncb):

På side 2, andet afsnit, nævnes det: ” Att beställa fonogram som inte 
finns i lager hos detaljhandeln är i praktiken omöjligt u tom hos ett fåtal 
specialbutiker. Delvis beror  detta  på bristen av en översiktlig katalog över 
tillgängliga inspelningar. Information härom är spridd på en rad småkata- 
loger och reklamblad från enskilda bolag” . Vi vil gerne henlede opm æ rk
som heden på, at G ram m ofonleveran törernas förening (GLF) i Sverige 
gennem de senere år har udgivet et samlet årligt katalog over de i Sverige 
markedsførte  fonogrammer. T ilsvarende kataloger findes ikke i de øvrige 
nordiske lande.
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Med hensyn til forslaget på side 4 om at udarbejde et sam nordisk katalog 
der omfatter  nordisk musik, kan vi oplyse at ncb i sine registre har 
oplysninger om alle i N orden  m arkedsførte  fonogrammer, der  indeholder 
nordiske m usikvæ rker a f  ophavsm æ nd , de r  e r  tilsluttet ncb. I den ud
strækning det måtte være behov for det, er ncb indstillet på at være 
behjælpelig med at frembringe oplysninger til et nordisk katalog.

K øbenhavn , den 11. jan u a r  1985

ncb

K urt B. R eiler  
Adm. direktør

Kassetteudvalget:

-------- kan K asset teudvalget  udtale, at det i skrivelsen anførte medlems-
forslag peger på  alvorlige problem er med hensyn  til at bevare  den nordiske
-  herunder  den danske  -  produktion a f  fonogram m er med kulturelt set 
betydningsfulde væ rker  fremført under  medvirken a f  nordiske kunstnere.

Organisationerne vil derfor kunne give deres støtte til en videre behand
ling a f  sagen, som kan sikre produktionen a f  og kendskab  til de nordiske 
landes musikværker.

Det må imidlertid unders treges ,  at de i medlemsförslaget anførte oplys
ninger hverken er nøjagtige eller fyldestgørende, men tiltrænger en nøjere 
undersøgelse a f  de i de enkelte nordiske lande e tablerede institutioner, der 
virker for udbredelsen  a f  kendskab til den nationale musikalske kulturarv. 
1 flere henseender  giver forslaget mangelfulde oplysninger i så henseende.

Efter de danske  organisationers opfattelse vil de nødvendige oplysninger 
bedst kunne ti lvejebringes, ved at der -  eventuelt i N ord isk  Råds regie -  
skabes grundlag for et sam arbejde mellem de musik-informationscentre, 
som nu er etableret i samtlige nordiske lande. Dette sam arbejde bør for
mentlig i første række have til opgave at undersøge, om de r  kan skabes 
mulighed for en fælles nordisk informationsvirksomhed over  for udlandet, 
således at de r  derved  sikres en udbredelse  a f  viden om det eksisterende 
betydelige arbejde, som allerede pågår i de nordiske lande med tilvejebrin
gelse af nationale musikantologier. Førs t når dette e r  sket, vil der  kunne 
ti lvejebringes grundlag for en politisk bedøm m else  a f  de fælles nordiske 
muligheder for et eventuelt sam arbejde om videreførelse a f  fonogram pro
duktioner,  og i så fald formerne derfor og den politiske støtte dertil.

De danske organisationer vil meget gerne medvirke til at skaffe de
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nødvendige supplerende oplysninger, såfremt der  fremsættes ønske 
herom.

K øbenhavn ,  den 24. ja n u a r  1985

Jen s  Biilil H . L und  C hristiansen

S ven d  E richsen B. H øherg-P etersen

Jan  Sehu ltz-L oren tzen

H enrik N ordlien

Dansk Musik Informations Center (MIC):

-------- anføre, at MIC gerne deltager i det videre arbejde, så meget desto
mere som d e r  allerede nu foregår et snævert samarbejde mellem alle de 
nordiske m us ikinform ationscentre .

Da jeg  endvidere beklageligvis må dele udvalgets opfattelse a f  forslaget 
som værende mangelfuldt eller ukorrekt på en række punkter (jeg har haft 
lejlighed til at se det i N O M U S-sam m enhæ nge),  føler jeg  det a f  endnu 
større betydning, at de r  gøres en indsats for at fremme denne betydnings
fulde sag på et så veloplyst grundlag som gørligt.

Vi glæder os til at høre næ rm ere  om det videre forløb.

K øbenhavn , den 31. jan u a r  1985

K nud  K etting

F i n l a n d

Statens audi visuella central:

De saker  som tas upp i medlemsförslaget å r  både viktiga och värda att 
unders tödas. N ordiskt stöd till inspelning och distribution av högklassig, i 
N orden  producerad  musik samt till sales prom otion för musiken skulle 
otvivelaktigt ge bättre  tekniska  och ekonom iska  förutsättningar än för 
närvarande att göra  musiken känd och därigenom förbättra  produktions- 
förutsättn ingarna i de enskilda nordiska länderna.

Det vore  önskvär t  att N ord iska  ministerrådet med det snaraste skulle 
utreda  möjligheterna att  genomföra förslaget. S tatens AV-central ä r  redo
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att för sin del dryfta eventuella  å tgärder för att främja de i medlemsförsla

get nämnda målen.

Helsingfors den 20 decem ber 1984

K alevi P ihanurm i 
Direktionens ordförande

A ino  Toivonen  
Direktör

Ålands landskapsstyrelse:

L andskapss tyre lsen  finner detta  initiativ mycket angeläget och an tec k
nar det med tillfredsställelse. 1 synnerhet produktion av musik med lokal 
prägel som på grund av den begränsade marknaden  särskilt i de små 
självstyrande o m rådena  troligen av p roducen ter  bedöms som affärsmässigt 
ogenomförbar,  kan på i medlemsförslaget uppskisserat sätt ges en chans 
att nå en större allmänhet.

Ålands landskapsstyrelse  unders töder  förslaget.

Mariehamn den 17 januar i  1985

G unnevi N ordm an  
Vicelantrad

Börje K arlsson  
Utbildningschef

MTV OY AB, Avdelningen för musikproduktion':

MTV be trak ta r  nordisk koordinering på if rågavarande område som nöd
vändig.

Åtgärderna borde dock inriktas dels på information till producenter,  
ekonom iska  stödjare och konsum enter ,  dels på marknadsföringen.

Beslut om produktion  borde fattas och mål definieras på  grundval av 
inhemsk diskussion i vaije enskilt land.

Helsingfors den 16 januari 1985

A ri O inonen  
Chef för musikproduktionen

1 Y ttra n d e t ö v e r s a l t  f r å n  f in s k a .
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Suomen ääni- ja kuvatallennetuottajat AKT r. y (Finlands skiv- och video
producenter SVP r. f .)':

A llm änt

Som remissinstans rep resen te ra r  SV P r. f. de finska fonogramproducen- 
terna i en mycket s tor omfattning. I Finland har man undvikit den i de 
övriga nordiska länderna fö rekom m ande organisatoriska fördelningen mel
lan s. k. kommersiella och icke-kommersiella fonogramproducenter.  M ed
lemmarna i vår förening före träder således fonogramproduktionen i dess 
hela musik- och kulturpolitiska omfattning. Föreningen konsta te ra r  med 
tillfredsställelse, att man i medlemsförslaget har beaktat att fonogram hat- 
fått en mycket större betydelse när det gäller att inspela och sprida såväl 
skapande som u tövande musik. Fonogram  är  ett kulturmedium. En lokal 
musik- och kulturmanifestation, t. ex. en joiksång, kan med urkraft inspe
las och spridas bland allmänheten. Fonogram har skapat en möjlighet att 
bibehålla eget kulturarv, att kanalisera vinningar skapande och utövande 
tonkonst till den stora allmänheten samt att berika kulturintressen hemma.

Fö r  att bredda sakunderlaget för ärendets  fortsatta behandling önskar  vi 
utreda den finländska fonogram m arknadens nuvarande kulturpolit iska till
stånd i en litet större u ts träckning samt ge en kort u tredning av de i Finland 
redan igångsatta stödåtgärder för produktion och marknadsföring av fono

gram.

Om den fin sk a  fonogram m arknaden

Avsnitte t om m arknadsutredning i medlemsförslaget har enligt vår u pp
fattning u tarbetats  till väsentliga delar på basen av svenska erfarenheter 
och bedömningar. Den finländska fonogram m arknaden är mycket mer 
inhemsk än vad som i förslaget framförts.

Den inhem ska musikens andel av den finländska marknaden  har varit 
något över  50% . SV P r. f. m edger inte, att in ternationaliseringens problem 
är så djupa som i medlemsförslaget framförs.

Den finländska andelen har  bevara ts  av den egenartade schlager- och 
humpatraditionen, som väsentligen avviker från den skandinaviska under- 
hållningsmusikens linje. Den inhem ska musikproduktionen har genomförts 
så, att  den delvis följt med den  internationella utvecklingen av arrange
manget och ins trum entationen. Sam m a företeelse har olika benämningar 
inom musikens olika områden. I detta  sam m anhang  kan man tala om 
massinflytandet eller om berikande växelverkan mellan olika kulturer. 
Valet är långt beroende av bedöm arens att ityder och föreställningar.

T ro ts  att  den inhem ska andelen  har  bevara ts  har fonogramproducen- 
te rna  u tt ryck t sin oro för snedvridningar inom fonogram m arknadens ut-

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  f in s k a .
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veckling. Den cikade användningen och marknadsföringen av fonogram 
har inte i sin helhet förbättra t fonogram produktionens verksam hetsbeting

elser.
Mot slutet av 1970-talet har den s .k .  lågprisimporten av fonogram ökat 

kraftigt i Finland, största  delen av importen sker från England och Förenta  
Staterna. D essa fonogram införs av vissa varuhuskedjor,  vilkas ökade 
försäljning inte har tillfört inkom ster för att användas till nyproduktion 
inom inhemska företag på fonogram produktionens område.

N ästan  utan undantag im porterar ovannäm nda  d irektim portörer stora 
överskotts lager till underpris. Försäljningspriset för de im porterade fono 
grammen kan vara till och med mindre än blotta tryckningskostnader för 
fonogramomslag. Sannolikt kan man inte ta itu med denna  struk tu rsned
vridning genom kulturpolitiska beslut utan med skyddstullbeslut som reg
lerar importen av utländska lågprisfonogram. vilka beslut kan motiveras 
med sysselsättnings- och kulturpolitiska argument.

Om stödverksam heten  i F inland

Det är klart att fonogramproduktionen utan stöd kan fungera enbart på 
s. k. kommersiella grunder. P roduktionsverksam heten  kan finansieras u te 
slutande med vinster av egen verksam het.  Tack vare vinster av fonogram 
med kommersiell framgång har producenterna  kunnat bibehålla sina verk 
samhetsbetingelser och p roducera  fonogram, vilkas prognostiserade å t
gång inte hade varit möjlig, om de producera ts  skilt för sig. Den inom 
övriga samhällsområden kända 20-80-regeln har varit gällande också på 
fonogramområdet. Tjugo succéartiklar utav ett hundra möjliggör p roduk
tionen av 80 andra fonogram.

Den åts tram ade hem m m am arknadss itua tionen , den privata kopiering
ens lätthet och ökningen av den elektriska kommunikationen har m edver
kat till att rubba denna regel. Av denna anledning liar de soni medverkat 
till finländsk musik, u tövande konstnärer  och fonogram producenter samt 
statens kulturförvaltning under ledning av undervisningsministeriet varit 
med om att skapa sådana stödåtgärder som syftar till att få till stånd 
fonogram, som är så omfattande som möjligt i kultur- och musikpolit iskt 
hänseende ävensom  till exportfräm jande av fonogram. Följande organise
rade former av s tödverksam heten  må näm nas i kronologisk ordning:

-  Stöd och in form ationsverksam heten  av Stiftelsen för främjande av 
skapande tonkonst och Informationscentralen  för finländsk musik har 
redan från början av 1970-talet givit ekonomiskt stöd åt inspelningen på 
fonogram av finländsk musik med liten framgång.

-  1 statens budget har från 1982 ingått ett anslag för stöd av fonogram- 
produktionen. Beloppet, som stått till förfogande, har varit alldeles otill
räckligt med tanke på syftemålet: årligen ca 200000 FIM.

-  V erksam heten  av Centralen  för främjande av u tövande tonkonst 
(E SE K ). som inrättats i sam band med copyrightbyrån för utövande artis
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ter  och fonogram producenter  G ram ex r. f., kan redan nu anses ha en 
konkret betydelse  för inspelning och utspridning av den finländska u tövan
de och skapande konstens resultat. De medel, som står till förfogande för 
E S E K  och som inflyter från radioframställningar av utländska fonogram, 
möjliggör ett konkret  stöd åt effektiverandet av de finländska producen te r
nas verksamhet.  D essu tom  kan man förutse, att av vinsten av tomkassett-  
avgiften, som hänför sig till copyright, kom m er man att använda medel för 
främjande av den finländska musikkulturen bl. a. genom förmedling av 
E S E K  i syfte att uppnå  de i medlemsförslaget angivna målsättningarna.

Principerna fö r  den fin lä n d ska  p roduktionsstödverksam heten

De i Finland igångsatta å tgärderna  för produktionss töd har  tillämpats 
enligt följande principer:

-  G enom  stöd åt fonogramproduktion unders töds och sporras självstän
dig skapande verksamhet.  Den som framför en produktionsidé för ett 
fonogram beviljas på  ansökan ekonom isk t stöd för att möjliggöra inspel
ning.

-  Stöd beviljas i främsta  rum m et åt nyskapande produktionsverksam- 
het, som utvidgar det till buds stående fonogramurvalet. I andra hand 
används stödet åt exportfräm jande och dis tr ibutionsverksamheten  av fo
nogram.

SVP r. f. anser det viktigt att man inte avstår från dessa principer. 
G enom  att utveckla  stödverksam heten  borde man garantera  de exis teran
de företagens verksamhetsmöjligheter inom ett i musik- och kulturpolit iskt 
hänseende v idsträckt område.

B edöm ning  av m ed lem sförslaget

Finlands fono- och v ideogram producenter SVP r . f .  tar i princip en 
positiv ställning till det väckta  medlemsförslaget. Vi vill dock framhäva, 
att huvudansvare t  för beslutsfattandet om musik- och kulturpolit iskt p ro
duktionsstöd, som kom pletterar den till buds stående fonogramreper- 
toaren skall ordnas på  nationell nivå. På denna nivå förordar SV P r. f. den i 
Finland antagna produktionsstödlinjen.

Produktionskoordineringen på nordiskt plan bör ske i sam arbete  med de 
nationella institutionerna för p roduktionss töd. Beslut om produktionen i 
nordiskt sam arbete ,  vilken kom ple tterar det befintliga produkturvale t,  bör 
fattas på grundval av nationella initiativ eller y ttranden. G enom  sam nor
diska m arknadsförings- eller d is tributionsåtgärder bör man skapa komplet
terande möjligheter att fö rbättra  den nordiska musikens ställning. I detta 
syfte är det begrundat a tt fo r tsätta  de t  påbörjade sam arbetet om fonogram
kataloger på en i m usikhänseende tillräckligt omfattande grund samt att 
undersöka möjligheter att ordna sam nordiska  tillfällen för exportfräm 
jande. Om rådesvisa ,  centraliserade ti lldragelser för stormarknadsföring, 
gem ensam m a deltaganden i m ässo r  på  respektive om råde o .d .  anses vara
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ändamålsenliga att koncentrera  för skapandet av ramar. G enom  dessa 
arrangemang bör man göra det möjligt att företag på om rådet kan delta 
med full insats i sin egen marknadsföringsverksamhet.

U töver  det ovan anförda anser  SVP r. f. det som nödvändigt att man i 
den sam nordiska d iskussionen om fonogramproduktionens verksam hets
betingelser och ställning vid sidan av de befintliga stödåtgärderna fäster 
uppm ärksam het vid det ökade skyddsbehov , som fonogram och på dessa 
inspelade u tövande art ister  och författare har i den teknologiskt u tveck
lande elektriska mediesituationen. Fonogram produktionen kan även i fort
sättningen fungera huvudsakligen med de medel som företag på området 
erhåller av försäljningen av p rodukter  och av användningen av fonogram 
för andra syften. De inverkningar på fonogram om rådet,  som den ökande 
elektriska m edieverksam heten  har, b ö r  kom penseras med ett tillräckligt 
och effektivt,  i copyrighthänseende genomfört system för framställnings- 
skydd.

Helsingfors den 11 januari 1985

Finlands skiv- och videoproducenter  SV P r. f.

A rto  A lespää  John Eric W estö
V erksam hetsledare Ordförande

Säveltäjät ja  sanoittajat ELVIS ry (Tonsättare och textförfattare ELVIS 

r .f.) ':

D irektionen för Sävetäjät j a  sanoittajat E L V IS  ry ha r  gjort sig förtrogen 
med det i N ord iska  rådet väck ta  förslaget och konsta tera r  att idén är i hög 
grad värd unders töd , såvitt finansieringen kan ske genom N ordiska rådet.

Helsingfors den 31 d ecem ber 1984

Säveltäjät j a  sanoittajat E L V IS  ry

A rthur F uhrm an  
Ordförande

Taim i K yyrö  
Sekreterare

T EO STO  (Byrån för tonsättarnas upphovsrätt)1:

Direktionen för vår förening har gjort sig förtrogen med det rubricerade 
medlemsförslaget och anser  att tanken  i förslaget i princip väl förtjänar

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  f in s k a .
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understöd. Det bör dock observeras  att förslagets genomförande i prakti
ken förutsä t ter  en särskilt betydande planeringsinsats, för att man skall 
kunna uppnå konkreta  resultat. Ifall förslaget kan bearbetas  så, att det är 
praktikabelt,  är det uppenbart att man därmed uppnår viktiga fördelar samt 
främjar den nordiska musikkulturen. Vi fö ro rd a re n  omsorgsfull prövning 
av de i förslaget angivna möjligheterna samt en fortsättning på planerings
arbetet.  Vi anser  det vara önskvärt att  N ordiska rådet finansierar företaget 
å tm instone tills ifrågavarande verksam het kan börja. Vi beklagar drö jsm å
let med vårt svar.

Helsingfors den 15 januari 1985

T E O S T O
(Byrån för tonsä ttarnas upphovsrä tt  rf.)

På direktionens vägnar:

P ekka Kallio  
Verkställande direktör

Finlands tonsättare r. f. Iiur i skrivelse den  .?/ decem ber 1984 förk lara t 
sig stödja  m ed lem sförslaget.

Suomalaisen musiikin tiedotuskeskus — Informationscentralen för finsk mu
sik1:

Direktionen för informationscentralen för finsk musik har vid sitt möte 
beslutat unders töda  förslaget om N orden  som hem m am arknad  för fono
gram med nordisk musik.

Direktionen ger sitt stöd åt att man i enlighet med förslagsställarnas 
initiativ börjar undersöka ärendet.  Informationscentralen för finsk musik 
ä r  beredd att i mån av möjlighet lämna bistånd i ärendet.

Helsingfors den 3 januari 1985

Informationscentralen för finsk musik

Jorm a Serm ilä  
Verksamhetsledare

Suomen muusikkojen liitto r. y. (Finlands musikerförbund r. f .)1:

Samhällets stöd åt musiklivet ä r  kännbart i samtliga nordiska länder. 
Stöd lämnas även åt fonogramproduktionen. Det är likväl tydligt mindre än 

1 Yttrandet översatt från finska.
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det stöd som samhället ger åt föredragningen av levande musik. Vi anser 
d e " a  riktigt, för föredragningen av levande musik är primär också  med 
tanke på inspelningen av musik på fonogram.

H urudana skivor som finns till salu i de nordiska länderna beror  na tur
ligtvis i hög grad på försäljarna av skivor.  Försäljarna och producenterna  
av skivor är till en stor del desam m a, även om härvidlag under  de senaste 
åren har skett en utveckling, som har fört p roducente rna  och försäljarna 
mer skilda från varandra. D enna utveckling kan ha inverkat på ökningen 
av de u tländska skivornas andel av totalförsäljningen. Det faktum att 
försäljning och distribution har koncentrera ts  på sam m a händer kan med 
andra ord ha varit i överensstäm m else  med den inhemska skivproduktio- 
nens in tressen. De som enbart säljer fonogram har naturligtvis inte något 
behov av att se till att den nationella fonogramproduktionen skulle ha 
framgång. Det enda motivet för verksam heten  ä r  en så stor försäljning som 
möjligt och ett maximalt ekonomiskt resultat av försäljningen.

Exempelvis i Finland har man i syfte att s töda den nationella fonogram
produktionen vidtagit olika stödåtgärder från samhällets sida. Även fono- 
gram- och m usikom rådet har på egen hand byggt upp sin egen s tödverk
samhet. Senast har  detta  skett då Esittävien säveltaiteen edis tämiskeskus 
(Centralen för främjande av u tövande tonkonst) grundades.

Vårt förbund anser  det är möjligt att få till stånd en framgångsrik sam exi
stens mellan det s .k .  kommersiella musiklivet och det musikliv som sam 
hället stöder. De i konstnärligt hänseende mest ambitiösa s trävandena 
inom fonogramproduktionen är dock möjliga att  genomföra i allmänhet 
enbart genom speciella samhälleliga stödåtgärder.

F onogram produktion  som efters trävar konstnärligt ambitiösa mål liknar 
den kommersiella fonogram produktionen såtillvida att också den kan miss
lyckas.

Å andra sidan måste man kom m a ihåg att alla nordiska länder har i 
ifrågavarande medlemsförslag avsedd klassisk s tandardreper toar ,  som det 
är skäl att producera  också  med nationella krafter på nationell eller even tu 
ellt nordisk grundval.

Den nationella u tgångspunkten framhävs i varje fall i sådan fonogram 
produktion, som avses i medlemsförslaget. och det är möjligt att det 
nordiska sam arbete t  därför kom m er att ha en sekundär betydelse. På 
ärendet inverkar också  att det i olika länder redan finns stödform er som 
har byggts upp på den nationella grundvalen.

Enligt vår uppfattning kan skivsektorn själv mest inverka på en ökad 
utbredning av den nordiska fonogramproduktionen. Detta skulle dock 
förutsätta  en betydande att itydförändring såväl hos p rod u cen t - fö r sä l ja re  
som speciellt hos de företagare som enbart säljer skivor. Om man förutom 
succéartiklar börjar  sälja även sådana artiklar som har en sämre åtgång 
förändras också  totals ituationen inom fonogramförsäljningen. K onkurren 
sen inom skivsektorn är ytterst hård och de små ländernas möjligheter att
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klara sig i konkurrensen  ä r  väsentligt värre än de stora musikländernas. 
D etta  faktum skall man inte glömma bort .

Den största  möjliga framgången av inhem ska fonogramproduktionen, 
som är en förutsättning för nordisk fonogramproduktion, beror  också  på 
hur medier, radio och television förhåller sig till denna musikproduktion. 
Å tnju ter  u tländska fonogram en preferensställning, vilket fallet nuförtiden 
är allt tydligare, strider de t ta  mot de nationella intressena. D enna om stän
dighet borde uppm ärksam m as i olika sammanhang.

Vårt förbund stöder naturligtvis de t  nationella musiklivet. Detta ä r  i 
samklang med de nordiska ländernas gem ensam m a strävanden beträffande 
musik. Ytterligare anser  vi att  föredragningen av levande musik är primär 
och fonogramproduktionen i jäm före lse  därm ed mindre viktig. Vi anser 
dock att s t rävandena  till stöd för en nordisk fonogramproduktion ä r  värda 
understöd.

Helsingfors den 27 novem ber 

Suomen

E ino Virtanen  
Ordförande

I s l a n d

STEF (Föreningen för kompositörer och ägare av musikverk)1:

S T E F  stödjer helhjärtad att  den föreslagna utredningen genomförs och 
anser  att alla musikin tresserade m änniskor vill ge sitt stöd till denna sak.

Reykjavik den 31 d ecem ber 1984

På vägnar av S T E F  

R eyn ir P étursson
H elga A gústdó ttir

N o r g e

Kultur- og vitenskapsdepartementet:

Fordi de t  nordiske marked er  relativt begrenset,  e r  det vanskelig å  oppnå 
lønnsamhet ved produksjon og distribusjon av fonogram med rø tter  i 
nordiske livsmønstre. S ituasjonen innen fonogramindustrien blir stadig 
vanskeligere for de små nordiske selskapene, og det blir stadig vanskeli
gere å formidle nordisk m usikkultur i ulike former.

1 Yttrandet översatt från isländska.

1984

muusikkojen liitto r. y.

R aim o  V ikström  
Verksamhetsledare
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Det foreslås her en nordisk samordning for å få utgitt innspillinger av 
verk som ellers aldri ville komme ut. I tillegg foreslås også at de nordiske 
landene skal arbeide for en felles markedsføring innen og u tenfor N orden ,  
og at en skal støtte eksport u tenom  N orden  av fonogram som inneholder 
nordisk musikk.

Tanken om samarbeid innen produksjon, markedsføring og eksport av 
nordisk musikk synes meget verdifull, og vi antar at Norge bør støtte 
forslaget.

Oslo, 24. jan u a r  1985

Efter fullmakt

A lv  H eitne  
Byråsjef

Vivian M oen  
Konsulent

Norsk musikkbibliotekforening, Norsk seksjon av IAML:

Produksjon og distribusjon av fonogram med nordisk musikk e r  en av 
forutsetningene for opprettholdelsen  av en kulturell identitet innen det 
nordiske om rådet.  Vi m ener  at den framstilling og de vurderinger som 
nevnte forslag gir u tt rykk for, i det alt vesentlige sammenfaller med Norsk 
musikkbibliotekforenings syn på  spørsmålet.

N å r  m edlem m er av N ord isk  Råd nå f inner tiden inne til å ta  spørsmålet 
opp i nordisk sam m enheng, vil vi benytte  anledningen til varmt å støtte 
dette initiativet som ette r  vår oppfatning vil kunne få stor betydning for 
nordisk musikkultur.

Oslo, 13. desem ber 1984

F or  N orsk  musikkbibliotekforening

Ø yvind  N orheim  
Formann

S v e r i g e  

Statens kulturråd:

Förslaget inleds med en kort beskrivning av fonogram m arknadens u t 
veckling, av de nordiska  ländernas bidragspoli tik når det gåiler fonogram-
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om rådet samt av de olika sam ordningsbehov som finns när det gäller 
nordiska fonogram. Kulturrådet har inte ansett det angeläget att i sitt 
y ttrande kom m entera  alla detaljer i bakgrundsbeskrivningen utan förutsä t
ter att en mer noggrann analys kom m er att göras av den arbetsgrupp som 
eventuellt ti llsätts som ett resultat av förslaget. Kulturrådet vill emellertid 
helt kort peka  på några sakförhållanden som bör noteras. Bland de exem 
pel på bolag som nämns saknas för Sveriges del t. ex. det statligt finansi
erade Caprice, som har en ansenlig del nordisk reper toar bland sina utgiv
ningar och även på andra  sätt  arbeta t med nordiska kontakter.  Även ett par 
andra mindre svenska  bolag har en utgivning som bör noteras i detta 
sammanhang.

Beträffande bristen på översiktliga kataloger bör nämnas att det i Sveri
ge nu finns en årligen u tkom m ande katalog som ges ut av G ram m ofonle
verantörernas förening (G LF) och som om fattar  en s tor del av all utgiv
ning. N är det gäller behovet av en sam nordisk katalog instäm mer kulturrå
det i att det bör undersökas om inte den selektiva diskografi som N O M U S  
(N äm nden för nordiskt m usiksam arbete) sammanställde 1981 kan följas 
upp och aktualiseras.

Beträffande det statliga stödet till fonogram om rådet bör det påpekas att 
Sverige sedan 1982/83 har ett omfattande och utbyggt s tödsystem, vilket 
inte klart framgår av skrivningen i medlemsförslaget. Bidrag fördelas av 
kulturrådet efter ansökan  till fonogram producenter  i form av produktions- 
bidrag och varje produktion behandlas för sig. Totalt uppgår stödet för 
innevarande år till 4785000 SE K . Denna sum ma inkluderar produktionsbi- 
drag till Caprice. Vidare utgår statligt stöd till Musikaliska akademien för 
antologiprojektet Musica Sveciae (1984/85 totalt 1315000 SEK). Förslag 
till å tgärder när det gäller distributionsledet bereds för närvarande inom 
regeringskansliet.

N ä r  det gäller det förslag till åtgärder som presenteras  i medlemsförsla
get ins täm m er kulturrådet i att en ökad samordning inom N orden  när det 
gäller marknadsföring och export  av nordiska fonogram skulle vara av 
stort värde. Att sam ordna inspelningar av fonogram torde emellertid vara 
svårare och möjligen inte heller så angeläget enligt kulturrådets mening. 
Rådet ti llstyrker dock  att N ord iska  rådet rekom m enderar  N ordiska minis
terrådet att undersöka möjligheterna att främja sam ordnad inspelning och 
utgivning av fonogram med nordisk musik.

G ny Elirliiif>
E ra Schö ld

Stockholm  den 3 decem ber 1984
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Rikskonserter:

I de direktiv som gavs för R ikskonserters  fonogram verksam het i p ropo
sition 1973:1, bil 10, s tår  följande om verksamheten:

Produktionen vid IR K  bör som nu främst inriktas på att vara repertoar- 
kompletterande och avse utgivning av svensk musik som är  o rep resen 
terad eller ofullständigt represen terad  på fonogram samt utgivning av 
fonogram med svenska  art is ter  vars konstnärsskap  inte kan anses vara 
tillräckligt dokum entera t  på fonogram. U tredningens förslag om att IRK 
även bör ges möjlighet att a rbeta  med kommersiell syftning kan jag  således 
inte biträda. A nsvare t för reper toarens sam mansättn ing, val av artister 
m. m. bör åvila lR K :s  styrelse.

De experiment med olika d is tributionsformer i syfte att nå nya iyssnar- 
kategorier som IRK redan bedriver bör fortsätta.

IRK bör efter en treårsperiod redovisa e rfarenheterna  av den utökade 
försöksverksam heten  både i vad avser  produktion och distribution av 
fonogram samt föreslå  ytterl igare åtgärder. IR K  bör vidare undersöka  
m öjligheterna fö r  a tt intensifiera det nordiska sam arbete t p å  fo n o g ra m 
om rådet.

Sveriges riksdag antog denna proposition våren 1973.
R ikskonserter uppfattade sta tsm akternas intentioner så att ett nordiskt 

sam arbete  borde sättas igång dels vid val av reper toar för inspelning och 
dels för distribution av utgivna fonogram.

U nder de snart tolv år som R ikskonserter  följt dessa direktiv, har bl a 

följande åstadkommits:
(a) R ikskonserter  har på sitt fonogrammärke Caprice i och med inneva

rande budgetår utgivit m er än 300 LP. Av dessa  innehåller 33 LP  (eller ca 
10% av utgivningen) musik från andra  nordiska länder, antingen i form av 
hel skiva med annan  nordisk musik eller i form av inslag av annan nordisk 
musik i en skiva som i övrigt innehåller svensk musik. Sådan utgivning har 
skett på både konstm usikens och folkmusikens o m r å d e n . --------

(b) Distributionsfrågorna har givits hög prioritet såtillvida att vi sökt 
finna goda generalagenter i de nordiska länderna. Genomsnittsförsäljning- 
en av C apriceskivor har under de senaste fem åren varit uppemot 1 000 per 
land eller ti llsammans ca 3000 L P  per år i N orden  utom Sverige. -  Island 
har först under senare år kunnat omfattas av försäljningsverksamheten, 
och kvantite terna där  ä r  självfallet lägre än för de övriga länderna.

(c) Presen ta tioner av nordisk musik på Caprice har ägt rum i Oslo, 
K öpenham n och Helsingfors i form av mottagningar (inklusive skärm ut
ställningar) vid de svenska  am bassaderna  i respektive land samt i Musik
konservatoriet i K öpenham n. Därvid har represen tan te r  för respektive 
lands musikliv inbjudits.

(d) En särskild nordisk aktion genomfördes på initiativ av och under 
ledning av R ikskonserter /Caprice  vid Midem Classique i Cannes 1984. En 
gemensam nordisk uts tällningsmonter hyrdes i Palais des Festivals under
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d enna  stora (och så vitt bekant enda) internationella mässa för klassisk 
musik på fonogram. Nio nordiska producentföretag  deltog: sex från Sveri
ge och ett från vardera  D anm ark, Finland och Norge. Många nya general
agenter förvärvades av varje deltagande bolag.

Det gem ensam m a nordiska uppträdandet vid d enna m ässa  uppm ärksam 
mades och väckte stort intresse i flera länders television, radio och fack
tidskrifter.  E n  kom m entar  i Svenska Dagbladet av dess ledande musikkri
tiker Carl-Gunnar Åhlén liksom klipp från Le M onde och Midem N ews 
m. m. --------

Ny gem ensam  nordisk utställning planeras för Midem Classique 1985. -  
En skrift om klassisk musik på fonogram från alla de nordiska länderna 
avses ges ut i god tid före Midem Classique 1986.

(e) R ikskonserter/Caprice har under  många år gratis sänt exem plar av 
hela sin produktion till N ordens  hus i Reykjavik, svenska  kulturcentret 
V oksenåsen i Oslo, samt till det nordiska kulturcentret i H anaholmen 
utanför Helsingfors . D etta  har skett som ett led i önskan att bidraga till 
ökad internordisk information om utgivning av seriös musik (inom genrer
na konstmusik, ja z z  och folkmusik) samt för ökad nordisk sam verkan på 
detta område.

(f) En fortsättning på dessa  sam arbetssträvanden  är en idé som lanse
rats av den norske fonogramchefen A rne-Peter Rognan från N orsk  K o m 
ponistforening, nämligen att man skulle satsa på ett gemensamt nordiskt 
projekt för fonogramlansering i L ondon , dvs. för världsmarknaden med 
London som centrum. -  Undersökning pågår för närvarande i de olika 
länderna om finansiella möjligheter finns för realiserande av detta  projekt 
(som också ä r  beskrivet i artikeln i SvD).

(g) Till dessa punkter  bör läggas det ständigt pågående nordiska sam ar
betet på musikens område inom N O M U S , även omfattande utgivning av 
fonogram med gem ensam t nordiskt innehåll.

1 detta sam manhang bör även näm nas den utgivning på fonogram av 
stora serier med musik av Edvard  Grieg, Carl Nielsen och Jean Sibelius 
som ägt rum på märket BIS under senare år.

Såvitt bekant har inte några initiativ -  u töver B IS ’ nämnda serier -  i 
fråga om utgivning av musik från andra  nordiska länder än det egna landet 
och åtgärder beträffande distribution inom övriga nordiska länder vidtagits 
av andra länder än Sverige (genom Rikskonserter/Caprice). -  R ikskon
ser ter  finner det svårt att fortsättningsvis svara för satsningar av här 
antydd art,  om det blir reciprocitet i sådant engagemang och sådana 
åtgärder. Den nedskärning av anslaget för fonogram verksamhet f r o m  
budgetåret 1986/87 som varslas i proposition 1984/85: 1 torde för övrigt 
även tyra  ett nordiskt engagemang av det slag som här angivits. D etta  kan 
dock bättre bedömas när den utredning är slutförd som Rikskonserter  har i 
uppdrag att utföra. -  Någon nordisk ” hem m am arknad  för fonogram med 
nordisk m usik”  torde knappast finnas kvar i nuvarande utsträckning och 
än mindre utvidgas.



21

Den i medlemsförslaget framförda tanken att Caprice produktion bör 
brytas ut ur R ikskonserte r  och göras till ett självständigt statligt fonogram- 
bolag har tidigare framförts ,  men ä r  för närvarande inte aktuell.  — I den 
nyssnäm nda utredningen framför emellertid R ikskonserter  förslaget att 
d is tribu tionsverksam heten  inom Rikskonserter /Caprice brytes ut och får 
ökade resurser  och  därm ed ges möjlighet att svara för marknadsföring, 
lagerhållning och försäljning av f le rfonogram m ärken  i Sverige som sysslar 
med utgivning av seriös musik (i huvudsak enligt förre s ta tssekrete raren  
Ulf Lundins utredning och förslag, men med nuvarande Caprice dis tribu
tion som utgångspunkt och  grund för en vidgad verksamhet).

En sådan ny dis tr ibutionsenhet inom R ikskonserter  (eventuellt så sm å
ningom förvandlat till ett fr istående dotterbolag eller bolag) kan då ta sig an 
det nordiska sam arbete t i form av både export från Sverige till andra 
nordiska länder av seriös musik och import från övriga nordiska länder av 
dessas utgåvor av seriös musik.

D etta  förslag bedöm er R ikskonserter  som ett realistiskt inlägg i förslags- 
floran om ökat nordiskt sam arbete .

Om man inrättar  en sådan arbetsenhet (eller fr istående bolag), kan detta 
organ också  få hand om den ” clearing”  som antydes i medlemsförslaget, 
t. ex. i form av att  man medvetet kan satsa på inspelningar av verk från 
flera nordiska länder, förslagsvis fem produktioner per år.

U töver  det sagda vill R ikskonserter göra följande kom m entarer  till med

lemsförslaget:
1. R ikskonserter  vill kraftigt unders tryka  vad som sägs i medlemsförsla

get om betydelsen av fonogrammet som medel att sprida kännedom  om ett 
lands musikkultur. -  1 de tta  fall kan dels varje nordiskt lands etniska 
identitet på musikom rådet dokum enteras ,  dels den gem ensam m a nordiska 
identiteten manifesteras vid olika kontak ter  med den övriga världen.

2. Beträffande nordisk katalog kan den katalog som näm ns i m edlem s
förslaget: ” Music from Scandinav ia” göras om i ny upplaga, förslagsvis 
vart 3:e år men då i första hand om fattande endast s .k .  klassisk musik 
(även ” m o d e rn ”  klassisk musik),  nordisk folkmusik och jazz  spelad av 
nordiska grupper. -  Att ta med all s. k. underhållningsmusik i en sådan 
katalog bedöm er R ikskonserter som mindre motiverat.

3. Som ” landskatalog”  utgör Capricekatalogen ett exempel. R ikskon
serter/Caprice har under  alla å r  alltsedan 1973 framställt en utförlig katalog 
över samtliga utgivna fonogram som finns i lager.

4. De stora bolagen synes vara allt mindre benägna att lå ta ” framgångs
rika popgrupper f inansiera”  de klassiska u tgåvorna (sid. 1). (Dessa blir 
numera alltför dy ra  ” fjädrar i h a t ten ” ). -  U töver  det svenska bolaget 
Polar, som härvid utgör ett undantag , görs numera ytterst få p roduktioner 
med seriös svensk musik av de stora bolagen. Det ä r  sålunda nödvändigt 
att situationen uppm ärksam m as.  -  I Sverige ti llämpas för övrigt ” den 
finska m odellen”  genom att s ta tens kulturråd sedan år 1982/83 erhåller
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statsanslag för utdelning av stöd för produktion  av fonogram av visst 
kulturpolitiskt värde, dock ännu ej för distribution. -  Beträffande distribu
tionen finns som nämnts ett förslag u tarbetat inom Rikskonserter .

Sammanfattningsvis vill R ikskonserter  — med anledning av önskemål 
framförda i medlemsförslag A 693/k till N ord iska  rådet -  framhålla,

(a) a tt den verksam het som Rikskonserter /Caprice  under  ett  tiotal år 
bedrivit och som här beskrivits, bö r  ges möjligheter a tt  fortsätta, eftersom 
den bevisligen ger ett gott resultat,

(b) a tt den dis tr ibutionsverksamhet som för närvarande bedrivs av 
Rikskonserter /Caprice  snarast bör ges möjlighet att utökas till att omfatta 
ett u tvidgad nordiskt sam arbete  av hä r  beskriven art,  (export-import) samt 
en blandad utgivning av musik från olika länder,

(c) att s ta tsm akterna  i Sverige -  liksom regeringarna i de övriga nordis
ka länderna -  fortsättningsvis beviljar anslag för denna verksam het icke 
blott i oförändrad uts träckning utan i ökad grad,

(d) a tt sam arbetet utvidgas mellan ansvariga organisationer i de nordis
ka länderna för fortsatt internationell lansering typ Midem Classique i 
Cannes och Londonpro jek te t  enligt den norska idén (en samnordisk a r
betsgrupp bör tillsättas enligt medlemsförslaget)

och (e) a tt medel för denna verksam het bör utgå från den nordiska 
kulturfonden.

Stockholm den 13 decem ber 1984

Sveriges allmänna biblioteksforening (SAB):

Med hänsyn till värdet av att  v idareutveckla  och bredda gemensamm a 
frågor på ku lturom rådet i N orden  vill SAB för sin del ti llstyrka förslaget 
om att N ordiska rådet rekom m enderar  N ord iska  ministerrådet att  under
söka möjligheterna att främja sam ordnad inspelning och utgivning av fono
gram med nordisk musik.

Lund den 21 januari  1985

Urban R osenb lad  
Ordförande i styrelsen

M agnus E nhörning  
VD

A rne B rodd  
Fonogramchef

För Sveriges allmänna biblioteksforening

Jan N yberg  
Kanslichef
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Sveriges radio AB (SR):

Av medlemsförslagets tre huvudpunk ter  finner SR att de två som gäller 
marknadsföring och exports töd  utgör ett om råde  dä r  samordning och 
sam arbete  kan ge bes täm da  fördelar. Det kan nämnas att det för närvaran
de finns ett em bryo  till internordiskt sam arbete  härutinnan i det gem en
sam m a fram trädandet vid M ID E M  Classique i Cannes. Inom den grupp 
som arrangerar det skandinaviska deltagandet i Cannes finns erfarenheter 
som kan vara värda att ta ti llvara i ett utredningsarbete  enligt förslagsstäl
larnas önskemål.

Vad gäller förslaget om nordisk produktionscentralisering för nordisk 
musik vill SR på grundval av föreliggande underlag inte uttala någon 
s tåndpunkt med hänsyn till den motsättning som kan spåras mellan å ena 

sidan produktion  av " s m a la ”  nationellt baserade fonogram och å andra 
sidan krav på ökad lönsamhet genom produktionssam verkan. Det kan 
finnas goda bl. a. kulturpolitiska skäl att hålla produktion och beslut så 
decentraliserade som möjligt. Frågan bör enligt SR:s mening belysas y tter
ligare i en eventuell undersökning enligt medlemsförslaget.

SR vill med hänvisning till ovanstående u ttrycka  sitt stöd för det redovi
sade förslaget och framhålla att ett utredningsarbete  bedrivs med särskild 
betoning på m arknadsföringsåtgärder i form av t. ex. en gemensam katalog 
för nordisk musik samt exports töd i olika former.

Stockholm den lOjanuari 1985

Sveriges radio aktiebolag 

Örjan W allqvisl

Konstnärliga och litterära yrkesutövares samarbetsnämnd (KLYS):

Förslagsställarna gör en kortfattad beskrivning av vissa fakta samt pre
senterar däref ter  vissa tänkbara  utvecklingslinjer, bl. a. innefattande even
tuell omorganisation av R ikskonserters  fonogramutgivning.

Behov av nordiskt produktionssam arbe te ,  förbättrade marknadsförings
insatser m. m. påtalas.

Medlemsförslaget är av naturliga skäl både kortfatta t och ofullständigt, 
och kan som sådant endast ligga till grund för ett beslut om " m e r  ingående 
un dersökn ing" .  Detta  har o ckså  varit förslagsställarnas avsikt.

K LY S tillstyrker att en sådan undersökning kom m er till stånd.
I avvaktan  på ett sådant beslut avstår  K L Y S  från att här i detalj kom 

mentera förslagets redovisning och tankegångar, eller att i övrigt beröra de
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förhållanden och frågeställningar som ofrånkomligt kom m er att behöva 
analyseras vid en mer djupgående undersökning.

Vi utgår från att K L Y S ' synpunkter  kom m er att inhämtas i samband 
med en sådan eventuell undersökning.

K L Y S  inskränker sig här till några övergripande komm entarer.
M usikkonsumtion i form av avlyssning av fonogram kan inte avläsas och 

uppskattas  enbart genom försäljningsstatistik .
En stor del av fonogramlyssnandet sker genom etermedias sekundäran

vändning av fonogram. Detta programutbud kan överblickas. Lyssnandets  
omfattning kan o ckså  till s tor del beräknas.

Desto svårare är det att faktiskt överblicka den kopiering, såväl legal 
som illegal, som sker av utgivna fonogram, liksom det lyssnande som 
sedan sker i förlängningen därav.

D enna kopier ingsverksam het liksom förekom m ande sekundäranvänd
ning i övrigt måste beaktas i sam band med en bedömning av behovet av 
samhällsinsatser inom fonogramområdet och dess produktionsled.

Det bör således observeras  att p reventiva och kom pensatoriska  åtgärder 
mot upphovrättsin trång och icke medgivet nytt jande, liksom kom pensa
tion för ti l lkommande sådant,  är en viktig väg för att värna om den 
produktion som förslagsställarna här åsyftar.

En jäm förande undersökning kom m er att uppvisa stora olikheter i p ro 
duktionskostnader bolagen emellan. Dessa olikheter kan i många fall härle
das till skillnader i kostnader för m edverkande musiker och artister.

K LY S vill här peka  på att många kulturpolitiskt angelägna produktioner 
kommit till stånd enbart tack vare d irekta ekonom iska  uppoffringar från 
medverkande kulturarbetares  sida.

Ett eventuellt framtida ministerrådsförslag måste utgå från att fackliga 
principer och avtal skall tillämpas samt att m edverkande kulturarbetare 
alltid skall ti llförsäkras ” lön för utfört a rb e te " .  Detta  kulturarbetarekrav 
förutsätter  vi anses ligga " i  linje med kulturpolitikens in ten tioner" .

Sam m an fa ttn ing svis:

K LY S ti llstyrker en sam nordisk insats för utgivning av nordiska  inspel
ningar av nordisk musik samt att N ordiska ministerrådet låter utreda 
möjligheterna härtill.

Stockholm den 3 januari 1985

Konstnärliga och litterära 
yrkesu tövares  sam arbetsnämnd -  K LY S

Yngve Å kerberg  
Vice ordförande
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G L F  har, u tan a tt behand la  innehållet i m edlem sförslaget, inga syn
punk ter på a tt N ord iska  rådet rekom m enderar N ord iska m in isterrådet att 
undersöka m öjligheterna att främ ja sam ordnad inspelning och  utgivning av 
fonogram  för nord isk  m usik.

Vi vill dock e rin ra  om  att G L F  under flera å r  utgivit en katalog över 
sk ivor och k asse tte r i Sverige, och att de tta  v isat sig svårhan terlig t, tid s

ödande och kostsam t.
Om den föreslagna undersökningen  genom föres, kan vi till denna bidra 

med synpunkter.

Solna den 21 decem ber 1984
Eddie L andqvist 

VD

G ram m ofonleverantörernas förening (GLF):

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1985









NORDISKA RÅDET  
33:e sessionen 1985

A 695/s 
SUPPLEM ENT

Medlemsförslag

om minskande av rollbundenhet inom utbildning 
och yrkesval

(V äckt av Tuulikki P etä jän iem i sam t K aj Bärlund, M ikko Elo, E lsi H ete- 
m äki-O lander, Tytti Isohookana -A sunm aa , P är S tenbäck , P ekka Tuo
m inen och P irkko Turpeinen)

Yttranden över medlemsförslaget 

Nordens fackliga samorganisation:

N F S unders töd je r m edlem sförslaget och anser det värdefullt om  N ord is
ka m in isterrådet in leder e tt a rbete  fö r a tt u tveck la  å tgärder för a tt m inska 
ro llbundenheten  inom  utbildning och vid yrkesval.

Sam tidigt fö reslår N F S  a tt m in isterrådet i sitt a rbete  främ jar en djupare 
forskning för a tt kartlägga de skäl som  h indrar kvinnorna från att välja 
andra  y rken  än  de traditionella.

N FS  vill o ckså  betona  v ik ten  av e tt regelbundet erfarenhetsu tby te  på 
d e tta  om råde till ny tta  för de enskilda ländernas m yndigheter och a rb e ts
m arknadens parter.

Stockholm  den 21 jan u ari 1985

Nordiska akademikerrådet:

På forespørgsel om  svarfristen  kunne udskydes u nder hensyn  til, at 
akadem ikerrådet behand le r sagen på  e t m øde den 1 feb ruar 1985, e r  det 
b levet op lyst, at det pågæ ldende udvalg under N ord isk  Råd behandler 
sagen på m øde den 31 ja n u a r  og 1 feb ruar 1985, og at behandlingen 
muligvis afslu ttes på  d isse m øder.

På denne baggrund frem sendes hoslagt to  ud ta le lser fra A F  og SA CO ,

N ordens fackliga sam organisation

Sune A hlén  
G eneralsekreterare
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med anm odning om  at disse m å indgå i det pågæ ldende udvalgs behand 

ling.
D er vil ev t. e fter 1 feb ruar 1985 frem kom m e en sam let besvare lse  fra 

N ord isk  A kadem ikerråd .

Erik S lig  Jørgensen

D a n m a r k

Undervisningsministeriet hänvisar i skrivelse den 14 ja n u a r i 1985 till 
yttrande frå n  D irektora te t fo r  fo lkesko len  og sem inarier m . v. av den 8 
ja n u a r i 1985 (se nedan).

Direktoratet for folkeskolen og seminarier m. v.:

D irek to ra te t kan fuldt ud tilslu tte  sig rekom m andationen , som  i øvrigt 
ligger på linie m ed et p ro jek t ” Piger i beskæ ftigelsesfag” , som  underv is
ningsm inisteriet i ø jeblikket arbejder m ed. P rojek tgruppen  skal udarbejde 

forslag til:

1. H vorledes b a rrie re r i fo lkeskolens og gym nasiets fagkreds og u nder
v isningsm aterialer fo r pigers u traditionelle uddannelsesvalg  kan ned
brydes.

2. H vorledes fo lkeskolens og gym nasiets læ rere kan bidrage til at væ kke 
pigernes opm æ rksom hed  på  de m uligheder, som  u traditionelle uddan
nelsesvalg åbner.

3. H vorledes de e rhv e rv sre tted e  uddannelser kan bidrage til, at piger 
fø ler sig tilskyndede til at træ ffe u trad itionelle  uddannelsesvalg: æ ndret 
fagsam m ensæ tning, nye (kom binations)-uddannelser, in troduk tionskurser 
m. v.

4. hvorledes m an kan overv inde fordom m e hos foræ ldre, arbejdsgivere 
og arbejdstagere m od, at piger søger u traditionelle uddannelser og beskæ f
tigelsesom råder.

I 1984 blev sam tlige ansatte  i undervisn ingsm inisterie t inviteret til at give 
forslag til, hvordan  m an får ” kv inder i m andefag” . De indkom ne forslag 
danner udgangspunkt for ovennæ vnte projekt.

B l.a . set i ovennæ vnte  p ro jek ts sam m enhæ ng vil det væ re sæ rdeles 
nyttig t at få form idlet erfaringer fra de enkelte nordiske lande gennem  
N ord isk  M inisterråd  m ed henblik  på at frem m e og effektiv isere en lands
om fattende indsats.

K øbenhavn , den 8. ja n u a r  1985

P. d. v.

K urt N ielsen  
Undervisningsinspektør
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Socialdemokratiets Ligestillingsudvalg:

Socialdem okratie t kan tils lu tte  sig indholdet i ud talelsen , pånæ r afsnit 6. 
H er tager udtalelsen  afstand  fra ” kon tingen tp rincippet” . D ette  kan vi 

ikke væ re tilfreds m ed, da  Socialdem okratie t ne top  på kongressen  i sep
tem ber 1984, har ved tage t a t kønskvotering  er et a f  de m idler de r m å tages i 
brug, fo r at re tte  op  på alle de ligestillingsm æ ssige skæ vheder der finder 
sted  i sam fundet i dag m ellem  kv inder og m ænd.

K øbenhavn , den 3. ja n u a r  1985

G itte H ansen  
Formand

Dansk Arbejdsgiverforening:

På baggrund a f forsøg m ed vejledning, inform ation og praktik  for 1 200 
g rundskoleelever i T am m erfors, fo reslår en ræ kke finske m edlem m er, at 
N ordisk  Råd anbefa ler N ord isk  M inisterråd  at udvikle og frem m e fo ran
staltn inger i de nord iske lande, der kan form indske kønsro llem ønstere t i 

uddannelses- og erhvervsvalg .
D er peges på, at kvo teringsordn ing  ofte antages at væ re det eneste  

instrum ent hertil, m en a t der bø r findes m uligheder for påvirkning p å  en 
” blødere m åd e” .

D ansk A rbejdsgiverforening e r enig i det ønskelige i a t frem m e et b re 
dere uddannelses- og erhvervsvalg  for p igerne, og vi kan stø tte  in itiativer, 
der søger de tte  opnået på andre m åder end ved kønskvotering .

K øbenhavn , den 11. ja n u a r  1985

D ansk A rbejdsgiverforening 

Erik Tøttrup

Danske Kvinders Nationalråd:

D K N  har længe arbejdet m ed a t søge at nedbryde de traditionelle g ræ n
ser, der er i p igers og drenges uddanndelses- og erhvervsvalg . Som  rekvi
rent for p ro jek te t ” K vinder i  M andefag”  har D K N  gennem  en årræ kke 
arbejdet m ed e t konk re t p ro jek t om  a t skaffe v iden om  kv inder i faglært 
m andefag inden for je rn  og m etal -  bygge og anlæg. Om dette  arbejde er 
der netop udarbejdet en d iger rap p o rt i to  bind. I D K N s andet stø rre
1 1 -  A 695/s S u p p le m e n t
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projekt ” K vinder i A rb e jd e"  har m an også arbejdet med dette  spørgsm ål, 
og vi henviser til rapport fra denne anden pro jektgruppe under D KN  
” K vindepæ dagogik -  undervisning a f arbejdsløse kv inder” .

Som  led i en  stø rre  d røfte lse  a f  positiv  sæ rbehandling a f kvinder netop 
fo r at nedbryde det kønsopdelte  arbejdsm arkeds- og uddannelsessystem  
holdt D K N  i e fte rå re t 1983 en konference om  positive sæ rforanstaltn inger. 
E t a f  resu lta te rne  a f  denne konference var, at D KN  s m edlem sorganisatio
ner klart gik ind fo r positive sæ rfo ranstaltn inger, og de tte  vil sige, at et 
b red t spek trum  a f  forskellige fo ranstaltn inger skal tages i anvendelse . 
Inden for visse om råder e r  kønskvotering  at fo retræ kke -  inden for andre 
o m råder e r  det andre fo ransta ltn inger, d e r skal sæ ttes i væ rk. Vi må 
således tage afstand  fra ovennæ vnte  m edlem sforslags sidste sæ tninger om 
afvisning a f kønskvo teringsprincippet. K ønskvotering  løser langt fra alle 
ligestillingsm æssige prob lem er, m en e r som  næ vnt een mulighed fo r positiv 
sæ rbehandling, gennem  hvilke en stø rre  reel ligestilling kan opnås.

D anske K vinders N ationalråd  kan således s tø tte , at N ord isk  Råd rekom 
m anderer m in is terrådet at udvikle og frem m e foranstaltn inger, der skal 
form indske den traditionelle rollefordeling inden for undervisning og e r
hvervsvalg  i de nord iske lande.

K øbenhavn , den 14. jan u a r 1985

P .r.v .

K aren Ytting  
Formand

Inger Langberg  
Sekretariatsleder

Funktionærernes og Tjenestemændenes Fællesråd (FTF):

I anledning a f det foreliggende forslag skal F T F  henvise til det a llerede i 
D anm ark  igangvæ rende arbejde m ed at bev idstgøre de unge om  konse
kvenserne  a f trad itionelle , kønsbestem te  uddannelses- og erhvervsvalg .

D et kan  f. eks. henvises til det o rien teringsm ateria le , som  udgives a f  
R ådet fo r U ddannelses- og E rhvervsvejledn ing  til brug i folkeskolens 

æ ldste k lasse r og gym nasiet, se bl. a.

” P å vej, uddannelses- og e rhvervsorien tering  9. k l.” ,
” Studie- og E rhvervsvalget, o rientering  fo r gym nasiet og hf, alm en 

d e l” , og
”  H vor går du h en ?”  (sidstnæ vn te  udarbejdet a f  en arbejdsgruppe ned

sat a f  U dvalget vedrø rende kønsro ller og uddannelse).
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E ndvidere kan d e r henvises til de vejledningsforsøg, som  e r e tab le re t i 
folkeskolen u nder m edvirken a f  A rbejdsform idlingens ligestillingskonsu- 
len ter, se A rbejd sd irek to ra te ts  a rb e jd sn o ta te r ”  V ejledning om  ligestil
ling”  (vejledningsforsøg i 9. k lasserne i H olbæ k i ja n u a r -a p r i l  1983), 
” E rhvervsuge om  ligestilling”  (Fuglebjerg kom m unes 8. k lasser maj 1983) 
og ” Piger i u trad itionelle  efg -uddannelser”  (uddannelsesforsøg  i S to r
strøm s am t, a u g u s t-n o v e m b e r  1983).

Endelig  skal d e r gøres opm æ rksom  på de efterhånden  tem m elig m ange 
erhvervsin troducerende k u rse r fo r unge kv inder, der afholdes på de tek 
niske skoler.

D et tu rde  væ re overflødigt a t næ vne, a t om fanget og derm ed effekten  af 
sådanne ak tiv ite ter e r  afhængige a f ressourcetildelingen  til den vejledning, 
der finder sted  i offentlig regie.

K øbenhavn , den 16. ja n u a r  1985.

Søren K ure

Det radikale Venstre, Ligeretsudvalget:

I denne anledning skal ligeretsudvalget ud tale , at udvalget kan anbefale 
forslaget, idet udvalget kan tilslu tte sig den redegørelse , som  er frem ført 
som  m otivation  for forslaget.

F o r a t forslaget også skal få nogen virkning udover det gode form ål, er 
det im idlertid nødvendig t, a t der sam tidig peges på  nogle konkre te  fo ran
staltn inger indenfor uddannelsessystem et og på  arbejdsm arkedet til 
frem m e a f ligestillingen m ellem  kønnene.

D et radikale V enstre , ligeretsudvalget vil derfo r fo reslå , at N ord isk  Råd 
anbefalder m in is terrådet følgende forslag: 

a t em net ligestilling b liver cen tra lt p lace re t i udannelsen  a f skole- og 
studievejledere

at ligestilling b liver en obligatorisk  del a f  undervisningen i forbindelse 
m ed uddannelses- og e rhvervsorien tering , og at denne underv isn ing  fo re
stås a f  skole-og studievejledere  

a t skole- og stud ievejledere  får stillet underv isn ingstid  til rådighed -  ud 
o ver den tid  de d isponerer o v e r nu — til ovennæ vnte  form ål 

at de uddannelser, som  kun i ringe grad appellerer til piger, æ ndres, 
således a t også p igernes in te re sse r og erfaringsom råder tilgodeses i u nder
visningen

a t forslag om nye uddanne lse r på  alle n iveauer underkastes en ligestil- 
lingsm æssig vurdering inden de even tue lt gennem føres og
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a t d er i de lande, hvor en sådan ordning ikke findes, o p re ttes  ligestil- 
lingskonsu len ter og at eksisterende o rdninger udbygges.

K øbenhavn , den 15. jan u a r 1985

På Det radikale V enstre , L igeretsudvalgets vegne 

Bodil L und-Jacobsen

Dansk Kvindesamfund:

-------- D ansk  K vindesam fund skal i den anledning udtale, at vi kan
anbefale forslaget, idet vi e r  enige i baggrunden for forslaget, således som 
den er besk revet. M en vi gø r opm æ rksom  på nødvendigheden af, at der 
peges på konkrete  fo ranstaltn inger til frem m e a f ligestillingen mellem køn
nene i uddannelsessystem et og på arbejdsm arkedet.

D ansk K vindesam fund fo reslår derfor, at N ord isk  Råd anbefaler N or
disk M inisterråd  følgende:
-  at em net ligestilling får en  cen tra l p lacering i uddannelsen  a f skole- og 

studievejledere.
-  at ligestilling gøres til en obligatorisk  del a f  den undervisning, som  

eleverne skal have i fo rbindelse m ed uddannelses- og e rhvervso rien te 
ring, og at denne undervisning fo restås a f  skole- og studievejledere.

-  at skole- og stud ievejledere  får stillet undervisningstid  til rådighed -  ud 
o ver den tid de nu d isponerer o ver -  til ovennæ vnte form ål.

-  at de fag, som  trad itionelt ikke in te resse re r piger, rev ideres, således at 
begge køns in te resse r og erfaringsom råder kan tilgodeses i underv is
ningen.

-  at alle reform forslag  inden for undervisning underkastes en ligestillings- 
m æssig vurdering inden even tue l vedtagelse.

Til yderligere inspiration  vedlæ gges p ressem eddelelse  fra et sem inar om 
pigers ligestilling i skolen, som  D ansk  K vindesam fund afholdt i novem ber 
1984.

K øbenhavn , den 15. ja n u a r  1985

D ansk K vindesam fund

H elle Jarbnose  
Landsforkvinde
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I m edlem sförslaget fästes uppm ärksam het vid ett problem , som a rb e ts
kraftsm inisteriet jo b b a t med i tio  år för att avlägsna. Å tgärder som strävar 
till att m inska ro llbundenheten  inom  utbildning och yrkesval ingår i ar- 
be tsk raftsm in is terie ts  program , som är uppgjort för F inlands program  för 
F N :s kvinnors årtionde. Det finns dock m ycket få resu lta t att påvisa, 
vilket bero r på de i bakgrunden  liggande o rsakerna , som har sam band med 
individutvecklingen, uppfostran  och arbetslive ts struk tu r. R ollbundenhet 
vid yrkesm ässig  inriktning ä r en djupt ro tad  hållning, vars utveckling  man 
vetat m ycket litet om . På grund av de tta  har det också varit svårt att välja 
m edel för korrigerande av saken och man har inte haft någon klar uppfa tt
ning om i vilket skede av individutvecklingen och med vilka m edel man 

borde befa tta  sig med saken.
Ljus ö ver de ovannäm nda frågorna sprids kanske av den undersökning, 

som är under arbete  vid T am m erfors universite t och som  behand la r yrken, 
kön och arbetsm arknaden . U ndersökningens grundutredningsdel är redan 
färdig. I den redogörs för de fak to rer och de u tveck lingsprocesser vilka 
leder till att en ung person  få r en bild av yrkenas könsbundenhet. V idare 
redogör m an för hu r denna bild s ty r flickors och pojkars d ivergering i "d e t 
egna k ö n e ts"  e ller " d e t m o tsa tta  k ö n e ts"  yrken. I det vidare fo rskningsar
bete t u tred er m an också  de m öjligheter yrkesvägledningen har a tt påverka 
ungdom ars val av yrke på så sä tt att onödig yrkesm ässig  d ivergering enligt 
kön skulle jäm n as ut. M eningen ä r a tt undersökningens slu trapport skall 
slu tföras u nder innevarande års höst.

I F inland och de övriga no rd iska länderna har m an även gjort u tredning
ar och undersökningar rö rande utbildningslinjers och y rkens divergering i 
m ansb ranscher och  kv innobranscher. M an har även igångsatt å tgärder och 
försök för a tt m inska fördelningen av studie- och y rkesbranscher. A rbets
kraftsm in isterie t an se r det vara  viktigt, att man på basen av nordiskt 
sam arbete  e ffek tiverar forskningen av dessa problem  sam t å tgärdsu tveck- 
lingen i sam band m ed den.

A rbetsk raftsm in isterie t fö rhåller sig positiv t till det i N ord iska  rådet 
fram förda m edlem sförslaget om att N ord iska  m in isterrådet för sin del 
skulle u tveck la  och främ ja å tgärder för a tt m inska ro llbundenheten  inom 
utbildning och yrkesval i de nord iska länderna.

Det skulle vara ändam ålsenlig t a tt u treda  vilken inverkan b l.a . u tb ild
ning och olika gallringssystem  i sam band m ed den har på  obalansen  i vissa 
stud ieb ranscher. D å t. ex. de flesta gym nasieelever i F inland är flickor får 
de förutom  sitt naturliga u tveck lingsförsprång  även ett m ärkbart tidstillägg

F i n l a n d

A rbetskraftsm in isterie t:1

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  f in s k a .
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fö r val av yrke. Som  resu lta t av d e tta  ä r  flickors val stabilare och m er 
m otiverade än po jkars, som  då de in rik tar sig på y rkesstud ier m åste göra 
sitt val i e tt betydligt tidigare och instabilare u tvecklingsskede.

U ngdom ars y rkesönskem ål ä r  rä tt långt p reciserade då  ungdom arna 
kom m er inom  kre tsen  fö r yrkesvägledning. Enligt en undersökning som 
g jordes i g rundskolans sista  klass hade y rkesönskem ålen  förblivit i stort 
sett desam m a under åren  1972-1982. Ä ven förhoppningarnas fördelning i 
y rken som  ä r typ iska  för m än eller kv innor hade förblivit nästan  ofö ränd
rad , dvs. lika b ran t. Av e rfarenhet vet m an, a tt man inte kan påverka  den 
avgående klassens fö rhoppningar särskilt m ycket genom  inform ation  och 
rådgivning.

En åtgärd  som  genom förs inom  ram en fö r nord isk t sam arbete  och som 
sik tar till a tt m inska ro llbundenheten  är e tt av N ord iska  m inisterrådet 
redan godkänt p ro jek t, som  skall s ta rtas  under de tta  år i de olika nordiska 
länderna på  de o rte r  som  valts till fö rsökso rter. M inisterrådets a rbe tsm ark 
nadsu tsko tt och jäm stä lld h e tsu tsk o tt svarar fö r fö rsökspro jek te ts  finansi
ering och övervakning.

A rbetsk raftsm in isterie t an ser, a tt man genom  åtgärder såsom  ovan
näm nda försökspro jek t och genom  gem ensam t forsknings- och u trednings
arbete  på nationell nivå kan bilda en grund för planering och genom förande 
av åtgärder som  sik tar till a tt m inska ro llbundenheten  inom utbildning och 
yrkesval.

H elsingfors den 8 januari 1985

Taisto H eikkilä  
Kanslichef

Ilse K oli 
Byråchef

Skolstyrelsen:

R ollbundenhet inom  utbildning och  yrkesval är såsom  av m otiveringen 
till förslaget fram går fo rtsättn ingsv is e tt tydligt fram trädande drag inom 
utbildning och arbetsliv  i F in land. Skolstyrelsen  har fö rsök t öka fördom s
friheten  och jäm stä lldheten  på de tta  om råde bl. a. genom  att k räva att 
saken tas upp i sko lornas e levhandledning och i det elevhandledningsm a- 
terial som  skolstyrelsen  godkänner. V idare har sko lsty relsen  deltagit i det i 
förslaget näm nda T am m erfo rsfö rsöket och i planeringen och verkställan
det av effektiverad  elevhandledning av liknande art i K ouvolatrak ten . 
Skolstyrelsen  har även givit anv isningar om att elevintagningen till gym na
siet skall ske så , a tt om alla e lever som  har sam m a m edeltal inte kan få en
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nybörjarp la ts i gym nasiet, skall den elev p rio rite ras , som  rep resen te ra r det 
ovanligare könet ibland dem  som  söker till gym nasiet inom  ifrågavarande 
elevom råde.

I F inland träd e r de nya skollagarna i kraft 1.8.1985. Såväl i enlighet med 
grundskole- som  gym nasiestadgarna skall undervisningen och den övriga 
verksam heten  anordnas så . a tt den vid sidan om annat främ jar jäm stä lldhe
ten  mellan könen (2§ G sk F  476/1983 och 2§ G L  477/1983). D enna punkt i 
stadgandena förp lik tar sko lväsendet till särskild  ak tiv ite t i denna fråga.

E ftersom  a tittyderna  och de beteendem odeller dessa  leder till i hög grad 
fås på annat sätt än genom  utbildningen, borde m era inform ation än för 
närvarande rik tas till vuxenbefolkningen för att avlägsna föråldrade upp
fattn ingar och fördom ar.

På basen av det ovansagda anser sko lsty relsen  det i N ordiska rådet 
väck ta  m edlem sförslaget om  m inskande av ro llbundenhet inom  utbildning 
och yrkesliv  som  synnerligen viktigt med tanke på de för skolväsendet 
uppställda m ålen. Skolsty relsen  hoppas, a tt rådet på basen av förslaget 
v id tar p rak tiska å tgärder fö r att få till stånd t. ex. e tt sam nordiskt inform a
tionsm aterial och en sam nord isk  inform ationskam panj genom  att u tnyttja 
bl. a. offentliga inform ationsm edier, tem adagar och utställningar.

H elsingfors den 15 januari 1985

Erkki A ho 
Generaldirektör

Sirkka K i nos 
Överinspektör

Yrkesutbildningsstyrelsen:1

I enlighet med det program  fö r u tveck lande av utbildningen på m ellan
stad iet 1984-85 , som  s ta tsråde t godkänt, u tred e r y rkesu tb ildn ingsstyrel
sen m öjligheterna att tilläm pa olika slags kvo teringsm etoder vid e levantag
ningen. M öjligheterna a tt tilläm pa kvotering  u treds på basen av statistik  
över den gem ensam m a elevantagningen.

F ö r närvarande an vänder man sig av könskvotering  vid elevantagningen 
till s innessjukvårdaru tb ildn ing , varvid hälften av de an tagna bör vara  m än, 
dock under fö ru tsä ttn ing  att den  bland sökandena finns ett tillräckligt antal 
män som  fyller de allm änna in trädeskraven  och som  ä r läm pliga för arbete 
inom branschen . M an har även  försök t främ ja jäm likhe tssträvandena  efter 
den egentliga elevantagningen, vid den s .k .  e fteran tagningen , varvid den

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  f in s k a
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könsgrupp som  är i m inoritet på  studielinjen har p rio rite ra ts  vid fördelning
en av  rese rvp la tse r. H ärv id  har länens elevantagningsnäm nder även haft 
m öjlighet a tt avvika från  rangordningen i reservförteckningen  i syfte att 
främ ja jäm likheten  m ellan könen.

Y rkesu tb ildn ingsstyrelsen  har i sitt förslag till u tvecklingsprogram  för 
utbildningen på m ellanstadiet fö r åren  1986-88  tagit ställning till främ jan
d e t av jäm likhet m ellan könen i u tb ildningen. M ålsättningen är a tt man 
m ed hjälp av handledning skall kunna påverka  ansökningsönskem ålens 
o jäm na fördelning på  de olika u tb ildningsom rådena.

En jäm n are  könsfördelning på  de olika u tb ildningsom rådena fö ru tsä tte r 
sam arbete  och gem ensam  utbildning av lärare  och elevhandledare inom 
olika skolform er. I synnerhet bo rde  sam arbetsfo rm erna  fö r grundskolans 
stud iehandledare och lärarna och elevhand ledarna  vid yrkesläroanstal- 
te m a  utveck las. L änssty re lse rnas skolavdelningar befinner sig i en nyckel
position vad beträffar koordineringen av ovannäm nda sam arbetsform er.

Försökspro jek t ” E tt yrke inom  industrin” , vars mål är a tt förm å grund- 
skol- och gym nasieeleverna att göra  m edvetna, från traditionella köns
ro ller avvikande val av u tbildning, in leddes läsåre t 1982-83 i T am m erfors 
och i K ouvo la trak ten . F ö rsöke t kom m er enligt p lanerna att fortgå. Den 
m est positiva och viktiga erfarenheten  av fö rsöket har varit industriin rä tt
n ingarnas positiva inställning i anslu tn ing till s. k. ” öppet hu s” -evenem ang 
vid läroansta lterna.

F örä ld rarnas a ttityd  u tgör ofta e tt h inder för fördom sfria y rkesvalslös
ningar. En förändring  fö ru tsä tte r därför a tt sam hällets övriga sek to rer 

s töder strävandena. M assm edierna och  näringslivet borde ge stö rre  e fter
tryck  å t sitt stöd fö r jäm likhe tssträvandena  i utbildningen och i arbetslivet.

H elsingfors den 11 januari 1985

Jorm a  P öyhönen  
Generaldirektör

Aidis L in tunen  
Avdelningschef

Ålands landskapsstyrelse:

-------- m eddela a tt landskapssty re lsen  om fattar de i m edlem sförslaget
anförda tankegångarna angående önskvärdheten  av a tt olika m etoder u ta r
betas fö r e tt m inskande av  ro llbundenheten  inom  utbildning och yrkesval. 
H ärvid  bör man efte rs träv a  en sådan a ttitydförändring  hos e lever, lärare 
och förä ld rar a tt de unga väljer sina p la tser fö r fo rtsa tta  stud ier enligt
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individuella anlag och in tressen  u tan  a tt sty ras av vad som  traditionellt 
anses vara  m anligt e ller kvinnligt.

M edlem sförslaget förordas.

M arieham n den 10 januari 1985

F olke W oivalin  
Lantråd

B eng t L inde  
Socialchef

Arbetsgivarnas i Finland centralförbund och Affärsarbetsgivarnas central

förbund AAC:

A rbetsg ivarna har redan  länge varit bekym rade över gym nasieutbildning
ens ökade popu larite t p å  bekostnad  av yrkesutb ildningen. N äringslivets 
o rgan isationer har fö rsök t påv e rk a  valet av utbildning och yrke bl. a . med 
a tt ta  fram  pub likationer om  yrken  och produk tionslivet och genom  att 
a rrangera utbildningstillfällen fö r lärare  och fö retagsbesök  fö r lärare och 
e lever. A rbetsg ivarnas i F in land cen tralförbund  jäm te  m edlem sförbund 

och -företag har deltagit i d e t fö rsök  i T am m erfors som  näm ns i förslaget, 
och d e lta r också  i e tt liknande försök  som  fö r närvarande pågår i 
K ym m enedalen . L iknande fö rsök  har g jorts å tm instone i Sverige, och vi 
fö reslår a tt N o rd iska  råde t fö rst b ekan ta r sig m ed resu lta ten  av de olika 
fö rsöken  och deras m etoder innan m an fa tta r  beslu t om  v idare å tgärder.

Enligt vår åsik t bo rde  det bara  v ara  e tt av delm ålen a tt fö rsöka påverka  
de yrkesval som  b aseras på  trad itionella  könsro ller och  könsro llsuppfa tt
ningar. D et v ik tigaste vore a tt få beslu ten  baserade  på  en  realistisk  p röv 
ning och kännedom  om  u tbildningen, a rb e te t, sysse lsä ttn ingsu tsik terna  
och de egna m öjligheterna. D ärvid  borde  m an fö rsöka väcka in tresse  också  
fö r sådana utb ildningslin jer som  nu inte ä r  populära . D et ä r  viktigt för 
arbetsg ivarna , de anställda och hela sam hället a tt i o lika arbetsuppg ifter få 
m änniskor som  trivs och  ä r y rkeskunniga o av se tt könstillhörighet. Vid 
u tbildningen av stud iehand ledare  och  y rkesvägledare och i de d irektiv  som  
utfärdas angående d essa  frågor borde stö rre  uppm ärksam het fästas vid 
ovannäm nda synpunker.

t 2 - A  695/s S u p p le m e n t
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Vi de la r förslagsställarnas principiellt negativa inställning till kontingen t
principen vilken vi inte i något sam m anhang upplever som  e tt effektivt 
m edel a tt befräm ja likställigheten m ellan könen.

H elsingfors den 14 januari 1985

Kvinnoorganisationernas centralförbund1:

Vid yrkesvägledning borde m an ge de unga inform ation om  m orgonda
gens yrken . Vi vet a tt m ånga av dagens yrken fö rsv inner och nya yrken 
uppstå r hela tiden. D et ä r  speciellt de kv innodom inerade yrkena som  
fö rändras och m inskar m est b land annat därfö r att d a to re r och autom ation 
införs på kon to r sam t inom handel och  industri. Sam tidigt ökas inte längre 
hälsovårdens och socia larbete ts uppgifter i sam m a u tsträckning  som  tid i

gare inom  den offentliga förvaltn ingen.
Såsom  m an kon sta te ra r i det be tänkande, som  ä r fogat till begäran om 

y ttrande, sker flickornas y rkesval fo rtfarande inom  en sm al sek to r, jäm fört 
m ed po jkarnas. F ö r a tt öka sina m öjligheter a tt få arbete  i fram tiden borde 
flickorna utvidga sitt y rkesval och söka sig till nya yrken exem pelvis på 
tekn ikens eller na tu rve tenskapens om råde.

D et väck ta  förslaget bö r anses vara  värt a tt understödas. K vinnoorgani
sationernas cen tralförbund  an se r det y tte rs t viktigt a tt m an i arbetslivet 
och i yrkesval fö rsöker u tjäm na kvinnornas och m ännens fördelning på 
olika uppgiftsom råden. D et ä r  viktigt a tt m an ger kvinnorna verkliga m öj
ligheter a tt söka sig till m er v id s träck ta  y rkesom råden  sam t en möjlighet 
att också  fungera i ledande ställningar.

Enligt K v innoorganisationernas cen tra lfö rbunds uppfattn ing förefaller 
det fo rtfarande som  om  kvinnorna y tterligare  svarar fö r barnavården  och 
hushållsarbeten  och  därigenom  ä r bärare  av en dubbel arbetsbö rda , även 
om  kvinnornas andel på  a rbetsm arknaden  ä r lika sto r som  m ännens. D är
fö r vill vi un d ers try k a  a tt förverk ligandet av jäm likheten  innehåller tanken 
a tt såväl kv innorna  som  m ännen fö ränd rar sina roller i fam iljen och be trä f
fande deras inflytande i sam hället och arbetslive t. D et är obestridligt att 
m ännens fö rhållande till hushållsarbete  och  barnavård  b e tyder m ycket för 
kvinnornas strävan  a tt kom m a fram åt i a rbetslivet. F ö r a tt de nya å lders

A rbetsg ivarnas i F inland 
cen tralfö rbund

A ffärsarbetsgi varnas 
cen tralfö rbund  AAC

H eikki K onkola P ekka M erenlte im o

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  f in s k a .
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k lasserna av flickor skulle våga sa tsa  på  m er k rävande y rkesro ller, bör 
po jkarna på  m otsvarande sätt i fram tiden  också  inse de värden , som  ingår i 
m annens rä tt a tt leva och u tveck la  sig tillsam m ans m ed sina barn  och med 
e tt delat an svar för hushållsarbetena.

D ärför an ser också  K vinnoorgan isa tionernas cen tralfö rbund  a tt man 
med allvar borde söka e fter svar på frågan, varför y rken fo rtsä tte r a tt 
fördela sig så  tydligt enligt könen. M an borde u treda  betydelsen  av a tti
tyder, fö rdom ar och föreb ilder ävensom  uppfattn ingar om  vetenskaperna  
och sam hället. Så till exem pel ä r  flickornas identifikation  beroende av de 
förebilder som  de m öter hos sina fö rä ld rar, lä rare , a rbetsledare  sam t i 
a rbete  m ed and ra  elever. I och m ed att y rken  fö rändras bo rde  m an d essu t
om fästa  särskild  uppm ärksam het vid de unga kv innornas stö rre  risk a tt bli 
arbetslösa  och därigenom  vid deras behov a tt even tue llt få en ny utbildning 
till och m ed i e tt re la tiv t tidigt skede (i å ldersgruppen  1 6 -2 4  år).

K v innoorganisationernas cen tralfö rbund  fäster speciell uppm ärksam het 
vid den könsfördelning som  råd er inom natu rvetenskapens och teknikens 
om råden , där flickorna fo rtfarande u tgör en m inoritet. Enligt fo rskn ingsre
sultat kan m an ända upp i åldersgruppen  1 3 -1 4  å r p åverka  flickornas 
in tresse för d essa  äm nen. D å po jkarna  av sin n a tu r v isar in tresse  för dessa 
äm nen, borde m an i synnerhet stöd ja  flickorna och fö rsöka ägna dem  en 
särskild  uppm ärksam het fö r a tt väcka  deras in tresse  fö r de tta  om råde. 
M an borde u n dersöka  flickornas inlärningssätt, vad de tillägnar sig och vad 
de avvisar. E xem pelv is b lir na tu rvetenskap  och tekn ik  m eningsfyllda då 
deras infly tande på  det m änskliga livet be tonas. M an kan också  se att 
kv innornas närvaro  i utbildning och forskning skulle u tveckla  dessa om rå
den m er i en riktning m ot m änniskornas behov. T eknologin har betydelse 

såväl i frågor om  krig och fred , i u tveck landet av köket, i fram m arschen  av 
d a to re r som  inom  hälsovården .

K vinnoorgan isationernas cen tralförbund  be trak ta r det som  y tte rs t e fte r
s trävansvärt a tt uppnå en jäm n  rep resen ta tion  på alla livsom råden även
som  vid arbete  och inflytande i uppdrag  på  olika nivåer.

H elsingfors den 18 januari 1985

K vinnoorganisationernas cen tra lfö rbund  rf

Enligt uppdrag 
O uti K uosa  

Generalsekreterare
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Socialdem okratiska kv innor':

På nordiskt plan har sam arbete t i jäm stä lldhetsfrågor redan fått täm ligen 
e tab lerade  form er. E tt fö rsta  steg i riktning m ot nordiskt sam arbete  i 
jäm stä lldhe tsfrågo r togs år 1969 på e tt m öte med nordiska kultur- och 
underv isn ingsm in istrar. D å föreslogs u tarbetande av en sam nordisk  u tred 
ning och diskussion  om  en undersökning  om  könsro llerna sam t om köns
ro llerna i u tb ildningen. In itia tivet ledde till u tredningen ” K önsro ller och 
utb ildn ing” , (N U  1972:6). A rbe te t med jäm stä lldhe ten  inleddes således 
inom  utbildning. D ärefter har nord iska sam arbete ts u tveckling varit m yc
ket snabb. Å r 1974 godkände de nord iska undervisningsm inistrarna en 
gem ensam  kom m uniké, som  förplik tade ku ltu rav talets organ a tt övervaka 
könsrollfri u tbildning. K om m unikén fram häver betydelsen  av jäm stä lldhe
ten m ellan könen i utb ildningspolitikens allm änna m ålsättn ingar. K om 
m unikén fö rp lik tar de no rd iska ländernas regeringar att se till a tt m an på 
utb ildn ingssystem ens alla n ivåer sk rider till å tgärder som ökar individer
nas m öjligheter a tt välja utbildning, yrke och  vuxenroll helt oberoende av 
könsrollsförvän tn ingar. N ord iska  m in is terrådet lät u ta rbe ta  en nordisk 
rappo rt om  tem at ” könsro ller och u tb ildn ing” för den 11. europeiska 
konferensen  fö r underv isn ingsm inistrar, som  hölls i H aag 1979. R apporten  
skall dessu tom  ses som  en del av en kontinuerlig  övervakning av jäm ställd- 
he tsfrågorna, vilken i nordiskt sam arbete  anses som  m ycket viktig.

I de tta  redan  etab lerade  nord iska sam arbete  inom  utbildning kan man 
kanske un d ers treck a  yrkesu tb ildn ingens andel och betydelse . H ittills har 
m an i de övriga nord iska länderna , m ed undantag  av Sverige, fäst kanske 
m est uppm ärksam het vid jäm stä lldhetsfrågorna  m ellan könen inom  all
m änbildande utbildning och därför ä r  det i m edlem sförslaget föreslagna 
u tveck landet av sam arbete t beträffande yrkesutbildningen värt att under
stödas.

Socialdem okratiska kv innor fö reslår, a tt m edlem sförslaget skulle leda 
till e tt m era intim t sam arbete  på  nord isk t p lan, vilket gäller icke-rollbundna 
yrkesval sam t icke-rollbunden yrkesutbildning. R am ar fö r nordiskt sam ar
bete  beträffande jäm stä lldhe ten  inom  utbildning har m an enligt vår uppfa tt
ning redan  skapat i början  av 1970-talet. D et inofficiella sam arbetet mellan 
olika underv isn ingsm yndigheter borde också  u tvecklas.

H elsingfors den 18 januari 1985

Socialdem okratiska kvinnor

Vappu Taipale  
Ordförande

M arianne L axén  
Generalsekreterare

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  f in s k a .
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Keskustapuolueen naiset r. y. (Centerpartiets kvinnor r. f .)1:

I m edlem sförslaget har m an ingripit i e tt allvarligt m issförhållande, vars 
avhjälpande gör det nödvändigt att söka efter nya medel. Såsom  man i 
förslaget ko n sta te ra r, b ero r m issförhållandet i en hög grad av m ycket 
långsam t fö ränderliga attityder. Inte heller ser vår organisation  kvo tp rinci
pen som  en lösning på u tjäm nandet av den inom arbetsm arknaden  och 
utbildningen förekom m ande m ycket tydliga uppdelningen enligt könet. 
T värtom , kvotprincipen skulle understöda  uppfattningen av kv innans " u n 
d erläg sen h e t" . M ed ifrågavarande princip kan man ju  inte tvinga pojkarna 
att söka sig till e tt y rke, som  ännu nuförtiden  anses vara  " e t t  k v innoy rke" . 
K votprincipen inom utbildningen leder också till e tt nytt slags b rytande 
m ot jäm stä lldheten . Som ett exem pel u nder de senaste  åren kan man 
näm na till exem pel läraru tb ildningen. M edan flickornas bästa elem ent 
söker sig till u tb ildningen, vill endast de pojkar, som inte lyckats bli 
p lacerade någon an nanstans, söka sig till denna u tb ildningsgren. Inte heller 
från sam hällets synpunkt ä r  det nyttig t, att könet, och inte alls läm plighe
ten för a rb e te t, skulle vara  den p rim ära grunden för valet till uppfostrarens 
viktiga yrke.

V år o rganisation  u n ders töder de i förslaget fram förda m edlen för b ear
betning av a ttity d e r bland de unga. D essutom  be to n ar vi betydelsen  av den 
uppfostran  som  ges hem m a för att avhjälpa m issförhållandet. Det är van
ligt, a tt man fortfarande uppfostrar barn  enligt könsbundna m önster. Man 
fäster uppm ärksam het vid po jkarnas anlag och fallenhet och man upp
m untrar dem  med tanke på fram tiden. De får också oftare än flickorna 
friheten a tt u tveck la  sina anlag. F lickorna därem ot ofta anpassas till den 
traditionella kvinnobilden, där äk tenskapet och m oderskapet är huvudm å
len, m edan utbildningen och y rket får en biroll. B eträffande po jkarna anser 
man därem ot, a tt äk tenskapet och fam iljen au tom atisk t hö r till p rivatlivet.

Av denna anledning anser vi, a tt man i fö räldrafostran  i dess alla form er 
borde inkludera bearbetn ing  av a ttity d e r så , a tt barnet ända från födelsen 
leds och uppm untras enligt sina anlag och benägenheter och inte enligt 
könet. R edan i e tt tillräckligt tidigt skede borde man börja u tdela till 
föräldrarna till barn  som  bö rjar gå i skola inform ation om yrkesvalsm öj
ligheterna. A ttitydbearbetn ing  för m inskande av könsro llbundenhet borde 
man också inrikta till arbetsg ivare  och m edlem m ar av fackföreningar. Man 
har kunnat m ärka, a tt i synnerhet på tekn iska om råden har de kvinnor, 
som avlagt högskole- eller in stitu tsexam en , haft svårighete r att få arbete 
som svarar mot utbildningen och m otsvarande lön. I tidningar på detta  
om råde har k o n sta te ra ts , a tt arbetsg ivarna  har fö rdom ar till exem pel mot 
en kvinnlig ingenjörs läm plighet för förm ansuppgifter på m ansdom inerade 
om råden.

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  f in s k a .



16

V år organisation  u nders töder m edlem sförslagets initiativ även till övriga 
delar.

H elsingfors den 16 januari 1985

K eskustapuo ieen  naiset r. y.

M arja tta  Väärtärten H eta  Tuom inen

Samlingspartiets kvinnoförbund':

-------- a tt förslagets tem a ä r go tt och a tt saken som tagits till behandling
ä r viktig och aktuell.

F ö rbundet an ser det vara  m ycket nödvändigt a tt i allt högre grad och på 
e tt tidigare stadium  ge inform ation å t ungdom en. Sam tidigt borde man 
också  inform era om  de resu lta t av undersökn ingar som  gjorts och annars 
också  följa med vilka åtgärder som  haft den s tö rs ta  inflytelsen i saken.

S am lingspartiets kvinnoförbund  anser a tt kvoteringsprincipen inte är 
bra.

H elsingfors den 15 januari 1985

Sam lingspartiets kv innoförbund r. f.

Tuulikki P etä jän iem i Irja Parkkinen
Ordförande Generalsekreterare

Finlands demokratiska kvinnoförbund ry.':

-------- väck ta  m edlem sförslaget ä r  b ra  och värt stöd . Jäm likheten  mellan
könen i F inland har upptagits som  mål i de nya grundskole- och gym nasie- 
lagarna sam t i lagen om reform  av utbildningen på m ellanstadiet. Ifall 
å tgärder inte v id tas, förblir ställn ingstagandena i d essa  lagar lätt en död 
bokstav . M otsvarande fö rp lik telser saknas i skollagstiftningen i de övriga 
nord iska länderna. T ro ts de tta  har m an i d essa  länder fäst m er uppm ärk
sam het vid jäm likheten  m ellan könen än i F inland. I de tta  ärende har 
forskning och försöks- och  u tvecklingsarbete , som  åsy ftar skolreform er i 
prak tiken , u tfö rts  redan  i flera  år. D ärför ä r  det nordiska sam arbete t på 
de tta  om råde viktigt från F inlands synpunkt.

I såväl Finland som  i de övriga no rd iska länderna ä r skolan i huvudsak  i 
form ellt hänseende lika fö r flickor och pojkar. D etta  har gett upphov till 
den  föreställningen a tt jäm likhetsp rob lem en  inte är problem  i skolan. Dock 
skiljer sig flickornas skolgång från po jkarnas på  e tt betydelsefullt sätt. 
Enligt fo rskn ingsresu lta t har po jkarna i genom snitt säm re fram gång i sko 

1 Y ttra n d e t ö v e r s a tt  f r å n  f in s k a .
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lan än flickorna, de trivs också säm re och har m era beteendestörn ingar. 
D etta obeak ta t har flickorna i skolan en säm re självkänsla än pojkarna och 
flickorna har m indre tillit till sin förm åga än pojkarna. E ventuella  o rsaker 
till de tta  har m an i olika länder letat e fter genom  k lassrum sundersökningar. 
i vilka m an har bland annat faststä llt, a tt lärarna -  u tan a tt själva vara 
m edvetna om  de tta  — använder m er tid för po jkarna än för flickorna och är 
m era in tresserade  av po jkarna. L ära rens uppm ärksam het, även då den är 
negativ, gör att e leverna känner sig betydelsefulla.

Skillnaderna i flickornas och pojkarnas skolgång tillspetsas i den situa
tion, d ä r m an övergår från  grundskolan  till u tbildning på m ellanstadiet. I 
m edlem sförslaget har m an fram fört könsbundenhet inom utbildnings- och 
y rkesval, vilken har till och med ökat under senare tid. Den allm änna 
opinionen i F inland har tills vidare varit bekym rad nästan  enbart för det 
stö rre  antalet flickor i gym nasier. I verkligheten  är gym nasiet i sin nuva
rande form  nästan  det enda för flickor typ iska utbildningsval på m ellansta
diet, som möjliggör en meningsfull och välavlönad levnadsbana. Säm st 
lo ttade är de flickor som  inte övergår till gym nasiet. Vi an ser att en viktig 
reform , som  inom utbildn ingssystem et kunde m inska dessa snedvridn ing
ar, skulle vara skapandet av alternativa  vägar till allm änbildning och yrkes- 
stud ier e fter grundstad iet.

Man borde kunna inverka på m inskad ro llbundenhet genom  att effekti
vera studievägledningen såsom  m an har fram fört i förslaget. E ftersom  det 
gäller e tt s to rt problem  som  fö ru tsä tte r en a ttitydförändring , ä r stud ieväg
ledningens m öjligheter dock ringa, fö ru tsa tt a tt en förändring inte sker i 
hela sko lgem enskapen. U tbildning som  hänför sig till m äns och kvinnors 
positioner b ö r inrik tas på lä rare , e lever och deras föräldrar sam t fö re träd a
re för de övriga verk sam hetssek to rerna  inom  kom m unerna. I lä raru tb ild 
ningen och i den fo rtsa tta  utbildningen bör man inkludera m aterial i an slu t
ning till jäm likhet. M en bör också  fasta  uppm ärksam het på skolornas 
undervisningsinnehåll u r denna synvinkel. Vid fö rnyelse av skolornas 
arb e tssä tt bö r m an e fte rs träv a  fö rfaranden , genom  vilka m an kan påverka 
pojkarnas låga skolgångsm otivation  och på flickornas m inskande själv
känsla. På de tta  om råde behöver m an forskning och fö rsöksverksam het.

H elsingfors den 9 januari 1985

På vägnar av F inlands dem okratiska  kvinnoförbund ry

Inger H irvelä  
Ordförande
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Unionen — kvinnosaksförbund i Finland r .f .1:

K vinnosaksfö rbundet U nionen  ä r väl m edvetet om  arbetsm arknadens 
tudeln ing i m äns om råden och kvinnors om råden . D enna tudelning under
stöds och upprä tthå lls  genom  d e t ro llbundna y rkesvalet och ojäm likheten 
på a rbetsm arknaden . T udelningen ta r  sig u ttryck  bl. a. i den olika upp
skattn ingen av m äns yrken och kvinnors y rken sam t i kv innornas karriär i 
synnerhet på de m ansdom inerade om rådena.

Vi an ser det vara  rä tt a tt m an i sam band m ed studievägledningen fö r
söker inverka på e levernas a ttity d e r för a tt få  dem  befriade från  ” ro lltän
kan d e t” . D etta  är dock sv årt, e ftersom  det pa triarkaliska sam hället stöder 
d e tta  ro lltänkande, tudelningen av yrken för m än och för kvinnor. M än
nens om råden  ä r socialt uppska ttade  och b ä ttre  avlönade. K vinnornas 
yrken anslu te r sig till kv innans trad itionella  roll, v årdarbete t, vars sam häl
leliga uppskattn ing  kom m er till u ttryck  i låga löner.

Vi an ser a tt m an inte kan änd ra  a ttityderna  enbart genom  att göra 
m änniskor m edvetna om  problem et eller genom  vägledning, u tan  man 
behöver också  kvoter. M ed kvo te r gör man det lä ttare  för kvinnor a tt söka 
sig till m äns trad itionella  om råden  och i den  m otsa tta  riktningen. Av kvoter 
har m an redan få tt goda e rfa ren h e te r, m än har t. ex. kom m it på det kvinno- 
dom inerade underv isn ingsom rådet. P å de kvinnodom inerade om rådena 
har märinen haft lä tt a tt få arbete  och göra  karriär. D ärem ot har de 
kvinnor, som  sökt sig till s tud ier på m ansdom inerade om råden , haft svårig
he te r i a tt bli p lacerade på  a rbetsm arknaden  och att v inna likvärdig fram 
gång i sitt yrke. D ärför är sam hällets å tgärder påkallade för a tt m an skall 
kunna garan te ra  kvinnorna e tt a rbete  som  svarar mot deras utbildning 
sam t lika m öjligheter för fram steg  i sin karriär. M an behöver en  lag om 
jäm likhet fö r a tt kunna hindra diskrim inering på arbetsm arknaden .

G enom  att höja lönerna  inom  de hum anistiska och vårdom rådena ökar 
m an sam tidigt uppskattn ingen  av d essa  om råden . Tekniken och förvalt
ningen inom  sam hället behöver en kv innosynvinkel. D ärigenom  kunde 
m an trygga sam hällets u tveckling  m ot jäm likhet och  m änsklighet.

M ed de ovannäm nda tilläggen s töder vi det inom  N ord iska  rådet väck ta  
förslaget om  åtgärder fö r m inskande av  ro llbundenheten  inom utbildning 
och yrkesval i de nord iska länderna.

H elsingfors den 5 januari 1985 

(E j sign.)

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  f in s k a .
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Finlands kristliga fö rbunds kv innor s töder varm t alla å tgärder som  syftar 
till a tt m inska de trad itionella  sk illnaderna mellan ” m an liga" och "k v in n 
liga”  yrken , i den m ån d essa  inte b ase ra r sig på biologiska skillnader.

Vi m åste dock ta  i b e trak tande  a tt kv innor och m än ä r skapade olika och 
därför har olika egenskaper. Idealet ä r  ju  a tt alla får u tveckla  sina egenska
per så långt som  möjligt.

Sam hället m åste skapa sådana förhållanden för de unga, a tt de verkligen 
kan välja sitt yrke fritt u tan  någon som  helst påtryckning. D et ä r  viktigt att 
de får vägledning i skolan och få r vetskap  om  alla de m öjligheter som  finns, 
men det är lika viktigt a tt låta de unga växa och u tveck la  sig i frid.

Som vi vet ä r flickorna vanligen duktigare i g rundskolan  än pojkarna. De 
får högre betyg och går över spärren  till gym nasiet. Om gym nasiet redu 
ceras alltför rad ikalt, liksom  man håller på att göra  i F in land, fyller flickor
na gym nasierna och po jkarna  få r gå till y rkessko lo r vid e tt sådant skede i 
sitt liv, då de inte ännu vet vad de verkligen vill bli. D å händer det ofta, att 
de följer sina b ästa  vänners exem pel och väljer e tt yrke som  tycks vara 
” m anligt” . Om de fick stanna längre i den allm änbildande skolan , skulle 
de kanske tänka  annorlunda och välja sitt yrke m era självständigt.

D et är inte b ra  a tt skapa något kontingentsystem  på  grund av kön. F ö r 
a tt också  ge po jkarna  chansen  att gå i gym nasiet m åste sam hället se till att 
gym nasiet fö rb lir tillräckligt sto rt. P å lång sikt ä r d e t inte lyckligt att 
kvinnorna ta r  i besittn ing alla de y rken  som  kräver akadem isk slutexam en. 
V årt sam hälle behöver både m än och kvinnor i alla yrken. Vi m åste sträva  
e fter jäm likhet inom  vaije  y rke så  a tt m än och kv innor har sam m a avance- 
m angsm öjligheter och sam m a lön.

H elsingfors den lO januari 1985

Sirkka Sa lm i 
Ordförande

I s l a n d

Utbildningsministeriet1:

Finlands kristliga förbunds kvinnor:

M inisteriet bedöm er det positiv t att uppm ärksam heten  rik tas på den 
skillnad som  ex is te ra r när det gäller könens utbildnings- och yrkesval och 
stöd jer därfö r förslaget om att saken hänvisas till N ord iska  m inisterrådet.

Reykjavik den 14 januari 1985

På vägnar av m inistern

P älvi A ho inpelto  
Generalsekreterare

A m i G unnarsson  

1 Yttrandet översatt frän isländska.

A tli G udm undsson
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Jämställdhetsrådet1:

Enligt Jäm stä lldhetsrådets uppfattn ing verkar könens trad itionella  val av 
u tbildning och yrken som  e tt h inder m ot deras jäm stä lldhet. R ådet ser det 
som  en viktig å tgärd  a tt b ry ta  upp den  könsfördelade arbetsm arknaden  i 
syfte a tt h ind ra individerna från  att i förväg bindas till b estäm da yrken. F ö r 
d e tta  k rävs också a tt könens trad itionella  val av u tbildningslinjer b ryts 
upp.

Jäm stä lldhe tsråde t finner m edlem sförslaget aktuellt och ger det sitt fulla 
stöd.

R eykjavik den 10 januari

På vägnar av Jäm stä lldhetsrådet

Elin P á lsdó ttir F lygenring  
Direktör

Islands kvinnosaksförening (KRFÍ)1:

Enligt K R F I:s  bedöm ning ä r det en av fö ru tsä ttn ingarna  för jäm stä lldhet 
m ellan könen a tt po jkar och flickor väljer utbildning och yrken m ed hänsyn 
till sin individuella begåvning i stä lle t fö r kön.

D enna sak har varit på  K R F Í:s  program  i en rad å r och har bl. a. 
behandla ts på konferenser i K R F Í:s  regi och i K R F Í:s  tidskrift ” 19. ju n i” .

K R F Í:s sty relse  fö reslår m ed hänsyn till det ovan anförda att m edlem s
förslaget tillstyrkes.

R eykjavik den 13 januari 1985

E ster G uðm undsdóttir  
Ordförande

N o r g e

Kirke- og undervisningsdepartementet:

--------e r i sam svar m ed det arbeid  som utføres i henhold til H andlings
plan for likestilling, jf. S t.p rp . nr. 122 (1980-81) om  likestilling mellom 
kjønnene.

D ette  departem en t ser det som  positiv t at det treffes tiltak  på dette

1 Y ttra n d e t ö v e r s a t t  f r å n  is lä n d sk a .
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om rådet også på  nord isk  p lan , og finner det derfo r naturlig  å stø tte  forsla- 

O lso, 28. jan u a r 1985

E tte r fullm akt 

J. H augsg jerd
Carolyn M idsem

Norsk arbeidsgiverforening:

N orsk  arbeidsgiverforening henv iser til H ovedorverenskom sten  mellom 
L andsorgan isasjonen  i N orge og N orsk  arbeidsgiverforening — Tilleggsav
tale V I, R am m eavtale om  likestilling m ellom  kjønnene i arbeidslivet, og 
uttaler:

Vi vil s tø tte  en u tta le lse  som  har til siktem ål å arbeide fo r å utvikle og 
frem m e tiltak  i den hensik t å m inske k jønnsro llebundethet i u tdanning og 
yrkesvalg  i de no rd iske land.

V år evne til å  tenke  fritt og u trad isjonelt når det gjelder å d isponere 
bedriftens m enneskelige re ssu rse r begrenses av våre tillæ rte holdninger, 
konkret kan de tte  gi seg u tslag i bedriftenes personalplanlegning og m åten 
den rek ru tte re r og u tv ik ler m edarbeidere  på. T ilvante forestillinger om 
hvorledes en bedrift bør o rganiseres , og hvem  som  p asser best til ulike 
arbeidsoppgaver kan væ re e t h inder fo r m er rasjonelle og økonom iske 
beslu tn inger om  organisasjonens utvikling.

M oderne forskning har synliggjort fo r oss at opplæ ring til k jønnsroller 
se tte r inn fra spebarnsstad ie t. Det er selvsagt m ange årsaker til sosialise
ringen av g u tte r og je n te r , og vi vet i dag at u tdann ingssystem et i noen grad 
fo rste rker den selvoppfatn ing gu tte r og je n te r  har når det gjelder vurdering 
av egne evner, anlegg og in te re sse r fo r yrkeslivet.

E tte r  vår oppfatn ing  vil alle p a rte r tjene på at vi i frem tiden  greier å bry te  
ned tradisjonelle yrkesvalg  som  fø rer til det k jønnsdelte  arbeidsm arkedet 
vi har i de nord iske landene.

O slo, 7. jan u a r 1985

N orsk  arbeidsgiverforening 
In ternasjonalt kon to r

Erik H o ff  

Akademikernes fellesorganisasjon (AF):

A F kan gi sin u forbeholdne stø tte  til m edlem sförslaget til N ord isk  Råd 
om å redusere  ro llebundenheten  ved utdannings- og yrkesvalg.
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A F  vil særlig fram heve den rolle underv isn ing  og læ rere i grunn- og 
v ideregående skole spiller n å r det gjelder påvirkning av ungdom m ens 
ro lleoppfattn inger og yrkesvalg . A F  vil derfo r peke pa  de m uligheter m an 
gjennom  læ reru tdanning , læ rem idler, rådgivningsfunksjoner og yrkeso ri
en tering  har til å  påvirke ungdom m ens yrkes- og utdanningsvalg  m ed sikte 
på  jev n ere  kjønnsfordeling  på  alle om råder av arbeidslivet. Som mulige 
eksem pler på  m er konkre te  tiltak  kan vi nevne:
-  obligatoriske kurs fo r læ rere om  kjønnsrolle- og likestillingsspørsm ål
-  obligatorisk  opplæ ring i likestillingsspørsm ål og p rak tisk  likestillingsar

beid ved pedagogiske høgskoler
-  kartlegging/produksjon av  læ rem idler m. v. som  spesielt behand le r li

kestillingsspørsm ål

-  fo r tsa tt gransking av  læ rebokm anuskrip ter fo r å  fjerne k jønnsdiskrim i
nerende fram stillinger

-  ho ldningsskapende inform asjon m ed sikte på  rek ru tte ring  fra det under
rep resen te rte  kjønn

-  m otvirke a t e lever kan ” velge b o rt”  fag som  m atem atikk , fysikk og 
ED B  i grunn- og v ideregående skole.

O slo 4. jan u a r 1985

F or A kadem ikernes fellesorganisasjon

Jarle Øien

Norske kvinners nasjonalråd h a r i s k riv e ls e  den 31 ja n u a r i 1985 fö rk la ra t  

s ig  stö dja  m ed le m sfö rs la g e t.

S v e r i g e

Universitets- och högskoleämbetet (UHÄ):

D et p roblem  som  här tas upp h a r uppm ärksam m ats också  i Sverige. 
Sverige har en  sta rk t könssegregerad  arbetsm arknad . D en pågående 
snabba förändringen av denna m ed nedskärn ingar inom  den offentliga 
sek torn  och ra tionaliseringar genom  datorisering  med åtföljande minskning 
av a rbe tsk raftsbehove t risk era r a tt särsk ilt hårt d rabba kvinnorna, e fter
som  de befinner sig inom  ju s t de sek to re r som  fö ru tses sta rkast kom m a att 
b erö ras av förändringarna. K vinnor väljer också  yrke inom  en betydligt 
snävare ram  än m än , vilket ökar deras sårbarhet. D en segregerade a rb e ts
m arknaden får också  som  konsekvens att m äns och kvinnors e rfarenheter 
inte tas tillvara  inom  de om råden där de är svagt rep resen te rade , vilket 
m edför en ensidig utveckling  inom  respek tive  om råde.

Val av utbildning och yrke påverkas av en rad fak to rer, bland vilka ingår 
grundläggande a ttity d e r re la terade  till könsuppfattn ing. V etenskapliga un-
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dersökningar har till en  del v isat hu r d essa  byggs upp. G enom gående är att 
dessa a ttityder grundläggs m ycket tidigt och fö rstärks av om världens ofta 
om edvetna förhålln ingssätt i d essa  frågor, t. ex. fö räldrars och lärares olika 
sätt a tt behandla flickor och pojkar.

A tt fö rändra så fundam entala  a ttity d e r är naturligtvis e tt m ycket svårt 
och långsiktigt arbete . V åra kunskaper är också  ofullständiga och y tterliga
re forskning krävs.

I 1984 års forskningspolitiska proposition  (1983/84: 107) fram hålls fo rsk
ning om jäm stä lldhet som  ett p rio rite ra t om råde. Det av könsro ller stark t 
påverkade valet av utbildning och yrke bör ingå som  en viktig del i de tta  
forskningsom råde.

1 den grundläggande högskoleutbildningen fram står utb ildningarna till 
syo-konsulen ter och till lärare som  nyckelutb ildningar i d e tta  sam m an
hang. D et är viktigt a tt m an i d essa  u tb ildningar behand la r könsro lls tän 
kandets sto ra  betydelse för bl. a. studie- och yrkesval och de m öjligheter 
en lärare eller syo-konsulen t har a tt göra e lever m edvetna  om vilka konse
kvenser de tta  tänkande får för m äns och kvinnors livsvillkor och för 

sam hällets u tveckling.
U nder det gångna åre t har en rad kam panjbetonade åtgärder vidtagits 

ö ver hela Sverige för att rek ry te ra  fler kvinnor till industrin  -  alltså i 
realite ten  att förm å flickor och kv innor a tt välja o trad itionellt. F rån  hög
skolans sida har de tekn iska  högskolorna involverats i d e tta  arbete . M an 
har därvid till v iss del anknutit till tid igare rek ry teringspro jek t för flickor i 
gym nasieskolan , m en m an har också  in titierat en rad nya ak tiv ite ter som 
vänt sig till yngre e lever i g rundskolan . E leverna har visat e tt sto rt in tresse 
för dessa ak tiv ite ter, m en det ä r  naturligtvis inte möjligt a tt redan nu y ttra  
sig om  resu lta te t. T idigare erfa ren h e te r ger dock vid handen , a tt korta  
kam panjer rik tade exem pelvis till e lever i avgångsklasserna endast har 
m om entana effekter: när kam panjerna avslu tas å tergår allt till d e t gamla. 
Det förefaller alltså  viktigt, a tt å tgärder för a tt m inska ro llbundenhet sätts 
in m ycket tidigt och  bedrivs under en följd av år.

1 dag får högskolan  som  alla andra sek to re r se sina ekonom iska resu rse r 
beskurna. 1 e tt sådant läge ä r det o fta svårt a tt hävda v ik ten  av äm nesom 
råden som  är tvärvetenskap liga  och inte d irek t förankrade i en traditionell 
disciplin. D et ä r  då väsentligt a tt cen tra la  sam hälleliga in stanser u nders try 
ker det angelägna i a tt dessa äm nesom råden  bereds p lats inom högskolan i 
både utbildning och forskning och också  aktiv it stöd jer å tgärder som 
främ jar de tta . D et är e tt sam hällsm ål att öka jäm stä lldhe ten  m ellan kvinnor 
och m än. 1 de tta  ingår allas -  såväl kvinnors som  m äns -  möjlighet att 
e fter egna fö ru tsä ttn ingar och in tressen  göra m edvetna studie- och y rkes
val. U H Ä  vill därfö r tillsty rka m edlem sförslaget.

Stockholm den 9 januari 1985

C arl-G usta f A ndrén
C a rin  B erg
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Skolöverstyrelsen (SÖ):

SÖ a rb e ta r sedan en lång följd av år m ed de frågor som  behandlas i det 
ak tuella  m edlem sförslaget. I nuvarande arbetsm arknadssitua tion , där tra 
ditionellt kvinnliga om råden  m inskar eller stagnerar, ä r  a rbete t m ed jäm - 
ställdhetsfrågor av s to r vikt. SÖ har under hösten  1984 tillsatt en särskild 
arbetsg rupp  vars arbete  syftar till a tt
-  flickor skall m otiveras a tt söka sig till för dem  otrad itionella  utbildnings- 

och y rkesom råden
-  stö tta  flickor som  valt o trad itionella  u tb ildningsvägar genom  att de blir 

väl om händertagna och sty rks i sina val
-  tillsam m ans m ed arbetsm arknadsm ynd igheterna  hjälpa flickor som  ge

nom gått en o trad itionell utbilnding a tt få arbete  inom  sitt y rkesom råde. 
SÖ har vidare i sin anslagsfram ställn ing fö r 1985/86 begärt m edel för

speciella stödåtgärder fö r a tt fö rm å flickor att i s tö rre  u tsträckning  välja 
tekniskt inriktad utbildning.

SÖ ställer sig alltså bakom  de in ten tioner som  u ttrycks i m edlem sförsla
get och vill i d e tta  sam m anhang särskilt u n ders ty rka  lärarnas s to ra  betydel
se för en u tveckling av jäm stä lldheten . Enligt SÖ :s uppfattning bör N ord is
ka rådet u tta la  som  sin m ening till N ord iska m in isterrådet a tt all sko lper
sonal i såväl grundutbildning som  fortb ildning bör få kunskaper om  jäm - 
ställdhetsfrågor och om hur d essa  bör behandlas i undervisningen och i 
sko larbete t i övrigt på  olika stadier.

S tockholm  den 17 decem ber 1984

L e n n a r t Teveborg
M ats B jörnsson

Arbetsmarknadsstyrelsen (AMS):

Styrelsen  ser som positivt a tt N ord iska  rådet rekom m enderar N ordiska 
m inisterrådet a tt för sin del u tveck la  och främ ja åtgärder för a tt m inska 
ro llbundenheten  inom utbildning och yrkesval i de nordiska länderna.

Inform ationen om den i allt snabbare tak t accelererande tekniska u t
vecklingen sam t den könsuppdelade arbetsm arknaden  m åste  spridas inom 
hela skolans värld.

Ä ven om  de unga kvinnorna på den svenska arbetsm arknaden  i stor 
u tsträckning  följer det traditionella y rksm önstre t har sto ra  ansträngningar 
gjorts för a tt b ry ta  den tudelade arbetsm arknaden  genom  åtgärder såväl 
inom det reguljära sko lväsendet som inom  vuxenutbildning och AM U.

I grundskolan  har e leverna prak tisk  arbetslivsorien tering  (PRA O), m en 
flickornas utbildningsval på gym nasiet visar sta tistisk t sam m a traditionella 
m önster. F räm st bö r tekn ikb locket göras m er levande fö r flickorna.



25

Den svenska regeringens kam panj för att rek ry te ra  fler kvinnor till 
industrin  har också  syftat till a tt ge erfa ren h e te r såväl till skola som 
arbetsliv  om v ik ten  av a tt b redda kv innornas arbetsm arknad . Ä ven m äns 
ro llbundenhet har behand la ts genom  arbe tsm arknadsdepartem en te ts  initi
ativ.

Solna den 17 decem ber 1984

Tord Leim ar
Birgit Rebeling

Jäinställdhetsombudsinannen (JämO):

Jäm ställdhetsom budsm annen  har som uppgift a tt se till att lagen 
(1979:1118, om tryck t 1980:412) om  jäm stä lldhe t m ellan kv innor och m än i 
arbetslivet efterlevs. Jäm ställdhetslagen  gäller förhållandet arbetsg ivare
arbetstagare /a rbe tssökande . De frågor om flickors och pojkars trad itionel
la val av  u tbildning och  yrke som  tas upp i m edlem sförslaget faller därför 
u tanför jäm stä lldhetslagens d irek ta  om råde. Problem  och lösningar på ett 
om råde p åverkar och påverkas em ellertid  av förhållanden och in sa tse r på 
andra om råden . L agen om  jäm stä lldhe t i a rbetslive t för t. ex. med sig 
indirekta krav på arbete  för jäm stä lldhet på u tbildningens om råde.

Sverige har en m ycket könssegregerad  arbetsm arknad  där kvinnorna 
före trädesv is å terfinns inom  yrken som  ligger nära de sysslor kv innor av 
ålder sysslat m ed inom  hem m en m edan m ännen väljer yrke m era fritt. F ör 
Sveriges del har det ak tiva jäm stä lld h e tsa rb e te t därfö r i sto r u tsträckning 
kom m it a tt inrik ta sig på a tt vidga kvinnornas arbetsm arknad .

Enligt 6 § jäm stä lldhetslagen  åligger det arbetsg ivaren  att bedriva ett 
planm ässigt och m ålinrik tat a rbete  för att nå en jäm n  fördelning av kvinnor 
och män i olika y rkeskatego rier på arbetsp la tsen . De jäm stä lldhetsav ta l 
mellan arbetsg ivaro rgan isa tioner och fackliga o rganisationer, som  idag 
täck e r huvuddelen  av arbe tsm arknaden  och som  e rsä tte r  6 § jäm stä lld h e ts
lagen, innehåller liknande bestäm m elser. D et är givetvis om öjligt för a r
betsgivare a tt leva upp  till k raven i jäm stä lldhetslagen  och jäm ställdhetsav - 
talen på jäm n  könsfördelning, om flickor och po jkar fo rtsä tte r a tt välja 
utbildning och yrke lika könsbundet som  idag. E tt m ycket aktiv t jäm ställd- 
he tsarbete  i skolan och ett nära  sam arbete  skola-högskola-arbetsliv  är 
därför en föru tsättn ing  för att nå jäm stä lldhe t i arbetslivet.

De äm nen som har lägst andel kv innor både i gym nasieskolan och 
högskolan ä r de tekn iska. D et ä r  allvarligt. V årt sam hälle kännetecknas av 
snabb tekn isk  förändring. Det gäller inte m inst da ta tekn iken . En sto r del 
av arbetsm arknaden  ä r stängd för den som  saknar tekn isk  utbildning. En 
ökad m edvetenhet om  de risker som  de trad itionella  valen innebär särskilt 
för flickorna har resu lte ra t i en rad fö rsök  de senaste  åren  för a tt b ry ta
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m önstre t och  b redda flickornas utbildnings- och yrkesval. Vi hänv isar här 
till SÖ :s och U H Ä :s y ttranden  över det ak tuella  m edlem sförslaget.

Jäm O s rappo rt ” K on to rsau tom ation  och  jäm stä lld h e t” 1 visar a tt köns
fördelningen i olika ty p er av arbeten  inom  da tab ranschen  är m ycket ojäm n 
och a tt få  företag  tro ts  d e tta  bedriver något ak tiv t jäm stä lldhe tsa rbe te . 
D a tab ranschen  ä r em ellertid  i s ta rk  u tveckling  och  m ånga fö retag  har 
behov av a tt rek ry te ra  personal. A v den enkät till dataföretag , som  ingick i 
Jäm O s undersökning  av  d a tab ranschen  fram kom  a tt m ånga företag  ansåg 
d e t svårt a tt d riva e tt ak tiv t a rbe te  fö r jäm stä lldhe t, eftersom  så få kvinnor 
h a r rä tt utbildning fö r de olika tekn iska  yrken  som  finns inom  branschen . I 
jäm stä lld h e tsa rb e te t m åste  em ellertid  så  m ycket m er än rek ry tering  ingå. 
D et ligger i da taföretagens in tresse  a tt sam arbeta  m ed skola och högskola 
fö r a tt på  sikt kunna rek ry te ra  välu tb ildad kvinnlig personal. A rbetsgivare 
kan som  e tt led i de t ak tiva jäm stä lld h e tsa rb e te t t. ex. erb juda yrkesinfor- 
m ation, stud iebesök , p rak tikp la tse r m. m. särskilt till flickor.

Jäm O  p lanerar a tt i sam arbete  m ed några datafö re tag  ta  fram  en tip skata
log m ed konkre ta  förslag fö r da taföretagens jäm stä lldhe tsa rbe te . F ö rs la 
gen bö r kunna ” ö v e rsä tta s”  till andra  om råden  på  arbetsm arknaden .

F ö r a tt ta  reda  på  om  flickor m ed tekn isk  utbildning a rbe ta r i yrken som  
stäm m er m ed deras utbildning a rb e ta r V E R K sam , sam arbetsorgan  i jäm - 
stä lldhetsfrågor fö r en rad  m yndigheter, bl. a. A M S, Jäm O , SÖ och U H Ä , 
m ed en sam m anställning av tillgängliga fakta.

F örslagsställarna p ek ar p å  a tt kvinnodom inerade y rkesom råden  ä r låg
löneom råden  och efterlyser ” m ålm edvetet a rbete , som  kunde ha  sin re 
flexverkan  också  på  lö n es tru k tu ren ” . 4 § fö rs ta  stycket p. 1 jäm stä lldhe ts
lagen förb juder arbetsg ivare  a tt tilläm pa könsdiskrim inerande anställn ings
villkor. D et innebär bl. a. a tt kv innor och m än skall ha lika lön för lika eller 
likvärdigt arbete . En följd av det stark t könsuppdelade arbetslivet är 
em ellertid  a tt kv innor och m än sällan har sam m a arbete . N ågon könsneu- 
tral arbetsvärdering  som  skulle göra det m öjligt a tt t. ex. jäm fö ra  en söm 
m erskas och en sn ickares a rbe te  hos sam m a arbetsg ivare  har vi in te heller. 
Som  e tt led i det ak tiva  jäm stä lld h e tsa rb e te t kan em ellertid  arbetsg ivaren  i 
sam arbete  m ed facken se ö ver befattn ingsbeskrivn ingar m. m. fö r a tt få 
fram  m er könsneu tra la  arbetsvärderingar. Jäm O  har under 1984 anordnat 
en rad sem inarier fö r a tt m ed p a rte rna  på  arbetsm arknaden  d isku tera  
frågor kring lönediskrim inering.

M edlem sförslaget pek ar på  behovet av inform ation till fö rä ld rarna  om 
olika yrken. Jäm O  vill i d e tta  sam m anhang näm na F red rika  B rem er-För- 
bundets (FB F) rappo rt ” Ställ upp fö r Din d o tte r!”  (F B F  1984) som  berä t
ta r  om  fö rbundets olika m odeller fö r a tt nå fö rä ld rarna  till flickor i årskurs 
å tta  m ed inform ation  bl. a. om  behovet av y rkesu tb ildad  teknisk  personal 
på olika n ivåer och inom  olika sek to re r av a rbetslive t och om  föräldrarnas 
betydelse när det gäller a tt uppm untra  sin d o tte r  a tt tänka  i nya banor inför

1 H ä r e j tryckt.
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valet av utbildning och yrke. F örsöken  genom fördes m ed stöd av m edel 
från arbe tsm arknadsdepartem en te t.

Jäm O  anser a tt en spridning i de nord iska länderna av positiva exem pel 
på å tgärder fö r a tt b ry ta  trad itionella  val av utbildning och yrke vore 
värdefull och ställer sig positiv  till det ak tuella  m edlem sförslaget. Vi vill 
em ellertid un d ers try k a  a tt å tgärderna  enligt vår erfarenhet fram förallt m ås
te inriktas m ot att b ry ta  och b redda  flickornas val.

Stockholm  den 21 januari 1985

Inga-Britt Törnell
N inn i H agm an

Delegationen för jämställdhetsforskning, JÄMFO:

D elegationen bejaka r naturlig tv is varje initiativ  som  ä r ägnat sy fte t a tt 
yrkes- och utb iln ingsval sker fördom sfritt och på sakliga grunder.

Inom  a rb e tsm arknadsdepartem en te t pågår sedan några å r  e tt a rbete  med 
rik tade kam panjer (” 10-m iljonerskam panjen” ) för a tt b ry ta  traditionella 
y rkesval. D etta  a rbe te  följs upp, enligt vad vi kunnat inhäm ta, av N ord iska 
m in isterrådets jäm stä lld h e tsu tsk o tt. Vi vill o ckså  erin ra  om  det bidrag om 
könsuppdelningen på  den svenska  a rbe tsm arknaden , som  läm nades av 
nationalekonom en C hristina Jonung vid u tsk o tte ts  konferens i O slo 
1983.12.05-07.

D elegationens sek re taria t har under hand erfarit a tt den svenska jäm - 
stä lldhetsom budsm annen  (Jäm O ), som  också  anm odats a tt y ttra  sig över 
m edlem förslaget, i sitt y ttrande kom m er a tt redogöra fö r de m öjligheter 
den svenska lagstiftningen ger a tt, genom  s. k. positiva åtgärder, påverka 
arbetsm arknaden  i fö r jäm stä lldhe ten  främ jande riktning.

I fråga om m inskad ro llbundenhet inom utbildning erin rar vi om  det 
p åverkansarbete  som  studieväg ledare och yrkesvalslärare  inom  sko lväsen
det har att fullgöra. Vi fö ru tsä tte r a tt sko löversty re lsen  (SÖ) härvidlag kan 
redogöra fö r de e rfa ren h e te r m an kunnat skaffa från de tta  arbete . Vi vill 
också erin ra  om  den  u tvärdering  som  g jorts av fö rsöksverksam heten  
"Jäm stä lld  sko la” . (W ernersson , Inga, ” H ur blev det med jäm stä lldhe
ten?: U tvärdering  av fö rsöket Jäm ställd  sko la” . A rbe tsm arknadsdeparte 
m entet. Jäm stä lld h e tssek re ta ria te t, 1984)

D etta  y ttrande har u ta rb e ta ts  inom JÄ M F O :s sek re taria t e ftersom  re 
m isstiden går ut innan delegationens nästa  o rdinarie sam m ankom st.

Eva K arlsson  
Ordförande

Stockholm den 15januari 1985

Per A lm qvist 
Projektledare
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C entralorganisationen SACO/SR:

SA C O /SR  u n d ers try k e r v ik ten  av  a tt a rb e ta  för en  m inskad traditionell 
könsbundenhet vid val av u tbildning och yrke.

K vinnornas deltagande i a rbe tsk raften  närm ar sig m ännens, m en det 
finns ännu  sto ra  skillnader m ellan m äns och kvinnors villkor i arbetslivet. 
A rbetsm arknaden  ä r fo rtfarande sta rk t könsuppdelad . F ö r såväl kvinnor 
som  m än fanns 1982 i Sverige ca  75 p rocen t av alla fö rvärvsarbetande inom 
5 yrkesom råden . O m rådena ä r dock  helt olika. K v innorna  är främ st syssel
sa tta  inom  hälso- och  sjukvårdsarbe te , pedagogiskt arbe te , kam eralt och 
kon to rstekn isk t a rb e te , se rv icearbete  och affärsarbete . 75 p rocen t av m än
nen var sy sse lsa tta  inom  tillverkn ingsarbete , tekniskt/fysikalisk t och ke
m iskt arbe te , kom m ersiellt a rb e te , lan tbruks-, skogs- och fiskeriarbete  
sam t transport- och  kom m unikationsarbete . K v innorna har m ed andra ord 
i sto r u tsträckning  gått till de trad itionella  kv innoyrkena fram för allt inom 
vårdsek to rn  som  expandera t.

K v innornas andel på den offentliga sek torn  är 57 p rocen t, m edan m än
nens är 26 procen t. U nder 1980-talet har expansionen  av den offentliga 
sek to rn  stannat av, vilket få r d irek ta  effek ter fram för allt på kvinnornas 
sysselsättn ing.

En annan fak to r av sto r be tydelse  fö r kvinnornas fram tida sysselsättn ing 
ä r den tekn iska  u tvecklingen . E n rad  undersökningar har v isat a tt det ä r 
fram för allt kv innorna som  genom  sina så rbara  positioner i a rbetslive t har 
säm re fö ru tsä ttn ingar än  m ännen a tt k lara  den  anpassn ingsprocess som 
datoriseringen  m edför. SA C O /SR  anser det m ycket angeläget a tt kv innor
na görs m edvetna om  de tta  och söker sig till and ra  y rkesom råden  än de 
trad itionellt kvinnliga.

SA CO /SR  anser a tt in sa tse r bö r sä ttas in långt tidigare än i g rundskolan . 
A ttityder och värderingar grundläggs i s to r u ts träckn ing  på  ett tidigt stad i
um  i individens liv. R edan före sko låldern  har flickor och po jkar m ånga 
gånger sina in tressen  inrik tade m ot olika om råden . Försko lan  har här en 
m ycket viktig funktion att fylla i kom bination m ed föräldrarna. Förebilden 
av båda könen ä r viktiga fö r barnen  att ha. I fö rskolan  a rbe ta r nästan  
enbart kvinnor tro ts  tidigare försök  m ed kvo terad  intagning av m än till 
förskollärarutb ildning. D et ä r  dock viktigt a tt även fortsättn ingsv is få 
m ännen in tresserade  av a tt a rbe ta  inom  förskolan .

A tt stim ulera barn  natu rvetenskaplig t och tekn isk t redan  på de tta  stad i
um ä r angeläget. D etta  fö ru tsä tte r en b ä ttre  utbildning av fö rskollärarna i 
dessa äm nen. F lickornas vilja a tt senare i livet söka sig till tekn isk /natu rve
tenskaplig  utbildning är m ycket viktig a tt kom m a till rä tta  m ed, då dessa 
utb ildningar leder till fram tidsinrik tade y rkesom råden .

D et ä r  i de tidigaste skolåren  som  det är lä ttas t a tt väcka  nyfikenhet och 
det är också  då som  de fram tida stud ie in tressena  i sto r u ts träckn ing  grund
läggs.
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N är det gäller utbildnings- och y rkesva le t i g rundskolan  kan m an konsta 
te ra  a tt det i sto r u ts träckn ing  fö ljer det trad itionella  y rkesm önstre t. D et är 
trög t a tt åstadkom m a fö rändringar när d e t gäller de in ro tade könsro llerna i 
skolan. E tt viktigt led i d essa  strävanden  b ö r vara  obligatorisk  grundutb ild 
ning och fortb ildning av lärare  och annan personal i könsrolls- och jäm - 
ställdhetsfrågor. L ikaså  anser SA CO /SR  a tt en effektiv och sakkunnig 
granskning av lärom edlen  u r könsro llssynpunk t ä r  nödvändig.

SA CO /SR stä ller sig positiv  till experim en te t m ed effektiverad  hand led 
ning av e lever i bl. a. T am m erfors. N är det gäller k o n tak te rna  m ellan 
skolan och a rbetslive t an se r SA CO /SR  a tt den p rak tiska  y rkeso rien tering
en (PRA O) som  finns i Sverige bö r kunna sty ras så  a tt alla e lever får 
tillfälle till icke trad itionella  val, dvs. po jkar till t. ex. vårdyrken  och flickor 
m ot tekn iska  y rken . Ä ven i g rundskolan  ä r det viktigt a tt fo rtsä tta  m ed 
naturvetenskaplig /teknisk  undervisning sam t att lärarna fortb ildas i dessa 
äm nen. F lickorna m åste vänja sig vid a tt ak tiv t syssla  m ed t. ex. olika 
tekniska hjälpm edel fö r a tt på så sä tt få en hem känsla  på  om rådet.

E leverna och deras fö rä ld rar b ö r få den inform ation  som  hjälper dem  att 
göra e tt självständigt och m edvetet y rkesval vid t. ex. fö räldram öten  men 
kanske fram för allt genom  syo-konsu len ternas försorg.

A vslutningsvis vill SA CO /SR  fram hålla v ik ten  av sa tsn ingar av typ  den 
som genom förs i T am m erfors, då  studieinrik tn ing vid un iversite t och hög
skola till s to r del bestäm s av vilken utbildningslinje m an genom gått i 
gym nasiet. K v innorna söker sig fo rtfarande till traditionella kvinnoutbild- 
ningar i sto r u ts träckn ing  även  om v issa fö rändringar kan skönjas. A ndelen 
nyinskrivna flickor var t. ex . på  K ungliga T ekniska H ögskolan (K TH ) 
hösten  1984 22,8 p rocen t a tt jäm fö ras m ed föregående års 19,7 procent.

Siffrorna v isar en u tveckling  som  förhoppningsvis skall fo rtsä tta , men 
för att u tvecklingen skall gå åt rä tt håll krävs bl. a. tidigare näm nda aktiva 
åtgärder.

Stockholm  den 20 decem ber 1984

C entralorganisationen  SA CO /SR 

Jan  B röm s
L ena  L indqvist

Svenska arbetsgivareföreningen (SAF):

Svenska arbetsg ivarefören ingen  stä ller sig positiv  till rubricerade fö r
slag. L iknande ak tiv ite te r som  enligt m edlem sförslaget genom förts i T am 
m erfors har sedan lång tid tillbaka p rak tisera ts också  i Sverige. Föreningen 
har bl. a. i sitt jäm stä lldhetsp rogram  från 1972 fram hållit a tt SA F skall 
verka för a tt ” u tb ildningslin jer på  olika n ivåer väljs e fter anlag och in tres
sen och inte efter trad itionella  föreställn ingar om vilka yrken som passar
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fö r kv innor respektive m än ”  sam t a tt ” den som  vill skaffa sig e tt y rke, som 
av trad ition  ansetts  vara  m er läm pat fö r m o tsa tt kön, får stöd och upp
m u n tran ” . I linje härm ed h a r S venska  arbetsgivarefören ingen  in itierat och 
m edverkat i o lika p ro jek t m ed de tta  syfte. Bl. a. kan näm nas olika aktiv i
te te r fö r a tt in tressera  flickor fö r tekn isk  utbildning och arbete  i anslutning 

härtill.
V idare vill vi fästa  rådets uppm ärksam het på v ideokassetten  ” Barns 

b ilder av a rb e te ” -------- som  vi naturligtvis gärna kan ställa till förfogande.

S tockholm  den 15 januari 1985

Svenska arbetsgivareföreningen 

G u n n a r W esterm a rk

B jö rn  G riin e w a ld

Moderata kvinnoförbundet (MKF):

M K F  tills ty rker förslaget. Skolan spelar en betydande roll fö r a tt öka 
jäm stä lldhe ten . G enom  a tt e leve rna  i Sverige redan  i sjätte klass gör 
utbildningsval, som  sedan avspeglas i m öjligheterna till a tt välja högre 
utbildning och i y rkesval, ä r  det viktigt a tt skolan på  e tt tidigt stadium  
verkar i enlighet m ed förslaget. T ekn isk t och naturvetenskaplig t u tbildade 
lärare b ö r stim uleras och verka  på låg- och m ellanstadiet.

Skolans huvuduppgift ä r a tt förm edla kunskaper och färd igheter och 
tillsam m ans m ed fö rä ld rarna  fö rbereda  e leverna fö r vuxenlivet, för famil- 
jean sv a r, fö rvärv sarbe te  och anna t sam hällsarbete . All undervisning m åste 
genom syras av  resp ek t för individen oavse tt kön eller annan grupptillhö
righet och hos e leverna  skapa insikt om  a tt va ije  m änniska ä r en ovärderlig  
resurs för sam hällsutvecklingen.

Alla e lever oavse tt kön skall kunna välja levnadsbana utifrån personliga 
fö ru tsä ttn ingar -  u tan  fö ru tfattade m eninger om  kvinnligt-m anligt.

E lelvernas tillval på  högstad iet liksom  senare deras y rkesval ä r  fortfa
rande i hög grad könsbundet. D et fö r med sig konsekvenser för både 
po jkar och flickor som  de i e tt fram tidsperspek tiv  inte klart kan överblicka. 
D et ä r  viktigt a tt po jkar och flickor u nder den prak tiska  arbetslivsorien te- 
ringen få r p röva  y rken  som  norm alt dom ineras av det andra könet.

I studie- och  yrkesvägledningen skall flickor och po jkar upplysas om hur 
viktigt det ä r a tt skaffa sig yrkesutbildning. SY O -personalen  m åste betona, 
att det ä r  lika naturligt för en flicka att söka sig till e tt tekn isk t y rke som  för 
en pojke att söka sig till lågstadielärarutb ildning.

Viktigt ä r också  a tt SY O -personalen  gör klart för eleverna vilka möjlig
heterna  är a tt lära  sig driva egna företag . A lltför ofta ses arbetsm arknaden  
bara  u r lön tagarsynpunkt. A lltför sällan -  om  hittills någonsin på g rundut
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bildningsnivå -  uppm ärksam m as unga kv innor på m öjligheterna att bli 

egna företagare.
Den sneda fördelningen i linjeval som  görs av flickor och po jkar kan inte 

förklaras av de fysiologiska skillnader som  de facto  finns m ellan könen. 
K önsskillnaderna är s to ra  när det gäller inriktning av utbildning och u tb ild 
ningens längd. F lickor väljer o fta ko rtare  u tbildningar. Frågan om inrik t
ningen b o ttn ar i e tt val gjort slentrianm ässig t. K anske har eleven inte vågat 
utifrån synsätte t ” vad skall folk säga” ?

Studie- och y rkesorien teringen  i gym nasieskolan  är av u tom ordentligt 
sto r betydelse när det gäller a tt uppm untra  flickor a tt gå vidare.

Det kvarlevande trad itionella  utbildnings- och y rkesvalet ä r  e tt hot mot 
kv innornas m öjligheter a tt få arbete  och för deras m öjligheter a tt uppnå 
kvalificerade arbetsuppgifter. D et ä r  viktigt, inte bara  a tt kvinnor söker sig 
till utbildningar och yrken u tö v er de trad itionellt kvinnliga för att b redda 
sin a rbetsm arknad , u tan  också  a tt kv innor ta r vara  på de m öjligheter som  
ny teknik erb juder och skaffar sig utbildning för den.

S tockholm  den 16 jan u a ri 1985

A nn-C athrine H ag lund  
Förbundsordförande

Centerns kvinnoförbund:

C enterns kv innoförbund anser a tt allt a rbete  för a tt begränsa könsro lls
tänkande t är nödvändigt. D ärför hälsar vi med tillfredställelse a tt det i 
N ordiska rådet behandlas ärenden , som  gäller rollfördelning i yrkesval. De 
försök i F in land, som  beskrivs i m otionen till N ord iska  rådet, ä r in tres
santa och bör bli förem ål fö r stud ier och senare naturligtvis u tvärdering.

I Sverige a rb e ta r C en terns kvinnoförbund på alla n ivåer för att uppnå ett 
sam hälle, där kv innor och män har sam m a m öjligheter att påverka  sam 
hällsu tvecklingen, sam m a m öjligheter och villkor i a rbetslive t och sam m a 
skyldigheter och  ansvar för barnens om vårdnad . Vi an ser att kvinnor och 
m än tillsam m ans, m ed sina olika re ferensram ar och sam lade erfarenheter, 
skall p lanera vår fram tidsm iljö.

En viktig del i förverkligandet av ett sam hälle, där jäm stä lldhet råder 
mellan kvinnor och m än är, att y rkesvalet blir m indre ro llbundet. I Sverige 
har olika in sa tse r gjorts fö r a tt kom m a ifrån könsro lls tänkandet vid y rkes
val. S yo-konsu len ter (Syo =  skolans yrkesorien tering) a rb e ta r m ålm edve
tet i skolorna för a tt få en jäm n are  spridning till de olika gym nasielinjerna 
och en sek to rssty rd  Prao (=  p rak tisk  arbetslivsorien tering) är exem pel på 
konkreta  å tgärder, som  skall leda till en  bättre  rollfördelning.
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D en kvinnliga a rbetsm arknaden  ä r begränsad  till e tt fåtal y rken . L öne
struk tu ren  ä r inte tillfredsställande och föreb ilderna -  kv innor i typiskt 
m anliga y rken  och m än i typ isk t kvinnliga y rken  -  ä r  för få. G enom  a tt det 
ännu inte ä r  lika villkor i hem m en fö r kv innor och m än, har o ftast m ännen 
lä ttare  a tt avancera  i sina yrken .

A ttity d er till m anligt-kvinnligt bö rjar sak ta  fö rändras m en än h a r vi långt 
k var till e tt sam hälle m ed jäm stä lldhe t m ellan könen. Vi behöver exem pel
vis fler kv innor i tekn iska  yrken  och i fo rskn ingsarbete  och vi behöver fler 
m än i typ isk t kvinnliga yrken.

De nord iska  ländernas olika e rfa renhe te r, fram steg  och planering inom 
om rådet ” B ättre  rollfördelning vid y rk esv a l”  borde i N ord iska rådets regi 
kunna sam m anställas i en gem ensam  trycksak  för tankeu tby te , idégivning 
och gem ensam t op in ionsarbete  i N orden  kring ett angeläget ärende.

E n  naturlig  fo rtsättn ing  på d e tta  speciella arbete  i de nord iska länderna 
vore särskilda gem ensam m a tem adagar kring rollfördelning i synnerhet 
och jäm stä lldhet i allm änhet.

S tockholm  den 14 januari 1985

G u n n e l Jo n ä n g  

Förbundsordförande
S olw eig  E kströ m  

Förbundssekreterare

Folkpartiets kvinnoförbund:

Finlands rep resen tan te r i N ord iska  rådet har läm nat e tt förslag och 
också fö rk larat hu r m an a rb e ta r i F inland.

F o lkpartie ts  kv innoförbund instäm m er i s to rt i vad som  yrkas i form  av 
olika å tgärder, m en vill kom plettera  m ed ytterligare förslag.

I Sverige görs och har gjorts olika slag av försök m ed a tt m otivera elever 
till a tt välja m er in tresse in rik ta t än könsm ässig t. E tt led i de tta  ä r  det 
forskn ingspro jek t, som  bedrivs vid T ekniska högskolan i Lund fö r a tt 
fö rändra  undervisningen i na tu ro rien terade  äm nen så a tt den m er m otsva
rar flickors sätt a tt resonera . D etta  projekt leds av Bodil Jönsson  vid 
högskolan.

De tekn iska  gym nasierna har på  flera håll driv it aktiv t uppsökande 
verksam het för a tt m otivera  flickor a tt söka till de tekn iska  utbildningsvä- 
garna och de har nå tt god fram gång. Sam hället kom m er i fram tiden att ha 
sto rt behov av tekn iker inom  inform ationsteknologin , kem i-tekniken och 
energ iom rådet och det ä r  viktigt a tt in sa tse r görs för a tt få flickor a tt söka 
ju s t till dessa u tb ildningsvägar i såväl gym nasium  som högskola.
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D et ä r  alltså  viktigt m ed ständig påverkan  inför yrkesval och olika 
form er av  kvotering  eller annan  stim ulans behövs också  fo rtfarande. Den 
fram tida u tvecklingen m ot m er data  och  A D B -äm nen som  en obligatorisk  
del av undervisningen ä r också  e tt led i ökningen av valfriheten  för såväl 
flickor som  pojkar. D et initiativ  som  h a r tagits i Sverige i form  av ” d a tas tu 
gor för tje je r”  är också  efterfö ljansvärt. M an pekar från  Finland på  den 
risken som  finns i a tt flickor m er och m er söker sig till allm änna u tbildning
ar inom gym nasier och  högskolor under det a tt m ånga po jkar går d irekt till 
yrkesutbildning. D enna tendens finns också  i Sverige, m en de tta  a tt flickor 
har en högre allm än utbildning gör a tt m an hjälper dem  till en breddning av 
y rkesvalet och  b ö r ej ses som  en nackdel. E xem pelvis har vi idag e tt s to rt 
an tal kvinnliga skadereg lerare  inom  försäkringsbranschen , jou rna lis te r 
med ekonom isk och tekn isk  specialite t och även m ånga kv innor på fram 
trädande p o ste r inom  industri och bankvärld .

D en fö rsöksverksam het som  bedrivs i Sverige m ed nya form er för rek ry 
tering och speciella å tgärder för a tt nå kv innor, bö r stim uleras y tterligare , 
liksom de rik tade å tgärder som  vidtagits inom  statsförvaltn ingen för a tt 
uppnå att även  flickor söker befo rd ringstjänster och andra kvalificerade 
uppdrag inom  olika om råden . D en fö rsöksverksam het som  bedrivs i Sveri
ge bö r kunna m ana till efterhärm ning i and ra  no rd iska länder.

O vannäm nda å tgärder, fö r de flickor och även po jkar som  kan beröras 
av åtgärderna , b red d ar dock ty v ä rr ej y rkesvalet för dem  som  ej vill skaffa 
högre utbildning och F o lkpartie ts  kvinnoförbund anser därför a tt stora  
in satser i form  av inform ation, stim ulans och vägledning m åste göras för 
att få fram  kvinnliga verk s tadstekn iker, e lm on tö rer och finm ekaniker lik
som  kem itekniker. D et behövs fö rsöksverksam het även inom d essa  om rå
den. V ärt a tt uppm ärksam m a ä r också  arbetsm arknadsu tb ildn ingens m öj
lighet a tt b id ra  till m inskad ro llbundenhet genom  flexibilitet och anpass
ning till fram för allt flickors behov av tekn isk  utbildning.

F o lkpartie ts  kv innoförbund fö reslår å tgärder för a tt breddning av flic
kors y rkesval m åste fo rtsä ttas  och förändras i de olika nord iska länderna. 
V idare fö reslår FPK  att projekt så som  de rekry teringsförsök  som görs 
inom  svenska  sta tsfö rvaltn ingen  och i a rbete t med forskning på T ekniska 
högskolan i Lund b ö r spridas till de andra läriderna.

Stockholm  den 15 jan u a ri 1985

F olkpartie ts  kvinnoförbund

C h a rlo tte  B ra n tin g  

Förbundsordförande

Sveriges socialdemokratiska kvinnoförbund lia r  i sk riv e lse  Je n  2 7  n ovem 

b e r 1984 fö rk la ra t  s ig  tillstyrka  m ed lem sfö rsla g et och  h ä n v isa r till sitt 

p ro g ra m  " U p p  k v in n o r " , s p e c ie llt  s. 8 5 - 1 0 3  (h ä r e j tryckt).
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Fredrika-Bremer-förbundet (FBF):

F B F  har länge verkat för en m inskning av ro llbundenheten  inom utb ild 
ning och yrkesval.

F ö rbundets g rundsyn är a tt alla vuxna m änniskor har rä tt och  plikt att 
an svara  för sin egen och sina eventuella  barns försörjning.

D en trad itionellt könsuppdelade a rbetsm arknaden  gör a tt de flesta  kvin
nor finns inom  y rkesom rådena serv ice, vård och kontor. De traditionella 
kv innoyrkena är också  typ iska  låglöneyrken.

F ö rb u n d et a rb e ta r ak tiv t fö r a tt den rådande könsuppdelade a rbe tsm ark 
naden skall e rsä tta s  av en arbetsm arknad , gem ensam  för kvinnor och män.

C en tra lt och lokalt har F B F  v erka t för a tt fö rändra  i fö rsta  hand flickors 
u tbildnings- och yrkesval.

-  F B F  har tillsam m ans m ed arbe tsm arknadsdepartem en te t genom fört 
T U F F -p ro jek te t (T eknik-U tbildning-F lickor-Föräldrar). D etta  projekt 
har sy ftat till a tt nå  fö rä ld rar m ed inform ation om
-  den könsuppdelade arbetsm arknaden
-  tekn ikens inverkan på s to ra  delar av den trad itionellt kvinnliga a r 

betsm arknaden
-  behovet av yrkesu tb ildad  tekn isk  personal
-  nödvändigheten  av a tt flickor b reddar utbildnings- och y rkesvalet
-  tekn iska  u tb ildningsvägar på  gym nasiet
-  fö räldrarnas betydelse  vid u tbildningsval

-  F B F  har under e tt an tal å r arrangera t K vinnor- och T eknik-dagar i 
S tockholm . Sem inarier, d eb a tte r, u tstä lln ingar och ak tiv ite ter har varit 
uppskattade  och välbesökta.

-  F B F  har m edverkat vid stud iedagar för lärare , rek to re r, syo-konsu- 
len ter och annan skolpersonal. D essa u tb ildningsdagar har syftat till att 
inform era deltagarna om  den tudelade arbetsm arknaden  och dess kon
sekvenser.

-  F B F  har på m ånga o rte r ak tiv t deltagit i skolans arbete  för a tt in itiera 
och organisera stud iebesök  av grundsko lee lever på gym nasielinjer med 
sto r flick- eller pojkdom inans.

-  F lickor har under en skoldag deltagit ak tiv t i undervisningen på  en 
teknisk  gym nasielinje, po jkar har under sam m a tid genom fört e tt stud ie
besök  på exem pelvis en vårdutbildning på gym nasienivå.

M ot denna bakgrund stöder vi helt m edlem sförslaget a tt N ord iska rådet 
rekom m enderar N ord iska  m in isterrådet a tt fö r sin del u tveck la  och främ ja 
åtgärder fö r a tt m inska ro llbundenheten  inom  utbildning och yrkesval i de 
nordiska länderna.

D et experim ent som  genom fördes i T am m erfors an ser vi ä r en möjlighet 
a tt nå en m indre könsuppdelad  arbetsm arknad .

Väl för- och efterarbetade  besök  på industriföretag  är en positiv verk 
sam het. P rak tiska  och ak tiverande arbetsp la tsbesök  ger eleverna en kon
kret uppfattning om olika yrken. Speciell vikt bö r då också  läggas vid att 
e leverna får se och tala m ed kv innor som  innehar traditionella m ansyrken
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och m än som  innehar trad itionella  kv innoyrken . Enligt såväl in ternationell 
som  svensk e rfarenhet är d essa  icke-trad itionella  fö reb ilder av s to r b e ty 

delse.
Vi är helt övertygade om  a tt en fö rbä ttrad  föräldrainform ation om  y rkes

val och arbe tsm arknad  är gynnsam  när det gäller a tt fö ränd ra  det trad itio 
nella yrkesvalet.

F örsök  och  experim en t som  sy fta r till a tt inform era och påverka  elever, 
lärare och fö rä ld rar bö r s ta rta  tidigt på  g rundskolan , helst redan på  lågsta

diet.
Om m otionärerna m ed ” kon tingen tp rincipen” m enar olika ty p er av 

kvoteringsförfarande anser vi a tt sådana kan användas under begränsade 
tidsperioder fö r a tt påskynda  en förändring, m en instäm m er helt i a tt d e tta  
ej får vara  det enda m edlet.

S tockholm  den 14 januari 1985

Fredrika-B rem er-fö rbundet

M onica P åhlsson  
Förbundsordförande

Husmodersförbundet Hem och Samhälle:

F örbundet s tö d e r förslaget och  anser en s to r nord isk  satsning nödvän
dig. R ekom m endationen  till N ord iska  m in is terrådet som  under flera år 
a rbeta t m ed jäm stä lldhe tsfrågo rna  bör också  ha som  m ålsättning större 
enhetlighet inom  de olika nord iska  länderna. K an m an på ett enhetligare 
sätt b ry ta  ro llbundenheten  inom  utbildningen och i y rkeslivet vad gäller 
yrkesval, befordringsgång, lönevillkor m. m. som  m an kunnat inom  m ånga 
andra om råden inom  N orden , har m an åstadkom m it en positiv utveckling. 
E ftersom  förhållandena kring de här p rob lem en inte är lika i de no rd iska 
länderna, m åste varje land a rbe ta  utifrån sina fö ru tsättn ingar. E tt ökat 
utby te  av idéer och  förslag länderna em ellan kan verka inspirerande.

Som m edlem sförslaget fram håller pågår ak tiv ite te r på olika håll i de 
nord iska länderna  fö r a tt b ry ta  ro llbundenheten  både inom utbildning och 
yrkesval. D essa bör sam ordnas och utvecklas.

Inom  Sverige pågår sedan länge ett in tensiv t jäm stä lldhe tsa rbe te  i hela 
sam hället. V årt förbund  tillhör de o rgan isa tioner som  allt i från  starten  
varit med i den  statliga jäm stä lldhetskom m ittén  för att bl. a. a rbe ta  mot 
ro llbundenheten . V årt fö rbund  h ö r till dem  som  an se r a tt för a tt åstadkom 
ma en förändring  m åste  m an fö rsöka påverka  barnen  långt ner i åldrarna 
och a rbe ta  fö r m inskad ro llbundenhet inom  hem m et, i skolan och utb ild
ningen, på a rb e tsp la tse rn a  och i hela y rkeslivet och u te i sam hället. Infor-
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m ation och opinionsbildning blir då  e tt viktigt led. I de tta  arbete  m åste 
självklart m assm edia deltaga. A rbete t bö r kunna bö lja  m ed a tt en jäm nare  
könsfördelning e fte rsträvas n ä r det gäller daghem spersonal och  lärare på 
lågstad iet. Inom  skolan kan m an in form era och fö rsöka påverka  e leverna i 
alla åldrar. I Sverige har vi skrivit in jäm stä lldheten  t. o. m. i läroplanen 
vilket ger lärarna naturliga m öjligheter a tt kontinuerlig t arbeta  för a tt b ry ta  
ro llbundenheten . F ö rä ld ra r och andra  vuxna kan nås av  skolans inform a
tion , m en kan också  få  kunskaper genom  fören ingar och  på  sina a rbe tsp la t
ser. De fackliga o rgan isa tionerna  har här en särskilt viktig roll a tt spela. 
F ö r a tt gö ra  sådana här in sa tse r krävs naturligtvis re su rse r både personellt 
och  ekonom isk t. I de olika länderna  pågår säkert också  en  hel del fö rsöks
verksam het fö r a tt b ry ta  ro llbundenheten . I Sverige har t. ex. vårt förbund 
varit m ed om  att den  statliga jäm stä lldhetskom m ittén  satsade 10 m iljoner 
för a tt på  e tt flertal p la tser i landet o rdna  tekn isk  och ekonom isk utbildning 
rik tad  till flickor. D enna kam panj har bedriv its fö r a tt öka  flickors utbild- 
nings- och arbetsom råden  och m o tverka  ro llbundenheten  inom  d essa  om 
råden. Inom  vårdom rådena har m an under m ånga år gått ut för a tt värva 
po jkar fö r utbildning och a rbe te  i sam m a syfte.

S äkert finns m ånga sådana  initiativ  som  b ö r kunna sam ordnas och bli 
vägledande i det fo rtsa tta  a rbe te t. E n sam ordning av forskning och u tv ä r
dering inom  om rådet kan också  ske genom  N ord iska  m in isterrådet för att 
stödja en  positiv  u tveckling.

S tockholm  den 14 jan u a ri 1985

H usm odersfö rbundet H em  och Sam hälle

E th e l F lo ré n -W in th e r  

Förbundsordförande
K e rs t in  S un dström

Ordförande i kommittén för 
kultur och utbildning

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1985
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Ministerrådsförslag

om samarbetsformerna i det nordiska samarbetet

(Ö verläm nat av N ord iska  m inisterrådet)

BILAGA I

R edogörelser från de nordiska regeringarna

I m inisterrådsförslaget upplyses a tt de enskilda regeringarna kom m er att 
redogöra för hur man nationellt följer upp de förslag, som fram lagts i 
betänkandet om  sam arbetsfo rm erna  i det nord iska sam arbetet (N U  
1983:9)

D a n m a r k

Ministeren for nordiske Anliggender:

I overensstem m else med den mellem præ sidiet og de nordiske sam ar- 
bejdsm inistre tru fne aftale skal jag  herved o rien lere  præ sidiet om , hvilke 
skridt der fra den danske regerings side er taget med henblik på en sty r
kelse af D anm arks deltagelse i det nordiske sam arbejde, og hvilke yderli

gere skridt der påtæ nkes ivæ rksat.
Regeringen er enig i, at ved siden af de fælles nordiske tiltag, der 

gennem føres b l.a . på grundlag a f  "B enkow -kom iteen ’s "  forslag, e r  den 
nationale opfølgning en væ sentlig del af bestræ belserne for en effektiv ise
ring a f det nordiske sam arbejde. Den danske regering deler ganske ” Ben- 
kow -kom iteen’s ” opfatte lse  a f  den store betydning a f den nordiske sam ar- 
bejdsm inisters cen tra le  p lacering som  koord inato r af det nordiske rege- 
ringssam arbejde -  herunder ikke mindst for så vidt angår budgetlæ gnin

gen.
Det er aftalt i regeringen, at den fornødne koordination i sager vedrø 

rende det nordiske sam arbejde kan sikres ved indkaldelse til m øder i en 
særlig kreds bestående a f de berørte  m inistre.

Den danske regering e r endvidere  enig i betydningen af, at den nordiske 
sam arbejdsm in isters s ted fo rtræ der bø r være en højt p laceret em bedsm and 
med sted fo rtræ derfunktionen  som heltidsopgave. Begge disse hensyn er



tilgodeset med udnæ vnelsen  a f den nuvæ rende danske stedfortræ der. For 
så vidt angår sted fo rtræ derens placering inden for sta tsadm in istra tionen , 
har m an af hensyn til varetagelsen  a f D anm arks sam lede udenrigspolitiske 
fo rb indelser og på baggrund a f den adm inistrative ressortfordeling  fundet 
det m est form ålstjenligt, at det danske s ted fo rtræ derkon to r forbliver pla
cere t i udenrigsm inisteriet. D er er her draget om sorg for tilstedevæ relsen  
af et effektivt appara t til sagsbehandling og ikke m indst til koordination af 
sam tlige berørte  m inisteriers arbejde med nordiske sager. Y derligere er det 
hensigten at styrke koordinationen  mellem de danske deltagere i em beds
m andskom iteerne. D ette gæ lder navnlig under den forestående danske 
form andsperiode, hvor der vil være særligt behov for tværfaglig koord ina
tion.

Jag vil gerne benytte  denne lejlighed til at frem hæ ve den danske rege
rings påskønnelse  a f  den im ødekom m enhed, der af de øvrige nordiske 
regeringer er vist over for de hensyn, som  bevirker, at et fælles m inister- 
rådssekre taria ts  placering i K øbenhavn  har væ ret regeringen m agtpålig
gende. I denne forbindelse kan jeg  give tilsagn om  den danske regerings 
m edvirken til at skabe de bedst mulige arbejdsforhold  for det nye sek re ta 
riat.

K øbenhavn, den 4. decem ber 1984

C h ris tia n  C h riste n se n

F i n l a n d  

Finlands regering:

På regeringsnivå vid tas erforderliga åtgärder för behandling av de olika 
sek to rernas nord iska sam arbetsfrågor sam lat i ett m in isteru tsko tt, vars 
sam m ansättn ing bestäm s i enlighet med de frågor som  behandlas. Samar- 
betsm in istern  ansvarar för koordineringen av sam arbetsfrågor på rege
ringsnivå sam t för sam arbetsbudgeten .

S tä llfö reträdarens ställning kom m er att stärkas bl. a. genom  att u töka 
antalet b iträdande tjänstem än. F rån början av år 1985 upprä ttas i anslu t
ning till stä llfö re trädarens kon to r en legationsrådstjänst för sam nordiska 
frågor. M ed in terna åtgärder kom m er behövliga resu rser att frigöras för 
fö rberedelse-, förverklings- och uppföljn ingsarbetet av m inisterrådets be
slut. Ö kad uppm ärksam het skall även  i de tta  avseende fästas vid kon tak ter 
med rep resen tan te rna  för de olika äm betsm annakom m itteerna. D essutom  
kom m er att o rdnas behövlig utbildning för den personal som  handhar 
sam arbetsuppgifterna.

Helsingfors den 30 november 1984

G ustav B jö rk stra n d
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Departementet for handel og skipsfart:

Den norske regjering vil o rganisere arbeidet m ed nordiske saker e tte r 
følgende linjer:

a) P å  m in is te rp la n  — o ppre ttes  et regjeringens nord iske utvalg med 
sam arbeidsm in isteren  som  form ann, m ed skiftende sam m ensetning, men 
med særlig kon tak t m ellom  sam arbeidsm in ister. ku ltu rm in ister og industri
m inister. F inansm in isteren  deltar ved drøftinger av økonom isk  politikk og 
ved årlige budsje ttd røftinger. U tvalget, b estående av m inistre med særlig 
nordisk sek to ransvar, m øtes for å drøfte politiske retn ingslin jer for det 
nordiske sam arbeid og for drøfting av nasjonalt opplegg for det totale 
budsjett og for budsjettram m ene på sek torer. I sam svar med m inisterråds- 
forslaget gis fagm inistrene øk t an svar for sine sek to rer.

b) P å  s te d fo r tr e d e rn iv å  — E t utvalg som  a) av sta tssek re tæ re r med 
s ted tfo rtrederen  som  form ann for drøfting av saker m ed politisk tilkny t
ning, arbejdsp rogram m er, handlingsprogram m er m .v. og de sam m e sek
to rer som under punkt a). S ta tsm in isterens kontor fo ru tse ttes  å være 
rep resen tert i d isse m øter. 1 b udsje ttsaker fo ru tse ttes en særlig kontakt 
mellom s ted tfo rtreder og s ta tssek re tæ r i F inansdepartem en te t.

c) P å e m b e ts m a n n sp la n  — D en nåvæ rende kontak tm annsorganisasjon  
g jøres om til en em betsm annsgruppe med de norske m edlem m er av em- 
betsm annskom iteene som  deltakere . G ruppen skal ha fo rberedende m øter 
(kontakt) u nder saksfo rberedelsene  for sted fortreder- og m inisterm øter. 
Saker som  har program m atisk  innhold eller budsjettm essige konsekven
ser. tas opp i dette  forum  eller m ed sted fo rtrederens kontor. N ord isk  Råds 
norske sek re taria t holdes orien tert og gir o rientering  gjennom  dette  appa
rat. Slike gjensidige o rien teringer vil norm alt væ re aktuelle i m ars (etter 
sesjon), ultim o o k to b er (foran de ses jonsforberedende m øter fra medio 
novem ber til prim o desem ber) og i jan u a r (foran budsjettbehandling  på 
nordisk nivå og stortingsbehandling  av årlig melding). S ted fo rtrederen  har 
det koord inerende ansvar, b is tå tt av delegasjonens sek re taria ts leder. O pp
følging av N ord isk  R åds og m in is terrådets beslu tn inger tas også opp i dette 
forum . S ted fo rtrederens kon to r får et særlig pådrivende ansvar.

d) S a m a r b e id sm in is te re n s ls te d fo r tre d e re n s  se k re ta r ia t  utbygges. S ek
re taria te t skal foruten  å væ re sek re taria t for ovennevnte  apparat ( a - c )  og 
for sam arbeidsm in ister og s ted fo rtreder, ha hovedansvare t for det daglige 
arbeid m ed nord iske saker (oppfølging, kontak t med departem en tene  og 
med m in isterrådssekre taria te t og N ordisk  Råds norske delegasjon). En 
særlig oppgave blir å påse at sakene følges opp (m in isterrådets beslu t
ninger og N ord isk  R åds rekom m andasjoner).

S te d fo r tre d e re n s  p la sse r in g .  D et næ re sam arbeid  som er nødvendig 
mellom sam arbeidsm in ister og s ted fo rtreder (og hans sek retaria t) har m ed
ført at sted fo rtreder og sek re taria t fo rtsa tt blir liggende i sam arbeidsm inis-

+ I - B  55/j S u p p le m en t

Norge
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terens departem en t. S ta tsm in isterens kon to r vil også bli sty rket på dette 
om råde, og det vil væ re en næ r kon tak t m ellom  s ted fo rtreder og sta tsm i
n isterens kontor.

O slo, 11. desem ber 1984

A s b jø rn  H a u g stved t

S v e r i g e

U trikesdepartem entet:

San iarbetsm in isterns roll

B enkow -kom m ittén  fö reslår a tt sam arbetsm in istrarnas övergripande an 
svar för de nord iska frågorna i de enskilda regeringarna skall fö rstärkas.

1982-10-08 förordnade sta tsm in istern  s ta tsråde t Svante L undkvist att 
vara  ansvarig fö r sam ordningen av nord iska sam arbetsfrågor och fö red ra 
ganden i de ärenden  som  om fattas av anslagen på U D :s huvudtitel för det 
nord iska sam arbetet. N är sam m anslagningen av kultur- och den allm änna 
budgeten  har genom förts kom m er de svenska bidragen till budgeten  att 
redovisas över U D :s huvudtite l. S ta tsråde t L undkvists fö rordnande är 
tillräckligt för att täcka  in den genom  B enkow -kom m ittén avsedda ambi- 
tionshöjningen och delvis ändrade  arbetsinnehålle t i sam arbetsm in isterns 
uppgifter. Det är därför inte nu aktuellt a tt vidga om fattningen i fö rordnan-

S tä llfö re trä d a rn a s ro ll 

B enkow -kom m ittén  fö reslår a tt sam arbetsm in istrarna  skall ha fasta  
s tä llfö reträdare  på heltid.

D enna ordning ä r redan införd i Sverige. S tä llfö reträdaren  är s ta tssek re 
terare  i jo rd b ru k sd ep artem en te t. Till hans förfogande finns ett stä llfö re trä
d a rekon to r m ed 5 tjänstem än  (på deltid) vid u trikesdepartem en te ts han- 
delsavdelning. 1 ny tjänst har tillsatts under 1984.

D en svenska ordningen har v isat sig vara  ändam ålsenlig  och erfa renhe
terna  med den är goda. N ågon ändring i ordningen m ed anledning av 
B enkow -kom m itténs förslag är således inte aktuell.

K o n ta k tm a n n a o rg a n isa tio n en

B enkov-kom m ittén  fö reslår a tt ordningen m ed kontak tm än i de enskilda 
departem en ten  skall ak tiveras.

D en ordning m ed kon tak tm än  som  avses och som  härstam m ar från tiden 
före m in isterrådets tillskapande tilläm pas ej i Sverige. D ärem ot finns en 
kon tak tm annaorganisation  m ellan ställfö re trädarekon to re t och de enskilda 
fackdepartem en ten  (den s. k. no rd iska beredningsgruppen). D enna o rd 
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ning är anpassad  till nuvarande o rgan isa tionsstruk tu r och fungerar till
fredsställande. N ågon ändring i nuvarande ordning kom m er inte att göras.

S tockholm  den 4 januari 1985

C la es L ju n g d a h l  

Departem entssekreterare

B IL A G A  2

Yttranden över ministerrådsförslaget 

Nordisk Råd, Den danske Delegation:

Med henvisning til delegationens redegørelse  a f  22. m arts 1984 til præ si
diet kan vi bem æ rke, a tt vi fo rtsa t tils lu tter os m in is terrådets og præ sidiets 
ønske om  a tt s ty rke  både N ord isk  R åds og N ord isk  M inisterråds stilling og 
effektiv itet, og at vi generelt an se r m inisterrådsförslaget som en god æ nd
ring i den ønskede retning.

H vad angår de fo ransta ltn inger, som  indebæ rer æ ndringer i H elsingfors- 
aftalen m .v ., kan vi bem æ rke:

O m  fæ lle s  h u d g e t

D elegationen e r fo rtsa t enig i, at et fæ lles budget vil give m ulighed for, at 
rådet ved budgetbehandlingen i højere grad kan bedøm m e budgetterne 
som en helhed og derved  prioritere  friere m ellem  alle udgiftsposter.

Vi har med tilfredshed no teret os, at der i forb indelse med sam m enlæ g
ningen til et fælles budget e tab leres en ensarte t budgetprocedure i sam ar
bejde m ed N ord isk  R åd, at sam arbejdsm in istrene får sty rket deres o ver
ordnede ansvar, at fagm inisterrådenes d ispositionsm uligheder inden for 
deres ram m er ikke begræ nses, og at den adgang, kulturudvalget nu har til 
at drøfte budgetter, også åbnes for N ordisk  R åds øvrige fagudvalg.

D elegationen har im idlertid også bem æ rket, at m in isterrådet ønsker at 
afskaffe d ispositionsforslagene inden for det nuvæ rende alm ene budget. 
Denne afskaffelse finder delegationen kun rimelig under forudsæ tning af, 
at den parlam entariske indflydelse for at nå de mål, plenarforsam lingen har 
sat, sikres på anden vis i budgetp roceduren , f. eks. gennem  mulighed for at 
N ordisk  R åds budget- og kontro ludvalg  y tre r sig o ver for sam arbejdsm i
n istrene, og gennem  m ulighed for at N ord isk  R åds øvrige fagudvalg y trer 
sig om deres om råder over for de pågæ ldende fagm inisterråd . B egrundel
sen for dette  synspunkt er, at de parlam entariske organers deltagelse i d is
poneringen a f  budgette t i væ sentlig  grad b idrager til at effektiv isere sam ar
bejdet.
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Om fæ lle s  sekreta ria t

Den danske delegation kan tilslu tte sig, at de to  m inisterrådssekretari- 
a te r sam m enlægges til ét sek re taria t med den bestræ belse  at opnå en mere 
rationel udnyttelse  a f  resso u rcern e , at opnå øgede m uligheder for også på 
sam arbejdsom råder, der ligger uden for kulturaftalens ram m er, at varetage 
kultur-, undervisnings- og forskningspolitiske hensyn, og at opnå en sm idi
gere behandling a f tvæ rgående problem er. D elegationen tils lu tter sig mi
n is terrådets beslu tn ing om placering a f det nordiske m in isterrådssekreta- 
riat og kan s tø tte , at m in isterrådet ved andre flytninger a f  nordiske institu 
tioner bl. a. vil s ty rke den industrielle forskning og det økonom iske sam ar
bejde.

D elegationen kan varm t anbefale de bestræ belser, m inisterrådet ud 
try k k er i forslagets pk t. III, 2. I den forbindelse ønsker delegationen at 
frem hæ ve vigtigheden a f N ord isk  M inisterråds ansvar for, at m an også i de 
enkelte regeringer og adm in istra tioner effek tiv iserer opfølgningen a f N or
disk R åds rekom m andationer og N ord isk  M inisterråds beslutninger.

T il de fo re s lå e d e  fo rm e lle  æ n d rin g er kan d eleg a tio n en  bem æ rke  

De foreslåede æ ndringer i H elsingforsaftalen  og ku lturaftalen  vil efter 
delegationens opfatte lse  kunne bidrage til et bedre helhedspræ g i ram 
m erne fo r det nordiske sam arbejde; af denne grund kan delegationen helt 
tilslutte sig de foreslåede æ ndringer.

K øbenhavn , den 11. decem ber 1984

A n k e r Jø rg e n s e n

Nordiska rådet, F inlands delegation:

D elegationen hänvisar till sitt y ttrande av 1.6.1984 om det nordiska 
sam arbete ts arbetsfo rm er. 1 de tta  m otsatte  sig delegationen en alltför stark 
centralisering  av organisationen och fö rordade en spridning av funk tioner
na m ellan länderna. D elegationen m otsa tte  sig också  de i B enkow -kom m it- 
téns betänkande fram lagda förslagen om en sam m anslagning av m inister- 
råd ssek re taria ten  och -budgeterna. D en socialdem okratiska gruppen i F in 
lands delegation anm älde i en till y ttrandet fogad avvikande mening en 
m otsatt uppfattn ing och om fattade förslagen om  sam m anslagning av sek re
taria t och budgeter sam t förenade sig även i övrigt om kom m itténs förslag.

E fte r fö rnyad  behandling finner delegationen anledning konsta tera , a tt 
de nu föreliggande förslagen till o rgan isatoriska lösningar under m ellanti
den undergått så  betydande förändringar och m odifieringar, a tt de kan 
läggas till grund för den fo rtsa tta  behandlingen. D elegationen fö ru tsä tter,
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att det p rak tiska genom förandet av de föreslagna åtgärderna  sker på ett 
sådant sätt a tt en av B enkow -kom m itténs huvud in ten tioner förverkligas, 
a tt det parlam en tariska  infly tandet i sam arbete t stärks både nationellt och 
på det nord iska p lanet. D etta  b e trak ta r delegationen som  en grundläggande 
förutsättn ing för e tt fram gångsrikt resu lta t av hela o rganisationsform en. 
Sam arbetet m åste också  i fram tiden ha sin politiska förankring  i de fo lk
valda nationalförsam lingarna.

B etr. B  55/j

D elegationen förenar sig om de i m inisterrådsförslaget u ttryck ta  in ten
tionerna om en effektivisering och vitalisering av det no rd iska sam arbetet. 
D elegationen fäster sig vid att N ord iska  m in isterrådet särskilt u nders try 
ker behovet av en bättre  nationell beredning och uppföljning av de beslut 
som fattas och k onsta te ra r att dessa uppgifter i främ sta  rum m et ankom m er 
på de enskilda regeringarna. D elegationen vill särskilt unders tryka  vikten 
av dessa påpekanden .

D elegationen no te ra r vidare att den kulturella gem enskapen i de nord is
ka länderna fram hävs i m inisterrådsförslaget. D elegationen anser sig kun
na konsta te ra  a tt förslagen i den utform ning de erhållit synes skapa nödiga 
garan tier för att det nord iska ku ltu rsam arbete t även inom  ram en för den 
planerade fram tida sam arbetso rgan isationen  skall kunna åtn ju ta  en relativt 
höggradig au tonom i. D elegationen finner de tta  betydelsefullt och fö ru tsä t
ter, att p lanerna förverkligas på ett sådan t sätt att ku ltu rsam arbete t verkli
gen kan utvecklas positiv t också  i fram tiden och med utgående från sina 
egna m ålsättn ingar.

Då det beredningsarbete  som  avser form erna för den planerade sekreta- 
ria tssam m anslagningens genom förande ej vid tidpunkten  fö r y ttrandets 
avgivande ä r slu tförda har det ej varit möjligt fö r delegationen att skapa sig 
en u ttöm m ande uppfattn ing  om denna sida av p laneringsarbetet. D elega
tionen fö ru tsä tte r a tt den har m öjlighet a tt å terkom m a till denna del av 
p lanerna i ett senare  skede.

D elegationen hänvisar till den i m inisterrådsförslaget fram förda betydel
sen av en fö rbättring  av uppföljningen av fa ttade  beslu t. Det är också 
viktigt a tt sam arbetsm in istrarnas ställning klarläggs och fö rstärks inom 
organisationen. D elegationen fö ru tsä tte r a tt det på nationellt plan i de olika 
länderna fö re tas nödiga å tgärder fö r a tt öka effektiv iteten  i sam arbetso r
ganisationen på regeringssidan. D elegationen hänvisar i de tta  sam m anhang 
för F inlands v idkom m ande till de förslag som  fram lagts av en arbetsgrupp  
för effektivisering av den nord iska kon tak tm annaorganisationen . D elega
tionen har med in tresse no terat sig de på dansk t och norskt regeringshåll 
nyligen fram lagda p lanerna i de tta  hänseende.

D elegationen k o n sta te ra r med tillfredsställelse att det i sam band med 
sam m anslagningen av de två m in is terrådsbudgeterna  är fö ru tsa tt, a tt det



system  som  hittills gällt i fråga om  hörande av vederbörande rådsorgan 
innan ku ltu rbudgeten  fram lagts (ku ltu rav ta le ts  artikel 15, 2 m om .) föreslås 
infört som en generell regel (H elsingfors-avtalet artikel 64, 3 m om .). D ele
gationen fö ru tsä tte r att tilläm pningen av de tta  betydelsefulla stadgande i 
fram tiden skall försiggå på ett sådant sä tt, a tt det kan uppstå  en lika 
fruktbringande växelverkan  m ellan rådssidan  och m inisterrådssidan  på 
sam tliga om råden  som  hittills varit fallet på ku ltu rens om råde.

M ed avseende å den i m inisterrådsförslaget fram lagda tidsplanen för 
genom förande av om ställn ingarna i fråga om  sekretariatsorgan isationen  
och budgethandläggningen fö ru tsä tte r delegationen, a tt de tta  sker i sådan 
tak t och på sådant sätt att de o lägenhe ter som  lätt kan uppstå  i form  av 
m inskad effektiv itet under e tt övergångsskede reduceras till det m insta 
möjliga.

D elegationen vill u nders tryka  betydelsen  av de påpekanden m in isterrå
det gör i fråga om vikten av att effektiv isera kon tak terna  mellan N ord iska 
rådets presidium  och sam arbetsm in istrarna  sam t m ellan presid iesekreta- 
riatet och m in is terrådssek re taria te t. D elegationen pekar i d e tta  sam m an
hang på vikten av att också  u tveck la  k on tak te rna  m ellan de cen tra la  
kom ponen terna  på tjänstem annap lanet dvs. m ellan sekreterarko lleg iet och 
s tä llfö reträdarna.

D elegationen vill slutligen erin ra  om de synpunk ter den  i sitt tidigare 
y ttrande fram fört beträffande vikten av a tt i sam band m ed en om organise
ring av det nord iska sam arbete t söka e fte rs träva  en så jäm n  fördelning av 
ak tiv ite terna  och de konkre ta  sam arbetspunk terna  m ellan de enskilda län
derna som  möjligt. D elegationen k o nsta te ra r, a tt de ak tuella  o rganisations
planerna i sig to rde kom m a a tt leda till en centralisering  av sam arbetsap- 
paraten  inom  N orden . M an har dock sam tidigt fö rsök t i viss m ån m otverka 
d e tta  genom  vissa om disponeringar av förefintliga ak tiv ite ter. D ärvid sy
nes dock F inland enligt delegationens uppfattn ing bli lo ttlöst. D elegationen 
fö ru tsä tte r att man i sam band med den fo rtsa tta  p laneringen bl. a. i fråga 
om bem anningen av sek re ta ria ten  och fördelningen av ledande p oste r vid 
dessa b eak ta r de tta  och tillser a tt resu lta te t u r helhetens synvinkel blir 
rä ttv ist och balanserat.

H elsingfors den 19 decem ber 1984

På vägnar av F in lands delegation i N ord iska rådet

E ls  i  H e te m ä k i-O la n d e r  

Ordförande

H å ka n  B ra n d e rs  

Generalsekreterare



9

Norðurlandaráð, íslandsdeild:

I. In led n in g

Till Islands delegation  har för y ttrande hänvisats m edlem sförslag A 692/j 
om arbetsfo rm erna  i det nord iska sam arbete t och m inisterrådsförslag  
B 55/j om sam arbetsfo rm erna  i det no rd iska sam arbete t. D elegationen 
behandlade u tredningen  vid m öte den 17 decem ber 1984 och beslöt anlägga 
följande synpunk ter på u tredningen .

D elegationen y ttrade sig till presid iet över u tredningen om arbe tsfo r
m erna i det no rd iska sam arbete t (N U  1983:9) och fram lade synpunk ter på 
bl. a. de förslag som  b e rö r inform ationskom m itténs nedläggning, det fö re
slagna budge tu tsko tte t, sekre terarko lleg ie ts  funktion och sam m anslag
ningen av den allm änna budgeten och ku ltu rbudgeten . D elegationen ansåg 
dock m erparten  av u tredningens förslag vara ändam ålsenliga och ägnade 
att effektiv isera sam arbete t.

3. M in isterrådsförslaget B 55lj

D elegationen ställde sig i sitt y ttrande över u tredningen om arb e tsfo r
m erna i det no rd iska sam arbetet tveksam  till u tredn ingens förslag om 
sam m anslagning av kultu rbudgeten  och den allm änna budgeten och beto 
nade a tt om beslu t fa ttades om sam m anslagning av de två nord iska budge
terna, en sådan ordning borde skapas som  fo rtsa tt garan terade  ku ltu rsam 
arbe te ts cen tra la  ställning i det officiella nord iska sam arbetet. Enligt det 
förslag som nu har fram lagts får ku ltu rm in istrarna ansvare t för att u tarbeta  
budgetförslag och fö re ta  d ispositioner inom  den faststä llda  to talram en på 
deras om råde. V idare får k u ltu ru tsko tte t, enligt förslaget, även i fram tiden 
m öjlighet till d irek ta  överläggningar m ed kultur- och undervisningsm i
n istrarna om prioriteringar på ku ltu rom rådet. D elegationen kan accep tera  
den föreslagna budgetordningen som  den nu har u tfo rm ats.

Vad beträffar sam m anslagningen av m in is terrådssekre taria ten  vill d e le
gationen påm inna om protokoll om Islands regerings beslut av den 15 
novem ber 1984 om m in isterrådsförslaget B 55lj. Av pro tokolle t fram går att 
m an från Islands sida hyser s to rt tvivel om  att sam m anslagningen av 
m in isterrådets budgetar och sek re ta ria t bä ttre  tjänar det nord iska sam arbe
tet — i synnerhet det kulturella sam arbe tsin tresse t — än nu gällande o rd 
ning. Det konsta te rades dock  i pro tokollet a tt regeringen inte ville vålla 
h inder fö r fö rverk ligandet av om organisationen  och gav därför sitt sam 
tycke till a tt sam arbetsm in istern  ställde sig bakom  u tk as te t till m inister
rådsförslaget sam t att förslaget skulle föreläggas N ord iska rådet. R egering
en betonade sam tidigt betydelsen  av att islänningar kunde bekläda fram 
skjutna poste r i m in isterrådets sam m anslagna sek re taria t sam t att is län
ningar i sam m a grad som  de andra  nord iska nationerna kunde bek läda ge-
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nera lsek re te ra rposten  i det nya sek re ta ria te t och/eller chefsposter i dess 
avdelningar. V idare lade regeringen vikt vid jäm n ast möjliga fördelning 
m ellan länderna av betydelsefulla in stitu tioner. Slutligen konsta terade  re
geringen att den förvän tade  sig de övriga nordiska regeringarnas stöd till 
förslag om  sam arbetsuppgifter som  m åtte p laceras i Island.

D elegationen, som  inte har synpunk ter på var det gem ensam m a sek re
ta ria te t kom m er a tt p laceras, vill dock  särskilt be tona betydelsen  av att de 
no rd iska ak tiv ite te rna  därib land institu tionerna , både befintliga och de 
som i fram tiden to rde kom m a att up p rä ttas , ges en så jäm n fördelning 
mellan länderna som  möjligt.

D elegationen b e tonar vidare a tt tjän ste rna  vid de nord iska sek retaria ten  
bör fördelas rä ttv ist m ellan länderna.

R eykjavik den 4 januari 1985

F ör N ord iska  rådet 
Islands delegation

P åll P étursson

Nordisk Råd, Den norske delegasjon:

Den norske delegasjon til N ord isk  Råd har i sin u ttalelse av 09.04.1984 
gitt u ttrykk  for foreløbige synspunk ter i tilknytning til B enkow -kom iteens 
rapport.

Foran  den avslu ttende behandling av de to forslag som senere har 
foreligget, A 692lj og B 55lj, vil delegasjonen gi u ttrykk  for a tt den i alt 
vesentlig  e r  enig i de refo rm er som blir foreslått.

D elegasjonen k onsta te re r at det parlam entarisk  initierte forslag og mi- 
nisterrådsforslaget i sum  vil gi en indre s truk tu r som bedre enn tidligere 
åpner for et m ålrette t sam arbeid . D ette  er i overensstem m else med det 
m andat som  presid iet og sta tsm in istrene  i novem ber 1982 fastla  for komi- 
teoppdraget. E t vesentlig  e lem ent var å drøfte ” hvordan en stø rre  grad av 
konsen trasjon  om hovedoppgavene kan o p p n ås” .

På sam m enfallende p rem isser har presid iets m edlem m er og sam arbeids- 
m inistrene i sine forslag fulgt opp rappo rtens drø fte lser på dette  punkt. 
Spesielt viktig er forslaget til endring av artikkel 64 i H elsingforsavtalen , 
der M inisterrådet pålegges til de ordinæ re sesjoner å redegjøre fo r planene 
for det fo rtsa tte  sam arbeid , sam m en m ed forslag til budsjett.

D elegasjonen ser denne av taleendring  som  et nytt viktig skritt i retning 
av de spilleregler som  preger parlam entenes arbeidsform  i de nordiske 
land. Den praksis som  nå tillem pes, fo ru tse tte r oppfølgning også på parla
m entarisk  side.

U tvidelsen  av presid iet vil se tte  det bedre i stand til å  sam ordne R ådets
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løpende virksom het. Spesielt i kon tak ten  med sam arbeidsm in istrene er det 
viktig at presidiet kan opptre  på R ådets vegne.

De fem fa g u tva lg  vil h e re tte r få et langt bedre utgangspunkt for tilre tte 
leggelsen av drø fte lser og beslu tn inger i p lenarforsam lingen. D elegasjonen 
vil arbeide for at fagutvalgene skal beny tte  de u tv idede m uligheter til å 
påvirke det frem tidige sam arbeid , ved i s tø rre  grad å konsen trere  sitt eget 
arbeid om hovedoppgavene.

U ten å rokke ved enkeltm edlem m enes re tt til å  reise forslag, vil det 
fo rtsatt væ re delegasjonens oppfatning at m edlem sförslaget ikke er det 
m est hensik tsm essige instrum ent for in tensjonserk læ ringer. Behandlingen 
av m edlem sförslag bør således i s tø rre  grad ta  sikte på konkrete  og realis
tiske tiltak fra regjeringens side, m ens forslag og bere tn inger fra M inister
rådet åpner for alm enpolitiske u tta lelser.

Endelig vil delegasjonen sterk t understreke  betydningen av at fagutval
gene konstruk tiv t sam arbeider med B udsjett- og kontro llu tva lget, såvel i 
spørsm ål som  angår m in isterrådsbudsje tte t som  når det nye utvalgs sam 
m ensetning ellers kan b idra  til effektiv itet i den sam lede parlam entariske 

innsats.

O slo, 18. desem ber 1984

F or delegasjonen

Jo  B enkow  
Nestformann

N ordiska rådet, svenska delegationen:

D elegationen har den 22 m ars 1984 y ttra t sig till p resid iet över u tredn ing
en "A rbe tsfo rm ene  i nordisk  sam arbe id”  (N U  1983:9), och  därvid fram 
fört synpunk ter på bl. a. de förslag som  avsåg regeringssam arbetet, m inis
te rråde t och relationerna rå d -m in is te rrå d . D elegationen tillstyrkte i hu 
vudsak de fram lagda u tredningsförslagen.

D elegationen ko n sta te ra r nu att m inisterrådsförslaget i s to rt bygger på 
d essa  utredningsförslag  och ställer sig därfö r positiv till m inisterrådsförsla- 
gets huvudprinciper -  sam m anslagning av budgeterna och sek retaria ten . 

D elegationen vill dock något m er i detalj u tveck la  sina synpunkter.

Sam arbete t generellt

D elegationen vill in ledningsvis fastslå  a tt å tgärder bör vid tas på alla 
n ivåer för att effektiv isera  och v ita lisera  det nord iska sam arbetet.

D elegationen delar uppfattn ingen om att m inisterrådet u tan stö rre  fö r
ändringar i gällande ordning väl tillvara tar regeringarnas nordiska sam ar- 
betsuppgifter. Sam arbetsm in istrarnas övero rdnade an sv arar för det nor-
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diska sam arbete t både som  m in isterråd  och inom  respektive regering bör 
dock fö rstärkas. D elegationen vill i d e tta  sam m anhang fram hålla de goda 
e rfa renhe te r som  m an har i Sverige av ordningen med en heltidsanställd  
stä llfö reträdare  fö r sam arbetsm in istern  på sta tssek re te ra rn ivå . E nligt dele
gationens bedöm ning krävs en väl fungerande nationell h jälpapparat för att 
sam arbetsm in istern  skall kunna fullgöra sitt sam arbetsansvar. inte m inst 
som "n o rd isk  b u d ge tm in iste r" . D elegationen ser ingen anledning att y ttra  
sig om var i regeringskanslierna d essa  tjän ste r skall p laceras.

I olika sam m anhang, bl. a. i den  svenska riksdagen , har delegationen 
understruk it be tydelsen  av den nationella fö rankringen och uppföljningen 
av de nord iska sam arbetsbeslu ten . D elegationen no te ra r därför m ed till
fredsställe lse  m in isterrådets uppfattn ing om  de enskilda regeringarnas an 
svar härvidlag.

K ontak tm annainstitu tionen  inom  de olika departem en ten  fy ller en viktig 
funktion i uppföljn ingsarbetet. M ot bakgrund av kon tak tm ännens nyckel
position i de tta  arbete  bö r deras ställning och verksam het ak tiveras . D ele
gationen anser vidare a tt kon tak tm ännen  och de nord iska ställföreträdar- 
kontoren  i nära  sam arbete  m ed de nationella sek re taria ten  kan bidra till att 
rådets beslu t och rekom m endationer genom förs m era effektivt.

D elegationen vill här även fram hålla rådsm edlem m arnas ansvar för upp
följn ingsarbetet i det egna parlam entet.

D elegationen delar således m in isterrådets uppfattn ing  om att e tt effek
tivt och vitalt nordiskt sam arbete  i överensstäm m else m ed p resid iets och 
m in isterrådets nu föreliggande förslag fö ru tsä tte r ökad ak tiv ite t såväl inom 
rådet som m in isterrådet och de nationella adm inistra tionerna.

G e m e n sa m  b u d g e t

D elegationen har i sitt tid igare y ttrande tillsty rk t en sam m anslagning av 
m in isterrådets allm änna budget och ku lturbudget till en gem ensam  budget 
fö r a tt härigenom  bl. a. få en b ä ttre  överblick  över användningen av de 
noridska m edlen. D elegationen vidhåller denna sin uppfattning men vill på 
nytt u nders tryka  betydelsen  av a tt ku ltu rsam arbete t garan teras sin rä ttm ä
tiga och självklara p lats i det nord iska  sam arbetet. D elegationen konsta te 
ra r därför m ed tillfredsställelse att m in isterrådet m arkerat ku ltu rsam arbe
te ts  speciella ställning genom  att fö reslå  att inom  den föreslagna budgeten  
fastställs en särskild  ram  för ku ltu rav ta le ts  om råden och a tt ku ltu rm in ist
rarna får an svare t liksom  hittills a tt u ta rb e ta  budgetförslag och företa  
d ispositioner inom  den angivna ram en.

D elegationen ko n sta te ra r a tt m in isterrådet fö reslår a tt disponeringsför- 
slagen inom  den nuvarande budgeten  skall avskaffas. I likhet m ed rådets 
budgetkom m itté vill delegationen fram hålla, a tt parlam en tarikerna  bör 
sträva  e fter e tt s tarkare  inflytande över den nord iska budgeten . Enligt 
delegationens mening bör därför budgetkom m ittén  också  fortsättn ingsv is 
ha m öjlighet a tt u tta la  sig ö v e r budgetåre ts fö rs ta  disponeringsförslag.
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G e m e n sa m t se k re ta r ia t

D elegationen hänvisar till sitt tidigare y ttrande  och tills ty rker en sam 
m anslagning av m in isterrådets sek re ta ria t i K öpenham n och O slo till ett 
gem ensam t sek re taria t. D elegationen anser, a tt e tt gem ensam t sek re taria t 
på sikt bör ge rationaliseringsv inster och u tgöra ett led i den ak tiv ite tsök 
ning som e fte rsträvas i det no rd iska sam arbete t. Sålunda bör tvärfackliga 
frågor, som  blir alltm er fö rekom m ande i det no rd iska sam arbete t, inom  ett 
gem ensam t sek re ta ria t kunna ges en sm idigare och effektivare behandling 
än under nuvarande förhållanden.

D elegationen har inga invändningar m ot a tt det gem ensam m a sek re ta ria 
te t föreläggs till K öpenham n, m en vill fram hålla betydelsen  av a tt de 
nordiska institu tionerna  ges m esta  möjliga rä ttv isa  spridning till att de 
nordiska länderna.

D elegationen anser det positiv t a tt ökade sa tsn ingar görs på industriell 
forskning och utveckling , datateknologi och ekonom isk t sam arbete  och att 
ett särskilt cen te r p laneras för industriell forskning och utveckling utifrån 
N ordiska industrifondens verksam het. C en tre ts  placering i Oslo fö ru tsä t
ter en flyttning av industrifonden från S tockholm . D elegationen m otsä tter 
sig inte de tta  men u tta la r fö rhoppningen att p laneringen av överfly ttn ingen 
sker i sådana form er att kon tinu ite ten  i verksam heten  så långt som är 
möjligt b ibehållas även  u nder övergångsperioden.

Ö vrig a  f r å g o r

D elegationen delar m in isterrådets uppfattn ing om värdet av en v idareu t
veckling av de olika in titativ  som  tagits under senare år för att fö rbättra  
sam arbetsre la tionerna  m ellan N ord iska  rådet och N ord iska m in isterrådet i 
form av ny budgetp rocedur, förenkling och rationalisering  av dokum enta
tionen till råd ssessionerna  och m öte m ellan presid iet och sam arbetsm inist- 
rarna om edelbart e fter sessionen . D elegationen vill h är särskilt fram hålla 
den nya budgetp roceduren  som  ger parlam en tarikerna  ett e fte rsträva t ökat 
inflytande över de nord iska budgeterna.

Förslaget om en uppdelning av m in isterrådets rapportering  om sin verk 
sam het i en redogörelse för det gångna åre ts sam arbete  (C 1) och i en 
redogörelse avseende p lanerna för det fo rtsa tta  sam arbetet knuten  till 
budgetförslaget (C 2) ä r  en ordning, som  delegationen finner synnerligen 
ändam ålsenlig , bl. a. m ed hänsyn till N ord iska  rådets kontro llerande funk
tioner och fö r m öjligheterna att bedöm a planerna för fram tida initiativ i 
relation  till budgetförslagen.

Det löpande sam arbete t m ellan m in isterrådets sek re taria t och presidie- 
sek re taria te t ä r en fö ru tsä ttn ing  för e tt väl fungerande sam spel mellan 
m inisterrådet och rådet. En u tveckling  av de tta  ä r  därför enligt delegatio
nens m ening ett naturligt led i s trävande t efter en effektivisering och 
rationalisering av sam arbete t. D elegationen vill i d e tta  sam m anhang sä r
skilt peka på behovet av e tt fö rbä ttra t sam arbete  när det gäller inform a
tionsverksam heten .



14

Slutligen önskar delegationen u tta la  sitt stöd för m in isterrådets strävan 
a tt v idareu tveck la  kon tak ten  m ed de nord iska arbetstagar- och arbetsg i
vareo rganisationerna, F öreningen N orden  och övriga in tresseo rgan isa
tioner, som  är betydelsefu lla  för det nord iska sam arbete t, för a tt därige
nom . som  inledningsvis fram hållits, v idareu tveck la  det nord iska sam arbe
tet på alla nivåer.

Stockholm  den 18 decem ber 1984

F ör N ord iska  rådets svenska delegation 

G unnar N ilsson
C hrister Jacobson

N ordiska råde t, kultu ru tsko ttet:

U tsko tte t anlägger i det följande synpunk ter på den föreslagna om or
ganisationen av det officiella no rd iska sam arbetet till de delar förslaget 
berö r det nord iska ku ltu rsam arbete t i fram tiden och organiseringen av 
detta . U tsk o tte t avgav vid sitt m öte den 2 3 -2 4  sep tem ber 1984 ett särskilt 
y ttrande över m edlem sförslag A  692/j om  arbe tsfo rm erna  i det nord iska 
sam arbete t, till v ilket u tsko tte t även  i d e tta  sam m anhang hänvisar.

U tsko tte t no te ra r a tt m in is terrådet i m otiveringarna till förslaget u tta la r 
sitt stöd för en effektivering och  vitalisering av det no rd iska sam arbetet, 
och att m in isterrådet fäs te r v ik t vid en fö rbättrad  nationell uppföljning av 
de beslu t som  fa ttas inom  de nord iska sam arbetsorganen . K u ltu ru tsko tte t 
no te ra r m ed tillfredsställelse a tt m in isterrådet särskilt fäs te r vikt vid kul
tu rsam arbete ts betydelse  för en utveckling  av det nord iska sam arbetet.

G em ensam  budget

M inisterrådet fö reslå r a tt m in isterrådets allm änna budget och ku ltu rbud
get skall läggas sam m an till en gem ensam  budget. V idare föreslås att 
m in isterrådet i sam arbete  m ed N ord iska  råde t u tveck lar den gem ensam m a 
budgetp roceduren , a tt ku ltu rm in istrarna  u ta rb e ta r budgetförslag och att de 
inom en av sam arbetsm in istrarna  fastslagen ram  d isponerar över de m edel 
som avsatts  för ku ltu rsam arbete t.

U tsko tte t an ser a tt det nuvarande system et m ed en särskild  nordisk 
ku lturbudget har fungerat på e tt tillfredsställande sätt och att de tta  system  
har utgjort en garanti för den cen tra la  ställning som  ku ltu rsam arbete t har 
inom det nord iska sam arbete t som  helhet. U tsko tte t k onsta te ra r att även 
det förslag som  m in isterrådet nu lägger fram  ger kultu rm in istrarna ansva
ret för a tt u ta rb e ta  budgetförslag  och fö re ta  d ispositioner inom  den fas t
ställda to talram en på  deras om råde. M inisterrådsförslaget u tgår även från
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att k u ltu ru tsko tte t, liksom  för n ärvarande, bereds m öjligheter till d irek ta  
överläggningar med N ord iska  m in isterrådet i sam m ansättn ingen kultur- 

och underv isn ingsm inistrarna, om utform ningen av och prioriteringen 
inom det no rd iska ku ltu rsam arbete t. D etta  h a r k u ltu ru tsko tte t även fö ru t
satt i sitt y ttrande över m edlem sförslaget om  arbetsfo rm erna  i det nordiska 
sam arbetet (A 692/j). D en nya budgetordningen skulle, om den genom förs 
på de tta  sä tt, enligt u tsk o tte t innebära att den betydelse  ku ltu rsam arbete t 
har för det officiella nord iska sam arbete t som helhet även i fram tiden 
skulle kom m a att beak tas. D ärm ed skulle u tsko tte t även. med de syn 
punk ter u tsko tte t har fram fört i sitt y ttrande ö ver m edlem sförslaget 
A 692/j, kunna om fatta  förslaget om att e tt nytt organ in rättas inom N ord is
ka rådet för behandling av budget- och kontrollfrågor.

G em ensam t sekretaria t

K ultu ru tsko tte t har tidigare understruk it den betydelse  in rättandet av ett 
särskilt sek re taria t för nordiskt kulturellt sam arbete  har haft för u tveck 
lingen av det nord iska ku ltu rsam arbete t. U tsko tte t har även u tta la t till
fredsställe lse med det a rbe te  som sek re ta ria te t har utfört. Det förslag, som 
av m in isterrådet läggs fram , angående en sam m anslagning av M inister- 
rådssekre taria te t i O slo och S ek re ta ria te t för N ord isk t kulturellt sam arbete 
i K öpenham n, innebär enligt k u ltu ru tsko tte t inte någon förstärkning av det 
nordiska ku ltu rsam arbete t, m edan förslaget g ivetvis kan innebära i viss 
mån fö rbättrade  sam ordningsm öjligheter för sam arbetet som helhet.

Enligt ku ltu ru tsko tte t ä r det s tö rs ta  problem et inom  ku ltu rsam arbetet 
och överhuvud taget inom det nord iska sam arbetet b risten  på resu rser 
medan svårighete r av organ isatorisk  art inte har gjort sig lika stark t gällan
de. U tsko tte t påm inner i d e tta  sam m anhang om  att de nord iska länderna i 
H elsingforsavtalet har förbundit sig att ” bevara  och y tterligare u tveckla 
sam arbetet mellan länderna” . K u ltu ru tsko tte t an ser därför att de nordiska 
ländernas regeringar fram för allt bö r v isa en aktiv  vilja a tt u tveck la  sam ar
betet på alla om råden  och att denna vilja bö r kom m a till u ttryck  genom  att 
det nord iska sam arbete t inom  ram en för den nya sam arbetsorganisation  
som  nu föreslås bli uppbyggd tillförs väsentligt stö rre  resu rser än för 
närvarande. De nord iska institu tionerna på ku ltu rom rådet har sto ra  svårig
heter med att upprätthålla  den fö ru tsa tta  aktiv ite tsn ivån  då det inte i 
tillräcklig u ts träckn ing  har varit möjligt a tt kom pensera  institu tionerna för 
de kostnadssteg ringar som  har skett. T rycket på de m edel som har re se r
verats till ku ltu rm in istrarnas d isposition  har även varit stark t vilket har 
fö rsvåra t m öjligheterna att in itiera nya sam arbetspro jek t.

K ultu ru tsko tte t fö ru tsä tte r a tt en sådan organisationsplan  för det nya 
sam m anslagna sek re ta ria te t görs upp, som  ger sek re taria te t den slagkraft 
som är nödvändig fö r a tt in ten tionerna  i det nord iska ku ltu rav talet skall 
kunna uppfyllas. Särskilt bö r man i organiseringen av sek re taria te t beakta 
det budgetansvar ku ltu rm in istrarna enligt förslaget får. Enligt u tsko tte t
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innebär de tta  även att man bör s träva  till att y tterligare stärka de sekreta- 
ria tsresu rser som  tilldelas ku ltu rsam arbete t och att dessa resu rser bör 
hänföras till en särskild  enhet.

U tsko tte t b e tonar vidare att tillräcklig tid bör reserveras för u tredning av 
de frågor som  gäller det sam m anslagna sek re ta ria te ts  organisation  och 
personalens villkor i det nya sek re taria t, för att dessa  frågor skall kunna 
lösas på ett tillfredsställande sätt. U tsko tte t un d ers try k er a tt personalen  
bör inform eras om de villkor som  kom m er a tt gälla för anställning vid det 
nya sek re ta ria te t i god tid före en sam m anslagning sker.

Med hänvisning till u tsk o tte ts  y ttrande över m edlem sförslag A 692/j och 
till vad som  ovan anförts sam t med hänsyn till att den av sam arbetsm inist- 
rarna i m inisterrådsförslaget B 55/j och av N ordiska rådets presidium  i 
m edlem sförslaget A 692/j fö reslagna om organisationen av det officiella 
nord iska sam arbete t anses vara  av sto r betydelse  för en u tveckling och en 
effektivering av sam arbetet som helhet finner ku ltu ru tsko tte t inte an led
ning att för sin del m otsä tta  sig ett genom förande av den föreslagna 
organisationsreform en.

Stockholm  den 13 decem ber 1984

För N ord iska  rådets ku ltu ru tsko tt

Eidur G udnason  
Förman

Nordisk R äd, Ø konomisk utvalg:

Ø konom isk utvalg har m erket seg forslaget om å oppre tte  et nordisk 
sen ter for industriell forskning og utvikling. N ord isk  Industrifond og N ord- 
forsks hovedkon to r skal væ re stam m en i det nye sen teret. U tvalget fo rstår 
det slik at sen tere t får hovedansvare t for gjennom føringen av det tekniske 
FoU -program  og det datateknologiske FoU -program . S enteret skal 
adm inistrere  betydelige deler av N ordforsks virksom het sam t N ordisk 
Industrifonds nåvæ rende v irksom het som gradvis utbygges.

F or Ø konom isk utvalg har økt satsning på teknisk  FoU , datateknologisk  
sam arbeid sam t industriellt sam arbeid væ rt hovedsaker i de senere år. Det 
kan i den forbindelse vises til u tvalgets betenkninger till f.eks. M inisterrå
dets beretn ing i 1984 og m in isterrådsförslag  B 47/e om retningslinjer for 
økonom isk politikk og nordisk økonom isk sam arbeid.

De sam nordiske ressu rsene  på disse om rådene er forholdsvis sm å. U t
valget tro r derfor at en sam ling og forsterkn ing  av ressu rsene  vil kunne 
innebæ re et betydelig fram skritt for det nordiske økonom iske sam arbeidet.
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U tvalget vil derfo r slutte seg til forslaget om å oppre tte  et nordisk sen ter 
for industriell forskning og utvikling.

Stockholm  18. desem ber 1984

G unnar N ilsson  
Utvalgsformann

Nordisk R åd, Budsjettkom iteen:

K om iteen kon sta te re r at M in isterrådet fo reslår sam m enslåing av K ultur
budsje tte t og Det allm enne budsjett til Det nordiske budsjett. M inisterrå
dets forslag faller sam m en m ed det syn B udsjettkom iteen  allerede i lang tid 
har hevdet. K om iteen anser i likhet med M inisterrådet at M inisterrådets to 
sekretaria t bø r slås sam m en. D erved vil man i budsjettbehandlingen alle
rede på sek re ta ria tsn ivå  få en k larere  oversik t over bruken av m idler og 
kan lettere foreslå rasjonaliseringstiltak . K om iteen vil understreke  at ett 
sek re taria t bedre kan hånd tere  tverrfaglige saker, eksem pelvis da ta tekno 
logiprogram m et og handlingsplanen for økonom isk  utvikling og full sysse l
setting, og derm ed ivareta  de u tsa tte  om råders in teresser.

K om iteen anser i likhet med M inisterrådet at skal m idlene anvendes 
m est hensik tsm essig , e r det nødvendig at sam arbeidsm in istrene m er effek
tivt kan opp tre  som  nordiske budsje ttm in istrer med et overo rdnet og 
sam ordnende ansvar.

K om iteen vil im idlertid understreke  nødvendigheten  av at fagm inisterrå- 
dene har beslu tn ingsretten  innen sine sek to re r når ram m en er lagt.

K om iteen finner det verdifullt at alle R ådets utvalg får sam m e adgang, 
som K ulturu tvalget a llerede har, til å  drøfte det kom m ende års budsjett 
med sine respek tive  fagm inisterråd , i den u tstrekn ing  utvalgene finner det 
nødvendig.

K om iteen har m erket seg at M inisterrådet fo reslår at d isponeringsforsla- 
gene innenfor det nåvæ rende allm enne budsjett skal avskaffes. K om itten 
vil frem holde at denne del av budsje tte t utg jør ca. 100 millioner N O K  og 
skal anvendes til prosjekt.

Det e r  o ver u tny tte lsen  av denne del som  de parlam entariske organ kan 
utøve en sæ rskilt innflytelse for å nå de mål p lenarforsam lingen har satt. 
K om iteen går ut fra at på sek re ta ria tsn ivå  må de sam m e fo rberedelser som 
tidligere fo retas. K om iteen vil sterk t understreke  at ut fra ønsket om en 
generelt sterkere  parlam entarisk  innflytelse over det nordiske budsjett, bør 
B udsjettkom iteen  fo rtsa tt få m uligheter til å kunne uttale seg over budsje tt
årets første d isposisjonsforslag . K om iteen vil dessu ten  peke på at de
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parlam entariske organs deltakelse  i d isponeringen av budsje tte t, b idrar til 

å  effektiv isere sam arbeidet.
K om iteen anser i likhet m ed M inisterråde t, at den nåvæ rende budsjett- 

p rosedyre fungerer b ra , m en at i lys av sam m enslåingen, kan væ re påk re
vet med visse tekniske justeringer.

S tockholm , 27. novem ber 1984

B jarne M ørk E idem  
Formann for Budsjettkomitten

Norstedts Tryckeri, Stockholm 1985
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